
ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΨΗΦΙΑΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ & ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ
POLITICAL

21-22 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024ΑΡ. ΦΥΛΛΟΥ: 1.057 • EKΔΟΣΗ ΣΑΒΒΑΤΟΚΥΡΙΑΚΟΥ www.political.gr

#VIRAL

ΣΕΛ. 11με τη Μαρία Δεδούση

Οι δύσκολες 
εξισώσεις 
της κάλπης

EDITORIAL

Η ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΕΠΟΧΗΣ ΕΡΧΕΤΑΙ ΚΑΘΕ ΜΕΡΑ ΣΤΟ EMAIL ΣΑΣ

ΣΕΛ. 2

Γράφουν

Νότης Μαριάς, 
Ηλίας Γιαννακόπουλος

ΣΕΛ. 40-41

ΓΙΩΡΓΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ
Βουλευτής Βοιωτίας με το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ 

«Στη Βουλή αναδείξαμε
την αποτυχία

της κυβέρνησης» 

Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ Ε Ι Σ

ΣΕΛ.  26

ΑΝΔΡEΑΣ ΝΕΦΕΛΟYΔΗΣ 
Στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ

«Επιτακτική ανάγκη 
να ξαναγίνει ο ΣΥΡΙΖΑ 

αξιωματική αντιπολίτευση»
ΣΕΛ.  24

Κάτω τα χέρια 
από τα 

φιλοδωρήματα

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑ ΗΠΕΙΡΟΥ

Κινήσεις πανικού 
από τον Καχριμάνη
που είναι πλέον με

την πλάτη στον τοίχο

Το μπρα ντε φερ
ΑΔΜΗΕ - 
Κύπρου

Ρυθμιστικός παράγοντας ο Μητσοτάκης
σε Μέση Ανατολή και Βαλκάνια

Πώς ο Ερντογάν 
«σπάει» τη Συνθήκη 
της Λωζάννης
και αλλάζει τα σύνορα

Σ Ο Φ Ι Α  Z A X A Ρ A K H

ΣΕΛ. 18-19

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΗ 

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Π ΡΟΣΩΠΟΓ ΡΑΦ IΕ Σ
ΝΙΚΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ 

ΣΕΛ. 32-33

ΚΩΣΤΑΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ  Κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος ΝΔ, βουλευτής Α’ Πειραιώς και Νήσων

ΣΕΛ.  39

Η Ελλάδα δεν γυρίζει πίσω 
και με τη σφραγίδα του προϋπολογισμού

ΜΙΧAΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ
Π. υπουργός, π. γραμματέας του ΠΑΣΟΚ

ΣΕΛ.  39

Σκέψεις, θέσεις και προτάσεις για ένα 
ελληνικό σχέδιο εξόδου από την κρίση

Politically Incorrect 

ΣΕΛ. 6, 12

Mε την υπογραφή
του Νίκου Καραμανλή, 
εκδότη της «Political» 

A
Ρ
Θ

Ρ
Α

Το χρυσό deal 
αξίας άνω 

των 68 εκατ. ευρώ 
που έκανε για 
τον εαυτό του 

ο Γιώργος Περιστέρης

Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας

Μάχιμος και πανταχού 
παρών ο «Nick Hard»

ΤΟ ΑΓΝΩΣΤΟ ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ 
ΓΙΑ ΤΟ ΚΑΛΩΔΙΟ

ΤΑ ΕΠΙΚΙΝΔΥΝΑ ΣΧΕΔΙΑ
ΤΟΥ «ΣΟΥΛΤΑΝΟΥ»

Γιατί η Λευκωσία τρενάρει τις αποφάσεις

ΣΕΛ. 49

ΣΕΛ. 36

ΣΕΛ. 30-31

ΣΕΛ. 16

ΣΕΛ. 14

ΣΕΛ. 30-31

Ο περιφερειάρχης ψάχνει τρόπους 
να καλύψει τα «ίχνη» του και να βρει στήριξη 

Κίνηση ματ η πρότασή του για ευρωπαϊκή άμυνα και η απόφαση για έκτακτη σύνοδο

ΠΡΩΤΑΓΩΝΙΣΤΗΣ ΤΩΝ ΕΞΕΛΙΞΕΩΝ ΣΤΗΝ ΕΕ

ΤΟ ΜΥΣΤΗΡΙΟ ΜΕ ΤΟ «ΑΣΑΝΣΕΡ» ΣΤΙΣ ΤΙΜΕΣ

Με ποια κόλπα η διεθνής 
μαφία αισχροκερδεί σε βάρος 

των καταναλωτών

ΤA ΒΡOΜΙΚΑ ΠΑΙΧΝIΔΙΑ
ΤΩΝ ΚΑΡΤEΛ ΤΟΥ ΚΑΦE

ΚΑΙ ΤΟΥ ΛΑΔΙΟY

«Eθνική στρατηγική για να 
προστατευτούν τα παιδιά από 

τους κινδύνους του διαδικτύου»

Γιατί «καίγεται» για την τουρκοσυριακή ΑΟΖ

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΟ

Διώξεις σε 7 υψηλόβαθμα στελέχη 
του υπουργείου Μεταφορών για τα

Τέμπη - Οι επενδυτές-κατάσκοποι… 
και τα λαβράκια της ΕΥΠ - 

Ποιοι τρέμουν τον Παύλο ντε Γκρες



ΣΑΒΒΑΤΟ 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL 2 ΚΥΡΙΟ ΑΡΘΡΟ

Τ
ο πολιτικό σκηνικό του νέου διπολισμού μεταξύ ΝΔ
και ΠΑΣΟΚ θα έλεγε κανείς ότι μεταβάλλεται -με
μαθηματικούς όρους- σε μια μη γραμμική διαφορι-

κή εξίσωση. Αυτές ακριβώς οι εξισώσεις έχουν πολύ λίγες
μεθόδους επίλυσης και μπορεί να εμφανίζουν περίπλοκη
συμπεριφορά πάνω σε επεκτεταμένα χρονικά διαστήματα,
που είναι κύριο χαρακτηριστικό του χάους. Πού θέλω να
καταλήξω, για να μη σας μπερδεύω με τη μαθηματική επι-
στήμη; Το πού θα κάτσει η μπίλια στις επόμενες εκλογές με-
ταξύ των δύο βασικών μονομάχων Κυριάκου Μητσοτάκη
και Νίκου Ανδρουλάκη δεν είναι κάτι που μπορεί να ειπω-
θεί από τώρα. 

Ο χρόνος μέχρι το 2027 είναι τεράστιος πολιτικά και έχει
πολλές μεταβλητές που δεν μπορούν να υπολογιστούν εύ-
κολα. Αυτό που παρουσιάζει επιστημονικό ενδιαφέρον εί-
ναι ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης επί επτά συναπτά έτη πα-
ραμένει κυρίαρχος του παιχνιδιού παρά τη φυσιολογική
φθορά της κυβέρνησής του, ενώ έχει εμπεδωθεί στη συ-
νείδηση του εκλογικού σώματος ως ο μόνος πολιτικός αρ-
χηγός με χαρακτηριστικά πρωθυπουργού. Η δημοφιλία
και η συμπάθεια που ενδεχομένως υπάρχουν για άλλους

πολιτικούς αρχηγούς (περιστασιακά) δεν φτάνουν για να
δημιουργήσουν συνθήκες ανατροπής. Η εξίσωση-γρίφος
που προκύπτει από τις τελευταίες δημοσκοπήσεις (εν
προκειμένω από την προχθεσινή έρευνα της Metron Ana-
lysis) είναι η εξής: Καταλληλότερος ο Μητσοτάκης - δημο-
φιλέστερος ο Ανδρουλάκης. Σαφέστατα πρόκειται για πο-
λιτικό παράδοξο. Στην έρευνα υπάρχουν δύο συμπερά-
σματα που σε πρώτο χρόνο δεν ερμηνεύονται εύκολα με
την κοινή λογική. Καταλληλότερος πρωθυπουργός για τη
χώρα θεωρείται ο Κυριάκος Μητσοτάκης συγκεντρώνον-
τας 31%. Έπονται ο Νίκος Ανδρουλάκης με 8%, ο Κυριάκος
Βελόπουλος και η Ζωή Κωνσταντοπούλου με 5%. Ο Δημή-
τρης Κουτσούμπας, ο Σωκράτης Φάμελλος και ο Στέφανος
Κασσελάκης καταγράφονται στο 4%. Σημειώνεται ότι στη
διαχρονική μέτρηση του ερωτήματος για την αξιολόγηση
του κ. Μητσοτάκη ο πρωθυπουργός αυξάνει τις θετικές
αξιολογήσεις από το 29 στο 35 και αντιστοίχως μειώνει τις

αρνητικές κατά 8 ολόκληρες μονάδες (57 έναντι 65). 
Ένα ακόμη ενδιαφέρον συμπέρασμα είναι ότι παρά το γε-

γονός ότι ο κ. Ανδρουλάκης είναι πολύ πίσω στην κυβερνη-
σιμότητα, εμφανίζεται πολύ ψηλά σε δημοφιλία. Ο Νίκος
Ανδρουλάκης φαίνεται να συγκεντρώνει τις περισσότερες
«θετικές και μάλλον θετικές γνώμες» (44%). Ακολουθούν η
Ζωή Κωνσταντοπούλου (41%), ο Κυριάκος Μητσοτάκης
(40%), ο Δημήτρης Κουτσούμπας (39%) και ο Σωκράτης Φά-
μελλος (38%). Βεβαίως, η δημοτικότητα ενός πολιτικού αρ-
χηγού διαφέρει από το αίσθημα εμπιστοσύνης για τη διακυ-
βέρνηση, δείχνει όμως μια τάση συμπάθειας του εκλογικού
σώματος. Ακόμη δηλαδή η εντύπωση για την αξιωματική
αντιπολίτευση του ΠΑΣΟΚ παραμένει «αρνητική» και ανά-
λογη είναι και η γνώμη των ερωτηθέντων για τον τρόπο που
ασκεί τα καθήκοντά του μέχρι στιγμής ο Νίκος Ανδρουλά-
κης, όπου το 57% έχει αρνητική γνώμη για τον πρόεδρο του
ΠΑΣΟΚ. Αφού ξεκίνησα με μαθηματικά, θα τελειώσω με
μαθηματικά. Οι πολιτικές εξελίξεις άπτονται στη σφαίρα
των στοχαστικών διαφορικών εξισώσεων, καθώς ένας ή και
περισσότεροι όροι και παράγοντες είναι ζήτημα στοχαστι-
κής διαδικασίας και όχι μόνο πράξεων με αριθμούς.  
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Α
ποτελεί κοινή παραδοχή ότι το πρόσω-
πο που θα προτείνει ο πρωθυπουργός
Κυριάκος Μητσοτάκης για Πρόεδρο της

Δημοκρατίας θα σηματοδοτήσει τις πολιτικές
εξελίξεις εφεξής. Θα θελήσει, για παράδειγμα,
να στείλει μήνυμα για «γέφυρες» με την Κεν-

τροαριστερά ή να ενισχύσει τα
δεξιά της παράταξής του;

Όπως δήλωσε ο ίδιος, θα
πάρει τις αποφάσεις του κατά
την ολιγοήμερη ξεκούρασή
του στην ιδιαίτερη πατρίδα τα
Χανιά, «στη θάλασσα και στο
βουνό». Μπροστά του έχει μια
σειρά από επιλογές, η καθε-

μία από τις οποίες έχει πλεονεκτήματα και μει-
ονεκτήματα. Άλλες πιο ισχυρά, άλλες πιο
ισχνά. Όλες, όμως, θα σηματοδοτούν τις εφε-
ξής προθέσεις του πρωθυπουργού.

Ο Μεϊμαράκης έδειξε ΠτΔ
Σε πολλούς προκάλεσε αίσθηση η χθεσινή

παρέμβαση του πρώην προέδρου τη ΝΔ, ευ-
ρωβουλευτή Βαγγέλη Μεϊμαράκη, ο οποίος
όταν ρωτήθηκε για την επιλογή του πρωθυ-
πουργού, αφού σημείωσε ότι είναι απόφαση
του Κ. Μητσοτάκη και θα τη λάβει όταν έρθει η
ώρα, στην πραγματικότητα «έδειξε» προς τη
νυν Πρόεδρο της Δημοκρατίας, δηλώνοντας
ότι «όταν οι κυβερνήσεις δεν αλλάζουν, συνή-
θως προτείνουν τον ίδιον Πρόεδρο». Ο κ. Μεϊ-
μαράκης ρωτήθηκε και αν έχουν βάση τα σε-
νάρια που κυκλοφορούν εσχάτως και τον φέ-
ρουν ως υποψήφιο για την Προεδρία της Δη-
μοκρατίας. «Έχω πολλή δουλειά στο Ευρω-
κοινοβούλιο», αρκέστηκε να απαντήσει ο
πρώην πρόεδρος της Νέας Δημοκρατίας,
αποφεύγοντας να τοποθετηθεί επί της ουσίας
του ερωτήματος.

Τη θέση ότι θα μπορούσε να προταθεί εκ νέ-
ου η κ. Σακελλαροπούλου ανέπτυξε προ διημέ-
ρου και η Ντόρα Μπακογιάννη. Παρέμβαση
που έχει την αυταπόδεικτη σημασία της και
στην πραγματικότητα ενισχύει τις φήμες των
τελευταίων ημερών ότι έχει επανέλθει δριμύτε-
ρο στο τραπέζι το ενδεχόμενο να προτείνει ο
πρωθυπουργός την ανανέωση της θητείας της
κ. Σακελλαροπούλου. Μια τέτοια επιλογή βγά-
ζει τον Κ. Μητσοτάκη από τη θέση να ζητήσει τη
συναίνεση των κομμάτων της αντιπολίτευσης,
αφού τουλάχιστον όσα την είχαν στηρίξει την
πρώτη φορά, δύσκολα θα μπορούσαν να την
αρνηθούν τη δεύτερη. Υπάρχει, ωστόσο, ένας
μεγάλος αριθμός «γαλάζιων» βουλευτών οι
οποίοι δεν της συγχωρούν τη συμμετοχή της σε
εορταστική βραδιά για την υπερψήφιση του νο-
μοσχεδίου για την ισότητα στον πολιτικό γάμο. 

Να σπάσει η παράδοση 
Η επόμενη επιλογή που έχει ο πρωθυπουρ-

γός είναι να προτείνει ένα άλλο πρόσωπο από
την Κεντροαριστερά, συνεχίζοντας την πολιτι-
κή παράδοση που θέλει την εκάστοτε κυβέρ-

νηση να επιλέγει υποψήφιο πρόεδρο από το
ιδεολογικά αντίπαλο στρατόπεδο. Ανάλογες με
το πρόσωπο που θα μπορούσε να επιλέξει ο κ.
Μητσοτάκης θα ήταν και οι αντιδράσεις των
βουλευτών της κυβερνητικής πλειοψηφίας,
αφού, πχ, άλλοι δεν θέλουν τον Ευάγγελο Βενι-
ζέλο, άλλοι διαφωνούν με τυχόν επιλογή του
κεντρικού τραπεζίτη της χώρας Γιάννη Στουρ-
νάρα κ.ά. Αν ο Κ. Μητσοτάκης θελήσει να σπά-
σει την παράδοση, θα επιλέξει ένα πρόσωπο
από τα «σπλάχνα» της παράταξής του, με το
οποίο ο ίδιος και η κυβέρνηση να μπορούν να
συνεννοηθούν, στέλνοντας το σήμα στους βου-
λευτές της ΝΔ, ιδιαίτερα στην πτέρυγα της Δε-
ξιάς, ότι το κόμμα είναι εδώ. 

Η προφανής επιλογή σε αυτό το σενάριο εί-

ναι ο πρόεδρος της Βουλής Κωνσταντίνος Τα-
σούλας, ο οποίος είναι βέβαιο ότι αν επιλεγεί
από τον πρωθυπουργό, θα υπερψηφιστεί από
όλους τους βουλευτές της ΝΔ και πιθανότατα
και από κάποιους ακόμα από τα έδρανα της αν-
τιπολίτευσης.

Παρότι ο ίδιος έχει δηλώσει ότι δεν επιθυμεί
τη μετακίνησή του στο Προεδρικό Μέγαρο,
υπάρχει πάντα στο τραπέζι το όνομα του
υπουργού Άμυνας Νίκου Δένδια. Μια τέτοια
επιλογή θεωρείται βέβαιο ότι θα ικανοποιούσε
πλήρως το εκλογικό ακροατήριο της ΝΔ, χω-
ρίς ταυτόχρονα να δυσαρεστεί τους κεν-
τρώους στους οποίους σταθερά απευθύνεται ο
Κ. Μητσοτάκης, καθώς είναι ένας μετριοπα-
θής πολιτικός, με συμπάθειες σε πολλές πτέ-

ρυγες της Βουλής αλλά και ένα δίκτυο προσω-
πικών επαφών ισχυρών στο διεθνές και ευρω-
παϊκό στερέωμα.

Παρά τις παραπάνω επιλογές, αρκετοί, τόσο
στο κόμμα του όσο και ευρύτερα, θεωρούν ότι
δεν θα πρέπει να αποκλείεται καθόλου η πιθα-
νότητα να εκπλήξει για μία ακόμη φορά τους
πάντες ο Κ. Μητσοτάκης. Στενοί του συνομιλη-
τές, μάλιστα, θυμίζουν ότι όσες φορές τον υπο-
τίμησαν φίλοι και αντίπαλοί του δοκίμασαν
οδυνηρή έκπληξη.

Το βέβαιο είναι ότι το δεύτερο δεκαπενθή-
μερο του Ιανουαρίου ο πρωθυπουργός θα ανα-
κοινώσει τις αποφάσεις του, προκειμένου να
υπάρχει ο χρόνος για να γίνουν οι απαραίτητες
διαβουλεύσεις με τα κόμματα της αντιπολίτευ-
σης -αν χρειαστεί- και να ξεκινήσουν οι ψηφο-
φορίες για την εκλογή νέου/νέας Προέδρου
της Δημοκρατίας. Σύμφωνα με το χρονοδιά-
γραμμα, το αργότερο έως τις 28 Φεβρουαρίου
θα πρέπει να έχει εκλεγεί ο νέος πολιτειακός
άρχων της χώρας.

Οι πρώτες «γαλάζιες» φωνές για
την επιλογή προσώπου για ΠτΔ 

Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com

Το δεύτερο δεκαπενθήμερο του Ιανουαρίου, ο πρωθυπουργός
θα ανακοινώσει τις αποφάσεις του, προκειμένου να υπάρχει 

ο χρόνος για να γίνουν οι απαραίτητες διαβουλεύσεις
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Χριστουγεννιάτικες ευχές από τη Νέα Δημοκρατία
Γιορτή με αφορμή τις ημέρες των Χριστουγέν-

νων πραγματοποιήθηκε χθες στα κεντρικά γρα-
φεία της Νέας Δημοκρατίας. Στελέχη και εργαζό-
μενοι του κόμματος αντάλλαξαν ευχές και άκου-
σαν τα χριστουγεννιάτικα κάλαντα από την Ένωση
Ηπειρωτών Περιστερίου «Ο Πύρρος». Το «πα-
ρών» έδωσαν η γραμματέας της Πολιτικής Επι-
τροπής Μαρία Συρεγγέλα, ο γενικός διευθυντής
Γιάννης Σμυρλής, ο αναπληρωτής γραμματέας ΠΕ
και γραμματέας Οργανωτικού Στέλιος Κονταδάκης, ο
αναπληρωτής γενικός διευθυντής Νίκος Παπουτσής, ο

εκπρόσωπος Τύπου Νίκος Ρωμανός, ο διευθυντής του
Γραφείου Τύπου Χάρης Χατζηχαραλάμπους, ο πρό-

εδρος της ΟΝΝΕΔ Ορφέας Γεωργίου, τα μέλη του
Διαγραμματειακού του κόμματος και οι εργαζόμε-
νοι στα κεντρικά γραφεία της Νέας Δημοκρατίας.
Η γραμματέας της Πολιτικής Επιτροπής Μαρία Συ-
ρεγγέλα ευχαρίστησε στελέχη και προσωπικό για
την καθοριστική συμβολή τους στην εύρυθμη λει-
τουργία του κόμματος. Ο γενικός διευθυντής της
Νέας Δημοκρατίας Γιάννης Σμυρλής τόνισε κατά
τη διάρκεια της εκδήλωσης: «Κλείνει ακόμη μια

χρονιά που η Νέα Δημοκρατία συνεχίζει να κυβερνά τη
χώρα, συνεχίζει να προσφέρει σταθερότητα».

Οι επενδυτές-κατάσκοποι 
και τα... λαβράκια της ΕΥΠ

Δεν ξέρω αν το πήρατε χαμπάρι, αλλά στην ετήσια έκθεση
(για την περίοδο 2023-2024) του διοικητή της ΕΥΠ Θεμιστοκλή
Δεμίρη, που δόθηκε στη δημοσιότητα πριν από λίγες μέρες, γίνεται
εκτενής αναφορά για τους διάφορους ξένους επενδυτές που εξαγοράζουν ελληνικές
εταιρείες προκειμένου να επιχειρήσουν διείσδυση και να στήσουν δίκτυα κατασκοπεί-
ας. Συγκεκριμένα, στο κεφάλαιο της έκθεσης με τίτλο «Κλασική και νέου τύπου κατα-
σκοπεία» αναφέρεται μεταξύ άλλων: «Μεταξύ των λοιπών μεθόδων διείσδυσης που με-
ταχειρίζονται τρίτοι δρώντες για απόκτηση τεχνογνωσίας ενδιαφέροντός τους έχει δια-
πιστωθεί ότι είναι και η εξαγορά επιχειρήσεων που σχετίζονται με τεχνολογία αιχμής...».
Σύμφωνα με πληροφορίες, η ΕΥΠ από τον Σεπτέμβριο του 2023 μέχρι και τον Αύγουστο
του 2024 εντόπισε συγκεκριμένες περιπτώσεις δήθεν επιχειρηματιών -και μάλιστα από
συγκεκριμένο κράτος εκτός ΕΕ- οι οποίοι ήθελαν να αγοράσουν στη χώρα μας καινοτό-
μες εταιρείες με στόχο τη δημιουργία δικτύων παρέμβασης και κατασκοπείας… Μη με
ρωτήσετε από ποια χώρα. Τι κάνει νιάου νιάου στα κεραμίδια; Να πάτε να δείτε την ταινία
«Από τη Ρωσία με αγάπη» του συγγραφέα Ίαν Φλέμινγκ της σειράς Τζέιμς Μποντ...

Οι έξι κίνδυνοι Στουρνάρα
Δεν μασάει τα λόγια του ο κεντρικός μας τραπεζίτης και στην ενδιάμεση έκθε-

σή του καταγράφει τους έξι κινδύνους της οικονομίας για το 2025, τους οποίους
πρέπει να βάλουν πολύ καλά στο μυαλό τους στο οικονομικό επιτελείο. Πρώτος
και κυριότερος κίνδυνος, η επιδείνωση της γεωπολιτικής κρίσης στην Ουκρανία
και τη Μέση Ανατολή και οι επιπτώσεις στο διεθνές οικονομικό περιβάλλον. Δεύτερο
πρόβλημα, οι «δασμοί Τραμπ». Όπως έγραψε χθες στα κοινωνικά δίκτυα ο εκλεγμένος πρόεδρος, αν
δεν αγοράσει η Ευρώπη πετρέλαιο και αέριο από τις ΗΠΑ, έρχονται δασμοί. Τρίτος κίνδυνος είναι η χα-
λάρωση της απορρόφησης των κονδυλίων της Ευρώπης, που δεν επιτρέπεται να συμβεί σε καμία των
περιπτώσεων κι ας λέει ό,τι θέλει η Αριστερά. Τέταρτος κίνδυνος, η αγορά εργασίας. Δεν πρέπει να
σταματήσει η αύξηση της απασχόλησης, δεν πρέπει να σταματήσουν οι μεταρρυθμίσεις (αυτός ήταν ο
πέμπτος κίνδυνος) και, τέλος, θα πρέπει πάντα να είμαστε προετοιμασμένοι για φυσικές καταστροφές.
Τα είπε ο Γιάννης και αμαρτία ουκ έχει.

Για να ξέρετε πού πάνε τα λεφτά
Τα σωστά να τα λέμε. Τρένο πάει η χώρα μας στην απορρόφηση πόρων

από το Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας και ήδη ο υπεύθυνος υπουρ-
γός αναπληρωτής Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών Νίκος Παπαθανά-
σης υπέβαλε χθες στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή το πέμπτο αίτημα εκταμίευ-

σης πόρων ύψους 3,1 δισ. ευρώ. Πρόκειται για ταυτόχρονο διπλό
αίτημα για επιχορηγήσεις και δάνεια, το οποίο στηρίζεται

στην κάλυψη όχι ενός, όχι δύο, αλλά 32 ορόσημων και
στόχων. Κι επειδή πολλοί αναρωτιέστε πού πάνε αυτά τα
χρήματα, θα σας πω αμέσως. Μέρος των πόρων θα πάει
στη χρηματοδότηση των δύο νέων προγραμμάτων στέγα-

σης «Σπίτι μου ΙΙ» και «Αναβαθμίζω το Σπίτι μου», συνολι-
κού ύψους 1,3 δισ. ευρώ. Με αυτά τα αιτήματα οι συνολικές

εκταμιεύσεις προς την Ελλάδα θα φτάσουν στα 21,3 δισ. ευρώ, δηλαδή σε
ποσοστό 64% των συνολικών πόρων που μας αναλογούν. 

Mε την υπογραφή
του Νίκου 

Καραμανλή, 
εκδότη 

της «Political» 
political.karamanlis@

gmail.com

Μέχρι στιγμής δεν έχω ασχοληθεί δημοσιο-
γραφικά με το ενδεχόμενο πολιτικής ενασχόλη-
σης του Παύλου ντε Γκρες. Είναι αληθές ότι η
δεξιά παραδοσιακή βάση έβλεπε πάντα με συμ-
πάθεια τη βασιλική οικογένεια και τον τέως βα-
σιλιά Κωνσταντίνο και οι φιλοβασιλικοί κύκλοι
στη χώρα είναι μια υπολογίσιμη δύναμη. Δεν
σας κρύβω ότι επιχείρησα να μάθω κάποια
πράγματα για τις προθέσεις του, από το στενό περιβάλλον
του Παύλου, όμως κρατούν κλειστά χαρτιά και αυτό με
βάζει σε προβληματισμό. Ο ίδιος διαψεύδει όλα τα σενά-
ρια, όμως έχει τακτικές συναντήσεις με ιεράρχες, με

κληρικούς, με παραδοσιακούς συλλόγους
αλλά και φιλοβασιλικούς κύκλους, των οποί-
ων το αίτημα είναι η δημιουργία ενός νέου
πατριωτικού κόμματος. Αυτό που σίγουρα
μαθαίνω είναι ότι έχει λούσει κρύος ιδρώτας
όχι τη ΝΔ, αλλά τα αποκόμματα που βρίσκον-
ται δεξιά της «γαλάζιας πολυκατοικίας». Βε-
λόπουλος, Νατσιός, Λατινοπούλου και λοιποί

πατριώτες θα εξαϋλωθούν σε ένα τέτοιο ενδεχόμενο.
Επίσης μαθαίνω ότι ο Ντε Γκρες δεν έχει καμία διάθεση
να συνεργαστεί με όλους αυτούς… Για αυτό έχουν χάσει
τον ύπνο τους. Μην τους χαλάσει τα μαγαζιά… 

Ένας μπήκε, ένας θα βγει
από την ΚΟ της ΝΔ…

Δεν θέλω να πέσετε από τα σύν-

νεφα αν το επόμενο χρονικό διάστη-

μα δείτε να φεύγει κάποιος από την

ΚΟ και να πέφτουν πάλι στους 155,

παρά το γεγονός ότι επέστρεψε ο

Αυγενάκης. Χθες κυκλοφορούσε

έντονα στα δημοσιογραφικά γρα-

φεία το όνομα «γαλάζιου» βουλευτή

ο οποίος έχει κάνει άνω κάτω το Μέ-

γαρο Μαξίμου και τον πρωθυπουρ-

γό. Περισσότερα δεν μπορώ να σας

πω, διότι περιμένω να μάθω τις εξη-

γήσεις που θα δώσει ο βουλευτής. 

Oι καλοί συνεργάτες
του διοικητή της ΔΥΠΑ

One team, one
dream. Φαίνεται
και από τη φωτο-
γραφία το καλό
κλίμα που υπάρ-
χει στη Δημόσια
Υπηρεσία Απα-
σχόλησης. Ο δι-
οικητής Σπύρος Πρωτοψάλτης περνάει καλά με
τους συνεργάτες του κι αυτό φαίνεται. «Καθώς
πλησιάζουν οι γιορτές, είναι η ιδανική στιγμή να
πω ένα μεγάλο ευχαριστώ στους συνεργάτες μου
στο γραφείο και στη γραμματεία διοικητή για τη
στήριξη και την άψογη συνεργασία μας όλη τη
χρονιά. Νιώθω πραγματικά τυχερός που έχω δί-
πλα μου μια τόσο δυνατή και αξιόπιστη ομάδα»,
έγραψε ο ίδιος στα social media. 

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΟ 

Διώξεις σε 7 υψηλόβαθμα 
στελέχη του υπουργείου 
Μεταφορών για τα Τέμπη

Σας έχω φρέσκα κουλούρια, επί του πιεστηρίου. Χθες
αργά το βράδυ πληροφορήθηκα ότι ασκήθηκε δίωξη για
την τραγωδία των Τεμπών σε μια από τις γενικές διευ-
θύντριες του υπουργείου Υποδομών και Μεταφορών!
Σύμφωνα με αποκλειστικές πληροφορίες της «Politi-
cal», διώξεις θα ασκηθούν σε επιπλέον έξι υψηλόβαθ-
μα στελέχη του υπουργείου. Οι εξελίξεις είναι ραγδαίες
και θα επανέλθουμε με περισσότερο ρεπορτάζ.

Ποιοι τρέμουν τον Παύλο ντε Γκρες; 
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Ποιοι ανεξάρτητοι
φλερτάρουν 
με τη ΝΔ; 

Εκτός από τον Αυγενάκη που επέστρε-
ψε στην ΚΟ, μαθαίνω ότι γίνονται συζη-
τήσεις και με άλλους ανεξάρτητους βου-
λευτές που είναι διατεθειμένοι να ενταχ-
θούν στην ΚΟ της ΝΔ. Βέβαια από το Μέ-
γαρο Μαξίμου το διαψεύδουν μετά βδε-
λυγμίας. Όλα όμως, όπως ξέρετε, στην
πολιτική αλλάζουν μέρα με τη μέρα… 

Αν είχαν 
χιούμορ 

Με το στόμα ανοιχτό άφησε πολλούς η
πρόταση που κατέθεσε ο νέος πρόεδρος
του ΣΥΡΙΖΑ Σωκράτης Φάμελλος σε συ-
νέντευξή του για συνεργασία όχι μόνο με
το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Αριστερά αλλά και
με το ΚΚΕ και την Πλεύση Ελευθερίας
της Ζωής Κωνσταντοπούλου. Αν μάλιστα
είχαν περισσότερη διάθεση για τρολάρι-
σμα, Δημήτρης Κουτσούμπας και Ζωή
Κωνσταντοπούλου θα πήγαιναν σε συ-
νάντηση στην Κουμουνδούρου να θέ-
σουν βέτο, ώστε στην ευφάνταστη… συ-
νεργασία να συμμετάσχει και το Κίνημα
Δημοκρατίας του Στέφανου Κασσελάκη
(ή και το ΜέΡΑ25 του Γιάνη Βαρουφάκη),
αλλά πού τέτοια τύχη;

Παρά την απογοητευτική του εμ-

φάνιση στις ευρωεκλογές, το

κόμμα Κόσμος και ο ιδρυτής του,

πρώην ευρωβουλευτής Πέτρος

Κόκκαλης φαίνεται να διατηρούν

τη γοητεία τους στον προοδευτι-

κό πολιτικό χώρο. Ο Κόκκαλης

δεν έχασε χρόνο και από νωρίς

άνοιξε δίαυλο επικοινωνίας με

τη Νέα Αριστερά, ενώ ήρθε σε

επαφή και με τον Αλέξη Χαρίτση.

Παράλληλα, έδωσε το «παρών»

σε εκδήλωση του «Δικτύου» υπό

την Άννα Διαμαντοπούλου, η

οποία δεν δίστασε να τον επαι-

νέσει ανοιχτά. Τέλος, είχε συ-

νάντηση με τον πρόεδρο του

ΣΥΡΙΖΑ Σωκράτη Φάμελλο σε

πολύ φιλικό και εγκάρδιο κλί-

μα. Το μόνο σίγουρο είναι πως

η πολιτική πορεία του δεν έχει

τελειώσει. Εάν αποφασίσει να

διεκδικήσει θέση σε ψηφο-

δέλτιο Επικρατείας, οι πιθανό-

τητες δείχνουν να είναι με το

μέρος του.

«Σφάζονται» παλικάρια στην ποδιά του… Πετράν

Οι Τούρκοι…
επενδυτές στην
Ελλάδα 

Η είδηση πέρασε στα… ψιλά των
αθηνοκεντρικών ΜΜΕ. Οι Τούρκοι
που αγόρασαν το εργοστάσιο Polisan
Hellas στον Βόλο το πουλάνε και
απολύουν τους εργαζομένους! Το
2013 Τούρκοι επενδυτές αγόρασαν
στον Βόλο το εν λόγω εργοστάσιο
πλαστικών. Τώρα ψάχνουν να το
πουλήσουν σε επενδυτές από Κίνα,
Αμερική, Ευρώπη. Οι 75 υπάλληλοι
θα απολυθούν (έχουν ενημερωθεί
ότι μέχρι το τέλος του χρόνου θα πά-
ρουν τις απολύσεις και τις αποζη-
μιώσεις τους) και προβλέπεται να
περάσουν μαύρα Χριστούγεννα οι
άνθρωποι… 

Φλαμπουράρης 
στο «Πουλαντζάς»

Στις εσωτερικές αλλαγές που έγι-
ναν στον ΣΥΡΙΖΑ δεν
μπορώ να παρα-
βλέψω την
αξ ιοποίηση
του βετερά-
νου Αλέκου
Φλαμπουρά-
ρη, ο οποίος
αναλαμβάνει την
προεδρία του Ινστιτούτου
Νίκος Πουλαντζάς. Έμπειρος με
πλούσιο έργο ο Φλαμπουράρης,
μπαίνει σε ένα πόστο που έχουν δια-
τελέσει πρόεδροι ο θεωρητικός Αρι-
στείδης Μπαλτάς και ο καθηγητής
Νομικής στην Αγγλία Κωνσταντίνος
Δουζίνας.

Τι θα ειπωθεί στο τελευταίο Υπουργικό του 2024
Πριν φύγει το 2024, ο πρωθυπουργός απο-

φάσισε να μαζέψει τους υπουργούς του στο
Μέγαρο Μαξίμου. Το τελευταίο Υπουργικό της
χρονιάς που θα γίνει την ερχόμενη Δευτέρα,
όπως μαθαίνω, θα έχει τις καθιερωμένες ευ-
χές on camera αλλά όταν αυτές αποχωρήσουν
από την αίθουσα, ο Κυριάκος Μητσοτάκης «θα
τα πει» σε κάποιους υπουργούς. Στο μπλοκάκι του έχει εδώ και καιρό με κόκκινο
στυλό σημειώσεις για ορισμένους που δεν κινούνται με τους ρυθμούς του Μαξίμου.
Φυσικά δεν θα παραλείψει να εκφράσει και τη γενική οδηγία… για σεμνότητα κατά
τη διάρκεια των διακοπών, γιατί πολλά έχουν δει τα ματιά του.  

Χαρδαλιάς: Τα καρφιά σε Πατούλη 
και οι σχέσεις του με Μητσοτάκη

Ο
περιφερειάρχης Αττι-
κής Νίκος Χαρδαλιάς
άνοιξε τα χαρτιά του

και μίλησε ανοιχτά για όλους
και για όλα. Σε συνέντευξη που
παραχώρησε στο protothe-
ma.gr και τον Αντώνη Σρόιτερ,
αναφέρθηκε στις σχέσεις του
με τον πρωθυπουργό Κυριάκο
Μητσοτάκη, στις προτεραιότη-
τές του για την υλοποίηση των
αντιπλημμυρικών έργων, ενώ
δεν δίστασε να ρίξει τα καρφιά
του και στον Γιώργο Πατούλη
για την «εμφανή απουσία της
Περιφέρειας Αττικής επί δε-
καετίες».

«Η σχέση μου με τον πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη είναι
εξαιρετική. Κι αυτό ισχύει, γιατί πρόκειται για μια σχέση που
έχει δομηθεί εδώ και πολλά χρόνια, από την ημέρα που ο πρω-
θυπουργός είχε ξεκινήσει την καριέρα του, την πορεία του την
κοινοβουλευτική στη Β’ Αθηνών, αλλά η σχέση μας κορυφώθη-
κε μετά το 2019, που είχα την τιμή να υπηρετήσω δίπλα του και

να εκτιμήσω το γεγονός ότι εί-
ναι ένας ηγέτης, που χωρίς την
παρουσία του η χώρα θα είχε
καταρρεύσει. Η εκτίμηση είναι
αμοιβαία», ανέφερε χαρακτη-
ριστικά ο κ. Χαρδαλιάς. 

«Δεν είμαι εγώ αυτός που θα
κρίνει τη δουλειά προηγούμε-
νων συναδέλφων», απαντά,
καλούμενος να κρίνει το έργο
του τέως περιφερειάρχη Αττι-
κής Γιώργου Πατούλη και όχι
μόνο. «Η τελευταία φορά που
έγινε καθαρισμός στο πλακο-
σκεπές σε σημεία του Κηφι-
σού -8 χλμ.- ήταν επί υπουρ-
γίας Βάσως Παπανδρέου με

γενικό γραμματέα τον κ. Καμπάνη, παραμονές των Ολυμπιακών
Αγώνων, το 2004. Μέχρι σήμερα έχουμε βγάλει 26.000 τόνους
σκουπιδιών (μπάζα, φερτά υλικά, σκυρόδεμα, νεκρά ζώα). Μπά-
ζα, φερτά υλικά, νεροφαγώματα, από τις παράνομες ρίψεις απο-
βλήτων, είναι η εικόνα που παρουσιάζει και το υπογειοποιημένο
τμήμα του Ιλισού», ανέφερε.
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Η «επιβράβευση»
του Λευτέρη 
«Λευτέρη, Λευτέρη, Λευτέρη
σ’ έχω σταμπάρει στο παλιό μου το τεφτέρι.
Λευτέρη, Λευτέρη, Λευτέρη
μην κοροϊδεύεις κι έχω γίνει πια ξεφτέρι…».

Πόσο επίκαιρο το τραγουδάκι της αείμνηστης
Αλίκης Βουγιουκλάκη, ειδικά τώρα που ο Λευτέ-
ρης Αυγενάκης επιστρέφει στη ΝΔ με δόξα και τι-
μή και μετά τις συγκλονιστικές επιτυχίες του από
όσα υπουργεία πέρασε. Τα χαστούκια στον υπάλ-
ληλο του «Ελ. Βενιζέλος», πταίσμα, ανύπαρκτη
λεπτομέρεια. Τα άλλα είναι τα σημαντικά. Το
υπουργικό του έργο και η προσφορά του στους
αγρότες (τον λατρεύουν…) και στον μηχανοκίνητο
αθλητισμό. 

Αυτά ζύγισαν προφανώς στη ΝΔ και έκριναν
επιβεβλημένη την επιστροφή του. Θα μου πείτε,
πριν λίγο καιρό έλεγαν ότι «η ΚΟ δεν ανέχεται
τύπους του “ξέρεις ποιος είμαι εγώ” και δεν
μπορούν να είναι εκ νέου υποψήφιοι». Όμως,
φίλοι μου, το κόμμα ξέρει καλύτερα από εμένα
προφανώς… 

Αρχίζουν τα ζόρια 
για τους Ντεγκρές
Με την έγκριση της ανάκτησης της ελληνικής
ιθαγένειας στην εσωτερική τσέπη του καλοραμ-
μένου σακακιού τους, οι κύριοι Παύλος και Νικό-
λαος Ντεγκρές (σε λίγο), με φιλική παρέα, το
βράδυ της Πέμπτης πήραν μια βαθιά ανάσα σε
κεντρικό all time classic εστιατόριο του Κολωνα-
κίου. Πάντως το ομολογουμένως ποιοτικό φαγητό
δεν πρέπει να το ευχαριστήθηκαν και πολύ, διότι
τα τηλέφωνά τους χτυπούσαν συνεχώς. Μπορεί
στις φλέβες τους το αίμα που κυλάει να είναι γα-
λάζιο και να είναι συνηθισμένοι στα φώτα, όμως
έχουν και αυτοί τις αδυναμίες τους. Και δη την
κούραση που όπως φαίνεται αρχίζει και φαίνεται.
Και δεν μιλάμε για «μυστρί, πηλοφόρι» κ.λπ…
dès que! Μιλάμε για την κούραση που προκαλεί η
πίεση των ελληνικών ΜΜΕ… που έχουν αρχίσει
και σηκώνουν μανίκια… Και μια συμβουλή: 
Το παιχνίδι τώρα αρχίζει και οι δικοί μας δεν είναι
σαν τα «γατάκια» του βασιλικού ρεπορτάζ… μι-
λάμε για πριονοκορδέλες!

Για να γυρίσει ο ήλιος…
θέλει δουλειά πολλή!
Το βιβλίο των Χάρη Τσιόκα
και Αντώνη Κοτσακά ανα-
δεικνύεται σε πόλο έλξης
ιδεών και προτάσεων για
την επόμενη μέρα στην
Κεντροαριστερά. Αυτή τη
φορά είχε σειρά η Θεσσα-
λονίκη για να πραγματοποι-
ηθεί παρουσίαση, όπου έγι-
νε με την καλή έννοια «χα-
μός». Το «παρών» έδωσαν
στελέχη όλων των αποχρώ-
σεων καταγράφοντας δυνα-
μικά τη διάθεση ενίσχυσης
της προσπάθειας στη δια-
μόρφωση όρων ανασύνθε-
σης του προοδευτικού και
αριστερού χώρου με στόχο
την εναλλακτική πρόταση για προγραμματική ενό-
τητα διακυβέρνησης. Οφείλουμε να πούμε ότι έστω
και αργά γίνεται δουλίτσα… Θέλει όμως δουλειά
πολλή για να γυρίσει ο ήλιος… και μην ξεχνάμε ότι
έχουμε και «κλιματική αλλαγή»!

Μπροστάρης 
ο Μητσοτάκης
Μετά την ψήφιση του προϋπολογι-
σμού, το κλίμα στο Μέγαρο Μαξίμου
παρέμεινε ανεβασμένο, ειδικά από
χθες το μεσημέρι, όταν έφτασαν τα νέα
για τις δημοσκοπήσεις. Όπως πληρο-
φορήθηκα, η ευφορία ήταν διάχυτη
στο περιβάλλον του πρωθυπουργού. Ο
Κυριάκος Μητσοτάκης, αφού ενημε-
ρώθηκε από τους στενούς του συνερ-
γάτες, δεν έκρυψε την ικανοποίησή
του, σχολιάζοντας πως η κυβερνητική
προσπάθεια αρχίζει να φέρνει καρ-
πούς. Αυτό που φαίνεται να σχεδιάζε-
ται, σύμφωνα με πληροφορίες, είναι η
περαιτέρω ανάδειξη του ίδιου του
πρωθυπουργού τους επόμενους μή-
νες. Με δεδομένη τη σταθερά υψηλή
δημοφιλία του, οι συνεργάτες του στο
επιτελείο φαίνεται να πιστεύουν πως ο
Κυριάκος Μητσοτάκης είναι το ισχυρό
χαρτί της κυβέρνησης. Έτσι, σκο-
πεύουν να ρίξουν τα φώτα πάνω του,
παρουσιάζοντάς τον ως τον βασικό πυ-
λώνα σταθερότητας και αποτελεσματι-
κότητας, σε μια εποχή που δεν λείπουν
τα προβλήματα.

Για ποιους 
χτυπάει η καμπάνα;
Σπάω το κεφάλι μου να
καταλάβω τι συμβολισμό
μπορεί κανείς να απο-
δώσει στο δώρο που
έκανε η γραμματέας της
ΝΔ στους πολιτικούς
συντάκτες ενόψει Χρι-
στουγέννων. Η Μαρία
Συρεγγέλα δώρισε
στους δημοσιογράφους
από μια μικρή καμπανούλα και επειδή εγώ
έχω δημοσιογραφική διαστροφή, σκέφτηκα
το γνωστό «για ποιον/ποιους χτυπάει η καμπά-
να;». Κοντός ψαλμός αλληλούια… 
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Γκρίνια στον ΣΥΡΙΖΑ με 
τον πιανίστα-ευρωβουλευτή
Τη χλεύη των συναδέλφων του
στον ΣΥΡΙΖΑ (και όχι μόνο) προ-
κάλεσε η ομολογουμένως πρω-
τότυπη ανακοίνωση που εξέδω-
σε, χωρίς να συνεννοηθεί προ-
ηγουμένως με κανέναν από το
κόμμα, ο ευρωβουλευτής Νικό-
λας Φαραντούρης! Στο εν λόγω
δελτίο ζητά την ένταξη της Σερ-
βίας και του Μαυροβουνίου στην
ΕΕ. «Στη Σερβία γίνεται χαμός με τις αντικαταστατικές, αν-
τιθεσμικές και αντιδημοκρατικές διαδικασίες που ακολου-
θεί η κυβέρνηση, ενώ το Μαυροβούνιο είναι το βασίλειο της
διαφθοράς. Κι ο Νίκος ζητάει, έτσι απλά, την ένταξή τους
στην ευρωπαϊκή οικογένεια. Ε, όχι!», έλεγε προχθές σε δη-
μοσιογραφικό πηγαδάκι βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
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πα Η ατμόσφαιρα αυτή τη φορά για τον Νίκο
Ανδρουλάκη στη Σύνοδο του Ευρωπαϊκού Σο-
σιαλιστικού Κόμματος στις Βρυξέλλες ήταν
εντελώς διαφορετική. Ως αρχηγός της αξιω-
ματικής αντιπολίτευσης, βρέθηκε εκεί χωρίς
την παρουσία του προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ, ο
οποίος συνήθιζε να παρίσταται ως παρατηρη-
τής. Ιδιαίτερα θερμός φαίνεται πως ήταν ο
διάλογός του με τον Ισπανό πρωθυπουργό
Πέδρο Σάντσεθ, καθώς οι δύο άνδρες αντάλ-
λαξαν απόψεις για πολιτικές που τους φέρ-

νουν κοντά. Ο πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ έχει άλ-
λωστε ενσωματώσει προτάσεις του Σάντσεθ,
όπως τη μείωση του ΦΠΑ στα τρόφιμα και τη
φορολόγηση των τραπεζικών υπερκερδών.
Να δεις που τώρα θα λέμε ότι ο Σάντσεθ έχει
αποκτήσει φανατικό υποστηρικτή και εφαρ-
μοστή των ιδεών του στην Ελλάδα! Όσοι βρέ-
θηκαν εκεί μεταφέρουν ότι η συνάντηση των
δύο ήταν σε πολύ θερμό κλίμα, ενώ το ταξίδι
του προέδρου του ΠΑΣΟΚ στη Μαδρίτη φαί-
νεται ότι δεν βρίσκεται μακριά.

Χέρι χέρι με τον Σάντσεθ ο Ανδρουλάκης 

ΓΙΑ ΝΑ ΞΕΡΕΤΕ…

Ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ έριξε
πόρτα σε επίδοξους αγοραστές.
«Δεν συζητάμε καμία πρόταση
εκχώρησης ή πώλησης των κομ-
ματικών Μέσων. Εμείς θέλουμε η
“Αυγή” και το Κόκκινο να ανή-
κουν στα μέλη του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ»,
ξεκαθάρισε ο πρόεδρος του ΣΥΡΙ-
ΖΑ-ΠΣ σε συνέντευξή του στο At-

tica TV, βάζοντας τέλος σε διάφο-
ρα σενάρια… «Το σχέδιο το οποίο
θα πρέπει να εκπονήσουμε εμείς
το πολύ μέχρι τις 15 Ιανουαρίου -
και συνομιλούμε και με τους ερ-
γαζόμενους για αυτό- είναι μια
πρόταση κανονικής επαναλει-
τουργίας μέσα σε ένα νέο πλαί-
σιο», ανέφερε.

Σ
τη Βόρεια Ελλάδα υπάρχει τερά-
στια αναστάτωση με βουλευτή
της αντιπολίτευσης το όνομα του

οποίου έχει μπει στο μικροσκόπιο της
Αρχής για το Ξέπλυμα… για ύποπτες οι-
κονομικές δραστηριότητες και στοιχη-
ματισμό, είτε προσωπικά είτε μέσω συ-
νεργαζόμενης εταιρείας. Ρώτησα να
μάθω πώς ξεκίνησε η έρευνα και μου
είπαν ότι το ενδιαφέρον της Αρχής πυ-
ροδοτήθηκε από επιστολή της Εθνικής
Τράπεζας που επισήμανε αμφιλεγόμε-
νες και περίεργες διαδρομές συναλλα-
γών αλλά και ασυνήθιστο δανεισμό από
το υποκατάστημα βουλγαρικής τράπε-
ζας. Ο έλεγχος επικεντρώνεται στα έτη
2023-2024 και έχει ήδη επεκταθεί σε
τραπεζικούς λογαριασμούς, φορολογικές δηλώσεις και άλλες
συναλλαγές τού εν λόγω βουλευτή, καθώς και της εταιρείας
που συνδέεται μαζί του. Πληροφορίες αναφέρουν ότι, πριν από
την εκλογή του, ο συγκεκριμένος βουλευτής είχε δηλώσει μη-
δενικά εισοδήματα. 

Ωστόσο, πρόσφατα φέρεται να έλαβε τραπεζικό δάνειο από
τη βουλγαρική τράπεζα, το οποίο στη συνέχεια μεταφέρθηκε
σε λογαριασμό της Εθνικής Τράπεζας. Μέρος του δανείου

φαίνεται πως κατευθύνθηκε σε δραστηριότητες τυχερών παι-
χνιδιών, ενώ ένα άλλο ποσό χρησιμοποιήθηκε για επενδύσεις
σε επιχείρηση στη Βόρεια Ελλάδα. Η υπόθεση παρακολουθεί-
ται στενά, καθώς οι ενδείξεις εγείρουν σοβαρά ερωτήματα για
την προέλευση και τη διαχείριση των χρημάτων. Ο συγκεκρι-
μένος βουλευτής είναι γνωστό πως λατρεύει τον τζόγο, ενώ ο
αρχηγός του είναι διαπρύσιος κήρυκας της διαφάνειας και
σερίφης της διαπλοκής. 

Σε εγρήγορση μαθαίνω ότι βρίσκεται

το επιτελείο του Νίκου Ανδρουλάκη

στη Χαριλάου Τρικούπη, καθώς ο

πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ δεν

αποκλείει ο πρωθυπουργός

Κυριάκος Μητσοτάκης να κάνει την

«έκπληξη» ανακοινώνοντας για την

Προεδρία της Δημοκρατίας πρόσωπο

που μέχρι σήμερα δεν έχει ακουστεί

στον δημόσιο διάλογο ή στο

παρασκήνιο της πολιτικής. Λέτε; 

Η Θρασκιά, ο Πέτρος 
και ο Λευκός Πύργος

Ακούω ότι πληθαίνουν οι φωνούλες
που ψιθυρίζουν στον Νίκο Ανδρουλάκη
να υποδεχτεί στο ΠΑΣΟΚ τους Πέτρο
Παππά και Ράνια Θρασκιά, διότι έτσι θα
ανοίξει περπατησιά στη Θεσσαλονίκη. Εν
μέρει μπορεί να έχουν δίκιο,
αφού και οι δύο κατάφε-
ραν να εκλεγούν βου-
λευτές. Βέβαια ο κ.
Παππάς έχει εκλεγεί
στο Κιλκίς, αλλά ο
ίδιος και οι φίλοι του
πιστεύουν ότι κάνει
γκελ στον Λευκό Πύρ-
γο. Από την άλλη
όμως μιλάμε για πο-
λιτικούς με ιδιαίτερη
βαρύτητα και οξύ πο-
λιτικό λόγο που μπο-
ρούν και διεισδύουν με
ευκολία στο πολιτικό γίγνεσθαι
και σε κάθε τους παρέμβαση υπογραμμί-
ζουν τη διαφορά και κυρίως την εναλλα-
κτικότητα! Θα μπορούσα να γράψω πολλά
ακόμη για το πολιτικό τους προφίλ, διότι
αποτελεί πηγή έμπνευσης. Αλλά προτιμώ
να σταματήσω εδώ και να σας δώσω τρο-
φή για σκέψη!

Δεν πουλάει τα media 
ο Φάμελλος

Ποιον βουλευτή κάνει κόσκινο 
η Αρχή για το Ξέπλυμα; 
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Δ
εν έτυχε, πέτυχε που λέμε. Το «κεφάλαιο» -με δύο wannabe Προεδρίνες- τα λέει

για την κλιματική αλλαγή και για θέματα υψηλής πολιτικής ανάλυσης που αφορούν

τον λαένιο λαό. The mob που λένε στο χωριό μου… 

Προεδρική συνάντηση…
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Α υτό είναι ένα κείμενο που θέλω να γράψω εδώ και μήνες. Αλλά η εορ-
ταστική περίοδος μου το κάνει επίκαιρο. Ο 19χρονος γιος μου σπουδά-
ζει και εργάζεται. Δεν σας το λέω για να μου πείτε μπράβο, αρχικά, εάν

κάποιος αξίζει το μπράβο είναι ο ίδιος και, δεύτερον, δεν είναι ο μόνος, είναι χι-
λιάδες παιδιά που το κάνουν αυτό. Εργάζεται στην εστίαση, σε μια μεγάλη αλυσίδα
καφέ-εστιατορίων. Παίρνει, εννοείται, τον βασικό μισθό. Συν τα πουρμπουάρ,
tips, φιλοδωρήματα, όπως θέλετε πείτε τα, το ίδιο είναι. 

Αυτά τα φιλοδωρήματα είναι και ο βασικός λόγος που επέλεξε να πάει να εργα-
στεί στην εστίαση, να τρέχει πάνω κάτω επί δέκα και μερικές φορές παραπάνω
ώρες, αντί να πάει σε κάποιο κατάστημα, ας πούμε, ή ενδεχομένως και σε μια δου-
λειά γραφείου, για ένα παιδί που σπουδάζει υπάρχουν τέτοιες (κακοπληρωμένες)
δουλειές. 

Ζει από τα φιλοδωρήματα και μα-
ζεύει τα χρήματα του μισθού του
για διάφορους σκοπούς: να πάει
ένα ταξίδι, να βοηθάει στο σπίτι
μας, να κάνει -όταν έρθει η ώρα-
ένα μεταπτυχιακό και διάφορα άλ-
λα που θέλουν και πρέπει να κά-
νουν οι άνθρωποι στην ηλικία του.
Επαναλαμβάνω, υπάρχουν χιλιά-
δες άνθρωποι που ζουν έτσι. Και
όχι μόνο νέοι. 

Όλα λάθος
Στη μεγάλη αλυσίδα καφέ-

εστιατορίων οι περισσότεροι άν-
θρωποι πληρώνουν με κάρτες
πλέον. Και περιλαμβάνουν το φι-
λοδώρημα στο ποσό που δίνουν.
Κι έρχεται το κράτος και λέει
στον εργαζόμενο ότι πάνω από
300 ευρώ τον μήνα θα του τα φο-
ρολογεί. Χωρίς, όμως, να έχει
ασφαλιστικές εισφορές από αυ-
τά κι εδώ βάλτε έναν αστερίσκο,
θα επανέλθουμε. 

Συγγνώμη, αγαπητό κράτος, αλλά είσαι πάρα πολύ λάθος. Απαράδεκτα
λάθος. 

Διότι οι μισθοί στη χώρα σου, αγαπητό κράτος, είναι πολύ μικροί και ο
άνθρωπος που εργάζεται σε αυτές τις δουλειές ποντάρει στα φιλοδωρή-
ματα.  Η κυβέρνηση, διαβάζω, εκτιμά δυνητικά έσοδα από φιλοδωρήμα-
τα, ύψους 400 εκατομμυρίων ευρώ, που είναι ένα συμπαθητικό ποσό και
σου λέει γιατί να μη βάλω κι εγώ λίγο χέρι σ’ αυτά; Μου θυμίζει κάποιους -
ναι, υπάρχουν τέτοιοι- επιχειρηματίες της εστίασης που υφαρπάζουν
από τους εργαζόμενους μέρος των φιλοδωρημάτων, με την αιτιολογία ότι «αν
δεν υπήρχε το μαγαζί μου, δεν θα τα έβγαζες». Κατάπτυστοι δεν είναι αυτοί; Βέ-
βαια είναι. 

Υπάρχουν, φυσικά, διάφορες δικαιολογίες και εκ μέρους του κράτους γι’ αυ-
τήν την υπόθεση με τη φορολόγηση των φιλοδωρημάτων, με βασική ότι προστα-
τεύει, λέει, τους εργαζόμενους από εργοδοτικές αυθαιρεσίες, του στιλ «αφού
έβγαλες tips, θα σ’ τα υπολογίσω για μισθό». 

Αγαπητό κράτος, πάλι πετάς στους εργαζόμενους την ανικανότητά σου να
ελέγχεις τις αυθαιρεσίες; Αν ένας εργαζόμενος, διαβάζω, έχει μηνιαίο μισθό
900 ευρώ και λαμβάνει 300 ευρώ ως φιλοδώρημα, αυτό αντιστοιχεί στο 33%, κάτι
που θα προκαλεί ελέγχους. Δηλαδή 10 ευρώ στη βάρδια θεωρούνται «πολλά» και
«ύποπτα». Του φεύγει η ούγια του αλλουνού να σερβίρει 800 καφέδες και 300
κλαμπ σάντουιτς τη μέρα και είναι «ύποπτο» να πάρει 10 ευρώ πουρμπουάρ… 

Ενώ το να παίρνει 900 (που δεν είναι καν 900) ευρώ μηνιάτικο δεν θεωρείται
ύποπτο, θεωρείται κανονικό. 

Τα καλά και συμφέροντα
Παρότι, λοιπόν, θα του φορολογούνται τα tips επιπλέον των 300 ευρώ, ο εργαζό-

μενος δεν θα απολαμβάνει καμίας παροχής επ’ αυτών, δεν θα υπάρχουν, δηλαδή,
ασφαλιστικές εισφορές. Διότι,
λέει το αγαπητό κράτος, οι εισφο-
ρές καλύπτονται κυρίως από τους
εργοδότες, ενώ τα φιλοδωρήματα
δίνονται από τους πελάτες. Μαγι-
κό! Το κράτος θα εισπράττει χρή-
ματα από τον εργαζόμενο, επί των
οποίων κανείς δεν θα του ανταπο-
δίδει εισφορές. 

Προτείνω να βάζουν τους πελά-
τες να κολλάνε ένσημα στους
σερβιτόρους και δεν κάνω καθό-
λου πλάκα. Εκεί που θα πληρώ-
νεις με την κάρτα σου, να έρχεται
και το ΙΚΑ, ή όπως το λένε, από δί-
πλα και να σου κρατάει και ένα πο-
σοστό υπέρ της ασφάλισης του
εργαζομένου, αναλογικά με το τι
άφησες και κατά πόσο υπερβαίνει
αυτό το μηνιαίο αφορολόγητο
πουρμπουάρ του σερβιτόρου. Τι
εννοείτε δεν γίνονται αυτά; Φυσι-
κά και γίνονται. Να έχει κι έναν
λογιστή η επιχείρηση για κάθε
σερβιτόρο, να κάνει τους υπολο-

γισμούς κάθε φορά που θα ζητάει ο πελάτης λογαριασμό. Έτσι γίνονται τα
πράγματα, όχι μισές δουλειές. 

Σύμφωνα με τον Άρειο Πάγο, εξάλλου, τα πουρμπουάρ θα έπρεπε να θε-
ωρούνται μέρος του μισθού. Άρα, να υπάρχουν εισφορές, υποθέτω. Ωστό-
σο, το υπουργείο Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών έκρινε ότι τα φιλο-
δωρήματα θεωρούνται επιβράβευση του εργαζόμενου. Άρα να μην υπάρ-
χουν εισφορές, αλλά να τους τα φορολογούμε πάνω από το δεκάρικο ημε-
ρησίως. Καθένας όπως τον βολεύει. 

Εγώ το μόνο που έχω να πω είναι να πάνε ο Άρειος Πάγος και το υπουργείο Εθνι-
κής Οικονομίας και Οικονομικών να δουλέψουν κάνα δυο εβδομάδες, ειδικά μέ-
σα στις γιορτές, στην εστίαση. Να κουβαλάνε φραπουτσίνους πέρα δώθε, στον
κάθε ιδιότροπο, απαιτητικό, αδιάφορο ή εκνευρισμένο πελάτη και να προσπαθούν
να τον ευχαριστήσουν μπας και τους αφήσει ένα δίευρο να τσοντάρουν στα 900
που δεν είναι καν 900. 

Μετά το ξανακουβεντιάζουμε. 

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Κάτω τα χέρια από
τα φιλοδωρήματα
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Α
σύλληπτα ποσά αναμένεται να λάβει ο βασικός
μέτοχος του ομίλου ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ από τους Άρα-
βες της Masdar την ερχόμενη τριετία. Και αυτό

διότι ο βασικός μέτοχος του εισηγμένου ομίλου, σε συμ-
φωνία με τους Άραβες, θα συνεχίσει να μετέχει στην
Τέρνα Ενεργειακή ως εκτελεστικός πρόεδρος του Διοι-
κητικού Συμβουλίου. Ήδη άλλωστε αυτό ανα-
κοινώθηκε και επίσημα μέσω της δημοσιο-
ποίησης της νέας σύνθεσης του ΔΣ.

Ο κ. Περιστέρης, έχοντας εισπράξει ένα τε-
ράστιο ποσό από την πώληση, αναμένεται να
λάβει τα επόμενα τρία χρόνια ποσό σε μετρη-
τά και μετοχές αξίας άνω των 68 εκατ. ευρώ,
χωρίς σε αυτά να υπολογίζονται συμβάσεις
με εταιρείες της επιλογής του για παροχή
συμβουλών στον Όμιλο Masdar.

Σε υψηλότερη τιμή
Ουσιαστικά μέσω της συμφωνίας που έγινε

ο Γιώργος Περιστέρης είναι σαν να πουλά σε
υψηλότερη τιμή την Τέρνα Ενεργειακή από
τους υπόλοιπους μετόχους. Ειδικότερα, προ-
βλέπεται ότι για περίοδο τριών ετών που ξεκίνησε από
τις 28 Νοεμβρίου 2024 με δέσμευση ρήτρας μη ανταγω-
νισμού ο κ. Περιστέρης θα λάβει:

Α) Εφάπαξ μπόνους υπογραφής ύψους 2.000.000 ευρώ.
Β) Ετήσια αμοιβή ως εκτελεστικό μέλος του Διοικητικού

Συμβουλίου της εταιρείας ύψους 1.400.000 ευρώ, σύμφω-
να με την υφιστάμενη πολιτική αποδοχών της εταιρείας
(αυτό σημαίνει αύξηση αποδοχών κατά 40% σε σχέση με τις
αποδοχές που λάμβανε πριν από την πώληση).

Γ) Με την παύση της ιδιότητάς του ως μέλους του Διοι-
κητικού Συμβουλίου της εταιρείας αποζημίωση για τη δέ-
σμευση ρήτρας μη ανταγωνισμού ύψους 1.200.000 ευρώ.

Τι λαμβάνει ο Περιστέρης;
Το ποσό που θα λάβει ο κ. Περιστέρης από αυτήν τη

σύμβαση ανέρχεται σε 7,2 εκατ. ευρώ. Επιπλέον,
ο κ. Περιστέρης θα λάβει 3,080 εκατ. μετοχές
υπό την προϋπόθεση επίτευξης των στόχων και
αν αυτές αποτιμηθούν στην τιμή πώλησης, αντι-
στοιχούν σε ποσό ύψους 61,6 εκατ. ευρώ. Ειδικό-
τερα, η εταιρεία είχε θεσπίσει ένα πρόγραμμα
παροχής κινήτρων προς τα διοικητικά στελέχη
της βασιζόμενο στην απόδοσή τους διά της δω-
ρεάν διαθέσεως μετοχών, το οποίο προέβλεπε
την έκδοση έως και 2.500.000 μετοχών σε διά-
στημα τριών ετών, εκ των οποίων το 50% κατανε-
μόταν στον κ. Γεώργιο Περιστέρη. Αυτό το πρό-
γραμμα ολοκληρώθηκε με την έκδοση 250.000
μετοχών, δυνάμει της από 21/10/2024 απόφασης
του Διοικητικού Συμβουλίου της εταιρείας. Κατά
την ολοκλήρωση αυτού του προγράμματος ο Γε-

ώργιος Περιστέρης είχε λάβει συνολικά 1.250.000 μετο-
χές. Η Masdar σκοπεύει να ανανεώσει το εν λόγω πρό-
γραμμα για τρία έτη με σκοπό την έκδοση έως και
4.400.000 νέων μετοχών υπέρ των επιλέξιμων μελών
του Διοικητικού Συμβουλίου της εταιρείας, συμπεριλαμ-

βανομένου του κ. Γεώργιου Περιστέρη, και άλλων μελών
της διοικητικής ομάδας της εταιρείας. Η έκδοση νέων
μετοχών θα εξαρτάται από την επίτευξη από τον όμιλο
καθορισμένων τεχνικών και οικονομικών στόχων από-
δοσης που αναμένεται να ενισχύσουν την ανάπτυξή του.
Σύμφωνα με τη Συμφωνία Ανάληψης Καθηκόντων, ο κ.
Γεώργιος Περιστέρης θα δικαιούται να λάβει συνολικά
έως και 3.080.000 νέες μετοχές, που αντιπροσωπεύουν
έως και 70% του συνολικού μεγέθους του προγράμμα-
τος, σύμφωνα με τους όρους και τις προϋποθέσεις που
θα καθοριστούν σε αυτό το πρόγραμμα.

Θυγατρικές εταιρείες
Τα έσοδα δεν τελειώνουν εδώ, καθώς έχει συμφωνη-

θεί ότι ορισμένες θυγατρικές εταιρείες της εταιρείας, οι
οποίες εκτελούν έργα, θα συνάψουν συμβάσεις παρο-
χής συμβουλευτικών υπηρεσιών με νομικό πρόσωπο
που θα οριστεί από τον κ. Γεώργιο Περιστέρη για τη λή-
ψη εξειδικευμένων συμβουλευτικών υπηρεσιών με
σκοπό την επιδίωξη της αύξησης της αξίας των ιδίων
κεφαλαίων των εν λόγω θυγατρικών εταιρειών που
απορρέουν από την επένδυσή τους στα εν λόγω έργα (η
Αύξηση Αξίας Ιδίων Κεφαλαίων). Η διάρκεια των εν λό-
γω συμβάσεων θα είναι έξι έτη και, στον βαθμό που η
Αύξηση Αξίας Ιδίων Κεφαλαίων έχει επιτευχθεί σύμ-
φωνα με τους όρους των εν λόγω συμβάσεων, ο πάρο-
χος των υπηρεσιών θα δικαιούται αμοιβή για την επί-
τευξη αυτή. Εδώ το ποσό και οι αμοιβές δεν προσδιορί-
ζονται, με αποτέλεσμα να μην υπάρχει εκτίμηση για το
ποσό που θα λάβει έμμεσα ο βασικός μέτοχος του Ομί-
λου ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ.

Η ασύλληπτη συμφωνία 
με τους μετόχους της Masdar

Το χρυσό deal αξίας
άνω των 68 εκατ. ευρώ
που έκανε για 
τον εαυτό του 
ο Γιώργος Περιστέρης

Mε την υπογραφή
του Νίκου Καραμανλή, 

εκδότη 
της «Political» 

political.karamanlis@
gmail.com
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Τ
α πάνω κάτω έρχονται σε πολύ βα-

σικά είδη -κυρίως μεταποίησης

αγροτικών προϊόντων- με τις με-

γαλύτερες ανατροπές να καταγράφονται

στο ελαιόλαδο και στον καφέ. Το μεν πρώ-

το βρίσκεται σε φάση καθόδου των τιμών

ύστερα από δύο χρόνια

τρελής κούρσας, στο δε

δεύτερο οι ραγδαίες ανατι-

μήσεις είναι προ των πυ-

λών. Πάντως, και στην πε-

ρίπτωση του λαδιού και

στην περίπτωση του καφέ,

φαίνεται ότι κάποιοι είναι

αποφασισμένοι να μην αφήσουν την ευ-

καιρία να πάει χαμένη, εκμεταλλευόμενοι

ακόμη και την πτώση των τιμών προκειμέ-

νου να αισχροκερδήσουν στην πλάτη του

καταναλωτή. 

Η πτώση του λαδιού
Σύμφωνα με όλες τις ενδείξεις, από το

νέο έτος αναμένεται να πέσουν οι τιμές του

ελαιόλαδου στο ράφι των σουπερμάρκετ.

Ήδη οι τιμές παραγωγού βρίσκονται σε φά-

ση ραγδαίας πτώσης και διαμορφώνονται

κοντά στα 5 ευρώ. Έτσι, μετά τις γιορτές οι

εταιρείες που τυποποιούν ελαιόλαδο ανα-

μένεται να ρίξουν τις τιμές του λίτρου μετα-

ξύ των 7 και 8 ευρώ, από τα 11 που βρίσκον-

ται κατά μέσο όρο σήμερα. 

Αντιστάσεις όμως στις χονδρικές τιμές

ήδη καταγράφονται, με τους παραγωγούς

να τονίζουν ότι η πτώση της τιμής δεν συμ-

βαδίζει με το κόστος παραγωγής και ανα-

φέρουν ότι τα ημερομίσθια για τη συγκομι-

δή της ελιάς αυτή τη στιγμή βρίσκονται

ακόμη και στα 80 ευρώ, με την απόδοση

των καρπών -λόγω της ξηρασίας- να είναι

περιορισμένη απαιτώντας τελικά περισσό-

τερα κιλά ελιάς για την παραγωγή ενός λί-

τρου λαδιού. 

Το πρόβλημα για τους παραγωγούς είναι

ότι οι διεθνείς τιμές καθορίζονται από την

Ισπανία -η οποία είναι και η μεγαλύτερη

ελαιοπαραγωγός χώρα- και αυτή τη στιγμή

η τελευταία τιμή από τα μέσα Δεκεμβρίου

ήταν στα 4,14 ευρώ το κιλό. 

Στην Καλαμάτα όμως οι Έλληνες παρα-

γωγοί αρνούνται να πέσουν κάτω από τα

4,5 ευρώ το κιλό που πουλούν σήμερα το

λάδι και καταγγέλλουν τους εμπόρους, λέ-

γοντας ότι παίζουν «το παιχνίδι των Χρι-

στουγέννων» για να πάρουν το προϊόν όσο

φτηνότερα γίνεται. Όμως η παραγωγή σε

όλη την Ελλάδα (και κυρίως στην Κρήτη)

παρουσιάζεται μειωμένη λόγω της ξηρα-

σίας. Έφτασε τους 250.000 τόνους αντί των

280.000 που υπολογιζόταν αρχικά. 

Η διεθνής μαφία
Και ενώ οι καταναλωτές έχουν απομα-

κρυνθεί έντονα από το ελαιόλαδο (στην Ελ-

λάδα του έχει «γυρίσει την πλάτη» το 30%),

συγκράτηση των διεθνών τιμών προσπα-

θούν να πετύχουν κάποιοι παραποιώντας

προϊόντα και πρώτη ύλη. 

Ο πιο συνηθισμένος τρόπος είναι η αγο-

ρά χύμα λαδιού από την Τυνησία, την Τουρ-

κία ή και από περιοχές της Ελλάδας με αυ-

ξημένη οξύτητα, το οποίο καταλήγει στην

Ιταλία. Εκεί γίνονται προσμείξεις σε διάφο-

ρες βιομηχανικές μονάδες και το λάδι «βα-

φτίζεται» ως αυθεντικό ιταλικό και φτάνει

στο ράφι στο πενταπλάσιο κόστος, σε μια

προσπάθεια τελικά η μέση λιανική τιμή

στην Ευρώπη να παρουσιάσει ψευδώς…

αντιστάσεις.

Ο καφές… εκτοξεύεται
Και ενώ κάποιοι προσπαθούν να μην πέ-

σει η λιανική τιμή του λαδιού από το νέο

έτος, κάποιοι ετοιμάζονται για την παράλ-

ληλη εκτόξευση του καφέ, επιβαρύνοντας

από 10% έως και 30% την καθημερινή συνή-

θεια της απόλαυσης του καφέ στο χέρι. 

Ο καφές ως παγκόσμιο χρηματιστηριακό

προϊόν βρίσκεται εδώ και μήνες σε διαρκή

φάση αύξησης και κατάρριψης του ενός

ρεκόρ μετά το άλλο. 

Ήδη κατά τα μέσα Δεκεμβρίου μία λίβρα

καφέ (έτσι υπολογίζεται στις αγορές διε-

θνώς) ξεπέρασε τα 340 δολάρια, ενώ η ποι-

κιλία Αράμπικα ξεπέρασε τα 330 δολάρια

ανά λίβρα, εμφανίζοντας ετήσια άνοδο πά-

νω από 80%, αφού πέρυσι τον Δεκέμβριο

ήταν κάτω από τα 180 δολάρια. 
Αιτία όλων αυτών είναι φυσικά η κλιματι-

κή αλλαγή, η εμφάνιση ξηρασίας σε Βραζι-
λία, Βιετνάμ και Δυτική Αφρική, αλλά και οι
παρεμβάσεις κερδοσκόπων, που αναμένε-
ται να περιορίσουν την παραγωγή τον Φε-
βρουάριο και τον Μάρτιο του 2025. 

Το αποτέλεσμα όλων των παραπάνω εί-
ναι ότι οι μεγάλες εταιρείες καφέ από τον
Ιανουάριο ετοιμάζονται να μετακυλίσουν
στις τελικές τιμές των προϊόντων τους τις
αυξήσεις αυτές, που μέχρι τώρα -σε έναν
σημαντικό βαθμό- απορροφούσαν. 

Αυτό σημαίνει ότι πολύ σύντομα θα δού-
με στο ράφι τον επώνυμο στιγμιαίο καφέ να
φτάνει στα 3 ευρώ η συσκευασία των 200
γραμμαρίων από 2,54 που ήταν, ο ελληνι-
κός καφές μπορεί να φτάσει στα 8 ευρώ τα
340 γραμμάρια, ενώ ανατιμήσεις θα κατα-
γραφούν και στις κάψουλες. Υπολογίζεται
ότι μία συσκευασία με 10 τεμάχια, από τα
5,10 ευρώ που είναι σήμερα, μπορεί να
ανέβει στα 5,90 ή ακόμη και στα 6,60 και
άρα να αυξηθεί από 15% μέχρι και 30%.

Τα βρόμικα 
παιχνίδια των καρτέλ

του καφέ 
και του λαδιού

Όλο το παρασκήνιο από τα κόλπα της διεθνούς μαφίας 
- Πώς αισχροκερδούν στην πλάτη των καταναλωτών 

- Γιατί «πέφτει» το ελαιόλαδο ενώ ο καφές γίνεται… πύραυλος 

ΤΟ… ΜΥΣΤΗΡΙΟ 
ΜΕ ΤΟ «ΑΣΑΝΣΕΡ» ΣΤΙΣ ΤΙΜΕΣ

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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οναδικά δώρα για το κινητό, το σταθερό, την τηλεό-
ραση και τις παραγγελίες φαγητού και καφέ, επι-
φυλάσσει και φέτος τα Χριστούγεννα η COSMOTE

σε όλους τους συνδρομητές της. Δωρεάν απεριόριστα data
στο κινητό, δωρεάν απεριόριστη ομιλία από το σταθερό, δω-
ρεάν COSMOTE TV, αλλά και έκπτωση για παραγγελίες φαγη-
τού στο ΒΟΧ, μπορούν να απολαύσουν όλοι οι συνδρομητές
της με την ενεργοποίηση των δώρων στο COSMOTE Αpp και
αντίστοιχα στο WHAT’S UP Αpp για τους χρήστες του WHAT’S
UP. Οι προσφορές μπορούν να ενεργοποιηθούν εύκολα και
γρήγορα οποιαδήποτε στιγμή έως και τις 2 Ιανουαρίου 2025.
Έξτρα δώρα περιμένουν τους συνδρομητές COSMOTE και
WHAT’S UP και από τον μεγάλο Χριστουγεννιάτικο διαγωνι-
σμό τους. 

Ειδικότερα, όλοι οι πελάτες κινητής COSMOTE -οικιακοί
και εταιρικοί- (συμβολαίου, καρτοσυμβολαίου, καρτοκινη-
τής, COSMOTE Neo) μπορούν να έχουν δωρεάν απεριόριστα
data για 15 ημέρες. Για να επικοινωνούν, να ενημερώνονται
και να ψυχαγωγούνται ξέγνοιαστα, όπου κι αν βρίσκονται, στο
μεγαλύτερο και γρηγορότερο δίκτυο κινητής της χώρας, το
COSMOTE 5G. Τα δεδομένα της προσφοράς δεν μπορούν να
καταναλωθούν στο εξωτερικό.

Επίσης, όλοι οι πελάτες σταθερής COSMOTE μπορούν να
έχουν δωρεάν απεριόριστο χρόνο ομιλίας προς όλους από το

σταθερό τους για 15 ημέρες. Οι κλήσεις προς διεθνείς προ-
ορισμούς δεν συμπεριλαμβάνονται στην προσφορά.

Δωρεάν πρόσβαση για 1 μήνα στο Entertainment Pack

προσφέρει και φέτος η COSMOTE TV σε όλους τους συνδρο-
μητές της COSMOTE, για να μπορούν να παρακολουθήσουν
τις αγαπημένες τους ταινίες και σειρές, τα ντοκιμαντέρ του
COSMOTE HISTORY, αλλά και ένα πλούσιο περιεχόμενο από
όλες τις θεματικές κατηγορίες καλύπτοντας τις ανάγκες ολό-
κληρης της οικογένειας.

Επιπλέον, στο ΒΟΧ, μια από τις πλέον κορυφαίες υπηρεσίες
online παραγγελιών στην Ελλάδα, οι καταναλωτές μπορούν να
παραγγείλουν το αγαπημένο τους φαγητό ή καφέ με έκπτωση
4€ (ελάχιστη παραγγελία 8€). Η ενεργοποίηση της προσφοράς
γίνεται πριν την ολοκλήρωση της παραγγελίας, πληκτρολογών-
τας τον κωδικό XMAS4 στο πεδίο «Έχεις διαθέσιμα κουπόνια

για εξαργύρωση» και κερδίζοντας αυτόματα 4€ έκπτωση. Με
περισσότερα από 13.000 καταστήματα σε 100 πόλεις σε όλη την
Ελλάδα, στο BOX ο χρήστης βρίσκει αποκλειστικές προσφορές
από φαγητό και καφέ μέχρι προϊόντα supermarket, κερδίζον-
τας καθημερινά και σε επιλογές και σε εκπτώσεις. 

Το κάθε δώρο μπορεί να ενεργοποιηθεί μόνο μία φορά.

Χριστουγεννιάτικος διαγωνισμός με πλούσια δώρα  
Επιπλέον, όλοι οι συνδρομητές COSMOTE και WHAT’S UP

μπορούν να διεκδικήσουν μοναδικά δώρα και στον μεγάλο
χριστουγεννιάτικο διαγωνισμό της εταιρείας, έως τις
08/01/2025, στο COSMOTE App και στο WHAT’S UP App. Συγ-
κεκριμένα, μπορούν να κερδίσουν:
τηλεοράσεις από τον ΓΕΡΜΑΝΟ, αξίας 1.500€ η καθεμία 
και πολλά ακόμη πλούσια δώρα τεχνολογίας
δωροεπιταγές AEGEAN, αξίας 1.500€ η καθεμία 
δωροεπιταγές IKEA, αξίας 1.500€ η καθεμία
δωροεπιταγές payzy, αξίας 500€

δωροεπιταγές BOX, αξίας 500€

Για άλλη μια χρονιά, η COSMOTE είναι δίπλα στους συνδρο-
μητές της προσφέροντας μοναδικά δώρα για να μπορούν όλοι
να επικοινωνούν με τους αγαπημένους τους χωρίς περιορι-
σμούς, να ψυχαγωγούνται και να μοιράζονται όμορφες στιγ-
μές με τους φίλους και τους συνεργάτες τους.

Χριστούγεννα γεμάτα δώρα 
και φέτος από την COSMOTE

• Απεριόριστα data στο κινητό 
• Απεριόριστη ομιλία προς όλους από το σταθερό 
• Δωρεάν το COSMOTE TV Entertainment Pack 

• BOX: Έκπτωση 4€ για παραγγελία φαγητού ή καφέ
• Διαθέσιμα όλα τα δώρα στο COSMOTE App

και το WHAT’S UP App
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της Κάλιας Αλεξανδρίδου

Σ
τη Φινλανδία, όπου θα συμμετέχει
στην άτυπη Σύνοδο Βορρά - Νότου
σήμερα και αύριο, βρίσκεται ο πρω-

θυπουργός με κεντρικό θέμα τις νέες αμυντι-
κές προκλήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
στον απόηχο της συνεδρίασης του Ευρωπαϊ-
κού Συμβουλίου.

Είναι σαφές ότι ολοένα και περισσότερο
έδαφος στους κόλπους της ΕΕ κερδίζει η θέ-
ση της Ελλάδας για την ανάγκη ενίσχυσης
της κοινής ευρωπαϊκής άμυνας. Ο Κυριάκος
Μητσοτάκης έθεσε εκ νέου το θέμα στο Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο, την ώρα που η κατάστα-
ση, ιδιαιτέρως στη Συρία, αλλά και ευρύτερα
οι ισορροπίες που διαμορφώνονται στη Μέ-
ση Ανατολή, όπως και οι εξελίξεις στον πό-
λεμο της Ουκρανίας προβληματίζουν τους
27, οι οποίοι σε μια ακόμη Σύνοδο Κορυφής
αναζήτησαν κοινό βηματισμό. Η πρόταση του
Έλληνα πρωθυπουργού εισακούστηκε και
έτσι με την αρχή του νέου έτους, στις 3 Φε-
βρουαρίου, θα πραγματοποιηθεί έκτακτη Σύ-
νοδος Κορυφής αποκλειστικά για την ευρω-
παϊκή άμυνα.

Μετά το τέλος του Ευρωπαϊκού Συμβουλί-
ου ο κ. Μητσοτάκης έκανε λόγο για «τεράστια
γεωπολιτική ένταση» την οποία αντιμετωπί-
ζει η Ευρώπη και, όπως τόνισε, «απαιτεί και
μια γεωπολιτική και αμυντική αφύπνιση της
ηπείρου μας, η οποία θα μπορεί να κινηθεί σε
πολλά διαφορετικά επίπεδα».

«Απαιτείται κινητοποίηση 
ευρωπαϊκών πόρων»

Ο πρωθυπουργός σημείωσε χαρακτηριστι-
κά ότι «εγώ θα εξακολουθώ να πιστεύω ότι
απαιτείται κινητοποίηση και ευρωπαϊκών πό-
ρων, όπως έχω εξηγήσει πολλές φορές, προ-
κειμένου να υπάρχει ένα ευρωπαϊκό αμυντι-
κό ταμείο, το οποίο θα μπορεί να χρηματοδο-
τεί αμυντικές δράσεις που θα αφορούν το σύ-
νολο της ΕΕ», επισημαίνοντας ότι δεν πρόκει-
ται για «δράση ανταγωνιστική προς το ΝΑΤΟ
αλλά απολύτως συμπληρωματική». 

Μάλιστα, ενόψει της αλλαγής φρουράς
στον Λευκό Οίκο, υπογράμμισε ότι «με αυτό
τον τρόπο θα μπορούσαμε να στέλναμε κι
ένα μήνυμα και στις Ηνωμένες Πολιτείες -
οι οποίες και με τον πρόεδρο Τραμπ είμαι
σίγουρος ότι θα πιέσουν την ΕΕ για παρα-
πάνω αμυντικές δαπάνες- ότι αναλαμβά-
νουμε σοβαρά κι εμείς τις ευθύνες που μας
αναλογούν».

Τους 27 Ευρωπαίους ηγέτες απασχόλησε
και το Μεταναστευτικό υπό τον φόβο αναζω-
πύρωσης των προσφυγικών ροών μετά τις
εξελίξεις στη Συρία, με τον πρωθυπουργό να
επισημαίνει τη σημασία σταθεροποίησης της
χώρας ώστε να οδηγηθούμε και στην επι-
στροφή προσφύγων στη Συρία. 

Έθεσε μάλιστα μετ’ επιτάσεως την ανάγκη
σεβασμού της εδαφικής κυριαρχίας της Συ-
ρίας, λέγοντας ότι «αυτό το οποίο μας ενδια-
φέρει όλους -και πιστεύω ότι θα έπρεπε να
ενδιαφέρει και την Τουρκία- είναι η υπερά-
σπιση της εδαφικής ακεραιότητας της Συ-

ρίας και η δυνατότητα να προκύψει ένα και-
νούργιο καθεστώς με δημοκρατική νομιμο-
ποίηση, το οποίο πρώτα και πάνω απ’ όλα θα
σέβεται τα δικαιώματα των θρησκευτικών
μειονοτήτων».

Για την ΑΟΖ μεταξύ
Τουρκίας και Συρίας

Αναφερόμενος στον ρόλο της Ελλάδας, ο
πρωθυπουργός υπογράμμισε ότι η χώρα μας
«έχει έναν σημαντικό ρόλο να παίξει ως ο
πνευματικός προστάτης και του Πατριαρχεί-
ου Αντιοχείας αλλά και κατά προέκταση όλων
των ελληνορθόδοξων που κατοικούν και στη
Συρία και στον Λίβανο.  Και το πρώτο μέλημα
αυτήν τη στιγμή είναι ακριβώς η ασφάλειά
τους και να μη βρεθούμε αντιμέτωποι με και-
νούργιες προσφυγικές ροές, ως αποτέλεσμα
ανθρώπων που αισθάνονται ότι δεν είναι
ασφαλείς με την καινούργια κατάσταση».

Η ελληνική κυβέρνηση παρακολουθεί στε-
νά τις κινήσεις της Άγκυρας, καθώς εντείνε-
ται το σενάριο ο Ερντογάν να επιχειρήσει τη
δημιουργία ΑΟΖ μεταξύ Τουρκίας και Συρίας,
κατά το πρότυπο του παράνομου τουρκολιβυ-
κού μνημονίου. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης
έστειλε ξεκάθαρο μήνυμα προς πάσα κατεύ-
θυνση ότι τα κυριαρχικά δικαιώματα της Κύ-
πρου δεν μπορεί να παραγνωριστούν.

«Εγώ και ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης ενη-
μερώσαμε τους ομολόγους μας για αυτές τις
συζητήσεις που βλέπουν το φως της δημο-
σιότητας, ότι θα μπορούσε να καθοριστεί κά-
ποιου είδους Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη
μεταξύ Τουρκίας και Συρίας, η οποία να πα-
ραγνωρίζει τα αναμφισβήτητα κυριαρχικά δι-
καιώματα της Κύπρου. Άρα, υπήρξε μια ενη-
μέρωση για κάτι το οποίο όμως σε αυτό το
επίπεδο απλά μέχρι σήμερα κινείται στον κύ-
κλο των δημοσιογραφικών πληροφοριών»,
τόνισε χαρακτηριστικά ο πρωθυπουργός.

Ηχηρό μήνυμα
προς τα Σκόπια

Από τις Βρυξέλλες, όπου πραγματοποι-
ήθηκε και η Σύνοδος Ευρωπαϊκής Ένωσης -
Δυτικών Βαλκανίων, ο Έλληνας πρωθυπουρ-
γός έστειλε σαφές μήνυμα και προς τη Βό-
ρεια Μακεδονία μετά τις νέες προκλήσεις του
Σκοπιανού πρωθυπουργού, ο οποίος αποκά-
λεσε για μια ακόμη φορά τη χώρα του «Μακε-
δονία».

«Μπροστά μου, εννοώ στη συνάντηση που
είχαμε στη Σύνοδο Κορυφής, αλλά και το
πρωί που βρεθήκαμε μαζί στα πλαίσια της
συνάντησης προετοιμασίας του Ευρωπαϊκού
Λαϊκού Κόμματος, χρησιμοποίησε την επίση-
μη και μόνο -θέλω να τονίσω- τη μόνη ονο-
μασία της χώρας, που είναι το Βόρεια Μακε-
δονία, το οποίο εξάλλου έχει και υποχρέωση
να χρησιμοποιεί erga omnes, δηλαδή και στο
εσωτερικό της χώρας του», είπε με νόημα ο
πρωθυπουργός, θυμίζοντας τις προβλέψεις
της Συμφωνίας των Πρεσπών.

Σταθερή παρέμεινε η θέση των Ευρωπαίων
ηγετών για το θέμα της Ουκρανίας και τη δε-
δομένη στήριξη προς το Κίεβο, όπως τόνισε ο
κ. Μητσοτάκης. 

ΠΡΩΤΑΓΩΝΙΣΤΗΣ ΤΩΝ ΕΞΕΛΙΞΕΩΝ ΣΤΗΝ ΕΕ

Ρυθμιστικός παράγοντας
ο Μητσοτάκης

σε Μέση Ανατολή
και Βαλκάνια

Κίνηση ματ η πρότασή του για ευρωπαϊκή άμυνα 
και η απόφαση για έκτακτη σύνοδο 

Η απόφαση για έκτακτη σύνοδο της ΕΕ με αποκλειστικό θέμα την ευρωπαϊκή άμυνα, η
οποία θα διεξαχθεί στις 3 Φεβρουαρίου του νέου έτους, επιβεβαιώνει τον σημαντικό ρόλο του
Κυριάκου Μητσοτάκη στα κέντρα αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς η απόφαση
που πήραν οι Ευρωπαίοι ηγέτες ήταν κατόπιν της πρότασης του Έλληνα πρωθυπουργού, ο
οποίος την έχει θέσει προς συζήτηση εδώ και καιρό. Ήρθαν τα σημαντικά γεγονότα και οι κρί-

σιμες εξελίξεις κυρίως στη Μέση Ανατολή που δικαίω-
σαν την επιμονή του κ. Μητσοτάκη να θέτει το ζήτημα
της κοινής ευρωπαϊκής άμυνας. Πρόκειται για μια ακό-
μη κίνησή του που αναδεικνύει τον Έλληνα πρωθυ-
πουργό ως ηγέτη μεγάλου βεληνεκούς όχι μόνο εντός
των συνόρων αλλά και διεθνώς. Μόνο τυχαίο δεν είναι
λοιπόν ότι η πρωτοβουλία του «παίρνει σάρκα και οστά»
στην ΕΕ, καθώς ο ρόλος του είναι πλέον καθοριστικός
στη διαμόρφωση της ευρωπαϊκής πολιτικής και αυτό
αναγνωρίζεται και από τους υπόλοιπους ηγέτες της ευ-
ρωπαϊκής συμμαχίας. Βεβαίως, το… γκελ του Κυριά-

κου Μητσοτάκη στην ΕΕ αναβαθμίζει και τον ρόλο της Ελλάδας που έχει πάψει εδώ και καιρό
να είναι ο παρίας που την είχε καταντήσει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.

Επίσης, κανείς δεν μπορεί να αμφισβητήσει ότι η ευρωπαϊκή άμυνα που οραματίζεται ο
πρωθυπουργός έχει ως στόχο και τη θωράκιση της χώρας σε μια μελλοντική κρίση με την
Τουρκία, καθώς ο Ερντογάν θα βρει απέναντί του όχι μόνο την Ελλάδα αλλά μια πάνοπλη Ευ-
ρώπη έτοιμη να εμποδίσει τα νεοοθωμανικά όνειρά του αλλά και κάθε σκοτεινό σχέδιό του
αμφισβήτησης των συνόρων μας και των κυριαρχικών μας δικαιωμάτων. 

Μ.Π.

Το σχέδιο 
και για ευρωπαϊκή 
θωράκιση 
της Ελλάδας 
απέναντι 
στην Τουρκία
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H
υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας Σοφία Ζαχαράκη σε μια συνέντευξη εφ’
όλης της ύλης στην «Political» περιγράφει το

πλέγμα των κυβερνητικών παρεμβάσεων για τον ψη-
φιακό εθισμό των ανηλίκων, λίγες ημέρες μετά την
ευρεία διυπουργική σύσκεψη που πραγματοποιήθη-
κε στο Μέγαρο Μαξίμου υπό τον πρωθυπουργό για το
θέμα. Επιπλέον, τόνισε πως η στήριξη της οικογένειας
«δεν είναι μια στατική διαδικασία».

Πού προσανατολίζεται η κυβέρνηση για την
αντιμετώπιση του ψηφιακού εθισμού των παιδιών; Τι
μέτρα να περιμένουν οι πολίτες;

Η παρέμβασή μας δεν περιορίζεται σε μέτρα, ούτε θα αποτυ-
πωθεί σε γενικές απαγορεύσεις οι οποίες δεν μπορούν ούτε να
θεσμοθετηθούν σε εθνικό επίπεδο ούτε και να ελεγχθούν. Η
προστασία των παιδιών έναντι του εθισμού και της ανεξέλεγ-
κτης έκθεσης στους κινδύνους χρήσης του διαδικτύου και των
social media απαιτεί εθνική στρατηγική και μια εθνική συμμα-
χία. Σχεδιάζουμε ένα ευρύ πλέγμα πρωτοβουλιών, χρήσης
σύγχρονων εργαλείων, ενημέρωσης και συμβουλευτικής γο-
νέων, δημιουργικής αφύπνισης των ίδιων των παιδιών. Θα αρ-

χίσουμε από την άμεση ενημέρωση των γονιών για τα
ήδη υπάρχοντα εργαλεία γονικού ελέγχου και προ-
στασίας των παιδιών στο διαδίκτυο. Υπάρχουν ήδη
εφαρμογές που δίνουν στον γονιό τη δυνατότητα να
ξέρει σε ποιο μέσο μπαίνει το παιδί του και πώς θα
ελέγξει την πρόσβαση. Όπως ανακοίνωσε ο ίδιος ο
πρωθυπουργός -ο οποίος έχει κρούσει εδώ και πολλά
χρόνια στις δημόσιες παρεμβάσεις του το καμπανάκι
ζητώντας διεθνή και ευρωπαϊκή δράση- στις 30 Δε-
κεμβρίου 2024 θα κάνουμε μια μεγάλη ενημερωτική

ημερίδα, όπου και θα παρουσιάσουμε και νέα «εργαλεία» για
τη γονική εποπτεία και τον έλεγχο. Στο τέλος Μαρτίου με αρχές
Απριλίου 2025 θα τεθεί σε εφαρμογή το Kids Wallet μέσω του
οποίου θα μπορέσουν οι γονείς να εποπτεύουν αποτελεσματι-
κότερα την πρόσβαση του παιδιού στις πλατφόρμες και στα μέ-
σα κοινωνικής δικτύωσης. Νωρίτερα θα τεθεί σε εφαρμογή το
parco.gov.gr, μια καινούργια ιστοσελίδα που θα συγκεντρώσει
όλες τις πληροφορίες για τις ήδη υπάρχουσες ρυθμίσεις που
μπορούν να προστατεύσουν τα παιδιά. Τέλος, σε ευρωπαϊκό και
εθνικό επίπεδο θα υπάρξει η λεγόμενη χάρτα ψηφιακών δι-
καιωμάτων του παιδιού παράλληλα με τον καθορισμό του ευ-
ρωπαϊκού ορίου ψηφιακής ενηλικίωσης. Πρέπει να σας πω ότι

η Ελλάδα πρωτοστατεί σε ευρωπαϊκό επίπεδο για να θεσπιστεί
ως τέτοιο το 15ο έτος της ηλικίας. Όμως ως υπουργός Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας αισθάνομαι ότι πρέπει να εκπέμ-
ψουμε πιο ηχηρά ως Πολιτεία τον συναγερμό και για τα πολύ
μικρότερα παιδάκια, καθώς όλες οι επιστημονικές έρευνες
δείχνουν ότι ακόμη και η απλή έκθεση στις ηλεκτρονικές συ-
σκευές και στις οθόνες προκαλεί μεγάλα και αξεπέραστα πολ-
λές φορές προβλήματα στη φυσιολογική ανάπτυξη των παι-
διών, σωματική, νοητική και συναισθηματική. Είναι επίσης ση-
μαντικό να εξηγήσουμε και στα παιδιά, στη δική τους γλώσσα,
τους κινδύνους που υπάρχουν από τη συνεχή ενασχόληση με
το διαδίκτυο. Οφείλουμε να το κάνουμε όχι στη λογική του δι-
δακτισμού. Γνωρίζουμε πλέον ότι τα παιδιά για να είναι ασφαλή
και πραγματικά ελεύθερα χρειάζονται πλαίσιο. Το όλο εγχείρη-
μα προστασίας των παιδιών έναντι του εθισμού και της ανεξέ-
λεγκτης έκθεσης στους κινδύνους χρήσης του διαδικτύου και
των social media εμπίπτει σε μια εθνική στρατηγική που απαι-
τεί και καθολική εθνική συμμαχία.

Θεωρείτε πως έχει στηριχτεί επαρκώς η ελληνική
οικογένεια; Είναι αρκετά τα μέτρα που έχετε λάβει;

Η στήριξη της οικογένειας και συνολικά της κοινωνίας δεν

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

στον Μίλτο 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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«Απαιτείται εθνική στρατηγική για να
προστατευτούν τα παιδιά από τον εθισμό 

και τους κινδύνους του διαδικτύου»

H Ελλάδα πρωτοστατεί 
σε ευρωπαϊκό επίπεδο 

για να θεσπιστεί το 15ο έτος 
ως ευρωπαϊκό όριο ψηφιακής

ενηλικίωσης. Όμως ως υπουργός
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας

αισθάνομαι ότι πρέπει 
να εκπέμψουμε πιο ηχηρά 
ως Πολιτεία τον συναγερμό 

και για τα πολύ 
μικρότερα παιδάκια



είναι μια στατική διαδικασία, και αυτό είναι κάτι που γνωρί-
ζουμε όλοι οι συνάδελφοι υπουργοί και εγώ ειδικότερα στο
αρμόδιο υπουργείο που έχει την ευθύνη για την κοινωνική
συνοχή και την οικογένεια. Οι ανάγκες πάντα υπερβαίνουν
τα όποια μέτρα λαμβάνονται, αλλά μπορώ να σας πω με το
χέρι στην καρδιά ότι στηρίζουμε επαρκώς την ελληνική οι-
κογένεια. Ξέρετε, ως στήριξη δεν θα πρέπει να νοείται μόνο
το επίδομα των παιδιών ή τα vouchers για τους βρεφονη-
πιακούς σταθμούς κ.λπ. Στήριξη της οικογένειας είναι η
πολλαπλή βοήθεια που δίνεται στις οικογένειες που έχουν
άτομο με αναπηρία, η στήριξη των γονιών
και παππούδων, των ευάλωτων μελών,
των ανασφάλιστων υπερηλίκων. Εκείνων
που ζουν στο ενοίκιο. Μόλις την Παρα-
σκευή 20/12 και μόνο από το υπουργείο
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας
διατέθηκε ποσό σχεδόν μισού δισεκα-
τομμυρίου ευρώ για τα τακτικά αλλά και
τα έκτακτα επιδόματα στήριξης της κοι-
νωνίας. Συγκεκριμένα 1.258.306 οικογέ-
νειες και μεμονωμένοι δικαιούχοι στη-
ρίχθηκαν μέσω των τακτικών επιδομάτων
με το ποσό 293.860.040 ευρώ. Ενώ ποσό
118.340.772 ευρώ διατέθηκε στα έκτακτα
επιδόματα σε 1.043.533 δικαιούχους. Η
κυβέρνηση και πρώτος από όλους μας ο
πρωθυπουργός έχει επίγνωση των δυ-
σκολιών και του αυξημένου κόστους
ζωής, για αυτό και κάθε διαθέσιμο ευρώ
κατευθύνεται στο να στηρίξει την κοινω-
νία και όσους έχουν τη μεγαλύτερη ανάγ-
κη. Για εμάς, η κοινωνική πολιτική δεν
έχει έναν συμπληρωματικό χαρακτήρα
αλλά είναι κεντρική επιλογή: με την κατα-
πολέμηση της φοροδιαφυγής, μέρος από
τα επιπλέον έσοδα γυρίζει στα σπίτια των
πολιτών, είτε με περαιτέρω μειώσεις φό-
ρων, είτε με επιπλέον στήριξη. Το είδαμε
και το 2024, όπου από τα 3,7 δισ. ευρώ
από φορολογικά έσοδα επιστράφηκαν
στους πολίτες 3 δισ. ευρώ.

Έχετε παρουσιάσει ένα Εθνικό
Σχέδιο Δράσης για το Δημογραφικό.
Θεωρείτε πως η κατάσταση είναι μη
αναστρέψιμη; Πρέπει να γίνουν
περισσότερα;

Αρχικά να σας πω ότι η Ελλάδα είναι η

πρώτη χώρα-μέλος της ΕΕ που έχει

προχωρήσει στην κατάρτιση ενός τέτοι-

ου ολοκληρωμένου σχεδίου. Προηγή-

θηκε πολύμηνη μεθοδική και επιστημο-

νική επεξεργασία του προβλήματος και

των προτάσεων, διαβούλευση με τους φορείς και τις πο-

λιτικές δυνάμεις και σύντομα το σχέδιο θα τεθεί σε δη-

μόσια διαβούλευση. Στη φαρέτρα του εθνικού σχεδίου

μπήκαν πολιτικές και δράσεις που αφορούν όλες τις πα-

ραμέτρους του προβλήματος, υπογεννητικότητα, περι-

φερειακή ανάπτυξη, διαχείριση της ενεργούς γήρανσης.

Σε ορίζοντα δεκαετίας, η ελληνική Πολιτεία θα έχει δια-

θέσει ποσό ύψους 20 δισ. ευρώ σε περισσότερες από 100

δράσεις, αλλά όπως έχω πει πολλές φορές δεν περιμέ-

νουμε ότι θα συμβεί κάποιο άμεσο θαύμα. Θα ήταν ασυγ-

χώρητη αφέλεια να το πιστεύουμε και εντελώς ψευδές

να το πούμε στον κόσμο. Οι γυναίκες σε αναπαραγωγική

ηλικία έχουν μειωθεί την τελευταία πενταετία κατά 150

χιλιάδες και οι προβολές για το άμεσο μέλλον είναι συγ-

κεκριμένες. Θα δώσουμε τη μάχη, ώστε να μειώσουμε

προοπτικά τη δημογραφική κατάρρευση. Φαινόμενο το

οποίο είναι ταυτόσημο στις δυτικές ευημερούσες κοινω-

νίες, γεγονός που κάνει τη μάχη δυσκολότερη. Αρκεί να

σας πω ότι οι χώρες του πλούσιου Βορρά όπως είναι η

Νορβηγία ή η Φινλανδία έχουν παρεμφερή ποσοστό γεν-

νήσεων με τις χώρες του φτωχότερου ευρωπαϊκού Νό-

του. Η δική μας περίπτωση, όσο και αν είναι ιδιάζουσα

για εθνικούς λόγους, δεν αποκλίνει από τη συνολική ει-

κόνα. Μακάρι το Δημογραφικό να ήταν θέμα διάθεσης

οικονομικών πόρων. Η Νότια Κορέα που έχει διαθέσει

πακτωλό εκατομμυρίων θα είχε λύσει το δικό της μεγά-

λο πρόβλημα και θα είχε την απάντηση για εμάς. Δυστυ-

χώς, πρόκειται για ένα ζήτημα στο οποίο συναθροίζον-

ται όλα τα προβλήματα των σύγχρονων δυτικών κοινω-

νιών. Εννοείται πάντως ότι ως κυβέρνηση και ως υπουρ-

γείο θα υπερβάλουμε στις δυνάμεις που θα καταβάλου-

με ζητώντας και από τα υπόλοιπα κόμματα να βαδίσου-

με μαζί.

Η αντιπολίτευση σας ασκεί κριτική για την ακρίβεια
και τα ζητήματα των τραπεζών. Τι απαντάτε;

Η αντιπολίτευση δυστυχώς πατάει πάνω στο υπαρκτό πρό-
βλημα του αυξημένου κόστους ζωής, προκειμένου να εμ-
φανιστεί ξανά ως πιο ευαίσθητη και ως πιο φιλολαϊκή. Εμ-
φανίζει προτάσεις που ως διά μαγείας θα λύσουν προβλή-
ματα τα οποία καταγγέλλει ότι δημιουργεί η κυβέρνηση.
Μας διακατέχει, κατά την άποψή της, κάποια μαζοχιστική
διάθεση να δημιουργούμε προβλήματα για να τρέχουμε
μετά να τα λύσουμε. Η συγκεκριμένη αντιπολιτευτική τα-

κτική έχει αποδοκιμαστεί από τους ίδιους
τους πολίτες που διαθέτουν και κρίση και
μνήμη και εξακολουθούν να εμπιστεύονται
περισσότερο τη μέθοδο «μετρημένα και σο-
βαρά» του Κυριάκου Μητσοτάκη και του οι-
κονομικού επιτελείου. Στην περίπτωση των
τραπεζών, παρατηρώ ότι το ΠΑΣΟΚ διολί-
σθησε στη λογική και στη ρητορική του ΣΥΡΙ-
ΖΑ προηγούμενων ετών για τους κακούς
τραπεζίτες. Ένας πιο κεκαλυμμένος λαϊκι-
σμός δεν είναι η απάντηση που απαιτούν οι
συγκυρίες. Επί της ουσίας πάντως η κυβέρ-
νηση προχώρησε σε αποφάσεις που ισορρο-
πούν σε δυο αναγκαιότητες: οι τράπεζες να
προσφέρουν στην κοινή μάχη για την κοινω-
νική συνοχή αλλά να μη δοθεί στο εξωτερικό
το μήνυμα ότι η Ελλάδα… βαρέθηκε τις
επενδύσεις και διώχνει τους επενδυτές. 

Θεσμοθετήσατε πέρυσι την Εθνική
Πρωτεύουσα Νεολαίας και πριν από λίγες
μέρες η Κομοτηνή έδωσε τη σκυτάλη στη
Λάρισα για το 2025. Ποιο ήταν το κίνητρο
και τελικά τι προσδοκάτε να βγει από αυτό;
Η Εθνική Πρωτεύουσα Νεολαίας ξεκίνησε
με στόχο να αναδείξει την ανάγκη για ενεργό
συμμετοχή των νέων στη διαμόρφωση του
μέλλοντός τους. Ζούμε και ζουν οι νέοι σε
μια εποχή με μεγάλες προκλήσεις. Το δημο-
γραφικό πρόβλημα, η κλιματική κρίση, η τε-
χνολογική εξέλιξη και οι κοινωνικές ανισό-
τητες απαιτούν λύσεις που μόνο μια ενεργή,
ενδυναμωμένη και συμμετοχική νεολαία
μπορεί να φέρει. Η Εθνική Πρωτεύουσα Νε-
ολαίας είναι κάτι περισσότερο από έναν τίτ-
λο. Είναι ένα κάλεσμα δράσης. Ένα κάλεσμα
προς όλους τους νέους να συμμετέχουν, να
εμπλακούν, να πάρουν στα χέρια τους το
μέλλον της χώρας μας. Χρειαζόμαστε τη δη-
μιουργικότητά τους, την έμπνευση, την ορμή
τους, το θάρρος να αλλάζουν τα πράγματα.
Θέλουμε να σηκωθούν από τον καναπέ, να
βγουν από τον ψηφιακό κόσμο στον πραγμα-
τικό κόσμο. Οι δράσεις που πρέπει να ανα-

πτύσσονται στο πλαίσιο αυτής της πρωτοβουλίας δεν είναι
απλώς δραστηριότητες. Είναι εργαλεία που χτίζουν σχέ-
σεις, που καλλιεργούν δεξιότητες και που ενισχύουν την
κοινωνική συνοχή. Μέσα και από τα Δημοτικά Συμβούλια
Νέων, δίνουμε τη δυνατότητα στους νέους να ακουστούν,
να προτείνουν λύσεις, να οραματιστούν την αλλαγή. Θέλου-
με κάθε δήμος στη χώρα μας να έχει ένα ενεργό Συμβούλιο
Νέων, που θα λειτουργεί ως γέφυρα επικοινωνίας και συ-
νεργασίας μεταξύ των νέων και της Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης. Η Ελλάδα του αύριο είναι η Ελλάδα των νέων της. Είναι
η Ελλάδα που επενδύει στη γνώση, που παρέχει ίσες ευ-
καιρίες, που εμπιστεύεται τους ανθρώπους της.
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Μπορώ να σας πω με το χέρι στην καρδιά ότι βοηθάμε επαρκώς 
την ελληνική οικογένεια. Κάθε διαθέσιμο ευρώ πάει στη στήριξη 
της κοινωνίας και όσων έχουν μεγαλύτερη ανάγκη. Θα δώσουμε 
τη μάχη ώστε να μειώσουμε προοπτικά τη δημογραφική κατάρρευση. 
Σε ορίζοντα δεκαετίας θα διαθέσουμε 20 δισ. ευρώ σε περισσότερες 
από 100 δράσεις για το Δημογραφικό, αλλά όπως έχω πει πολλές φορές,
δεν περιμένουμε ότι θα συμβεί κάποιο άμεσο θαύμα

«
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Ο ΚΩΣΤΑΣ  ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ 
ΣΤΙΣ ΣΕΡΡΕΣ

Θερμή υποδοχή
με ευχές να
ξαναβρεθεί 

στην κυβέρνηση
Σ ε εξαιρετικά γιορτινό και ζεστό κλίμα υποδέχτηκε ο πρώην υπουργός

της ΝΔ Κώστας Καραμανλής τους συντοπίτες, τους φίλους και τους
συνεργάτες του το βράδυ της περασμένης Πέμπτης σε κεντρικό μαγα-

ζί της πόλης των Σερρών. Στο πλευρό του πρώην υπουργού ήταν και ο πατέρας
του Αχιλλέας, όπως και η αδελφή του Φωτεινή, στους οποίους επίσης θέλη-
σαν να ευχηθούν οι εκατοντάδες πολίτες που βρέθηκαν εκεί.

Όπως λένε στελέχη του πρώην υπουργού που βρίσκονταν στον χώρο, οι
ψηφοφόροι του κ. Καραμανλή είχαν μόνο καλές κουβέντες για το έργο του
πρώην υπουργού, ενώ εξέφραζαν την ευχή να ξαναβρεθεί στην κυβέρνηση
για να το συνεχίσει από άλλο πόστο. Ο ίδιος ο Κώστας Καραμανλής ήταν σε
πολύ καλή διάθεση, όπως και ο πατέρας του. Και οι δύο αντάλλαξαν απόψεις
με τους φίλους και τους ψηφοφόρους που πέρασαν να ευχηθούν για τις εορ-
τές των Χριστουγέννων στον πρώην υπουργό.

«Με αφορμή τις εορτές των Χριστουγέννων, βρεθήκαμε όλοι μαζί, φίλοι,
συνεργάτες και συνοδοιπόροι, για να ανταλλάξουμε ευχές από κοντά. Καλές
γιορτές σε όλους και σε όλες», έγραψε στην ανάρτησή του στο Facebook ο Κ.
Καραμανλής. Ο πρώην υπουργός, ο οποίος ανέβηκε οικογενειακώς στις Σέρ-
ρες, θα παραμείνει στη γενέτειρά του τις άγιες μέρες των Χριστουγέννων και
της Πρωτοχρονιάς.
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Σ
την αποδόμηση του κυβερνητικού
αφηγήματος για την οικονομία
εστιάζουν την κριτική τους για το

επόμενο διάστημα στο ΠΑΣΟΚ, σε μια προ-
σπάθεια να αναδείξουν ότι υπάρχει και άλ-
λος δρόμος, πιο αποτελεσματικός και πιο

ουσιαστικός, για την αντιμε-
τώπιση της ακρίβειας. Ταυ-
τόχρονα όμως επιδιώκουν
να αναδείξουν και την επι-
κοινωνιακή τακτική με την
οποία προσπαθούν, όπως
λένε, να αποπροσανατολί-
σουν τους πολίτες. 

Με αφορμή τα πρόστιμα
που επιβλήθηκαν από τη ΔΙΜΕΑ σε μεγά-
λες πολυεθνικές εταιρείες, ο Κώστας
Τσουκαλάς χαρακτήρισε σημαντικό «να
δούμε τι ποσοστό έχει μπει στα ταμεία του
Δημοσίου, καθώς το θέμα είναι πώς μπορεί
να κινείται πιο γρήγορα η δικαιοσύνη σε
αυτές τις περιπτώσεις, ώστε να έχουμε
οριστική απόφαση σχετικά σύντομα και να
εισπράττονται τα χρήματα».

Ανισότητες
Ο εκπρόσωπος Τύπου του ΠΑΣΟΚ-Κινή-

ματος Αλλαγής έθεσε τα ζητήματα οικονο-
μίας και κοινωνικής πολιτικής, με ιδιαίτε-
ρη έμφαση στις ανισότητες, στην κορυφή
της ατζέντας, υπογραμμίζοντας ότι «ενώ
έχουμε μια οικονομία με αυξημένη παρα-
γωγικότητα και με περίπου 10% παραπάνω
ΑΕΠ τα τελευταία χρόνια, δεν βλέπουμε
αυτό να φτάνει στην κοινωνία. Δεν ευθυ-
γραμμίζεται ο ρυθμός ανάπτυξης με την
κοινωνική ανάπτυξη. Αντιθέτως, ενώ είμα-
στε τρίτοι σε κερδοφορία επιχειρήσεων, εί-
μαστε δεύτεροι από το τέλος σε αγοραστι-
κή δύναμη και τρίτοι από το τέλος σε ρυθμό
αύξησης πραγματικών μισθών».

Ο κ. Τσουκαλάς χαρακτήρισε «συνειδητή
επιλογή της Νέας Δημοκρατίας να μην
έχουμε συλλογικές συμβάσεις εργασίας,
που για εμάς είναι το κλειδί για την αύξηση
των μέσων μισθών, καθώς σήμερα είναι μό-
λις στο 28%, ενώ το 2019 που ανέλαβε ήταν
στο 25%. Και, μάλιστα, το 2019 κατήργησε
στην ουσία τη μονομερή προσφυγή στη δι-
αιτησία, με αποτέλεσμα να μην έχουμε ρυθ-
μό αύξησης συλλογικών συμβάσεων».

Χαμηλοσυνταξιούχοι
Στο ίδιο ύφος και ο Παύλος Χρηστίδης

που προσπάθησε να αποδυναμώσει την
εμβέλεια των μέτρων που ανακοίνωσε ο

πρωθυπουργός, ειδικά αυτών που αφο-
ρούν τους χαμηλοσυνταξιούχους. «Η δή-
θεν εξαγγελία του πρωθυπουργού για μη-
δενική συμμετοχή των χαμηλοσυνταξιού-
χων, πρώην δικαιούχων του ΕΚΑΣ, στην
αγορά φαρμάκων είναι ένα κραυγαλέο επι-
κοινωνιακό τέχνασμα. Μετά την τροπολο-
γία που κατέθεσε η κυβέρνηση γίνεται σα-
φές ότι δεν μιλάμε για νέα εξαγγελία του
πρωθυπουργού αλλά για τη μη εφαρμογή
νόμου, που η ίδια ψήφισε από το 2020 για
παλαιούς και νέους χαμηλοσυνταξιού-
χους», υποστήριξε ο κ. Χρηστίδης και πρό-
σθεσε: «Επίπλαστη ήταν, δε, και η αναφορά
του πρωθυπουργού ότι η εξαγγελία αφορά
310.000 χαμηλοσυνταξιούχους, αφού τον
διαψεύδουν τα στοιχεία που έδωσε τις
προηγούμενες ημέρες σε ερώτηση το
υπουργείο Εργασίας αναφέροντας ότι
υπάρχουν εν ζωή 178.800 χαμηλοσυνταξι-
ούχοι πρώην δικαιούχοι ΕΚΑΣ, που πλη-
ρούν τα εισοδηματικά κριτήρια καθώς και
15.224 νέοι χαμηλοσυνταξιούχοι. Επιση-
μαίνεται ότι τα εισοδηματικά κριτήρια πα-
ραμένουν τα ίδια από το 2017».

Ψυχραιμία για τις δημοσκοπήσεις
Εντωμεταξύ με ψυχραιμία αντιμετωπί-

ζουν τις δημοσκοπήσεις, καθώς παρότι
παρατηρείται μια παγίωση της διαφοράς
τους με τη ΝΔ, εκτιμούν ότι το ΠΑΣΟΚ πα-
ρουσιάζει μια δυναμική με εξέλιξη που
σταδιακά θα αρχίσει να μειώνεται το χά-
σμα, που για κάποιους φαντάζει αγεφύρω-
το. Πάρα ταύτα η δεύτερη θέση δημοσκο-
πικά φαίνεται πια πως έχει κλειδώσει,
όμως η διαφορά με τη ΝΔ παραμένει στη
σφαίρα του 10% και άνω.

Σταθεροποίηση -με διαφορά- στη δεύτε-
ρη θέση με ποσοστιαίες διαφορές, ωστόσο,
άνω του 10% από την πρώτη ΝΔ καταγράφει
το ΠΑΣΟΚ-Κίνημα Αλλαγής στις τελευταί-
ες δημοσκοπήσεις.

Στη δημοσκόπηση της Metron Analysis
(MEGA) το ΠΑΣΟΚ στην εκτίμηση ψήφου
υποχώρησε από το 18,8% στο 17,4% σε σχέ-
ση με την προηγούμενη μέτρηση της ίδιας
εταιρείας. Όσον αφορά το ερώτημα για τον
καταλληλότερο πρωθυπουργό, ο Νίκος Αν-
δρουλάκης συνεχίζει να καταγράφει χαμη-
λά ποσοστά (8%) έναντι του Κυριάκου Μη-

τσοτάκη που αγγίζει το 31%. Ως προς την
αξιολόγηση της αξιωματικής αντιπολίτευ-
σης, το 26% έχει θετική γνώμη και το 58%
αρνητική. Αντίστοιχη τάση σημειώνεται και
στην αξιολόγηση του Νίκου Ανδρουλάκη
ως αρχηγού της αξιωματικής αντιπολίτευ-
σης, με το 29% να είναι θετικά υπέρ του,
ενώ το 57% έχει αρνητική γνώμη. Ενδιαφέ-
ρον παρουσιάζει όμως το στοιχείο που
αφορά την κατανομή της πρόθεσης ψήφου
«δεξιά και αριστερά», όπου το ΠΑΣΟΚ προ-
ηγείται σε όσους δηλώνουν κεντρώοι, κεν-
τροαριστεροί και αριστεροί.

Για τους Ντε Γκρες
Την ίδια στιγμή με ιδιαίτερη προσοχή

παρακολουθούν τον δημόσιο διάλογο που
εξελίσσεται με φόντο την απόκτηση ελλη-
νικής ιθαγένειας από τα μέλη της τέως βα-
σιλικής οικογένειας. Ο κ. Τσουκαλάς
υπενθύμισε τον νόμο 2215/1994 «τον
οποίο η Νέα Δημοκρατία δεν είχε ψηφίσει,
έχοντας μάλιστα αποχωρήσει από τη Βου-
λή εκείνη την ημέρα» και εξήγησε πως σε
αυτόν «υπάρχουν κάποιες προϋποθέσεις
να δηλώσει την παραίτηση από κάθε διεκ-
δίκηση, την πίστη στο Σύνταγμα και την
αναγνώριση ότι δεν υπάρχει πια πολιτει-
ακό ζήτημα και παράλληλα να ζητήσει με
μια τυπική διαδικασία να έχει επώνυμο
κανονικά». 

Βολές κατά ριπάς για την οικονομία
Π Α Σ Ο Κ

Η Χαριλάου Τρικούπη θα προσπαθήσει να αναδείξει ότι υπάρχει 
και άλλος δρόμος, πιο αποτελεσματικός και πιο ουσιαστικός, 

για την αντιμετώπιση της ακρίβειας

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 
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E να νέο, εξειδικευμένο εκπαιδευτικό πρό-
γραμμα στην αντλησιοταμίευση εγκαινίασε
πρόσφατα ο Όμιλος ΔΕΗ, αναγνωρίζοντας

τις σύγχρονες ανάγκες σε ΑΠΕ, καθώς και τις προ-
κλήσεις στην αποθήκευση και διαχείριση ενέργει-
ας. Με τίτλο «Αντλησιοταμίευση και Υδροηλεκτρική
ενέργεια», το πρόγραμμα σχεδιάστηκε για πρώτη
φορά στην Ελλάδα από τον Όμιλο ΔΕΗ σε συνεργα-
σία με το Πανεπιστήμιο Δυτ. Μακεδονίας και το
Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο και προσφέρεται σε
40 Μηχανικούς. 

Το διαπανεπιστημιακό πρόγραμμα «Αντλησιοταμί-
ευση και Υδροηλεκτρική ενέργεια» απευθύνεται στις
περισσότερες ειδικότητες Μηχανικών, μεταξύ των
οποίων Υδραυλικοί, Πολιτικοί, Μηχανολόγοι, Ηλε-
κτρολόγοι, καθώς και Μηχανικοί Περιβάλλοντος, Γε-
ωτεχνικοί κ.α. Τα μαθήματα ξεκίνησαν τον Νοέμβριο
με διακεκριμένους καθηγητές από το Πανεπιστήμιο
Δυτ. Μακεδονίας (ΠΔΜ), το Εθνικό Μετσόβιο Πολυ-
τεχνείο (ΕΜΠ), την Πολυτεχνική Σχολή του Αριστο-
τελείου Παν. Θεσσαλονίκης, καθώς και στελέχη με-
γάλων μελετητικών Οίκων του εξωτερικού. 

Οι συμμετέχοντες θα εξειδικευτούν στον σχεδια-
σμό, την οικονομοτεχνική ανάλυση και την υλοποί-
ηση έργων αντλησιοταμίευσης και υδροηλεκτρικής
παραγωγής του Ομίλου ΔΕΗ και θα μπορούν να
απασχοληθούν σε αντίστοιχα έργα του Ομίλου ή άλ-
λων οργανισμών, στην Ελλάδα και διεθνώς. 

Το εκπαιδευτικό πρόγραμμα «Αντλησιοταμίευση
και Υδροηλεκτρική ενέργεια» του Oμίλου ΔΕΗ περι-
λαμβάνει διαλέξεις και workshops, συνολικής
διάρκειας 150 ωρών. Τα μαθήματα διεξάγονται κυ-
ρίως μέσω σύγχρονης τηλεκπαίδευσης, ενώ περι-
λαμβάνονται και επισκέψεις σε υδροηλεκτρικούς
σταθμούς, αντλητικές μονάδες του Ομίλου ΔΕΗ και
εργαστήρια του ΠΔΜ. Το πρόγραμμα αναμένεται να
ολοκληρωθεί σε 8 μήνες και οι απόφοιτοι θα απο-
κτήσουν πιστοποιητικό επιτυχούς κατάρτισης. 

Όμιλος ΔΕΗ: 1,8GW επιπλέον ισχύς από ευέλικτες
μονάδες έως το 2027

Σύμφωνα με το Στρατηγικό Σχέδιο 2025-2027, ο
Όμιλος ΔΕΗ θα επενδύσει σημαντικά σε έργα ευέλι-

κτης παραγωγής ενέργειας με στόχο να προσθέσει
μέχρι το 2027 εγκατεστημένη ισχύ 1,8GW. Οι ευέλι-
κτες μονάδες, μεταξύ των οποίων οι μονάδες απο-
θήκευσης και η αντλησιοταμίευση, αντιμετωπίζουν
τη στοχαστικότητα των ΑΠΕ. 

Οι μονάδες αποθήκευσης έχουν τη δυνατότητα να

αποθηκεύουν την περίσσεια ηλεκτρική ενέργεια

που παράγεται από ΑΠΕ και να τη διοχετεύουν ετε-

ροχρονισμένα στο δίκτυο, με βάση τη ζήτηση και τις

ανάγκες του συστήματος. Ταυτόχρονα, προσφέρουν

σημαντικές ενεργειακές υπηρεσίες, ενισχύουν την

ανθεκτικότητα του συστήματος και την ασφάλεια

του εφοδιασμού ηλεκτρικής ενέργειας, συμβάλλον-

τας στη μείωση του συνολικού κόστους.

Η αντλησιοταμίευση είναι μία μονάδα αποθήκευ-

σης πράσινης ενέργειας, μακράς διαρκείας, με

ισχυρή τεχνολογική ωριμότητα και εφαρμογές σε

παγκόσμια κλίμακα. Ένα τυπικό σύστημα αντλησιο-

ταμίευσης περιλαμβάνει δύο διασυνδεδεμένους τα-

μιευτήρες νερού με υψομετρική διαφορά και αντι-

στρέψιμες υδροηλεκτρικές μηχανές. Η περίσσεια

ηλεκτρική ενέργεια, αξιοποιείται για να αντληθεί το

νερό από τον κάτω ταμιευτήρα και να διοχετευθεί

στον άνω, λειτουργώντας ως αποθήκη ενέργειας.

Όταν η ζήτηση αυξάνεται, το νερό διοχετεύεται από

τον άνω ταμιευτήρα στον κάτω και, μέσω των υδρο-

στροβίλων, παράγεται ηλεκτρική ενέργεια. 

• Συνεργασία  με  Πανεπιστήμιο 
Δυτ. Μακεδονίας, Εθνικό  Μετσόβιο

Πολυτεχνείο και Αριστοτέλειο 
Παν. Θεσσαλονίκης

• Πρόγραμμα  Πανεπιστημιακού 
επιπέδου  με τίτλο: «Αντλησιοταμίευση

και  Υδροηλεκτρική  ενέργεια» 

Όμιλος ΔΕΗ: Εξειδικευμένο εκπαιδευτικό 
πρόγραμμα για μηχανικούς στην αντλησιοταμίευση



«Α
υτή η κυβέρνηση πρέπει να φύγει άμεσα», δηλώνει
στην «P» ο Ανδρέας Νεφελούδης, που πρόσφατα απο-
χώρησε με άλλους συντρόφους του από τη Νέα Αρι-

στερά. Εξηγώντας δε την επιστροφή του στον ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ, εξηγεί
πως προκύπτει απόλυτη ανάγκη της «ανανεωτικής, σύγχρονης και
ριζοσπαστικής Αριστεράς που εκπροσωπείται κύρια από τον ΣΥΡΙ-
ΖΑ αλλά και από τη Νέα Αριστερά να ξαναγίνει αξιωματική αντιπο-
λίτευση».

Υποστηρίζει παράλληλα πως «το κίνητρο που κυριάρχησε στη
σκέψη του για την επανένταξή του στον ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ» ήταν το ότι
«κανείς φορέας μόνος του δεν μπορεί να διώξει τη λαίλαπα της πο-
λιτικής απάτης που λέγεται κυβέρνηση Μητσοτάκη». 

Θεωρεί, δε, πως «κλείνοντας αυτήν την άθλια παρένθεση Κασ-
σελάκη», για την «έλευση του οποίου πρέπει να αναζητηθούν ευ-
θύνες και να καταλογιστούν συντεταγμένα στο επόμενο συνέδριο,
ο ΣΥΡΙΖΑ βαδίζει στην επαναπροσέγγιση του με την αριστερά και
την πολιτική».

Προσδοκά και θα εργαστεί για «να συγκροτηθεί μια ενιαία κοι-
νοβουλευτική ομάδα ΣΥΡΙΖΑ και ΝΕΑΡ»!

Επιστρέψατε στον ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ από τη Νέα Αριστερά. Γιατί επι-
στρέψατε; 

Λίγο πριν γυρίσει ο χρόνος σελίδα και πάμε στο 2025 υπάρχουν κά-
ποια χαρακτηριστικά πολύ ανησυχητικά για την πολιτική και την
κοινωνία στην Ελλάδα, τα οποία σας περιγράφω, καθώς τα θεωρώ
κίνητρα συσπείρωσης. 

Η ακρίβεια, η εργασιακή ανασφάλεια και η συστηματική εγκλη-
ματικότητα αποτελούν τη δυστοπική καθημερινότητα του Έλληνα
πολίτη, έργο Κυριάκου Μητσοτάκη. Σε αυτά όμως πρέπει να προ-
στεθούν κάποια πολύ εμφανή συμπτώματα ενός ανήθικου καθε-
στωτισμού από την πλευρά της κυβέρνησης. Η συστηματική άσκη-
ση πολιτικής με κέντρο της την πολιτική απάτη, την κοροϊδία προς
τους πολίτες. Η δήθεν ενσωμάτωση της Ευρωπαϊκής Οδηγίας για
τον κατώτατο μισθό, αφού ποτέ δεν ενσωματώθηκε η οδηγία αυτή,
ενώ ένα παρόμοιο νέο κρούσμα είχαμε με την απατηλή εξαγγελία
του πρωθυπουργού για την απόδοση δωρεάν φαρμάκων σε χαμη-
λοσυνταξιούχους δικαιούχους του ΕΚΑΣ που είχε κοπεί, ενώ αυτή
η πράξη έχει καθιερωθεί από τον ΣΥΡΙΖΑ πριν πολλά χρόνια και
απλώς τώρα θα συμπληρωθεί από 15.000 (σύμφωνα με τα στοιχεία
του ΕΦΚΑ) νέους χαμηλοσυνταξιούχους. 

Εντύπωση προκαλεί ακόμα η απόλυτη μέχρι και εγκληματική
αδιαφορία της κυβέρνησης για τη ζωή των Ελλήνων πολιτών, προς
όφελος της επικοινωνίας, παράδειγμα τρανταχτό το έγκλημα των
Τεμπών, ενώ ένα νέο έγκλημα συμβαίνει με το μετρό της Θεσσαλο-
νίκης που σχεδιάστηκε προς χάριν του χρήματος και εγκαινιάστη-
κε χωρίς να είναι έτοιμο προς χάριν της επικοινωνιακής προβολής.

Με όλα τα προαναφερθέντα κατέληξα στο συμπέρασμα ότι αυτή
η κυβέρνηση πρέπει να φύγει άμεσα.

Μου λέτε με απλά λόγια ότι για να φύγει αυτή η κυβέρνηση
γυρνάτε στον ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ;

Ακριβώς. Πώς διαφορετικά θα φύγει αυτή η κυβέρνηση, όταν η αν-
τιπολίτευση είναι διαλυμένη; Ο ΣΥΡΙΖΑ πλησίασε το όριο της από-
λυτης ρευστοποίησης και έσωσε την παρτίδα με τον διωγμό Κασ-
σελάκη την τελευταία στιγμή, ενώ το ΠΑΣΟΚ δεν μπορεί να εκμε-
ταλλευτεί τα προβλήματα του ΣΥΡΙΖΑ, κολλημένο σε έναν εμφανή
καθεστωτισμό και με στελέχη στην κορυφή της κομματικής ηγε-
σίας που παρολίγον να ήταν υπουργοί του Μητσοτάκη. 

Έτσι προκύπτει για τον χώρο της ανανεωτικής, σύγχρονης και
ριζοσπαστικής Αριστεράς που εκπροσωπείται κύρια από τον ΣΥΡΙ-
ΖΑ αλλά και από τη Νέα Αριστερά η απόλυτη πολιτική αλλά και κοι-
νωνική ανάγκη σήμερα να ξαναγίνει αξιωματική αντιπολίτευση και
αύριο να διεκδικήσει ξανά να εκφράσει και πάλι τα θέλω και τις
ανάγκες του ελληνικού λαού κερδίζοντας την ανάλγητη κυβέρνηση
Μητσοτάκη.

Απαντώ λοιπόν στο πρώτο ερώτημά σας με την παράφραση ενός
παλιού αντιμνημονιακού συνθήματος λέγοντας ότι κανείς φορέας
μονός του δεν μπορεί να διώξει τη λαίλαπα της πολιτικής απάτης
που λέγεται κυβέρνηση Μητσοτάκη. Αυτό ήταν το κίνητρο που κυ-
ριάρχησε στη σκέψη μου και έκανα αυτήν την πολιτική αλλά και
συμβολική πράξη της επανένταξής μου στον ΣΥΡΙΖΑ.

Πιστεύετε πως και άλλοι σύντροφοί σας θα ακολουθήσουν
την ίδια πορεία της επιστροφής στον ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ;

Προσδοκώ πρακτικά και θα εργαστώ στο μέτρο που μπορώ να συγ-

κροτηθεί (με σεβασμό στην ύπαρξη δύο κομματικών χώρων πια)
μια ενιαία κοινοβουλευτική ομάδα ΣΥΡΙΖΑ και ΝΕΑΡ. Να ανοίξει ο
πολιτικός διάλογος επικοινωνίας και συνεργασίας αυτών των χώ-
ρων και κυρίως να συνομιλήσουμε ξανά με τις δεκάδες χιλιάδες
των πολιτών που μας αρνήθηκαν την ψήφο τους το 2023, καταδικά-
ζοντας έντονα τον καθεστωτισμό της τετραετίας 2019-2023 και αη-
διάζοντας μετά με τη μεταπολιτική φάση του ΣΥΡΙΖΑ στην τραγική
περίοδο Κασσελάκη. 

Κλείνοντας αυτήν την άθλια παρένθεση Κασσελάκη (οι υπαρ-
κτές ευθύνες έλευσής του θα πρέπει να αναζητηθούν και να κατα-
λογιστούν συντεταγμένα στο επόμενο συνέδριο), ο ΣΥΡΙΖΑ βαδίζει
στην επαναπροσέγγισή του με την Αριστερά και την πολιτική. Δύ-
σκολος δρόμος γιατί μεσολάβησαν πολλά, αλλά τώρα περισσότερο
από ποτέ χρειάζεται ψυχραιμία και σωφροσύνη. Έχω εμπιστοσύ-
νη, τέλος, στη μεγάλη μερίδα μελών και στελεχών της Νέας Αρι-
στεράς που εκτιμώ ότι έχουμε τον ίδιο προβληματισμό. Εγώ αυτή
την πόρτα της συνεργασίας και της επικοινωνίας θέλω να ανοίξω.

Η Νέα Αριστερά έθεσε ως προϋπόθεση για συνεργασία με τον
ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ την καταψήφιση των αμυντικών δαπανών,
ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ έπραξε το ακριβώς αντίθετο, όπως απέρρι-
ψε ως άκαιρη και την πρόταση για τον Χρήστο Ράμμο στην
Προεδρία της Δημοκρατίας. Δεν μεγαλώνει το χάσμα μεταξύ
των δύο όμορων χώρων, μεταξύ πρώην συντρόφων που συγ-
κυβέρνησαν 2015-2019;

Στο πεδίο της πολιτικής, τόσο οι πράξεις όσο και οι συμβολισμοί
τους είναι καθοριστικοί για το κέντημα μιας πολιτικής στρατηγικής
που θα έχει έναν μόνο στόχο: ενότητα και συνεργασία. Έτσι και με
δεδομένα τα σκάνδαλα που κρύβονται πίσω από τις ΙΧ αμυντικές
δαπάνες του συστήματος Μητσοτάκη, η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ οφεί-

λει να δίνει σήματα επικοινωνίας. Προφανώς και οι αμυντικές δα-
πάνες δεν είναι το μείζον θέμα που θα χαλάσει ένα προβληματικό
έτσι και αλλιώς σήμα. Ο δρόμος είναι μακρύς. Το ίδιο θα έλεγα και
για την πολύ ενδιαφέρουσα κατά τα άλλα πρόταση για τον κύριο
Ράμμο, χρειάζεται να χτίζουμε όμως πεδία συνεργασίας χωρίς να
κάνουμε κάποιον τυφλό αγώνα δρόμου. Ας το προσπαθήσουμε με
νέες προτάσεις.

Ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ έχει καθηλωθεί στην πέμπτη θέση του πολιτι-
κού σκηνικού, σύμφωνα με τις δημοσκοπήσεις. Μπορεί να
αποτελέσει και πάλι πυλώνα συσπείρωσης στην ευρύτερη
Κεντροαριστερά και πώς, με ποιο αφήγημα;

Ο ΣΥΡΙΖΑ πιστεύω πως έχει τη δυνατότητα να ανακάμψει, αν επι-
βληθεί ένα συνειδητό σιωπητήριο στους λογής λογής εγωκεντρι-
σμούς, αν επανέλθει στις «εργοστασιακές ρυθμίσεις» του ριζοσπα-
στισμού και της σοβαρότητας και βέβαια της συλλογικότητας παν-
τού. Στα πλαίσια αυτά πρέπει να εξεταστεί με ιδιαίτερη προσοχή και
θετικό πνεύμα το γαλλικό υπόδειγμα του Νέου Λαϊκού Μετώπου
εκεί ενάντια στη Λεπέν και τον μακρονισμό, εδώ για να φύγει αυτή
η κυβέρνηση και να αποφύγουμε τα ευρωπαϊκά χειρότερα της
ακροδεξιάς.

Ο πρώην πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας μπορεί να παίξει
κάποιον ρόλο και ποιον;

Έτσι και αλλιώς ο πρώην πρωθυπουργός και πρώην πρόεδρος του
ΣΥΡΙΖΑ Αλέξης Τσίπρας αποτελεί ένα μεγάλο πολιτικό κεφάλαιο
για την Αριστερά και τη χώρα, έτσι και αλλιώς συμμετέχει με τον
τρόπο του στις εξελίξεις και αυτός θα αποφασίσει αν, πώς και με
ποιον τρόπο θα καταστήσει πιο έντονη την παρουσία του.Α
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«Επιτακτική ανάγκη 
να ξαναγίνει ο ΣΥΡΙΖΑ 

αξιωματική αντιπολίτευση»

στον 
Γιάννη Σπ.
Παργινό

parginos@paraskhnio.gr





ΣΑΒΒΑΤΟ 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ26

Ο
Γιώργος Μουλκιώτης, βουλευτής

Βοιωτίας με το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ,

λίγο πριν πέσει η αυλαία μιας χρο-

νιάς με πολλή ένταση και απρόσμενες εξε-

λίξεις επιχειρεί να κάνει μια πρώτη κατα-

γραφή, ξεκινώντας από την παρουσία του

ΠΑΣΟΚ στην πενθήμερη διαδικα-

σία στη Βουλή για τον Προϋπολογι-

σμό. «Στη Βουλή αναδείξαμε την

αποτυχία της κυβέρνησης, υπο-

γραμμίζοντας την εναλλακτική μας

τεκμηριωμένη πρόταση διακυβέρ-

νησης, η οποία συνδέεται με κοινω-

νικές ομάδες», λέει χαρακτηριστι-

κά. Αναφέρεται στα περιθώρια συ-

ναίνεσης και υπό ποιες προϋποθέσεις

μπορεί να συμβεί αλλά και στο αντιπολι-

τευτικό στίγμα που θα εκπέμπει το ΠΑΣΟΚ.

Πώς αποτιμάτε την απόδοση του ΠΑ-

ΣΟΚ κατά τη διάρκεια της πενθήμερης

διαδικασίας στη Βουλή για τον Προ-

ϋπολογισμό;

Όποιος παρακολούθησε την πενθήμερη συ-

ζήτηση στη Βουλή για τον Προϋπολογισμό

του 2025 θα διαπίστωσε ότι το ΠΑΣΟΚ δια-

δραματίζει ξανά έναν καίριο και πρωταγωνι-

στικό ρόλο στο πολιτικό σύστημα, καταθέ-

τοντας τεκμηριωμένες και αξιόπιστες προτά-

σεις για την κοινωνία, την οικονομία, το πα-

ραγωγικό μοντέλο και τον τρόπο άσκησης

της εξουσίας. Πεποίθησή μας είναι ότι καθή-

κον της αξιωματικής αντιπολίτευσης είναι να

ασκεί κριτική στο κυβερνητικό έργο, η οποία

θα πρέπει να είναι τεκμηριωμένη και παρα-

γωγική.

Κατά τη συζήτηση του Προϋπολογισμού η

κοινοβουλευτική μας ομάδα με σαφή και

τεκμηριωμένο λόγο αποδόμησε την κυβερ-

νητική πρόταση για την οικονομία, την ανά-

πτυξη, το κοινωνικό κράτος, την υγεία, την

παιδεία και ανέδειξε την αδιαφορία της Νέας

Δημοκρατίας για τον πρωτογενή τομέα, το

περιβάλλον, την πολιτική προστασία, την

ενέργεια και την ασυδοσία της αγοράς. Ανέ-

δειξε την ανισορροπία της οικονομικής πολι-

τικής και την προκλητική ανοχή στα καρτέλ

των τροφίμων, της ενέργειας, των τραπεζών

και της ιδιωτικής υγείας.

Η κοινοβουλευτική μας ομάδα με υπευθυ-

νότητα και τεκμηριωμένο λόγο ανέδειξε τις

μαύρες τρύπες του Προϋπολογισμού και

διατύπωσε την αντίθεση του ΠΑΣΟΚ στην κυ-

βερνητική πολιτική. Στη Βουλή ανα-

δείξαμε την αποτυχία της κυβέρνη-

σης, υπογραμμίζοντας την εναλλακτι-

κή μας τεκμηριωμένη πρόταση διακυ-

βέρνησης, η οποία συνδέεται με κοι-

νωνικές ομάδες. Για αυτό τον λόγο

αναγκάσθηκε ο κ. Μητσοτάκης να

προβεί την προηγούμενη Κυριακή στη

Βουλή κατά την ομιλία του για τον

προϋπολογισμό έτους 2025, σε κάποιες

εξαγγελίες για τράπεζες, για ένοπλες δυνά-

μεις και σώματα ασφαλείας, τα οποία δεν εί-

χαν συμπεριληφθεί ούτε αποτυπωθεί στο

σχέδιο που συζητούνταν.

Ποιο είναι το αντιπολιτευτικό στίγμα

που θα εκπέμπει το ΠΑΣΟΚ από εδώ και

στο εξής;

Το ΠΑΣΟΚ μέσα από τον νέο του ρόλο, αυτόν

της αξιωματικής αντιπολίτευσης, συνεχίζει

να ακολουθεί τον δρόμο της αποτελεσματι-

κής και χρήσιμης αντιπολίτευσης για τη χώ-

ρα. Είναι θέμα πολιτικής επιλογής να αντιμα-

χόμαστε τον ανέξοδο λαϊκισμό και τις διχα-

στικές πολιτικές. Καταθέτουμε προτάσεις

για την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώ-

ρας, για διεύρυνση του κοινωνικού κράτους,

για υγεία, παιδεία, αξιοπρεπή εργασία, αξιο-

πρεπείς μισθούς και συντάξεις, δίκαιη φο-

ρολογία, έλεγχο των τιμών και προστασία του

περιβάλλοντος. Ενδεικτικά θα αναφέρω ότι

αποτελεί κόλαφο για την Ελλάδα η ανακοί-

νωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη μη

συμμόρφωση της χώρας με τις ευρωπαϊκές

οδηγίες για τη διαχείριση των αποβλήτων με

κίνδυνο την παραπομπή της χώρας στο Ευ-

ρωπαϊκό Δικαστήριο.

Οι πολίτες έχουν ανάγκη από μια προ-

οδευτική δύναμη με σοβαρότητα και ειλικρι-

νή πολιτικό λόγο που θα κερδίσει την εμπι-

στοσύνη τους. Μια γενναία και εποικοδομη-

τική αντιπολίτευση που θα αποτελέσει το

εφαλτήριο για μια προοδευτική κυβέρνηση.

Να θέτει την ατζέντα της εφαρμοσμένης πο-

λιτικής. Ο κ. Μητσοτάκης το 2019 εγκαινίασε

ένα συγκεντρωτικό μοντέλο εξουσίας που

βαφτίστηκε «επιτελικό κράτος». 

Αυτό το μοντέλο απέτυχε παταγωδώς και

εξέθεσε πολλές φορές διεθνώς την πατρίδα

μας. Ένας μηχανισμός εξουσίας για την

εξουσία με το πελατειακό κράτος να πρωτα-

γωνιστεί, με φαινόμενα που είχαμε ξεχάσει

για δεκαετίες. Αυτό το μοντέλο εξουσίας εί-

ναι ο βασικός αντίπαλος του ΠΑΣΟΚ. Για το

ΠΑΣΟΚ-Κίνημα Αλλαγής δεν μπορεί να

υπάρξει ευημερία χωρίς ισχυρό κράτος δι-

καίου, χωρίς ένα δημοκρατικό σύστημα δια-

κυβέρνησης που προάγει τη λογοδοσία, τη

συναίνεση, τον σεβασμό στα ατομικά δι-

καιώματα και τις ανεξάρτητες αρχές. Αυτές

που πολέμησε η Νέα Δημοκρατία. 

Πού υπάρχουν περιθώρια συναίνεσης

και υπό ποιες προϋποθέσεις;

Θα συγκρουόμαστε μετωπικά με τη Νέα Δη-

μοκρατία όταν πιστεύουμε ότι υπονομεύεται

το δημόσιο συμφέρον και θα το καταγγέλ-

λουμε με δυνατή φωνή. Παράλληλα, θα ζη-

τάμε συναίνεση από όλα τα κόμματα του δη-

μοκρατικού τόξου όταν αντιμετωπίζονται ζη-

τήματα για τα οποία πρέπει να υπάρχει κοινή

προσπάθεια για την καλύτερη αντιμετώπισή

τους προς όφελος της κοινωνίας και των πο-

λιτών. Ενδεικτικά μπορεί να αναφερθεί ως

πεδίο συναίνεσης η πρόταση του προέδρου

του ΠΑΣΟΚ Ν. Ανδρουλάκη ενόψει της συν-

ταγματικής αναθεώρησης για την επιλογή

της ηγεσίας της Δικαιοσύνης, με αυξημένη

πλειοψηφία από τη Βουλή, ώστε να σταματή-

σει να αποτελεί επιλογή της εκτελεστικής

εξουσίας. Επίσης, συναίνεση απαιτείται στη

χάραξη εθνικής γραμμής για την αντιμετώπι-

ση του δημογραφικού ζητήματος, για το

οποίο δεν ασκούνται ουσιαστικές πολιτικές

και οι οποίες σε κάθε περίπτωση βρίσκονται

σε σπαργανώδη μορφή. Έχει ωριμάσει ο πο-

λιτικός χρόνος για να ξεκινήσει η αμφίπλευ-

ρη διεύρυνση που έχει προαναγγείλει ο πρό-

εδρος του ΠΑΣΟΚ και πού θα πρέπει να

μπουν τα όρια για μια τέτοια διαδικασία;

Το ΠΑΣΟΚ στοχεύει σε μια πολυδιάστατη

πολιτική που θα εξασφαλίζει την αμφίπλευ-

ρη διεύρυνση στην κοινωνία. Η μάχη δίνεται

με όρους ενότητας και συλλογικής προσπά-

θειας. Δεν θα σχολιάσω τα αναφερόμενα πε-

ρί «συναινετικού ΠΑΣΟΚ» από στελέχη κομ-

μάτων της αντιπολίτευσης. Επιδιώκουμε με

την παρουσία μας εντός και εκτός Βουλής να

προσεγγίσουμε ευρύτερα κοινά στον χώρο

του Κέντρου και της Αριστεράς, με ρητορική

που να είναι συναφής κάθε φορά με τα αιτή-

ματά τους, με καθαρές θέσεις και προτάσεις.

Θα συνεχίσουμε την ανοδική αντιπολιτευτι-

κή μας πορεία στα προγραμματισμένα περι-

φερειακά συνέδρια του ΠΑΣΟΚ, όπου θα

μπορέσουν να παραστούν όσοι το επιθυμούν

και να καταθέσουν τις προτάσεις τους. Προ-

φανώς δεν θα συμμετάσχουν οι γυρολόγοι

και θεσιθήρες της πολιτικής, έως και οι

εξουσιολάγνοι που έχουν πληγώσει και προ-

καλέσει βλάβη στην παράταξη.

ΓΙΩΡΓΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ
Βουλευτής Βοιωτίας με το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ 

«Στη Βουλή αναδείξαμε
την αποτυχία

της κυβέρνησης» 

στον Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλο

aantonopoulos10@gmail.com 
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Η
TEΧΑΝ ενισχύει την Εθνική Στρατηγική “Brain

Gain” και συμμετείχε το Σάββατο 14 Δεκεμβρίου

2024 στην 1η «Ημέρα Καριέρας» στο εξωτερικό

(Dusseldorf- Γερμανία). Η ΤΕΧΑΝ πρωτοστάτησε και προ-

σέφερε πάνω από 200 θέσεις εργασίας σε νέους επαγγελ-

ματίες της διασποράς να επιστρέψουν και να συνεισφέρουν

στην ανάπτυξη της χώρας μας. Πάνω από 1.600  Έλληνες

επαγγελματίες από την Γερμανία επισκέφθηκαν την 1η

«Ημέρα Καριέρας» και το περίπτερο της ΤΕΧΑΝ και ενημε-

ρώθηκαν για το έργο της, καθώς και τις θέσεις εργασίας

υψηλής εξειδίκευσης στον τομέα της ανακύκλωσης και των

πράσινων τεχνολογιών, το κλειδί για την πράσινη μετάβαση!

Σύμφωνα με τα στοιχεία της Eurostat που ανακοίνωσε

το Υπουργείο Οικονομικών την άνοιξη του 2024, από τους

680.000 Έλληνες συμπολίτες μας που έφυγαν από τη χώρα

μας την εποχή της οικονομικής κρίσης, περισσότεροι από

350.000 έχουν ήδη επιστρέψει, βάσει εκτιμήσεων της

Τράπεζας της Ελλάδος. Αυτό σημαίνει ότι μέχρι στιγμής

έχει επαναπατριστεί πάνω από το 50% όσων είχαν φύγει. H

συγκυρία επομένως, δεν θα μπορούσε να είναι καλύτερη

για τη συμμετοχή και συνεισφορά της ΤΕΧΑΝ στην Εθνική

Στρατηγική “Brain Gain”.

Η εκδήλωση διοργανώθηκε από τη Δημόσια Υπηρεσία

Απασχόλησης (ΔΥΠΑ), υπό την αιγίδα του Υπουργείου Ερ-

γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης & του Υπουργείου Εξω-

τερικών, με την παρουσία της Υπουργού Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης Νίκης Κεραμέως, του Υφυπουργού

Εξωτερικών Γιώργου Κώτσηρα, του διοικητή της ΔΥΠΑ

Σπύρου Πρωτοψάλτη, του Γενικού Γραμματέα Εργασιακών

Σχέσεων Νίκου Μηλαπίδη και του Γενικού Προξένου της

Ελλάδας στο Ντίσελντορφ, Βασίλη Κοΐνη. Στην εκδήλωση

συγκεντρώθηκαν 51 κορυφαίες εταιρείες και παρουσία-

σαν πάνω από 1.200 προσφερόμενες θέσεις εργασίας,

αναδεικνύοντας την εξαιρετική ευκαιρία για επαγγελμα-

τίες του εξωτερικού να επιστρέψουν στην Ελλάδα και να

συμβάλουν στην αναπτυξιακή της πορεία.

Ο Πρόεδρος της ΤΕΧΑΝ, κ. Απόστολος Μούργος, δήλωσε:

«Στην ΤΕΧΑΝ, στηρίζουμε ενεργά την Εθνική Στρατηγική

“Brain Gain”, επενδύοντας στη βιώσιμη ανάπτυξη μέσω και-

νοτόμων λύσεων κυκλικής οικονομίας, όπως τα υπερσύγ-

χρονα Πολυκέντρα Ανακύκλωσης που διαθέτουμε αποκλει-

στικά στη χώρα μας. Στόχος μας είναι να προσφέρουμε ευ-

καιρίες στους Έλληνες επαγγελματίες του εξωτερικού να

επιστρέψουν και να χτίσουν ένα καλύτερο μέλλον στη χώρα

μας. Με δέσμευση στη βιώσιμη ανάπτυξη, σχεδιάζουμε να

δημιουργήσουμε 1.000 νέες «πράσινες» θέσεις εργασίας

έως το 2026, ενισχύοντας την καινοτομία και την περιβαλ-

λοντική ευθύνη. Η ΤΕΧΑΝ είναι έτοιμη να ηγηθεί αυτής της

αλλαγής, δίνοντας έμφαση στην πράσινη μετάβαση και τη

δημιουργία θέσεων εργασίας υψηλής αξίας».

Μάθετε περισσότερα για τις δράσεις
και την αποστολή της ΤΕΧΑΝ:
Website: https://recycling-center.gr/

Facebook: https://www.facebook.com/texansa

Instagram: https://www.instagram.com/texan.anakiklosi/

YouTube: https://www.youtube.com/@texansa

LinkedIn: https://www.linkedin.com/company/71707195

Σχετικά με την ΤΕΧΑΝ Περιβαλλοντική Διαχείριση
Η εταιρία ΤΕΧΑΝ Α.Β.Ε.Ε. αποτελεί τον ηγέτη στον

τομέα της κατασκευής και λειτουργίας αυτόματων
υψηλής τεχνολογίας πολυμηχανημάτων ανακύκλω-
σης. Σε συνεργασία με τον αμερικάνικο Οίκο Envip-
co, ο Όμιλος ΤΕΧΑΝ έχει δημιουργήσει στην Ελλάδα
την 1η μονάδα παραγωγής μηχανημάτων ανταποδο-
τικής ανακύκλωσης εκτός των συνόρων των ΗΠΑ. Η
ΤΕΧΑΝ αναπτύσσει σημαντική κοινωνική δράση και
εφαρμόζει το μοναδικό και καινοτόμο Ολοκληρωμέ-
νο Πρόγραμμα Εταιρικής Κοινωνικής Ευθύνης και
δωρίζει 1.000.000 € για να ενισχύσει σημαντικές
Δράσεις για το περιβάλλον, την παιδεία, την υγεία και
την τοπική κοινωνία».

Απόστολος Μούργος, Πρόεδρος ΤΕΧΑΝ

«Ενισχύουμε το “Brain Gain”
με πράσινες θέσεις εργασίας 
& επενδύσεις στην κυκλική

οικονομία και την ανακύκλωση»

Η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κα Νίκη Κεραμέως, ο Υφυπουργός Εξωτερικών
κος Γιώργος Κώτσηρας, ο Διοικητής της ΔΥΠΑ Σπύρος Πρωτοψάλτης, ο Γενικός Γραμματέας Εργασιακών 

Σχέσεων κ. Νίκος Μηλαπίδης μαζί με τον Πρόεδρο της Εταιρίας της  ΤΕΧΑΝ κ. Απόστολο Μούργο

Ο Πρόεδρος της Εταιρίας ΤΕΧΑΝ κ. Απόστολος Μούργος 
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Σ
υζητήσεις για ένα κοινό ψηφοδέλ-
τιο στην Κεντροαριστερά, το οποίο
θα μπορέσει να σταθεί απέναντι στη

Νέα Δημοκρατία του Κυριάκου Μητσοτά-
κη, προανήγγειλε ο Σωκράτης Φάμελλος
σε συνέντευξή του, έστω και αν το συγκε-
κριμένο εγχείρημα προς το παρόν δεν δεί-
χνει να προχωρά. Μάλιστα, εντάσσοντας
όχι ένα και δύο αλλά... τέσσερα κόμματα
στη συγκεκριμένη συζήτηση, σημείωσε
αστειευόμενος πως δεν πρόκειται για
«τανγκό» αλλά για «ελληνικό παραδοσιακό
χορό». Αν τώρα αναλογιστεί κανείς ότι ο
Σωκράτης Φάμελλος έσπευσε να εντάξει
στη συγκεκριμένη συζήτηση τον Δημήτρη
Κουτσούμπα και τη Ζωή Κωνσταντοπού-

λου, θα μπορούσε κάλλιστα
να προσθέσει και τον... Άγιο
Βασίλη, ένεκα των ημερών,
χωρίς η πρόταση να χάσει
κάτι από τη ρεαλιστικότητά
της.

Βέλη σε Ανδρουλάκη
Την ώρα πάντως που μι-

λούσε για συνεργασίες, ο Σωκράτης Φά-
μελλος έστρεψε τα βέλη του σε ΠΑΣΟΚ και
Νέα Αριστερά κατηγορώντας τον μεν Νίκο
Ανδρουλάκη για «συναινετική αντιπολί-
τευση» ιδιαίτερα μετά το ραντεβού του
προέδρου του ΠΑΣΟΚ με τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη, τον δε Αλέξη Χαρίτση ότι «έκα-
ψε» το όνομα του προέδρου της ΑΔΑΕ
Χρήστου Ράμμου για την Προεδρία της Δη-
μοκρατίας ρίχνοντάς το στο τραπέζι πολύ
νωρίς και χωρίς να έχουν προηγηθεί σχε-
τικές συνεννοήσεις. Ο πρόεδρος του ΣΥΡΙ-
ΖΑ στη συνέντευξη που παραχώρησε στο
Attica δεν εξαίρεσε μάλιστα από τις συζη-
τήσεις περί συνεργασίας το ΚΚΕ και την
Πλεύση Ελευθερίας, όχι γιατί βλέπει κά-
ποια προοπτική σε αυτή την πρόταση αλλά
επειδή το ΚΚΕ δημοσκοπικά έχει υπερφα-
λαγγίσει τον ΣΥΡΙΖΑ.

Το ψηφοδέλτιο συνεργασίας
Για την Πλεύση Ελευθερίας και τη Ζωή

Κωνσταντοπούλου στην Κουμουνδούρου
δεν θέλουν ούτε να ακούν -αμοιβαία τα αι-
σθήματα- αλλά από την άλλη αντιλαμβά-
νονται ότι «αιμορραγούν» δημοσκοπικά
προς εκείνη και επιχειρούν να το μαζέψουν
με επιθέσεις φιλίας. «Υπάρχουν δυνατότη-
τες συνεργασίας, και πολιτικής, κομματι-
κής δηλαδή, και κινηματικής και κοινωνι-
κής (σ.σ.: με τη Νέα Αριστερά). Και πρέπει
όταν μια πρόταση τέτοια απευθύνεται στον
χώρο, πχ, του ΠΑΣΟΚ, δεν θα αφήσει απέ-
ξω τη Νέα Αριστερά. Όπως, να σας πω την
αλήθεια, δεν μπορεί να αφήσει απέξω ούτε
το ΚΚΕ ούτε την Πλεύση Ελευθερίας. Αυτή
η συζήτηση πρέπει να γίνει και να έχει μα-
ζικά χαρακτηριστικά. Γιατί, απλά: στις επό-

μενες βουλευτικές εκλογές απέναντι στον
κ. Μητσοτάκη πρέπει να υπάρχει ένα προ-
οδευτικό ψηφοδέλτιο που να μπορεί να τον
κερδίσει, να τον ανατρέψει», ανέφερε χα-
ρακτηριστικά ο Σωκράτης Φάμελλος.

Άδειασμα για το πρόσωπο στην ΠτΔ
Μιλώντας για το ζήτημα του Προέδρου

της Δημοκρατίας, τόνισε πως ο ΣΥΡΙΖΑ
«προφυλάσσει τη σχετική συζήτηση», ενώ
ανέφερε πως «για αυτό τον λόγο και δεν
έχουμε αφήσει να προκύψει κανένα όνομα
στη δημόσια σφαίρα». Και μπορεί οι φήμες
περί Νίκου Κοτζιά, Γιάννη Δραγασάκη και
Μαρίας Δαμανάκη να μην έχουν προκύψει
δημόσια από στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, τη Λούκα
Κατσέλη όμως την πρότεινε ανοιχτά και δη-
μόσια ο ευρωβουλευτής του κόμματος Νί-
κος Φαραντούρης. Είτε λοιπόν η συγκεκρι-
μένη πρόταση δεν έχει φτάσει στα αυτιά του
προέδρου, είτε ο Σωκράτης Φάμελλος
«άδειασε» με... τακτ τον ευρωβουλευτή του.

Έσκισε το πωλητήριο
Ο Σωκράτης Φάμελλος έβαλε παράλλη-

λα «φρένο» στα σενάρια περί πώλησης των
κομματικών ΜΜΕ, χρεώνοντας το πρόβλη-
μα λίγο πολύ στον Στέφανο Κασσελάκη,
λέγοντας χαρακτηριστικά πως «υπήρξε μια
καταστροφική περίοδος όσον αφορά τα
κομματικά μέσα. 

Μια απάνθρωπη στάση απέναντι στους
εργαζόμενους με πολλές υπεκφυγές από
τον προηγούμενο, έκπτωτο πρόεδρο. Συσ-
σώρευσε πάρα πολλά προβλήματα, τα
οποία οδηγούσαν να έχουμε μια κατάστα-
ση ώστε τέλος Δεκεμβρίου να φαίνεται ότι
χρωστάμε τέσσερις μισθούς και το δώρο,
άρα πέντε μισθούς».

Ο ίδιος συνέχισε λέγοντας: «Θέλω όμως
να ξεκαθαρίσω κάτι: Η κύρια προτεραιότη-
τα και η πρώτη δική μου δέσμευση ήταν να
κάνουμε ό,τι μπορούμε για να έχει ο ΣΥΡΙ-
ΖΑ την “Αυγή” και το Κόκκινο. Άρα, το σχέ-
διο το οποίο θα πρέπει να εκπονήσουμε
εμείς το πολύ μέχρι τις 15 Ιανουαρίου και
συνομιλούμε και με τους εργαζόμενους
για αυτό, είναι μια πρόταση επαναλειτουρ-
γίας, κανονικής επαναλειτουργίας -μέσα
σε ένα νέο πλαίσιο, προφανώς, όσο φτά-

νουν τα πόδια μας- των κομματικών μέσων
ώστε να είναι τα κομματικά μέσα του ΣΥΡΙ-
ΖΑ. Δεν συζητάμε μια πρόταση, αν θέλετε,
εκχώρησης ή πώλησης των κομματικών
μέσων. Επειδή και εγώ ενημερώθηκα για
αυτή την πρόταση που έχει τέτοια χαρακτη-
ριστικά, θα μου επιτρέψετε να μην τη βάλω
στη συζήτηση. Διότι εμείς θέλουμε ο ΣΥΡΙ-
ΖΑ να έχει ή μάλλον η “Αυγή” και το Κόκκι-
νο να ανήκουν στα μέλη του ΣΥΡΙΖΑ».

Η κατάσταση στα κομματικά ΜΜΕ είναι
χειρότερη και από αυτήν που περιγράφει ο
πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, καθώς οι υποχρεώ-
σεις της «Αυγής» είναι λίγο κάτω από τα 2
εκατ. ευρώ, ενώ για να καλυφθούν εθελού-
σιες έξοδοι ή απολύσεις υπολογίζεται πως
θα χρειαστούν ακόμη 500.000 ευρώ, ανε-
βάζοντας το κόστος στα 2,5 εκατ. ευρώ.
Όλα αυτά χωρίς τους ραδιοφωνικούς σταθ-
μούς Κόκκινο σε Αθήνα, Θεσσαλονίκη,
Πάτρα και Καβάλα, οι υποχρεώσεις των
οποίων φτάνουν στο 1,5 εκατ. ευρώ. Την
ίδια ώρα έχουν εκπέσει όλες οι ασφαλιστι-
κές και φορολογικές ρυθμίσεις που έχει
κάνει το κόμμα και απαιτούνται νέες.

Ευσεβής πόθος η σύγκλιση
των προοδευτικών δυνάμεων

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου

antonis.anastasopoulos@gmail.com

Ένα κοινό ψηφοδέλτιο 
στην Κεντροαριστερά, 

που θα μπορέσει να σταθεί απέναντι
στη Νέα Δημοκρατία, προανήγγειλε 

ο Σωκράτης Φάμελλος



από το ψηλότερο βουνό της Ελλάδος

ΔΔώσε στον εαυτό σου και πρόσφερε σε αυτούς που αγαπάς, 
το νερό που τους αξίζει, 

το νερό που έπιναν μόνο οι θεοί του Ολύμπου 

Βουλίκι, Κατερίνη 60 100 • Τηλ. 23510 27809  210 5777006 (γραφεία Αθήνας)
• www.pigiolympou.gr • email: info@pigiolympou.gr

www.pogr.gr  info@pogr.gr 
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Δ
εν έχει πάρει χαμπάρι ο περιφερειάρ-
χης Ηπείρου τι ακριβώς τον έχει
«βρει» και συνεχίζει απτόητος τις αλ-

χημείες του με τα δημόσια έγγραφα, ξεχνών-
τας φυσικά τι θα πει «δημόσια έγγραφα».

Ακόμη και το ότι η κυβέρνηση τον έχει βάλει
στον «πάγο» δεν φαίνεται να το έχει εμπεδώ-
σει. Ούτε ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης ούτε κάποιος εκ των υπουργών θέλησαν
να τον συναντήσουν, με τις συσκέψεις να γίνον-
ται στην Αποκεντρωμένη Διοίκηση και εκείνον
να απουσιάζει ακόμη και από την κομματική
εκδήλωση της ΝΔ το βράδυ της Τρίτης.

Απανωτά «χαστούκια»
Το πρώτο «χαστούκι» το έφαγε την Τρίτη που

μας πέρασε, όταν έφτασαν τα μέλη του υπουρ-
γικού κλιμακίου στα Γιάννενα
για να προετοιμάσουν τα της
άφιξης του πρωθυπουργού την
επόμενη μέρα.

Η σύσκεψη δεν έγινε στην
περιφέρεια, όπως πριν από λίγο
καιρό, αλλά στα γραφεία της
Αποκεντρωμένης Διοίκησης,
δείχνοντας έτσι την αποστροφή

τους προς τον περιφερειάρχη. Το βαρύ κλίμα
δεν μπορούσε να περάσει απαρατήρητο και
εκείνος δεν πήγε στη σύσκεψη προφασιζόμε-
νος συνεδρίαση του Περιφερειακού Συμβου-
λίου, ούτε όμως και στην κομματική εκδήλωση
της ΝΔ σε κεντρικό ξενοδοχείο των Ιωαννίνων!

Το δεύτερο και πιο ηχηρό «χαστούκι» ήρθε
από τον ίδιο τον πρωθυπουργό, ο οποίος απο-
φάσισε να πάει στο Καλπάκι για την τελετή
υπογραφής της σύμβασης για την κατασκευή
του οδικού άξονα Ιωαννίνων - Κακαβιάς, με
«οικοδεσπότη» τον Δήμο Πωγωνίου υπό τον
Κωνσταντίνο Καψάλη.

Εδώ και καιρό λοιπόν ο Αλέξανδρος Καχρι-
μάνης είναι απολύτως απομονωμένος από κυ-
βέρνηση και αντιπολίτευση ύστερα από τις συ-
νεχιζόμενες αποκαλύψεις αρχικά του «Τύπου
Ηπείρου» και στη συνέχεια της «Political». Επί-
σης, είναι με την πλάτη στον τοίχο στριμωγμέ-
νος από διάφορες ελεγκτικές αρχές, οι οποίες
κάνουν φύλλο και φτερό τα της περιφέρειας
και τις οικογενειακές επιχειρήσεις, αλλά και
τις εισαγγελικές αρχές που δεν προλαβαίνουν
να σχηματίζουν δικογραφίες.

Η… πλάτη από τους κολλητούς
Ο Καχριμάνης ζει πλέον σε καθεστώς πανι-

κού και κάνει ό,τι μπορεί μπας και καταφέρει
να σώσει τα άσωστα. Είναι γεγονός πλέον ότι
νιώθει την καρέκλα του να τρίζει και τη γη να
υποχωρεί κάτω από τα πόδια του και προχωρά
σε κινήσεις πανικού ακόμη και στις συνεδριά-
σεις του Περιφερειακού Συμβουλίου.

Για παράδειγμα, προσέφυγε στην τακτική να
καλεί κόσμο σε συνεδριάσεις για να τον στηρί-
ξει, όπως έκανε κατά τη συζήτηση για την πα-
ράνομη διάνοιξη του δρόμου στον Γράμμο και
κάλεσε σε βοήθεια τον φίλο του Νίκο Δεκόλη,
πρόεδρο των Μετακινουμένων Κτηνοτρόφων,

που με μια μικρή ομάδα κτηνοτρόφων και μη,
αλλά και με την παρουσία μελών της οικογένει-
ας του περιφερειάρχη, αναστάτωσαν το Περι-
φερειακό Συμβούλιο, υπεραμυνόμενοι της πα-
ράνομης απόφασης Καχριμάνη.

Το ίδιο λοιπόν έπραξε και την Παρασκευή,
που θα αποφασιζόταν η διοργάνωση εκθέσεων
ανά τον πλανήτη, με παραγωγούς και επιχειρη-
ματίες. Έβαλε την προϊσταμένη της υπηρεσίας
Τουρισμού, Διά Βίου Μάθησης κ.λπ. Σοφία
Φούκη να στέλνει emails αλλά και να τηλεφω-
νεί προκειμένου να τους πείσει να πάνε στη συ-
νεδρίαση! Αυτή δεν ήταν πρόσκληση... διαταγή
ήταν προς τους «αγαπημένους της εκθέτες» να
παραστούν στη συνεδρίαση και να πάρουν θέ-

ση, διότι, όπως ψευδώς και αποθρασυμένα δή-
λωνε η Φούκη... μετά τα τελευταία δημοσιεύ-
ματα, «κινδυνεύει η διοργάνωση εκθέσεων
στο εσωτερικό και εξωτερικό και άρα θα στα-
ματήσει η προβολή των προϊόντων τους και... η
οικονομία της Ηπείρου θα βούλιαζε». 

Ο παραλογισμός και 
τα κρίσιμα ερωτήματα

Άραγε αυτή η προϊσταμένη Τουρισμού και
Εμπορίου πού ακριβώς διαπίστωσε να αναφέ-
ρονται δημοσιεύματα εναντίον των εκθέσεων;
Θα μπορέσει, φανταζόμαστε, να το αποδείξει
αν χρειαστεί στο μέλλον, εφόσον το υπέγραψε
και το επικοινωνούσε...

Άραγε η... προϊσταμένη αυτή τους εξήγησε
πως οι εκθέσεις ούτως ή άλλως θα επικυρώ-
νονταν διότι αρκούσε η πλειοψηφία της παρά-
ταξης Καχριμάνη, ακόμη και αν καταψήφιζε
σύσσωμη η αντιπολίτευση;

Άραγε η... προϊσταμένη τούς καλούσε να
στηρίξουν τις «εκθέσεις» που δεν κινδύνευαν
ή τον Καχριμάνη και τα «χαρούμενα κλιμάκια»,
συμπεριλαμβανομένης και της ίδιας, που αλω-
νίζουν με δημόσιο χρήμα, χωρίς να έχουν τα
απαραίτητα προσόντα και την τεχνογνωσία
στον τομέα αυτό της προώθησης αλλά ακόμη
χειρότερα χωρίς να γνωρίζει κανένας τα απο-
τελέσματα όλα αυτά τα χρόνια;

Τόσες και τόσες εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ

που δαπανώνται δεν θα έπρεπε, ως οφείλουν,
να παρουσιάσουν τα δεδομένα που έχουν, αν
έχουν, ώστε να δει ο κάθε φορολογούμενος αν
πληρώνει για την ανάπτυξη ή για την… ντόλτσε
βίτα μερικών; Πολλοί ανταποκρίθηκαν στο κά-
λεσμα φοβούμενοι τη γνωστή εκδικητικότητα
του Καχριμάνη, δεδομένου ότι αρκετοί εξ αυ-
τών έχουν σχέση με προγράμματα και επιδοτή-
σεις, άλλοι προσδοκούν να ενταχθούν, άλλοι με
προβλήματα με διάφορες υπηρεσίες ή και
σκεπτόμενοι ότι μια χαρά περνούν στα ταξίδια
ανά τον κόσμο.

Δηλαδή, υποχρεώθηκαν μέχρι και σχεδόν...
διατάχτηκαν να παραστούν, αφού εκτός από τα
emails δέχτηκαν και τηλεφωνήματα.

Κάπως έτσι συγκεντρώθηκαν περί τους 50
στην αίθουσα της συνεδρίασης της αρμόδιας
επιτροπής και «πήραν θέση» που τους υπαγο-
ρεύτηκε υπέρ της ωφελιμότητας των εκθέσε-
ων, όταν τα μέλη της Επιτροπής δεν φαίνονταν
να είχαν πρόθεση να ψηφίσουν εναντίον της
διοργάνωσης.

Οι «αγαπημένοι εκθέτες»
Βέβαια, δεν ρώτησε και κανένας τους πόσο

θα κοστίσουν αυτές οι εκθέσεις και τι απέδω-
σαν μέχρι σήμερα. Ίσως σε αυτό θα μπορού-
σαν οι συμμετέχοντες παραγωγοί και επιχει-
ρηματίες να ενημερώσουν την κοινή γνώμη αν
μέσω αυτών των εκθέσεων προέκυψαν οφέλη
για τις επιχειρήσεις τους, πόσες και ποιες επι-
χειρήσεις είναι αυτές και τι ύψους είναι τα
όποια οφέλη. Πιστεύουμε ότι και το Επιμελη-
τήριο είναι σε θέση να το κάνει. Φυσικά και δεν
πρόκειται να πάρουμε απάντηση σε αυτό το
πολύ απλό ερώτημα διότι γύρω από αυτές τις
εκθέσεις κινείται, ζει και καλοπερνάει πολύς
κόσμος, ασχέτως αποτελέσματος.

Εκλήθησαν λοιπόν να πάνε στην Περιφέρεια
οι «αγαπημένοι εκθέτες» να τις στηρίξουν «με-
τά τα τελευταία δημοσιεύματα κατά των εκθέ-
σεων», όπως γράφει στα προς αυτούς emails η
Φούκη, που δεν έχει αφήσει πόλη της Γης που
να μην έχει πάει για την «προβολή της Ηπείρου
και των προϊόντων της», βεβαίως βεβαίως...

Πέραν του ασχολίαστου «αγαπημένοι μου
εκθέτες», που δείχνει το γνωστικό υπόβαθρο
του συντάκτη, γεννάται και θέμα περί των προ-
σωπικών δεδομένων, μιας και η αποστολή ήταν
κοινή και χωρίς κρυπτογράφηση. Άραγε, ποιος
νόμος δίνει το δικαίωμα να κοινοποιούνται τα
emails των δυνάμει εκθετών μεταξύ των ιδίων;

Κανένα όμως από «τα τελευταία δημοσιεύ-
ματα» δεν στρεφόταν κατά των εκθέσεων.

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑ ΗΠΕΙΡΟΥ

Κινήσεις πανικού
από τον Καχριμάνη
που είναι πλέον με 

την πλάτη στον τοίχο

Ο περιφερειάρχης ψάχνει τρόπους
να καλύψει τα ίχνη του και να βρει
στήριξη, καθώς οι ελεγκτικές αρχές
κάνουν φύλλο και φτερό έγγραφα
της περιφέρειας, ενώ ξεσκονίζουν
και τις οικογενειακές του 
επιχειρήσεις

Αποκομμένος ακόμη και στις φωτογραφίες 
από την εκδήλωση στο Καλπάκι ο περιφερειάρχης

με το κεφάλι σκυμμένο

Αυτό είναι το email που εστάλη σε όλους
τους εκθέτες από την κυρία Φούκη και ούτε λίγο

ούτε πολύ τους έριξε στον ψυχολογικό «εκβιασμό»

Γράφει 
η Ιωάννα

Ντάνη

ioannadani@gmail.com

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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Κ
αι ερχόμαστε τώρα στο πώς αντι-
μετωπίζει ο Αλέξανδρος Καχριμά-
νης τα «λάθη» των υπαλλήλων της

περιφέρειας. «Λάθη» στα οποία έχει ανα-
φερθεί ουκ ολίγες φορές ο περιφερειάρ-
χης σαν να μη συνέβαινε τίποτα. Γιατί δυ-
στυχώς δεν μπορούσε να δικαιολογήσει
διαφορετικά τα όσα συνέβαιναν πίσω από
τις κλειστές πόρτες της περιφέρειας. 

Όπως αναφέρεται σε δημοσίευμα του
«Τύπου Ηπείρου», προσλαμβάνεται μια
υπάλληλος σε θέση που απαιτούσε εκ των
πραγμάτων πτυχίο πανεπιστημιακής εκ-
παίδευσης (ΠΕ). Η συγκεκριμένη υπάλλη-
λος όμως δεν διέθετε καν πτυχίο τεχνολο-
γικής εκπαίδευσης (ΤΕ). 

Προσλαμβάνεται λοιπόν το 2022 με από-
φαση του Καχριμάνη σε υπεύθυνη θέση με
πτυχίο ΠΕ και η σύμβασή της ανανεώνεται
τον Ιανουάριο του 2024 για τη διατήρηση
στη θέση της. Όπως αναφέρεται και σε δι-
κογραφία που σχηματίστηκε, πέραν των
άλλων, η υπάλληλος αυτή με την ανοχή και
την έγκριση πάντοτε του περιφερειάρχη
ανέπτυξε δραστηριότητες που καμία σχέση
δεν είχαν με τα καθήκοντά της.

Τα βρίσκει μπαστούνια ο περιφερειάρ-
χης και για να ξεγελάσει λοιπόν πρωτίστως
τον ανακριτή και στη συνέχεια τους πολί-
τες, κατέφυγε στη μέθοδο της… «εκ των
υστέρων θεραπείας» της παρανομίας,
άγνωστο με ποιανού νομικού «φωστήρα»
την καθοδήγηση. 

«Ορθή επανάληψη»
Αποπειράθηκε, δηλαδή, να θεραπεύσει

τις παρανομίες με… νέες! Έτσι, μετά την
αποκάλυψη από τον «Τύπο Ηπείρου» αλλά
και από την «Political», έσπευσε να εκδώ-
σει άλλη απόφαση στις 4 Δεκεμβρίου
2024, ως ΟΡΘΗ ΕΠΑΝΑΛΗΨΗ τάχα της
αρχικής σύμβασης με ημερομηνία 23 Ια-
νουαρίου 2024 και από υπάλληλο ΠΕ τη
μετέτρεψε σε υπάλληλο ΤΕ με αποδεικτικό
σπουδών σχολής διετούς εκπαίδευσης!

Σαν να μην έφτανε αυτό, ο περιφερειάρ-
χης προέβη την ίδια μέρα, 4 Δεκεμβρίου
2024, σε «ορθή επανάληψη» της «διαπι-
στωτικής πράξης» που αφορά και άλλους,
μεταξύ των οποίων και τον αδελφό του συ-
ζύγου της κόρης του.

Δεν γνωρίζει, φαίνεται, ούτε ο περιφε-
ρειάρχης ούτε όσοι τον συμβούλεψαν πως
ακυρώνεται η διαπιστωτική αλλάζοντας τα
στοιχεία ενός από τους συμβασιούχους και
πως θα έπρεπε να προβεί σε απόλυση και
σε νέα σύμβαση με όλους.

Θέλοντας δε να επικαιροποιήσει την πα-
ράνομη αλχημεία έστειλε για δημοσίευση
στην Εφημερίδα της Κυβερνήσεως στο
φύλλο 3915/Τεύχος Γ/ 2-12-2024 τρεις
γραμμές ως… Περιφέρεια Ηπείρου με τίτ-
λο «ΔΙΟΡΘΩΣΕΙΣ ΣΦΑΛΜΑΤΩΝ» που ανα-

φέρουν τα εξής: «Διορθώσεις Σφαλμάτων.
Στην υπ’ αρ. 1336/210/04-01-2024 απόφα-
ση του Περιφερειάρχη Ηπείρου, που δημο-
σιεύθηκε στην Εφημερίδα της Κυβερνήσε-
ως (Γ’156), στη σελίδα 674, στην α’ στήλη,
στην παράγραφο δ) διορθώνεται ο κλάδος:
από το εσφαλμένο “ΠΕ Διοικητικού” στο
ορθό “ΤΕ Παιδαγωγών Πρώιμης Παιδικής
Ηλικίας”. (Από την Περιφέρεια Ηπεί-
ρου)»…

Και φυσικά, βέβαιος πως έτσι θα κου-
κουλώσει το πρόβλημα, λίγες μέρες μετά,
αλλάζει και την προηγούμενη σύμβαση της
υπαλλήλου, εκείνη του 2022, κάνοντας πά-
λι τάχα ορθή επανάληψη στην ιδιότητά της.
Μόνο που αυτή τη φορά η παρανομία είναι
ακόμα μεγαλύτερη, διότι αποπειράθηκε να
αλλάξει μια σύμβαση η οποία έχει λήξει!

Η εν λόγω σύμβαση έληξε το 2023 μαζί
με την προηγούμενη θητεία του, αλλά
θέλοντας να εξαφανίσει τα ίχνη της πα-
ρανομίας δεν διστάζει να παίζει κατά
πώς τον βολεύει με δημόσια έγγραφα τα
οποία, επαναλαμβάνουμε, έχουν λήξει
προ πολλού. 

Η… αλχημεία
Αλλά το θράσος του δεν τελειώνει εδώ,

καθώς και για αυτή την αλχημεία αποστέλ-
λει και πάλι στην Εφημερίδα της Κυβερνή-
σεως «Διόρθωση σφάλματος» που ανα-
γράφει καρμπόν τα ίδια: «10 Δεκεμβρίου
2024 ΤΕΥΧΟΣ Γ /́ Αρ. Φύλλου 3969, Περι-
φέρεια Ηπείρου. Διορθώσεις Σφαλμάτων.
Στην υπ’ αρ. 14416/9495/13.9.2022 απόφα-
ση του Περιφερειάρχη Ηπείρου που δημο-
σιεύθηκε στην Εφημερίδα της Κυβερνήσε-
ως (Γ 2́372), στη σελίδα 13429, στη Β’ στή-
λη, στον 1ο στίχο εκ των κάτω, διορθώνεται:
το εσφαλμένο: “ΠΕ Διοικητικού” στο ορθό
“ΤΕ Παιδαγωγών Πρώιμης Παιδικής Ηλι-
κίας”. (Από την Περιφέρεια Ηπείρου)».

Σύμφωνα με το Άρθρο 18, του
Ν.2690/96, παρ.4, «Αν το κείμενο που δη-
μοσιεύτηκε έχει γραφικά ή λογιστικά
σφάλματα επιτρέπεται η δημοσίευση διόρ-
θωσής του, η οποία και περιορίζεται απο-
κλειστικώς στα σφάλματα αυτά». 

Όταν προσκόμισε η υπάλληλος το… πτυ-
χίο της για την πρώτη σύναψη σύμβασης,
κανένας δεν έκανε έλεγχο και κανένας δεν
αντιλήφθηκε ότι η διακήρυξη ζητούσε ΠΕ
και η συγκεκριμένη δεν ήταν;

Προσπαθεί λοιπόν ο Καχριμάνης να
«διορθώσει» με ανήκουστες πρακτικές τα
«λάθη» των φαινομενικά ανίκανων υπαλ-
λήλων της περιφέρειας, τους οποίους κατά
καιρούς τους κατακεραυνώνει αλλά μετά
όλα συνεχίζουν σαν να μην έγινε τίποτα.
Όλη αυτή η προβληματική συμπεριφορά
εξελίσσεται απτόητη ακόμα και τώρα, την
ώρα που βρίσκεται στο μικροσκόπιο τόσων
Αρχών! 

Τα απανωτά… λάθη
του περιφερειάρχη 

Ηπείρου και η εκ των 
υστέρων «διόρθωση»

Η απίστευτη περίπτωση πρόσληψης υπαλλήλου 
με… προβληματικό πτυχίο και η κατόπιν εορτής προσπάθεια

Καχριμάνη για διόρθωση της παρανομίας με… νέα παρανομία 

Αυτή είναι μία από τις διορθώσεις που έκανε κατόπιν εορτής ο περιφερειάρχης Ηπείρου
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Σ
η δύσκολη συνθήκη του κορονοϊού η μεγά-
λη Ελληνίδα Ελένη Γλύκατζη Αρβελέρ, σχο-
λιάζοντας τις καθημερινές τηλεοπτικές εμ-

φανίσεις του για την πορεία της πανδημίας, είχε πει
ότι είναι ένας «από τους λίγους υπουργούς που ξέ-
ρουν τι θα πει “υπουργώ”. Στα αρχαία ελληνικά ση-
μαίνει “υπηρετώ” - και ο Χαρδαλιάς είναι υπηρέτης,
παντού παρών».

Αυτή η φράση ίσως συνοψίζει τον «οδικό χάρτη»
της μακράς πολιτικής πορείας του Νίκου Χαρδαλιά
αλλά και τον βασικότερο στόχο του: να υπηρετεί
τους συμπολίτες του, οι οποίοι τόσα χρόνια τον τι-
μούν με την εμπιστοσύνη τους.

Γεννήθηκε στις 10 Νοεμβρίου 1968 στον Βύρωνα
και κατάγεται από τη Γρανίτσα Ευρυτανίας. Είναι
αριστούχος της Βαρβακείου Προτύπου Σχολής και
σπούδασε Πολιτικές Επιστήμες και Διεθνείς Σχέ-
σεις στο Πανεπιστήμιο του Κεντ της Αγγλίας, με ει-
δίκευση σε θέματα Περιφερειακής Ανάπτυξης και
Ευρωπαϊκής Ολοκλήρωσης. Διετέλεσε δήμαρχος
Βύρωνα για τρεις τετραετίες (2003-2014), αφήνον-
τας πίσω του ένα σημαντικό αποτύπωμα στον προ-
σφυγικό δήμο. Θήτευσε, μεταξύ άλλων, ως πρό-
εδρος του Συνδέσμου Προστασίας και Ανάπτυξης
Υμηττού - ΣΠΑΥ (2003-2014), καθώς και πρόεδρος
της Επιτροπής Πολιτικής Προστασίας της Κεντρι-
κής Ένωσης Δήμων Ελλάδας - ΚΕΔΕ (2006-2012),

εκτελεστικός γραμματέας της Περιφέρειας Στερε-
άς Ελλάδας (2014-2016) και περιφερειακός σύμ-
βουλος Αττικής (2014-2019).

Διετέλεσε επίσης γενικός γραμματέας Πολιτικής
Προστασίας από τη 19η Ιουλίου 2019 έως τη 16η
Μαρτίου 2020, υφυπουργός Πολιτικής Προστασίας
και Διαχείρισης Κρίσεων από τη 17η Μαρτίου 2020
έως την 30ή Αυγούστου 2021 και υφυπουργός
Εθνικής Άμυνας από την 31η Αυγούστου 2021 έως
και την 25η Μαΐου 2023. Την 27η Ιουνίου 2023 ανέ-
λαβε καθήκοντα υφυπουργού Εθνικής Άμυνας έως
και την 28η Αυγούστου 2023, όταν αποχώρη-
σε για να διεκδικήσει τα ηνία της Περιφέρει-
ας Αττικής, όπου και εξελέγη μετά από μια
προεκλογική καμπάνια-εξπρές περιφερει-
άρχης στις 8 Οκτωβρίου 2023 με άνετη πλει-
οψηφία και από τον πρώτο γύρο.

Αγαπημένη του φράση: «Μην εύχεσαι να
ήταν πιο εύκολο, να εύχεσαι να ήσουν καλύ-
τερος. Μην εύχεσαι για λιγότερα προβλήμα-
τα, να εύχεσαι για περισσότερες ικανότητες». Αυτό
είναι το μότο της ζωής του που χρησιμοποιεί στους
λογαριασμούς του σε όλα τα social media.

Μεγάλο πάθος του είναι ο αθλητισμός - του αρέ-
σει να παρακολουθεί ομαδικά αλλά και ατομικά
αθλήματα, αν και πλέον λόγω υποχρεώσεων δεν
έχει πολύ χρόνο στη διάθεσή του. 

Παλαιότερα μπορούσε να στερηθεί ακόμη και
τον ύπνο του για τον αθλητισμό - ακόμα και για τα
πιο «άγνωστα» σπορ. Υπήρχαν στιγμές σαν φοιτη-
τής που ξύπναγε στις τέσσερις το πρωί για να δει
κρίκετ ή το Super Ball. Από όλα τα αθλήματα ξεχω-
ρίζει το χάντμπολ, καθώς στα νεανικά του χρόνια
ήταν και παίκτης του Αθηναϊκού. Αγαπά επίσης ιδι-
αίτερα το μπάσκετ, και δη το γυναικείο. Και δηλώνει
περήφανος γιατί μέσα από την ενασχόλησή του με
αυτά τα αθλήματα μπόρεσε να χαρίσει σημαντικούς
τίτλους στην ομάδα της αγαπημένης γειτονιάς του,

του Βύρωνα, αλλά σε όλη τη χώρα, με απο-
κορύφωμα το 2010, όταν η γυναικεία ομά-
δα μπάσκετ του Αθηναϊκού κατέκτησε το
Eurocup.

Όμως, δεν είναι ένας απλός φίλαθλος.
Σε όλη την πολιτική πορεία του έχει υπη-
ρετήσει τον αθλητισμό από όλες τις θέσεις
ευθύνης που είχε αναλάβει. Ως δήμαρχος
δημιούργησε δύο νέα κλειστά γυμναστή-

ρια στον Βύρωνα.
Και τώρα στην Περιφέρεια Αττικής δρομολογεί

ένα δίκτυο τεσσάρων εθνικών κέντρων: για το
μπάσκετ, το βόλεϊ, το χάντμπολ και τα αθλήματα
του νερού, δηλαδή το πόλο, την κολύμβηση και τις
καταδύσεις. Αλλά και δύο εθνικά προπονητήρια,
ένα για τα αθλήματα πάγου και ένα για το τάε κβον

ντο, την πάλη και την πυγμαχία. Και ασφαλώς σε
αυτά πρέπει να προσμετρήσουμε την ενίσχυση
του ΟΑΚΑ -του πιο σημαντικού αθλητικού τοπό-
σημου της χώρας- αλλά και τη δημιουργία στα
επόμενα χρόνια του μεγάλου Παραολυμπιακού
Κέντρου στην Παιανία.

Η οικογένειά του είναι το απόλυτο λιμάνι του. Σε
κάθε δυσκολία εκεί «αγκυροβολεί», εκεί επιζητεί
τη γαλήνη και την ηρεμία του. Όπως συνηθίζει να
λέει, ό,τι κάνει το κάνει για να είναι οι γυναίκες της
ζωής του περήφανες για αυτόν.

Περήφανος πατέρας δύο κοριτσιών -της Ιωάν-
νας 23 ετών και της Δήμητρας 12 ετών- οι οποίες για
τον ίδιο είναι τρόπος ζωής, τα απόλυτα στοιχήματά
του. Διπλά περήφανος πατέρας, πρόσφατα η Ιωάν-
να πήρε το πτυχίο της στη Νομική Αθηνών και πλέ-
ον εργάζεται ως δικηγόρος, ενώ η Δήμητρα είναι
ένα ανερχόμενο αστέρι του καλλιτεχνικού πατινάζ -
πριν από λίγες μέρες κατέκτησε και αργυρό μετάλ-
λιο σε διεθνή αγώνα στη Ρουμανία.

Μεγάλος συνοδοιπόρος στη ζωή, η αγαπημένη
του σύζυγος Γιώτα, με την οποία ενώθηκε με τα δε-
σμά του γάμου το 2011. Δυναμική αλλά διακριτική, η
Γιώτα είναι ο «βράχος» του Νίκου Χαρδαλιά σε κά-
θε δυσκολία, ο πολλαπλασιαστής της χαράς του σε
κάθε επιτυχία. Μια εντυπωσιακή γυναίκα, τρυφερή
μητέρα και επιτυχημένη επαγγελματίας. 

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

ΝIΚΟΣ 
ΧΑΡΔΑΛΙAΣ 

Μάχιμος και πανταχού 
παρών ο «Nick Hard»

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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H σύζυγός του γεννήθηκε και μεγάλωσε στην Κυ-
παρισσία, με την οποία έχει ακόμα ισχυρούς δεσμούς,
ενώ πέρασε και την αγάπη για τη γενέτειρά της στον
Νίκο Χαρδαλιά, που τη θεωρεί δεύτερη πατρίδα του.
Απόφοιτος του ΤΕΦΑΑ Αθηνών και κάτοχος Μεταπτυ-
χιακού Διπλώματος στο ΔΠΘ, ασχολείται ενεργά με τη
σωματική υγεία, ενώ διαθέτει τον δικό της υπερσύγ-
χρονο πολυχώρο εκγύμνασης και wellness στον Βύ-
ρωνα. Ένα αγαπημένο ζευγάρι που δεν χάνει την ευ-
καιρία να δείχνει τον έρωτά του είτε στις δημόσιες εμ-
φανίσεις του είτε στα τρυφερά μηνύματα που αναρ-
τούν στα social media.

Η παιδική του ηλικία ήταν γεμάτη αγάπη. Οι γονείς
του, Γιώργος και Αλεξάνδρα -έχει την τύχη να τους έχει
ακόμη δίπλα του- είναι μαχητές της ζωής. Άνθρωποι
που δεν βρήκαν τίποτα έτοιμο, αλλά πάλευαν καθημερι-
νά για να μπορέσουν να εξασφαλίσουν εξαιρετικές
συνθήκες διαβίωσης στα δύο παιδιά τους, τον Νίκο και
τη Δήμητρα.

Οι γονείς του δεν τους προσέφεραν μόνο υλικά αγα-
θά αλλά και ένα δυνατό πλέγμα αξιών. Μέσα από το πα-
ράδειγμά τους, ο Νίκος Χαρδαλιάς έμαθε εξ απαλών
ονύχων να σέβεται τον συνάνθρωπο, να αγαπά την κοι-
νωνία, τους διπλανούς του και -το κυριότερο- να είναι
χρήσιμος. Αυτές τις πολύτιμες παρακαταθήκες που
κληρονόμησε από τους γονείς του προσπαθεί να τις τιμά
καθημερινά με το προσωπικό του παράδειγμα, δείχνον-
τας έτσι τον σεβασμό του προς τον αγώνα τους.

Πολιτικοποιημένος από μαθητής, στα 14 χρόνια του
οργανώθηκε στη ΜΑΚΙ, συνέχισε στην ΟΝΝΕΔ και από
τότε υπηρέτησε βήμα βήμα σε διάφορες θέσεις ευθύ-
νης στη ΝΔ, φτάνοντας μέχρι και αναπληρωτής γραμ-
ματέας του κόμματος. Δίπλα στον Κυριάκο Μητσοτάκη
από την πρώτη στιγμή που εξελέγη πρόεδρος της ΝΔ
ανέλαβε μεγάλο κομμάτι της εκστρατείας που ανέδει-
ξαν το κόμμα σε κυρίαρχη πολιτική δύναμη στη χώρα.

Τα φοιτητικά του χρόνια ήταν η περίοδος στη ζωή
ενός παιδιού που πάλευε να πάρει όλα τα απαραίτητα
εφόδια προκειμένου να μπορέσει να κάνει τα όνειρά
του πραγματικότητα. Τα χρόνια που πέρασε ως φοιτη-
τής στην Αγγλία ήταν δύσκολα, μακριά από τους αγαπη-

μένους του, αλλά με μεγάλη αυτοπεποίθηση και θέληση
για να ολοκληρώσει τις σπουδές του.

Από τα χέρια του πέρασε η διαχείριση των πιο μεγά-
λων κρίσεων -της πρωτόγνωρης για τη σύγχρονη ιστο-
ρία πανδημίας, των μεγάλων πυρκαγιών και πλημμυ-
ρών- που όλες τις αντιμετώπισε με επιτυχία, αλλά και με
κόστος για την υγεία του, καθώς η συνεχής προσπάθεια
υπό πίεση του «κληροδότησε» ένα διπλό stend. Μια πε-
ριπέτεια ευτυχώς περαστική, που τον έκανε να αναθεω-
ρήσει προτεραιότητες και στόχους.

Το μόνο που δεν αναθεώρησε είναι το όραμά του: να
είναι χρήσιμος, πάντα και για όλους.

Και όσοι ξέρουν καλά τον Νίκο Χαρδαλιά, γνωρίζουν
ότι κάτω από το προφίλ του «σκληρού» Nick Hard κρύ-
βεται ένας τρυφερός, ευαίσθητος, υπεύθυνος και δί-
καιος άνθρωπος, που δεν κάνει καμία έκπτωση στις
ηθικές αξίες του, που νοιάζεται πάντα για το καλό των
διπλανών του και όλης της κοινωνίας.

«Δεν ξέρω αν εγώ ακολουθώ τις κρίσεις ή οι κρίσεις
εμένα. Το σίγουρο είναι ότι στο επίκεντρο κάθε κρίσης
ήμουν εκεί, προσπάθησα να είμαι χρήσιμος», δήλωσε
σε πρόσφατη συνέντευξή του ο Νίκος Χαρδαλιάς. Και
αυτή η βαριά «προίκα» τον ακολουθεί σε κάθε βήμα
του. Γιατί όπως δηλώνει, είναι άνθρωπος των έργων και
όχι της εικόνας. Μάλιστα, επιλέγει συνεχώς να βρίσκε-
ται στο πεδίο, δίπλα στα προβλήματα της καθημερινότη-
τας των πολιτών, ακούραστος, όπως λένε οι συνεργάτες
του, που πολύ συχνά δυσκολεύονται και οι ίδιοι να ακο-
λουθήσουν τους φρενήρεις ρυθμούς του. Ένας πολιτι-
κός που βάζει σαφείς στόχους και δεν διστάζει να συγ-
κρουστεί με τα κατεστημένα. Είναι πρόσφατο το παρά-
δειγμα του «ξηλώματος» σε μια μέρα μηχανισμών που
δρούσαν επί χρόνια στην Περιφέρεια εις βάρος των πο-
λιτών. Και ακόμη πιο πρόσφατη η εξαγγελία των 280+1
έργων, με σαφή χρονοδιαγράμματα και εξασφαλισμέ-
νους πόρους, που θα αλλάξουν την εικόνα της Αττικής.

«Αυτό είναι που έχει κάθε φορά σημασία. Στο τέλος
κάθε διαδρομής να έχεις προσφέρει. Να εισπράττεις
την ικανοποίηση ότι ήσουν αποτελεσματικός για τους
συμπολίτες σου. Αυτό κάνουμε και στην Περιφέρεια Ατ-
τικής καθημερινά», όπως ο ίδιος τονίζει.

Η αγάπη του για 
την οικογένεια, 

τον αθλητισμό και τα κοινά

Με τον τότε πρόεδρο της ΟΝΝΕΔ Γιάννη Κουλιζάκο

Στην αγκαλιά των γονιών του Αλεξάνδρας και Γιώργου

Με τις γυναίκες της ζωής του, τις κόρες του 
Ιωάννα και Δήμητρα και τη σύζυγό του Γιώτα

Με τους δύο μεγάλους ακαδημαϊκούς Ελένη Γλύκατζη Αρβελέρ 
και Κωνσταντίνο Δεσποτόπουλο και τη σύζυγό του Γιώτα

Με τον Κυριάκο Μητσοτάκη κατά την προεκλογική περίοδο το
2019, σε συνάντηση με εθελοντές δασοπυροσβέστες στον Υμηττό

Στην τελετή ορκωμοσίας 
ως πτυχιούχος του Πανεπιστημίου του Κεντ

Μαθητής της γ’ δημοτικού 
στο 4ο Δημοτικό Σχολείο Βύρωνα το 1976

Από την κατάκτηση του Eurocup από τη γυναικεία
ομάδα μπάσκετ του Αθηναϊκού τον Απρίλιο του 2010

Ιούλιος 1998, υπηρετώντας τη θητεία του 
στην Πολεμική Αεροπορία στην Τρίπολη



ΣΑΒΒΑΤΟ 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL 34 ΠΟΛΙΤΙΚΗ

Ε
κτός από τη σωρεία πολεοδομι-

κών παραβάσεων στη Χαλκιδική,

για τις οποίες ήδη έχει σχηματι-

στεί δικογραφία, διερευνώνται παράλληλα

από τις Αρχές όλες οι συμβάσεις και προ-

μήθειες σε αναδόχους, καθώς και τα αντί-

στοιχα εντάλματα πληρωμής. Και αυτό διό-

τι πληρώθηκαν έργα χωρίς υπογεγραμμέ-

νες συμβάσεις.

Ένα (από τα πολλά χαρακτηριστικά πα-

ραδείγματα) είναι το εξής: Πρόκειται για

θέμα που φέρει τον τίτλο «Αντιμετώπιση

βλαβών αντλιοστασίων ύδρευσης, λυμά-

των και βιολογικών από πλημμυρικά φαι-

νόμενα Οκτωβρίου 2014». 

Ωστόσο, δεν αναφέρεται σε καμία από-

φαση Δημοτικού Συμβουλίου, Οικονομι-

κής Επιτροπής του δήμου, δεν υπάρχει

ανάθεση του έργου, δεν υπάρχει κανένα

σχετικό έγγραφο αναρτημένο στη Διαύγεια

ή στο Κεντρικό Ηλεκτρονικό Μητρώο Δη-

μοσίων Συμβάσεων (ΚΗΜΔΗΣ).

Το έργο αποπληρώθηκε με το 861/2017

Χρηματικό Ένταλμα Πληρωμής με αιτία

πληρωμής την εξόφληση της υπ’ αριθ.

42/2017 Διαταγής Πληρωμής του Μονομε-

λούς Πρωτοδικείου Χαλκιδικής, που αφο-

ρά το έργο του θέματος και δικαστικά έξο-

δα αυτής. Το συνολικό ποσό πληρωμής εί-

ναι 3.166.942,08 ευρώ.

Ανύπαρκτο έγγραφο
Τα χρήματα επιχορηγήθηκαν με την

33629/06-10-2017 Απόφαση του υπουρ-

γού Εσωτερικών για εξόφληση υποχρεώ-

σεων των δήμων από δικαστικές αποφά-

σεις και διαταγές πληρωμής. Με την

132α/2017 απόφαση της Οικονομικής Επι-

τροπής του Δήμου Σιθωνίας ψηφίζεται πί-

στωση ποσού 3.166.942,08 ευρώ.

Στην 1η σελίδα της 42/2017 Διαταγής

Πληρωμής του Μονομελούς Πρωτοδικείου

Χαλκιδικής αναφέρεται: «Την από 5-11-

2014 σύμβαση και με αριθμό πρωτοκόλλου

20.367 για την εκτέλεση των εργασιών “Αν-

τιμετώπιση βλαβών αντλιοστασίων ύδρευ-

σης, λυμάτων και βιολογικών από πλημμυ-

ρικά φαινόμενα Οκτωβρίου 2014” όπου

εκτελέστηκε εμπρόθεσμα από την αιτούσα

και ο καθ’ ου παρέλαβε τις εργασίες αυτές,

συνολικού ποσού 3.075.748,08»!

Επίσης, η 20767/31-12-2015 βεβαίωση

καλής εκτέλεσης που αναφέρεται στην αί-

τηση του εργολάβου για Διαταγή Πληρω-

μής, με την οποία ο δήμος ανεπιφύλακτα

παραλαμβάνει τις εργασίες της 20.367/05-

11-2014 σύμβασης, είναι έγγραφο ανύπαρ-

κτο στον Δήμο Σιθωνίας, διότι ο συγκεκρι-

μένος αριθμός πρωτοκόλλου της σύμβα-

σης (20.367/05-11-2014) αντιστοιχεί σε αί-

τηση πιστοποιητικού οικογενειακής κατά-

στασης! 

«ΣΗΜΕΙΑ ΚΑΙ  ΤΕΡΑΤΑ» ΣΤΟΝ ΔΗΜΟ ΣΙΘΩΝΙΑΣ

Πληρωμή σε ανάδοχο 
ύψους 3 εκατ. ευρώ 

χωρίς... σύμβαση!

Πώς αριθμοί πρωτοκόλλου που αντιστοιχούσαν 
σε αιτήσεις πιστοποιητικών οικογενειακής κατάστασης

κατατίθονταν ως συμβάσεις εκατομμυρίων

Η κατάσταση στον Δήμο Σιθωνίας με τις
ανεξέλεγκτες χωματερές αποβλήτων έχει
πλέον ξεφύγει από κάθε έλεγχο και οι πο-
λίτες δικαίως ζητούν εξηγήσεις για τη συ-
νεχιζόμενη αδράνεια των αρμόδιων αρχών.
Οι ανεξέλεγκτες τρύπες, όπου απορρίπτον-
ται μη επικίνδυνα και επικίνδυνα απόβλη-
τα, ψόφια ζώα και απόβλητα ελαιουργείων,
λειτουργούν εδώ και χρόνια χωρίς κανέναν
έλεγχο, ενώ οι αρμόδιες υπηρεσίες, όπως
η αστυνομία, φαίνεται να αγνοούν ή να κα-
λύπτουν το πρόβλημα.

Η Αστυνομία φέρει ακέραια την ευθύνη
για την κατάσταση αυτή, καθώς:

1. Δεν έχει παρέμβει παρά τις επανει-
λημμένες καταγγελίες από πολίτες και δη-
μοσιογράφους.

2. Δεν έχει προβεί σε ελέγχους και συλ-
λογή στοιχείων για τους υπευθύνους.

3. Υπάρχουν σαφείς καταγγελίες ότι
γνωρίζει τους εμπλεκόμενους εργολάβους
και τις παράνομες πρακτικές, αλλά επιλέγει τη σιωπή.

Η αστυνομική αδράνεια στη συγκεκριμένη υπόθε-
ση δεν μπορεί να χαρακτηριστεί απλώς ως αμέλεια. Η
εικόνα που έχει δημιουργηθεί, τόσο στην τοπική κοι-

νωνία όσο και ευρύτερα, είναι ότι πρόκει-
ται για ένα σύστημα πλήρως διαφθαρμένο,
το οποίο λειτουργεί με γνώμονα την εξυ-
πηρέτηση ιδιωτικών συμφερόντων εις βά-
ρος του περιβάλλοντος και της δημόσιας
υγείας.

• Η Δικαιοσύνη οφείλει να εξετάσει τις
καταγγελίες που έχουν κατατεθεί κατά του
διοικητή του Αστυνομικού Τμήματος Αγίου
Νικολάου και των ανωτέρων του.

• Η Πολιτεία πρέπει να αναλάβει πρωτο-
βουλίες για την εξυγίανση των αστυνομι-
κών δομών ώστε να αποκατασταθεί η εμπι-
στοσύνη των πολιτών.

• Το υπουργείο Προστασίας του Πολίτη
οφείλει να επιβλέψει την υπόθεση και να
διασφαλίσει την απονομή δικαιοσύνης.

Η συνέχιση αυτής της κατάστασης δεν
αποτελεί απλώς πρόβλημα τοπικού χαρα-
κτήρα. Είναι ένα πλήγμα για το κράτος δι-
καίου και τη διαφάνεια στη χώρα μας. Η

κοινωνία απαιτεί απαντήσεις και δράση, όχι άλλη
συγκάλυψη.

Η αίτηση για πιστοποιητικό οικογενειακής κατάστασης και 
η σύμβαση έργου που έχουν τον ίδιο αριθμό πρωτοκόλλου

Η διαταγή πληρωμής 
του Μονομελούς Πρωτοδικείου

Χαλκιδικής

Επικίνδυνη περιβαλλοντική υποβάθμιση στον Δήμο Σιθωνίας - Αδράνεια ή συγκάλυψη;
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Η τουρκική κυβέρνηση εξετάζει το ενδεχόμενο να αφαιρέσει 
σύντομα τους νέους ηγέτες της Συρίας από τον κατάλογο 

των μελών τρομοκρατικών οργανώσεων

Η Άγκυρα αναμένει
την αντίδραση 

του πλανητάρχη

μήκος των συνόρων της με τη Συρία. Αμερι-

κανική μεσολάβηση επέτρεψε τη συμφωνία

για εκεχειρία, αλλά οι κουρδικές δυνάμεις

κατηγορούν τις φιλοτουρκικές πολιτοφυλα-

κές ότι την παραβιάζουν. Τώρα η Τουρκία

προσπαθεί να εκμεταλλευτεί την αλλαγή ηγε-

σίας στη Συρία για να αποδυναμώσει και να

απομακρύνει όσο μακρύτερα γίνεται από τα

σύνορά της τους Κούρδους μαχητές, τους

οποίους χαρακτηρίζει «τρομοκράτες».

Τ
η στάση που θα κρατήσει ο Τραμπ ανα-
μένει η Άγκυρα, η οποία έχει λάβει
οδηγίες από τους Αμερικανούς να μην

πειράξει τους Κούρδους της Συρίας. Ωστόσο,
η τουρκική ηγεσία φαίνεται να έχει ήδη προ-
ετοιμάσει τα επόμενα βήματά της. Σύμφωνα
με αρθρογράφο της εφημερίδας «Hurriyet»,
το πρόγραμμα για τη Συρία έχει οριστικοποι-
ηθεί. Την 1η Μαρτίου 2025 θα συσταθεί προ-
σωρινή κυβέρνηση, θα αναγνωριστεί από τον
λαό και θα οριστεί συντακτική συνέλευση για
την επεξεργασία και επικύρωση του νέου
Συντάγματος.

Μετά την 1η Μαρτίου θα ξεκινήσει επίσης η

διαδικασία αφοπλισμού του κουρδικού PKK-

YPG. Η νέα συριακή ηγεσία θα καλέσει

όλες τις ένοπλες ομάδες στη Συρία να

καταθέσουν τα όπλα τους και θα δημι-

ουργηθεί μηχανισμός ελέγχου κατά τη

διαδικασία αφοπλισμού. Οι μη Σύριοι

εντός του PKK-YPG θα πρέπει να εγκα-

ταλείψουν τη χώρα, όπως και η διοίκη-

ση της οργάνωσης. Τα μέλη του PKK-

YPG που θα καταθέσουν τα όπλα τους θα μπο-

ρούν να ενταχθούν στον συριακό στρατό.

Ο Ερντογάν στη Συρία
Ο επικεφαλής του YPG Μαζλούμ Κομπάνι

θέλει η περιοχή του να παραμείνει υπό την

εποπτεία των ΗΠΑ, αλλά σύμφωνα με τη

«Hurriyet» το νέο σχέδιο είναι να τεθεί η

κουρδική περιοχή υπό τον έλεγχο της νέας

συριακής κυβέρνησης και της Τουρκίας. Σύμ-

φωνα με άλλα τουρκικά μέσα ενημέρωσης

και πηγές στη Δαμασκό, ο Ερντογάν σχεδιάζει

να επισκεφτεί την πρωτεύουσα της Συρίας σε

15 μέρες και ενδέχεται να προσευχηθεί στο

μεγάλο τέμενος Ουμαγιάντ. Θα συναντηθεί με

τον αρχηγό της HTS και με Τουρκμένους της

Συρίας. Η επίσκεψή του θα είναι ουσιαστικά η

αναγνώριση από την Άγκυρα της νέας ηγεσίας

με επικεφαλής έναν επικηρυγμένο τρομο-

κράτη τζιχαντιστή, τον Μοχάμεντ αλ Γκολάνι ή,

πιο σωστά, Αχμέντ Χουσέιν αλ Σαράα.

Όμως, προκειμένου να αποφευχθούν τα

αρνητικά σχόλια για τον Τούρκο πρόεδρο, το

γραφείο του πρακτορείου Bloomberg στην

Άγκυρα μετέδωσε ότι ήδη η τουρκική κυβέρ-

νηση εξετάζει το ενδεχόμενο να αφαιρέσει

σύντομα τους νέους ηγέτες της Συρίας από

τον κατάλογο των μελών τρομοκρατικών ορ-

γανώσεων, χωρίς να περιμένει παρόμοια βή-

ματα από άλλες χώρες ή τα Ηνωμένα Έθνη.

«Πρέπει να πρωτοστατήσουμε στην ανά-

πτυξη νέας δυναμικής για να διασφαλίσουμε

την εσωτερική ειρήνη στην Παλαιστίνη, τον

Λίβανο και τη Συρία και να κάνουμε πρωτοπο-

ριακά βήματα κατά του Ισραήλ, που

συνεχίζει τις επιθέσεις του με την

απροκάλυπτη υποστήριξη των Ηνωμέ-

νων Πολιτειών», υποστήριξε ο Ταγίπ

Ερντογάν.

Η «ομόσπονδη περιοχή»
Καταπιεσμένοι επί δεκαετίες, οι

Κούρδοι επωφελήθηκαν από την αποδυνά-

μωση της κεντρικής εξουσίας με τον πόλεμο

στη Συρία για να ανακηρύξουν «ομόσπονδη

περιοχή», προκαλώντας την εχθρότητα της

γειτονικής Τουρκίας. Όταν ο συνασπισμός

των ανταρτικών οργανώσεων εξαπέλυσε στις

27 Νοεμβρίου την αστραπιαία επίθεση εκκι-

νώντας από τη Βόρεια Συρία για να φθάσει μέ-

σα σε διάστημα μόλις δώδεκα ημερών στην

κατάληψη της Δαμασκού και στην πτώση του

Μπασάρ αλ Άσαντ και του καθεστώτος του, οι

φιλοτουρκικές ένοπλες οργανώσεις εξαπέ-

λυσαν από την πλευρά τους παράλληλη επίθε-

ση κατά των κουρδικών δυνάμεων. Κατέλα-

βαν τον στρατηγικό θύλακα του Ταλ Ριφάατ

και το Μανμπίτζ, ζώνη που κατοικείται κυρίως

από Άραβες.

Ταλ Ριφάατ και Μανμπίτζ ανήκουν στη «ζώ-

νη ασφαλείας» πλάτους 30 χιλιομέτρων, την

οποία η Τουρκία θέλει να δημιουργήσει κατά

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη
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Η
κατάληψη της Συρίας από τζιχαντι-
στές αντάρτες οι οποίοι έριξαν τον αι-
ματοβαμμένο Μπασάρ αλ Άσαντ έχει

ανοίξει την όρεξη του Τούρκου προέδρου, ο
οποίος όπως δείχνουν οι πρώτες κινήσεις του
και οι επαφές του με το νέο καθεστώς προσπα-
θεί να εκμεταλλευτεί την αναμπουμπούλα στη

συνεχώς αιμορραγούσα περιο-
χή της Μέσης Ανατολής.

Οι κινήσεις της Άγκυρας
πρόδιδαν εδώ και καιρό τις
προθέσεις της για την περιοχή
της Συρίας. Εκατομμύρια δολά-
ρια προς τους φανατικούς ισ-
λαμιστές της αντιπολίτευσης -
παρά την παρουσία σε αυτές

τρομοκρατικών στοιχείων που συνδέονται με
το Ισλαμικό Κράτος-, συνεχής τροφοδοσία
τους με βαρύ οπλισμό και αλλεπάλληλα πλήγ-
ματα στις περιοχές που ελέγχουν οι Κούρδοι
της Συρίας. 

Η αναιμική αντίδραση των ΗΠΑ στον ανελέ-
ητο βομβαρδισμό των Κούρδων μαχητών της
YPG και οι πρόσφατοι έπαινοι του Τραμπ στον
Ερντογάν για τον ρόλο του στην πτώση του κα-
θεστώτος Άσαντ εγείρουν αναπόφευκτα ερω-
τήματα και ανησυχίες για το μέλλον. 

Αδιαφορία για 
τις διεθνείς συνθήκες

Είναι δεδομένο πως στις άμεσες στοχεύσεις
του Ερντογάν είναι η αύξηση της τουρκικής
επιρροής στο θαλάσσιο τμήμα μεταξύ της Συ-
ρίας και του κατεχόμενου τμήματος της Κύ-
πρου, με την πρόσβαση πλέον στις ακτές και
την ΑΟΖ της Συρίας. Στόχος της Άγκυρας, να
κάνει ό,τι ακριβώς και με το παράνομο τουρκο-
λιβυκό μνημόνιο. 

Αγνοώντας το Διεθνές Δίκαιο και τις διεθνείς
συνθήκες και με τα αναγκαία «στραβά μάτια»
των μεγάλων δυνάμεων, θα επιδιώξει να επε-
κτείνει την τουρκική ΑΟΖ ανατολικά της Κύ-
πρου, σε μια θαλάσσια περιοχή που με βάση το
Διεθνές Δίκαιο θα έπρεπε να μοιραστούν Λευ-
κωσία και Δαμασκός. Όπως εκτιμάται μάλιστα,
η Άγκυρα δεν θα διστάσει να προχωρήσει σε
συμφωνία ακόμα και με την κυβέρνηση των
τζιχαντιστών και μάλιστα άμεσα.

Τι σημαίνει αυτό; Πως το νεοοθωμανικό
όραμα του Ταγίπ Ερντογάν και η περίφημη «Γα-
λάζια Πατρίδα» αρχίζουν να υλοποιούνται, με
καταπάτηση φυσικά κάθε δικαίου και κατοχυ-
ρώνοντας παρανόμως ΑΟΖ με διμερείς συμ-
φωνίες, τόσο στα ανατολικά όσο και στα δυτικά
της Κύπρου. 

Μόνο εμπόδιο για τη «Γαλάζια Πατρίδα» του
Ταγίπ Ερντογάν, η Ελλάδα και τα δικαιώματά
της στην περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου.
Πώς και πότε εκτιμάται ότι θα στρέψει το ενδια-
φέρον του στον «μεγάλο εχθρό»; Το έχει κάνει
ήδη… με τη συνεχή αμφισβήτηση της κυριαρ-
χίας του Καστελόριζου και του δικαιώματός
του -όπως και όλων των ελληνικών νησιών- σε

δική του υφαλοκρηπίδα και ΑΟΖ σε περίπτωση
ανακήρυξης.

Τουρκικός επεκτατισμός
Οι Έλληνες αξιωματούχοι ανησυχούν για τις

πιθανές συνέπειες της επιρροής της Τουρκίας
στη Συρία και τις βλέψεις της να παίξει πολύ
πιο ουσιαστικό ρόλο στη γειτονική της χώρα. Η
Ελλάδα και η ελληνοκυπριακή κυβέρνηση πα-
ρακολουθούν στενά όσα διαδραματίζονται, κα-
θώς έχουν βιώσει πολύ καλά στο πετσί τους
κατά το παρελθόν τον τουρκικό επεκτατισμό.

Εξάλλου, η πρόσφατη δήλωση του Ερντογάν
για την «αποστολή που έχει αναθέσει η ιστορία
στην Τουρκία» επιβεβαιώνει ότι ο Τούρκος
πρόεδρος δεν έχει κάνει βήμα πίσω από το νε-
οοθωμανικό όραμά του και τον δικό του ρόλο
ως νέου «σουλτάνου». «Ως έθνος, δεν μπορού-
με να περιορίσουμε τους ορίζοντές μας στα

782 χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόμετρα. Το τουρ-
κικό έθνος δεν μπορεί να ξεφύγει ή να κρυφτεί
από τη μοίρα του. Είμαστε υποχρεωμένοι να
δούμε την αποστολή που μας έχει αναθέσει η
ιστορία και να πράξουμε ανάλογα. Όσοι ανα-
ρωτιούνται τι κάνει η Τουρκία στη Λιβύη ή στη
Σομαλία, μπορεί να μην καταλαβαίνουν αυτήν
την αποστολή. Όσοι δεν γνωρίζουν πώς έχει
αλλάξει η Τουρκία, μπορεί να δυσκολεύονται
να κατανοήσουν την εξέλιξη των γεγονότων.
Τους αφήνουμε μόνους με την πλάνη τους»,
ανέφερε ο Ταγίπ, σε μια δήλωση που μόνο ανη-
συχία μπορεί να προκαλέσει για τα μελλοντικά
σχέδιά του.

Οι δυναμικές και οι παράγοντες που ανα-
πτύσσονται στη Συρία αποτελούν μια εξαιρετι-
κά δύσκολη εξίσωση, που αυτή τη στιγμή του-
λάχιστον είναι δύσκολο να επιλυθεί από οποι-
ονδήποτε. Αμερικανοί αναλυτές ερμηνεύουν

τα σχόλια του Τραμπ ως «πρώτη γεύση» της
εξωτερικής πολιτικής που θα ακολουθήσουν
οι ΗΠΑ στο άμεσο μέλλον, εκτιμώντας πως το
ενδιαφέρον της Ουάσιγκτον μετατοπίζεται
προς Κίνα και Ταϊβάν και ότι οι δηλώσεις του
Τραμπ μπορεί να υποδεικνύουν μια ευρύτερη
στρατηγική των ΗΠΑ για απεμπλοκή από τη Συ-
ρία. Ορισμένοι μάλιστα «βλέπουν» υπόγεια
μοιρασιά των ιματίων της Συρίας, μεταξύ ΗΠΑ,
Ισραήλ και Τουρκίας, με το μεγάλο ερώτημα να
παραμένει τι θα απογίνουν οι κατατρεγμένοι
Κούρδοι. 

Ο Ερντογάν πλέον θα επιχειρήσει να αποκο-
μίσει πολλαπλά οφέλη. Το προφανές μπορεί να
είναι τα εδάφη της βόρειας Συρίας και η ταυτό-
χρονη εκδίωξη των Κούρδων, ωστόσο, υπάρ-
χουν πολύ περισσότερα τα οποία επιδιώκει.
Μεταξύ αυτών είναι η κατάργηση της Συνθή-
κης της Λωζάννης. 

Περιφερειακή επιρροή
Η Συνθήκη ήταν πάντα για την Άγκυρα ένα

ανοιχτό τραύμα, για αυτό με κάθε ευκαιρία την
αμφισβητούσε, με τους Τούρκους αξιωματού-
χους να κάνουν όλο και πιο συχνά προκλητικές
δηλώσεις κατάργησής της. 

Ένας από τους όρους της Συνθήκης της Λω-
ζάννης ήταν η Τουρκία να παραιτηθεί από όλες
τις διεκδικήσεις για τις παλιές περιοχές της
Οθωμανικής Αυτοκρατορίας εκτός των συνό-
ρων της. Σε ένα από τα άρθρα της αναφέρεται η
παραίτηση κάθε κυριαρχικού δικαιώματός της
σε Ιράκ και Συρία (άρθρο 3) αποδεχόμενη τα σύ-
νορα με τις χώρες αυτές. Ουσιαστικά η Οθωμα-
νική Αυτοκρατορία λόγω οικονομικής παρακ-
μής παραχωρούσε στις ευρωπαϊκές δυνάμεις
εμπορικά προνόμια εκμετάλλευσης περιοχών
που αδυνατούσε να ελέγξει πια στρατιωτικά. 

Εδώ και καιρό όμως ο Ερντογάν φιλοδοξεί
να αποκαταστήσει την τουρκική εξουσία σε
όλα τα εδάφη της παλιάς Οθωμανικής Αυτο-
κρατορίας και να το παίξει «πατερούλης» των
απανταχού ισλαμιστών. Για αυτόν, η ανατροπή
του Άσαντ ανοίγει έναν νέο δρόμο προς την πε-
ριφερειακή επιρροή. Με την αλλαγή του καθε-
στώτος η Άγκυρα βρήκε ευκαιρία να ξαναπα-
τήσει πόδι σε μία από τις χώρες που κατά το πα-
ρελθόν ήταν… επαρχίες της. Η ανατροπή που
έλαβε χώρα στη Συρία ξαναξύπνησε τα όνειρα
του Ταγίπ για περιφερειακή κυριαρχία και για
ανασύσταση της Οθωμανικής Αυτοκρατορίας. 

Ο Ταγίπ Ερντογάν φαίνεται, τουλάχιστον αυ-
τή τη στιγμή, ότι βγαίνει ενισχυμένος από την
ανατροπή του καθεστώτος Άσαντ, την ώρα που
ΗΠΑ αλλά και ΕΕ δείχνουν διάθεση για συνερ-
γασία μαζί του. Θα δείξουν και ανοχή στις επι-
διώξεις και τα νεοοθωμανικά του σχέδια; Αυτό
θα φανεί. Όπως και να ’χει, η ελληνική διπλω-
ματία, σε συνεργασία πάντοτε με την Κύπρο, θα
πρέπει να είναι σε συνεχή εγρήγορση, ώστε να
σταματήσουν κάθε ενέργεια που θα επιχειρη-
θεί και θα παραβιάζει τα δικαιώματα της Μεγα-
λονήσου, αλλά και της Ελλάδας στην περιοχή.

ΤΑ ΕΠΙΚΙΝΔΥΝΑ ΣΧΕΔΙΑ ΤΟΥ «ΣΟΥΛΤΑΝΟΥ»

Πώς ο Ερντογάν σπάει 
τη Συνθήκη της Λωζάννης 

και αλλάζει τα σύνορα

Τα νεοοθωμανικά όνειρα του Ταγίπ που θέλει 
να γίνει «πατερούλης» των απανταχού ισλαμιστών - 

Γιατί «καίγεται» για την τουρκοσυριακή ΑΟΖ

του Βαγγέλη

Κατσορίδα

vkatsoridas@political.gr
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Η
απόφαση για την κατάργηση στρατοπέ-
δων και την παράλληλη συγχώνευση
μονάδων σε διάφορες περιοχές της

Ελλάδας, που ανακοίνωσε πρόσφατα το
υπουργείο Εθνικής Άμυνας, ανοίγει ένα νέο
κεφάλαιο για την αξιοποίηση των ακινήτων αυ-
τών. Στο πλαίσιο της ευρύτερης στρατηγικής
αναδιοργάνωσης των Ενόπλων Δυνάμεων, το

υπουργείο Άμυνας και το ΓΕ-
ΕΘΑ προχωρούν στο άμεσο
κλείσιμο 137 στρατοπέδων, με
τα πρώτα 12 να βάζουν οριστι-
κό λουκέτο εντός των επόμε-
νων ημερών μέχρι τέλος του
έτους. Οι στόχοι, πολλαπλοί...
Μείωση των λειτουργικών
εξόδων, ενίσχυση της επιχει-

ρησιακής ετοιμότητας με αυξημένη επάνδρω-
ση κρίσιμων μονάδων και ανακατανομή των
πόρων είναι μόνο ορισμένες από τις προσδο-
κίες στη λεωφόρο Μεσογείων.

Αν και σε πολλές περιπτώσεις οι τοπικές κοι-
νωνίες εκφράζουν ανησυχίες για τον τρόπο με
τον οποίο θα χρησιμοποιηθούν οι εκτάσεις αλ-
λά και για την απώλεια εσόδων από την απου-
σία στελεχών και στρατιωτών στις περιοχές
τους, οι θετικές προοπτικές είναι σαφώς πε-
ρισσότερες και κυρίως ικανοποιούν τις επιχει-
ρησιακές ανάγκες των Ενόπλων Δυνάμεων.

Τα κριτήρια
Υπενθυμίζουμε πως, σύμφωνα με το σχέδιο,

μέχρι το τέλος του 2024 προβλέπεται η κατάρ-
γηση 12 στρατοπέδων σε περιοχές όπως το Γύ-
θειο Λακωνίας, η Μαλακάσα Αττικής, η Ομ-
βριακή Φθιώτιδας, τα Ιωάννινα, το Πανόραμα
Θεσσαλονίκης, η Κως και ο Έβρος. Παράλλη-
λα, θα πραγματοποιηθούν συγχωνεύσεις μο-
νάδων με στόχο τη δημιουργία μεγαλύτερων,
πιο αποδοτικών στρατιωτικών εγκαταστάσεων.

Η επιλογή των στρατοπέδων που θα κλεί-
σουν βασίστηκε σε κριτήρια όπως η γεωστρα-
τηγική σημασία της περιοχής, η παλαιότητα
των εγκαταστάσεων και η ανάγκη για ανακατα-
νομή των δυνάμεων. Η αναδιοργάνωση αυτή
δεν θα επηρεάσει την αμυντική θωράκιση της
χώρας, καθώς τα κενά που θα προκύψουν κα-
λύπτονται από την αναβάθμιση των υποδομών
στις στρατιωτικές μονάδες που θα παραμεί-
νουν ενεργές.

Συνολικά θα απελευθερωθούν περίπου
3.500 στρέμματα γης, τα οποία θα περάσουν
στη διαχείριση του Ταμείου Εθνικής Άμυνας
(ΤΕΘΑ), του φορέα που θα αναλάβει την αξιο-
ποίηση των στρατοπέδων που απελευθερώ-
νονται. Ο ρόλος του ΤΕΘΑ είναι να διαχειρίζεται
την ακίνητη περιουσία των Ενόπλων Δυνάμεων
προκειμένου να εξασφαλίσει έσοδα που θα
υποστηρίξουν τις ανάγκες τους. Στο πλαίσιο
αυτό, οι εκτάσεις που θα απελευθερωθούν θα
αξιοποιηθούν με διάφορους τρόπους ανάλογα
με τη θέση και τα χαρακτηριστικά τους.

Οι δυνατότητες
Η αξιοποίηση των στρατοπέδων που κλεί-

νουν ανοίγει ταυτόχρονα μια σειρά από προ-
οπτικές. Αν και μέχρι στιγμής δεν έχουν γίνει
γνωστές ακριβείς λεπτομέρειες για τους τρό-
πους αξιοποίησης του εκάστοτε στρατοπέδου

που κλείνει, εντούτοις πληροφορίες αναφέ-
ρουν πως επί τάπητος έχουν τεθεί ορισμένες
κύριες κατευθύνσεις.

Καταρχάς, με δεδομένη τη συνεχή προσπά-
θεια του υπουργού Άμυνας Νίκου Δένδια και
του αρχηγού ΓΕΕΘΑ, στρατηγού Δημητρίου

Χούπη, για παροχή στέγης στα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάμεων, είναι βέβαιο πως ορισμέ-
νες στρατιωτικές εγκαταστάσεις που κλείνουν
θα εξεταστούν για άμεση ένταξή τους στο οικι-
στικό πρόγραμμα των Ενόπλων Δυνάμεων.

Ακόμη, σε ορισμένες περιπτώσεις οι εκτά-
σεις αυτές θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν
για την ανέγερση σχολείων, νοσοκομείων ή άλ-
λων δημόσιων κτηρίων, καλύπτοντας τις ανάγ-
κες των τοπικών κοινωνιών. Επιπλέον, κάποια
από τα στρατόπεδα αυτά βρίσκονται σε περιο-
χές με αυξημένες οικιστικές ανάγκες. Η μετα-
τροπή τους σε χώρους κατοικίας θα μπορούσε
να δώσει ώθηση στην τοπική οικονομία και κί-
νητρο σε όσους θέλουν να ζήσουν εκεί.

Σε κομβικές θέσεις
Επίσης, τα στρατόπεδα που βρίσκονται σε

κομβικές θέσεις θα μπορούσαν να αξιοποι-
ηθούν για την προσέλκυση ιδιωτικών επενδύ-
σεων. Τα έσοδα φυσικά θα προωθούνταν για την
κάλυψη αναγκών των Ενόπλων Δυνάμεων, ακό-
μα και για την αγορά εξοπλισμών. Με δεδομένο
ότι μεγάλο ποσοστό των στρατοπέδων διαθέτει
εκτεταμένες εκτάσεις πρασίνου, εξετάζεται το
ενδεχόμενο να μετατραπούν σε πάρκα και χώ-
ρους αναψυχής και άθλησης, βελτιώνοντας έτσι
την ποιότητα ζωής στις τοπικές κοινωνίες.

Είναι προφανές λοιπόν πως με τη σωστή
διαχείριση αυτών των εκτάσεων μπορούν να
μετατραπούν από εγκαταλελειμμένοι χώροι
σε κινητήριο μοχλό ανάπτυξης, προσφέρον-
τας νέες ευκαιρίες για το μέλλον, βελτιώνον-
τας την ποιότητα ζωής και ενισχύοντας την
κοινωνική συνοχή. Ωστόσο, η επιτυχία του εγ-
χειρήματος εξαρτάται από τη συνεργασία
όλων των εμπλεκόμενων φορέων και τη δια-
σφάλιση ότι οι αποφάσεις που θα ληφθούν θα
είναι προς όφελος και των Ενόπλων Δυνάμε-
ων και των τοπικών κοινωνιών.

Έτσι θα αξιοποιηθούν
τα στρατόπεδα

που βάζουν «λουκέτο»

Τα περίπου 3.500 στρέμματα γης που απελευθερώνονται από το κλείσιμο
μονάδων θα δοθούν είτε για χρήση από τις τοπικές κοινωνίες 
είτε για να προσελκύσουν ιδιωτικές επενδύσεις - Σκέψεις και 

για ένταξη κάποιων στο «χακί» οικιστικό πρόγραμμα

Γιάννης Κεφαλογιάννης: «Υλοποιούμε το μεγαλύτερο
οικιστικό πρόγραμμα στην ιστορία των Ενόπλων Δυνάμεων»

Η μέριμνα για το ανθρώπινο δυναμικό αποτελεί
κεντρική συνιστώσα της πολιτικής που ακολουθεί
το υπουργείο Άμυνας, με την ηγεσία του να έχει θέ-
σει στην κορυφή των προτεραιοτήτων την υλοποί-
ηση του οικιστικού προγράμματος, που θα προ-
σφέρει κατοικίες στα στελέχη που υπηρετούν σε
ακριτικές περιοχές και όχι μόνο.

Στο πλαίσιο αυτό, ο υφυπουργός Εθνικής Άμυνας
Γιάννης Κεφαλογιάννης υπέγραψε την έγκριση του
Πρακτικού Ελέγχου Δικαιολογητικών και την κατακύρωση δε-
κατεσσάρων Διαγωνιστικών Διαδικασιών για την κατασκευή
κτηριακών συγκροτημάτων σε Έβρο και Ανατολικό Αιγαίο. 

Οι αποφάσεις αφορούν την κατασκευή κτηριακών συγκροτη-
μάτων, συγκεκριμένα: Πέντε στη Λέσβο, πέντε στη Χίο, πέντε στη
Ρόδο, τεσσάρων στην Αλεξανδρούπολη, τεσσάρων στην Κω,

τριών στη Λήμνο, τριών στη Σάμο και δύο στην Ορε-
στιάδα. Το συνολικό κόστος ανέρχεται περίπου στα
43,7 εκατ. ευρώ (χωρίς ΦΠΑ), ενώ κάθε κτηριακό
συγκρότημα θα περιλαμβάνει 13 διαμερίσματα. Ο
υφυπουργός Εθνικής Άμυνας κ. Γιάννης Κεφαλο-
γιάννης δήλωσε: «Με γοργούς ρυθμούς υλοποιού-
με το μεγαλύτερο οικιστικό πρόγραμμα στην ιστο-
ρία των Ενόπλων Δυνάμεων, ξεκινώντας από τον
Έβρο και τα νησιά του Ανατολικού Αιγαίου, όπως εί-

χαμε προαναγγείλει με τον υπουργό κ. Δένδια. Αποδεικνύουμε
έμπρακτα ότι είμαστε δίπλα στα στελέχη μας και τις οικογένειές
τους, αυξάνοντας έμμεσα το εισόδημά τους και αναγνωρίζοντας
την υψηλή αποστολή που επιτελούν καθημερινά για την προ-
άσπιση της εδαφικής ακεραιότητας και των δικαίων της πατρί-
δας μας».

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος

skoularb@gmail.com





ΣΑΒΒΑΤΟ 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΘΕΣΕΙΣ39

Η Ελλάδα δεν γυρίζει 
πίσω και με τη σφραγίδα 
του προϋπολογισμού

Σ
την πενθήμερη συζήτηση στη Βουλή για το κορυφαίο κοινοβουλευτι-
κά γεγονός, που είναι η συζήτηση και η ψήφιση επί του προϋπολογι-
σμού, συγκρούστηκαν δυο κοσμοθεωρίες. Αυτή που θέλει να κρατή-

σει την Ελλάδα στο χθες, με τη συμμαχία της μιζέριας, και αυτή που με ρεαλι-
σμό, σοβαρότητα και με προοπτική κοιτάζει μπροστά, δημιουργώντας την Ελ-
λάδα της νέα εποχής.

Μια Ελλάδα που δεν θέλει να γυρίσει πίσω σε ένα γκρίζο χθες και εκπρο-
σώπησε με τις προτάσεις της η κυβέρνηση. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης για άλλη
μια φορά έδειξε τα ανακλαστικά που ζητούν οι πολίτες και έκανε πράξη την
κοινωνική δικαιοσύνη, στηρίζοντας χωρίς να παίξει στα ζάρια τη σταθερότη-
τα, τις κοινωνικές ομάδες όπως είναι οι χαμηλοσυνταξιούχοι και οι ένστολοι,
αλλά και όλους τους πολίτες που συναλλάσσονται με τις τράπεζες. 

Μάλιστα τα όσα είπε επί της ουσίας αιφνιδίασαν την αντιπολίτευση και έκα-
ναν το αφήγημά της, παρωχημένο και ως άνευ αντι-
κρίσματος και επιβεβαίωσε ότι στην Ελλάδα οι αριθ-
μοί ευημερούν στην πράξη. 

Συγκεκριμένα ο πρωθυπουργός ανακοίνωσε:
Για τις τράπεζες: 
•Μηδενίζονται όλες οι χρεώσεις στις βασικές τρα-

πεζικές κινήσεις (οι πληρωμές προς Δημόσιο, ασφα-
λιστικά ταμεία, δήμους, εταιρείες ενέργειας, ύδρευ-
σης και τηλεπικοινωνιών). 

• Τίθεται πλαφόν έως 0,5 ευρώ για τη μεταφορά
χρημάτων μέχρι 5.000 ευρώ ανά έμβασμα.

• Διπλασιάζεται από το 2026 ο ΕΝΦΙΑ στα ακίνητα
τα οποία διαχειρίζονται τράπεζες και servicers. Στό-
χος να απελευθερωθούν περίπου 25.000 κατοικίες
και να βγουν ξανά στην αγορά, περιορίζοντας το ύψος
των ενοικίων. 

•  Παύουν οι παλαιότεροι περιορισμοί στη λειτουρ-
γία των Εταιρειών Παροχής Πιστώσεων, προκειμένου

να υπάρξουν πιο πολλά δάνεια.
• Μεταφέρονται 100 εκατομμύρια ευρώ από το χρηματοπιστωτικό σύστημα

για να διατεθούν είτε για την ανακαίνιση υφισταμένων, είτε για το χτίσιμο νέων
σχολικών κτηρίων βάσει του Προγράμματος «Μαριέττα Γιαννάκου».

•  Δίνονται επιπλέον 100 εκατομμύρια από τις τράπεζες για τη συγκρότηση
Φορέα Απόκτησης και Επαναμίσθωσης Ακινήτων. * Διευρύνεται το όριο κα-
θημερινών συναλλαγών στο σύστημα IRIS στα 1.000 ευρώ και μηδενίζεται η
χρέωση για τη φόρτιση προπληρωμένων καρτών έως τα 100 ευρώ. 

•  Δίνεται δυνατότητα στους πολίτες να συγκρίνουν όλα τα διαθέσιμα επιτό-
κια καταθέσεων και πιστώσεων, όπως και κάθε προμήθεια στην ιστοσελίδα
της ΤτΕ.

Με τον τρόπο αυτό η κυβέρνηση κάνει πράξη περισσότερα από όσα ανέμε-
ναν οι πολίτες και από όσα υποσχόταν η αντιπολίτευση ότι θα κάνει βάζοντας
έναν φόρο που θα δημιουργούσε περισσότερα προβλήματα από όσα θα έλυ-
νε. 

Επιπλέον για χαμηλοσυνταξιούχους και ένστολους ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης ανακοίνωσε ότι:

•  Όλοι οι δυνητικοί δικαιούχοι του ΕΚΑΣ, χωρίς εξαιρέσεις, θα λαμβάνουν
τα φάρμακά τους χωρίς κόστος από το νέο έτος (συνολικά 310.000 συνταξιού-
χοι με χαμηλές αποδοχές θα έχουν, πια, δωρεάν πρόσβαση στα φάρμακά
τους).

•  Αναγνωρίζεται η επικινδυνότητα των υπηρεσιών που προσφέρουν οι
150.000 ένστολοι, άνδρες και γυναίκες της Ελληνικής Αστυνομίας, της Πυρο-
σβεστικής, του Λιμενικού και των Ενόπλων Δυνάμεων. Και τα δυο παραπάνω
μέτρα ήταν αιτήματα των δυο παραπάνω κοινωνικών ομάδων και κρίθηκαν
ώριμα για την υλοποίησή τους.

Ιδιαίτερα η αναγνώριση του επικινδύνου αποτελούσε δικαιολογημένο αί-
τημα χρόνων για τους ένστολους. 

Με τον προϋπολογισμό που κατέθεσε η κυβέρνησή μας έδειξε ότι η Ελλά-
δα είναι μακριά από το κακό παρελθόν της στο οποίο δεν γυρίζει πίσω και βρί-
σκεται πιο κοντά στο μέλλον που της αξίζει. Δεν έχουμε φτάσει ακόμα αλλά
είναι στο χέρι μας να φέρουμε πιο γρήγορα το αύριο που θέλουμε, όπως επι-
σήμανε και ο πρωθυπουργός στην ομιλία του την Κυριακή στη Βουλή. 

του

Κώστα 
Κατσαφάδου

Κοινοβουλευτικός
εκπρόσωπος ΝΔ,

βουλευτής 
Α’ Πειραιώς 
και Νήσων

Μια Εθνική Στρατηγικήμε ορατά αποτελέσματα είναι
ανάγκη να περνάει πρωτίστως από την ωρίμανση του πο-
λιτικού συστήματοςκαι την αποδοχή από μέρους του της
ιστορικής ευθύνης, όχι να κυβερνήσει η μια ή η άλλη συ-
νιστώσα του, αλλά να βγάλει τον τόπο από τα αδιέξοδα.
Αφορά όλα αυτά τα οποία αντιλαμβανόμαστε ως συστατι-
κά στοιχεία μιας ΝΕΑΣ ΕΘΝΙΚΗΣ ΣΥΜΦΩΝΙΑΣκαι στο-
χεύει σε όλα όσα χρειάζεται να αλλάξουμε από το χθες.
Αφορά μια νέα συμφωνία αναδιανομής πόρων και φό-
ρωνκαι ένα νέο αναπτυξιακό πρότυπο.
Αφορά την ενεργοποίηση ουσιαστικών μηχανισμών
απονομής δικαιοσύνης, με το άνοιγμα ενός εθνικού δια-
λόγου με τους εμπλεκόμενους (δικαιοσύνη, δικηγόροι,
κόμματα, κινήματα, θεσμοί, πολίτες) με γρήγορα αποτε-
λέσματα.

Αφορά ένα διαφορετικό πολιτικό σύστημα και
μια διαφορετική σχέση πολίτη-πολιτικού συστή-
ματος.

Αναδιανομή πόρων - Νέο αναπτυξιακό πρότυ-
πο

1. Να κατευθυνθούν κατά προτεραιότητα σε
παραγωγικές δραστηριότητεςκαι ιδιαίτερα σε
εκείνες που αξιοποιούν εγχώριους πόρουςκαι
ελληνικές πρώτες ύλες, οι χρηματοδοτικοί πόροι
που σήμερα διαθέτει η χώρα μας (Πρόγραμμα
Δημοσίων Επενδύσεων, ευρωπαϊκές συμμετο-
χές, τραπεζικός δανεισμός κ.λπ.).

2. Να αποτελούν, κυρίως, πλέον, κριτήρια ενί-
σχυσης των επενδύσεων η εγχώρια προστιθέμε-
νη αξία και ο εξωστρεφής χαρακτήρας των επι-
χειρήσεων, ώστε
Να σταματήσει επιτέλους η κατασπατάληση δη-
μοσίου χρήματοςσε παρασιτικές δραστηριότη-
τες και υπηρεσίες χαμηλής ποιότητας.

Να πούμε «όχι» σε κρατικοδίαιτους επιχειρη-
ματίες, που καταλήστεψαν το δημόσιο χρήμα και
άφησαν πίσω τους μηδενικό ή ελάχιστο έργο.

3. Να συμβάλουμε ουσιαστικά στη βελτίωση του επι-
χειρηματικού περιβάλλοντος, όχι μόνο με θεσμικές αλ-
λαγές -που μένουν συνήθως στα χαρτιά- αλλά με ουσια-
στικό έργοόπως
Η προώθηση των περιφερειακών χωροταξικών σχεδίων
Η οργάνωση της επιχειρηματικής υποδομήςκαι
Η επανεξέταση των ενεργειακών βαρών ιδιαίτεραγια την
αγροτική παραγωγή και τις ενεργοβόρες παραγωγικές
δραστηριότητες.

4. Να ενισχύσουμε την εξωστρέφεια των επιχειρήσε-
ωνκαι την παρουσία ελληνικών προϊόντων στο εξωτερι-
κό με ένα εθνικό σχέδιο δράσης εξαγωγών.
Σε αυτή την κατεύθυνση, η οικονομική διπλωματίαμας
οφείλει να μπει μπροστά και να παύσει να αποτελεί έναν
γραφειοκρατικό μηχανισμό της χώρας μας στο εξωτερι-
κό.
Οφείλει να ανοίξει δρόμους και να ενισχύσει την ελληνι-
κή παρουσία στις ξένες αγορές, κυρίως για τις μικρές και
μεσαίες επιχειρήσειςκαι τις παραγωγικές ενώσεις, που
δεν διαθέτουν την υποδομή και τη γνώση να διεισδύσουν
σε νέες αγορές.

Άμεση στελέχωση όλων των ελεγκτικών μηχανισμών
Στην οικονομία, στην αγορά, στην εργασία, στην υγεία,

στα τρόφιμα κ.λπ.
Λαμβάνοντας υπόψη ότι η ανυπαρξία ελέγχωνσε πολ-
λούς τομείς της οικονομικής και παραγωγικής δραστη-
ριότητας, εξαιτίας της κατάρρευσης των ελεγκτικών μη-
χανισμώναπό την έλλειψη προσωπικού, οδήγησε στην
υπονόμευση και στην απώλεια δημόσιου πλούτου, αλλά
και την υπονόμευση της ζωής εκατομμυρίων ανθρώπων
που αντιμετωπίζουν και αντιμετώπιζαν τις μεγαλύτερες
ανάγκες.
Η ανορθολογική κατανομή προσωπικού, στον δημόσιο
και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα, θα πρέπει να ανακατα-
νεμηθεί και να διοχετευθεί μετά από μια ταχύρρυθμη
επιμόρφωση στους ελεγκτικούς μηχανισμούς, οι οποίοι
και θα κληθούν να συμβάλουν στη διεύρυνση του δημό-

σιου πλούτου στη χώρα.

Σχέδιο δράσης απεμπλοκής επενδυτικών
πρωτοβουλιών:
Είναι ανάγκη, στην κρίση που διέρχεται η
χώρα, να υπάρξουν πολιτικές αποφάσεις,
που θα προκαλέσουν ένα αναπτυξιακό σοκ,
απεμπλέκοντας από γραφειοκρατικές διαδι-
κασίες επενδυτικές πρωτοβουλίες, που πα-
ρεμποδίζονται από χρόνιες διοικητικές αγ-
κυλώσειςκαι την κωλυσιεργία της δικαιοσύ-
νης. Χαρακτηριστικά παραδείγματα, οι κα-
θυστερήσεις σε υπηρεσίες περιβάλλοντος,
δασικές υπηρεσίες, αρχαιολογίεςκ.λπ. Οι
κρίσεις σε αυτές τις περιπτώσεις δεν νοείται
να καταστούν πιο ελαστικές αλλά πιο αποτε-
λεσματικές στην ταχύτητα απόδοσης της
κρίσης.

Ως προς το πολιτικό σύστημα

1. Ένα νέο πολιτικό πλαίσιο για τη διαφά-
νεια, την αντιπροσωπευτικότερη εκπροσώ-
πηση πολιτώνμε μεγαλύτερη αναλογία, μι-
κρές περιφέρειεςκ.λπ.

2. Μόνιμη δημόσια ανάρτηση στο διαδί-
κτυο του πόθεν έσχες πολιτικών, δικαστών, δημόσιων
λειτουργών, στελεχών Αυτοδιοίκησης, μελών Διοικητι-
κών Συμβουλίωνοργανισμώνκαιφορέων Δημοσίου,
συνδικαλιστών, δημοσιογράφωνκαι ιδιοκτητών Μέσων
Ενημέρωσης.
Η δημόσια ανάρτηση είναι ο μόνος τρόπος να ενισχυθεί η
εμπιστοσύνη των πολιτώνστους ασκούντες εξουσία
οποιασδήποτε μορφής.
Δεν θα πρέπει να εκλαμβάνεται ως μομφή εναντίον τους,
αλλά ως διαδικασία που ενισχύει τη διαφάνειακαι περι-
φρουρεί τους πολλούς έντιμους εξ αυτών.

Ως προς την απονομή δικαιοσύνης:

Πρωτοβουλίες για την ταχύτερη εκδίκαση των εκατοντά-

δων χιλιάδων υποθέσεων (οικονομικών, φορολογικών,
απαλλοτριώσεων δημοσίων έργων, αναπτυξιακών -
επενδυτικών) που αφορούν μεγάλα ποσάκαι που εκκρε-
μούν στα δικαστήρια, κατά αποκλειστική προτεραιότητα.

Η αποτελεσματική διοικητική δικαιοσύνη ως προϋπό-

θεση ανάπτυξης

Σε αναπτυξιακή τροχιά, με εργαλείο την ουσιαστική ανα-
μόρφωση του νομοθετικού και δικονομικού συστήματος

διεκπεραίωσης των διοικητικώνυποθέσεων στην ελλη-
νική έννομη τάξη.

Σκέψεις, θέσεις και προτάσεις για ένα 
ελληνικό σχέδιο εξόδου από την κρίση

του

Μιχάλη 
Καρχιμάκη

Π. υπουργός, 
π. γραμματέας 

του ΠΑΣΟΚ, μέλος
της ΚΠΕ 

του ΠΑΣΟΚ-
Κινήματος
Αλλαγής,

υποψήφιος
βουλευτής 
Β’ Αθήνας -

Δυτικός Τομέας
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K
ατά 2,1 δισ. ευρώ ξεπέρασε τον στόχο το
πρωτογενές πλεόνασμα το διάστημα Ια-
νουάριος-Νοέμβριος 2024 (www.skai.gr,

16/12/2024) και έπεται συνέχεια για ενδεχόμενη αύ-
ξηση του εν λόγω υπερπλεονάσματος μέχρι το τέλος
του 2024. Ταυτόχρονα κορυφώνονται οι αντιδράσεις
ενάντια στα κοράκια που έχοντας αγοράσει τα κόκ-
κινα δάνεια συνεχίζουν ακάθεκτα να βγάζουν στο
σφυρί τα σπίτια των συμπολιτών μας. Και αυτό σε
μια φάση που η ακρίβεια εξαφανίζει το εισόδημα
των μισθωτών, των συνταξιούχων αλλά και των
ελεύθερων επαγγελματιών.

Βέβαια, οι τράπεζες, οι οποίες ανακεφαλαιοποι-
ήθηκαν αρκετές φορές με χρήματα του ελληνικού
λαού με διάφορες μεθοδεύσεις, κατάφεραν
να ξεφορτωθούν από το 2017 και εντεύθεν
κόκκινα δάνεια ύψους 80 δισ. ευρώ
(www.capital.gr, 19/7/2024). Σύμφωνα με
στοιχεία που έδωσε ο Κωστής Χατζηδάκης, τα
κόκκινα δάνεια που βρίσκονται αυτήν τη στιγ-
μή στα χέρια των διαφόρων funds και των ser-
vicers αγγίζουν τα 70,4 δισ. ευρώ από 92,2
δισ. ευρώ που ήταν το 2019 (www.iefimeri-
da.gr, 3/10/2024). Και ενώ το σχέδιο Ηρακλής,
το οποίο έχει μέχρι στιγμής στοιχίσει στο Δη-
μόσιο σε εγγυήσεις τουλάχιστον 23 δισ. ευρώ
(www.kathimerini.gr, 17/9/2024), δεν ανα-
κούφισε τους δανειολήπτες, οι οποίοι παρα-
μένουν στα νύχια των funds και των servicers,
η κυβέρνηση ανακοίνωσε τη λειτουργία από
τις αρχές του 2025 του Φορέα Απόκτησης και
Επαναμίσθωσης Ακινήτων.

Πρόκειται για έναν φορέα που «ουσιαστικά θα
αγοράζει από πλειστηριασμούς ακίνητα με έκπτωση
30% επί της εμπορικής αξίας και θα δίνει τη δυνατό-
τητα στους ιδιοκτήτες που κατοικούν μέσα στο σπίτι
και είναι η κύρια κατοικία τους να παραμένουν σε
αυτή για έως 12 χρόνια, καταβάλλοντας ένα ενοίκιο,
το οποίο επίσης θα επιδοτείται από το κράτος με ένα
ποσό από 70 έως 210 ευρώ, με βάση όμως τα μέλη
του νοικοκυριού, εισοδηματικά και περιουσιακά
κριτήρια. Ο σημερινός ιδιοκτήτης θα έχει τη δυνατό-
τητα εφόσον τα οικονομικά του δεδομένα βελτιω-
θούν μέσα σε βάθος δωδεκαετίας, να ανακτήσει την
ιδιοκτησία του ακινήτου» (www.ertnews.gr,
17/12/2024).

Πλην όμως η ρύθμιση αυτή δεν μπορεί να δώσει
οριστική και δίκαιη λύση στο ζήτημα των κόκκινων
δανείων, καθώς πέραν των άλλων έχει περιορισμέ-
νο πεδίο εφαρμογής, μιας και θα «προστατεύσει την
κατοικία ευάλωτων οφειλετών που βρίσκονται σε
διαδικασία πτώχευσης» (www.ertnews.gr,
17/12/2024) και μόνο.

Αν όμως η κυβέρνηση διέθετε το ποσό του υπερ-
πλεονάσματος που κατά τα άνω για το 2024 θα ανέλ-
θει σε τουλάχιστον 2,1 δισ. ευρώ καθώς και άλλα 2,4
δισ. ευρώ από το περίφημο υπάρχον «μαξιλάρι» των

15,7 δισ. ευρώ (www.tovima.gr, 28/11/2024), τότε θα
μπορούσε να κάνει δεκτή την πρόταση-λύση που εί-
χαμε θέσει στο τραπέζι ήδη από το 2016 σχετικά με
τη δημιουργία Ταμείου Σωτηρίας Δανειοληπτών,
που θα στοιχίσει στο Δημόσιο 4,5 δισ. ευρώ, λύνον-
τας μια για πάντα το ζήτημα των κόκκινων δανείων
ύψους τουλάχιστον 90 δισ. ευρώ, καθώς οι δανει-
ολήπτες θα μπορούσαν πλέον να αγοράσουν τα δά-
νειά τους στην τιμή πρώτης προσφοράς που έκαναν
τα κοράκια.

Για την ιστορία θα πρέπει να τονιστεί ότι στις 15
Φεβρουαρίου 2016 ο Μάριο Ντράγκι εξασφάλισε για
τους Ιταλούς συμπατριώτες του τα κόκκινα δάνεια
των ιταλικών τραπεζών να εντάσσονται σε καλάθι

τιτλοποιημένων απαιτήσεων (Asset Backed
Security - ABS) και να δίνονται ως εγγυήσεις
(collaterals) στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα. Αξιοποιώντας αυτό το γεγονός στις
18/2/2016 στη συνεδρίαση της Επιτροπής Οι-
κονομικής και Νομισματικής Πολιτικής της
Ευρωβουλής, κάλεσα τον Ντάισελμπλουμ να
εφαρμόσει και στην Ελλάδα τη λύση που
εξασφάλισε ο Ντράγκι για τους συμπατριώ-
τες του στην Ιταλία. Και καθώς ο Ντάισελμ-
πλουμ πέταξε το μπαλάκι στον Ντράγκι, στη
συνέχεια λίγες μέρες μετά στις 26 Φεβρουα-
ρίου 2016 κατέθεσα γραπτή ερώτηση προς
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα ζητώντας
από τον Ντράγκι να υπάρξει αντίστοιχη λύση
και για τα κόκκινα δάνεια στην Ελλάδα.

Τόσο η τότε κυβέρνηση όσο και ο διοικη-
τής της ΤτΕ ενημερώθηκαν από την πλευρά μου για
το σχέδιο Ντράγκι στις 30-31 Μαρτίου 2016 κατά τη
διάρκεια της συνάντησης που είχαν οι κύριοι Τσί-
πρας, Τσακαλώτος, Σταθάκης και Στουρνάρας με τα
μέλη της Ειδικής Επιτροπής (FAWG) του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου που συστάθηκε για τον έλεγχο
της τρόικας. Στις συναντήσεις αυτές επίσης τους
έθεσα υπόψη πρόταση-λύση για τα κόκκινα δάνεια,
σύμφωνα με την οποία οι τράπεζες θα πουλούσαν τα
μη εξυπηρετούμενα δάνεια στα «distress funds» σε
ιδιαίτερα χαμηλές τιμές (κάτω από το 10% της αξίας
τους), ενώ θα έπρεπε να θεσμοθετηθεί υποχρεωτι-
κό δικαίωμα προτίμησης για τους δανειολήπτες και
τους εγγυητές τους για εξαγορά του δανείου τους
στην τιμή πρώτης προσφοράς που θα έκαναν τα κο-
ράκια (Kontra 24, 4/4/2016, www.notismarias.gr,
7/4/2016).

Επιπλέον και επειδή μπορεί οι δανειολήπτες να
μην είχαν ούτε αυτά τα χρήματα, θα έπρεπε να δημι-
ουργηθεί ένα Δημόσιο Ταμείο στο οποίο να κατα-
φεύγουν οι δανειολήπτες για να λάβουν τα ποσά που
πρέπει να πληρώσουν προκειμένου να εξαγορά-
σουν το δάνειό τους. Για τον λόγο αυτόν πρότεινα η
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ να διαθέσει ποσό τουλάχιστον
4,5 δισ. ευρώ από το ποσό των 24 δισ. ευρώ που πε-
ρίσσεψαν τότε από την ανακεφαλαιοποίηση των
τραπεζών στα πλαίσια του τρίτου δανειακού πακέ-

του, προικοδοτώντας έτσι το νέο Δημόσιο Ταμείο
που θα αποτελούσε πλέον ένα ισχυρό εργαλείο χρη-
ματοδοτικής στήριξης των δανειοληπτών προκειμέ-
νου να μη χάσουν τα σπίτια τους. Σημειωτέον, την
παραπάνω πρόταση-λύση ανέλυσα και στην κοινή
συνεδρίαση της FAWG με την Επιτροπή Ευρωπαϊ-
κών Υποθέσεων της Ελληνικής Βουλής που έγινε
στη Βουλή στις 30/3/2016.

Παρά ταύτα, η κυβέρνηση δεν δέχθηκε την πρότα-
σή μου, αν και ο Ντράγκι απαντώντας στις 4/5/2016
στην παραπάνω γραπτή μου ερώτηση επισήμανε με
σαφή και κατηγορηματικό τρόπο ότι «στο Μνημόνιο
Συνεννόησης που έχει υπογραφεί με την Ελλάδα
δεν περιλαμβάνεται ειδική απαίτηση η οποία να
υποχρεώνει τις ελληνικές τράπεζες να πωλούν τα
μη εξυπηρετούμενα δάνειά τους», αφήνοντας ορθά-
νοικτο το ενδεχόμενο της παραπάνω λύσης για τη
χώρα μας.

Στη συνέχεια και καθώς ο Ντράγκι προωθούσε την
ίδρυση Ταμείου για τα κόκκινα δάνεια στην Ιταλία,
επανάφερα την πρότασή μου για την ίδρυση ενός
Δημόσιου Ταμείου για τα κόκκινα δάνεια στην Ελλά-
δα («Κυριακάτικη KontraNews», 31/7/2016), το
οποίο θα προχωρούσε στην αγορά των κόκκινων
δανείων στην τιμή πρώτης προσφοράς που θα έκα-
ναν τα κοράκια και στη συνέχεια θα έδινε την ευκαι-
ρία στους δανειολήπτες να αγοράσουν στην τιμή αυ-
τή το δάνειό τους και να σώσουν τα σπίτια τους. Πλην
όμως τελικά η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δεν δέχτηκε τότε
την εν λόγω πρόταση-λύση.

Νέο παράθυρο ευκαιρίας για λύση στο θέμα των
κόκκινων δανείων άνοιξε το 2020 την εποχή της
πανδημίας που σε όλη την Ευρώπη και σε όλο τον
κόσμο δόθηκε πακτωλός κρατικών ενισχύσεων για
τη στήριξη των νοικοκυριών.

Για τον λόγο αυτόν στις 6 Δεκεμβρίου 2020 με άρ-
θρο μου κάλεσα την κυβέρνηση της ΝΔ «από το τότε
περίφημο μαξιλάρι των 32 δισ. ευρώ να διαθέσει 4,5
δισ. ευρώ για τη δημιουργία Δημόσιου Ταμείου Σω-
τηρίας Δανειοληπτών το οποίο να αγοράσει τα κόκ-
κινα στεγαστικά και επιχειρηματικά δάνεια στην τι-
μή πρώτης προσφοράς που κάνουν τα κοράκια και
εν συνεχεία με βάση το κυπριακό μοντέλο να που-
λήσει με διευκολύνσεις στην ίδια τιμή τα δάνεια
στους δανειολήπτες για να σώσουν τα σπίτια τους
και τις επιχειρήσεις τους» (www.notismarias.gr,
6/12/2020).

Εις μάτην όμως καθώς η κυβέρνηση επέμενε στην
πεπατημένη του σχεδίου Ηρακλής.

Τελικά η κυβέρνηση έχει την ευκαιρία να το πρά-
ξει τώρα αξιοποιώντας το υπερπλεόνασμα του 2024
και το περίφημο «μαξιλάρι» από το οποίο τράβηξε
ήδη 5 δισ. ευρώ (www.skai.gr, 13/12/2024) προκει-
μένου να συμπληρώσει το συνολικό ποσό των 8 δισ.
ευρώ για την πρόωρη εξόφληση των δόσεων το
2026, 2027 και 2028 των διμερών δανείων του πρώ-
του μνημονίου.

Υπερπλεόνασμα 2024 και κόκκινα δάνεια

του

Νότη Μαριά

Καθηγητής 
Θεσμών της ΕΕ 

στο Πανεπιστήμιο
Κρήτης, πρώην
ευρωβουλευτής
και βουλευτής

Ηρακλείου
notismarias@gmail.com



ΣΑΒΒΑΤΟ 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΘΕΣH41
Παρακολουθώντας κανείς τα τεκταινόμενα στην πο-

λύπαθη χώρα της Συρίας δεν μπορεί να μην αναφερθεί

σε έναν προφητικό στίχο του Κ. Καβάφη από το ποίημά

του «Ας φρόντιζαν».

«Βλάπτουν κ’ οι τρεις τους τη Συρία το ίδιο»
Οι επαΐοντες και οι θαυμαστές της ποίησης του Αλε-

ξανδρινού ποιητή εύκολα θα θυμηθούν τον σχετικό στί-

χο, αλλά και τις σχέσεις του με την «προσφιλή του πα-
τρίδα», όπως αποκαλεί τη Συρία.

Σε πολλά του ποιήματα ο Καβάφης αναφέρεται στη

Συρία και στην ιδιαίτερη αγάπη που νιώθει για αυτήν.

Νιώθει απόγονος των Ελλήνων της ελληνιστικής πε-

ριόδου που ήκμασαν και δημιούργησαν στις χώρες

της Μέσης Ανατολής και κυρίως στην Αίγυπτο και στη
Συρία.

«Εμείς οι Αλεξανδρείς, οι Αντιοχείς, / οι Σελευκείς, κι
οι πολυάριθμοι / επίλοιποι Έλληνες Αιγύπτου και / Συ-
ρία» («Στα 200 πΧ»).

Βέβαια κανείς δεν τολμά να αμφισβητήσει την ελλη-

νικότητα του Καβάφη, όταν αυτός νιώθει πολύ οικείος

με την Αίγυπτο και τη Συρία. Και προς άρσιν κάθε παρε-

ξήγησης δηλώνει ευθαρσώς στο ποίημά του «Επάνο-

δος από την Ελλάδα»:
«Ας την παραδεχθούμε την αλήθεια πια, / είμεθα Έλ-

ληνες κ΄ εμείς - τι άλλο είμεθα; - / αλλά με αγάπες και
με συγκινήσεις της Ασίας, / που κάποτε ξενίζουν τον
Ελληνισμό».

Η ποιητική αυτή ομολογία-αυτοβιογραφία του Καβά-

φη ήταν αναγκαία για να μην παρεξηγηθεί η ψυχική του
σχέση με κάποιες χώρες της Μέσης Ανατολής. Διακη-

ρύσσει ευθαρσώς και χωρίς ίχνος ντροπής ή κατωτερό-

τητας πως μέσα του εκτός από το ελληνικό αίμα κυκλο-

φορεί και το αίμα της Συρίας και της Αιγύπτου:
«Το αίμα της Συρίας και της Αιγύπτου / που ρέει μες

στις φλέβες μας να μην / ντραπούμε. / να το τιμή-
σουμε και να το καυχηθούμε».

Πόσοι από τους σύγχρονους Έλληνες θα μπο-

ρούσαν θαρρετά και φανερά να παραδεχτούν τα

παραπάνω ή κάτι παρόμοιο; Ποιος Έλληνας σήμε-

ρα θα μπορούσε με ακρίβεια να ορίσει την εθνική

του ταυτότητα, ομολογώντας και διακηρύσσοντας

τις επιδράσεις του κι από άλλες χώρες-πολιτι-

σμούς, όπως ο Καβάφης;

Ίσως ο Καβάφης θα έπρεπε να θεωρείται σήμερα

ο σημαντικότερος πρεσβευτής, αν όχι ο γεννήτωρ,

της έννοιας-φαινομένου της πολυπολιτισμικότη-

τας. Τον τόπο που γεννήθηκε και δημιούργησε από
αίμα ελληνικό ο ποιητής τον νιώθει δικό του, κομμάτι της
πατρίδας του με την ευρύτερη έννοια του όρου:

«Τουλάχιστον στη θάλασσά μας πλέουμε. / νερά της
Κύπρου, της Συρίας, και της / Αιγύπτου, / αγαπημένα των
πατρίδων μας νερά» («Επάνοδος από την Ελλάδα»).

Αυτός είναι ο Ελληνισμός που προέκυψε «Με τες
εκτεταμένες επικράτειες, / με την ποικίλη δράση των
στοχαστικών προσαρμογών / Και την Κοινήν Ελληνικήν
Λαλιά» («Στα 200 πΧ»).

Ποτέ του ο Καβάφης στο όνομα της ελληνικής του κα-

ταγωγής δεν αρνήθηκε τις επιδράσεις που δέχτηκε από

τις χώρες που γεννήθηκε και δημιούργησε. Κι αυτή του

την αίσθηση της βαθύτερης δομής της ταυτότητάς του τη

διακηρύσσει και την περιγράφει σε πολλά του ποιήματα,

όπως στο ποίημά του «Εν πόλει της Οσροηνής»:

«Είμεθα ένα κράμα εδώ. / Σύριοι, Γραικοί, / Αρμένιοι, /
Μήδοι».

Αλήθεια, πώς νιώθουν σήμερα οι διάφο-

ρες φυλές, εθνότητες και θρησκευτικές
ομάδες στη μετά Άσαντ εποχή; Πώς θα

βρουν χωρίς συγκρούσεις και αίμα το νέο

modus vivendi;

Αλήθεια, οι διάφοροι ξένοι στρατοί που

συνωστίζονται στη σημερινή Συρία νιώθουν

κάτι από αυτά που ένιωθε ο κοσμοπολίτης

Καβάφης;

Αυτός ο συνωστισμός φυσικά δεν είναι

μια διακηρυγμένη συμπάθεια προς τον συ-

ριακό λαό, αλλά μια ωμή ομολογία του ρό-

λου των ζωτικών συμφερόντων κάθε χώρας στη Συρία.

Και είναι λυπηρό τη στιγμή που η Συρία χρειάζεται βοή-

θεια για να ξεπεράσει την κρίση από το κενό εξουσίας, οι

διάφοροι ξένοι στρατοί να ανταγωνίζονται στην προ-

ώθηση των δικών τους συμφερόντων.

Οι φιλικές ή κάποιες γειτονικές χώρες χύνοντας κρο-

κοδείλια δάκρυα πασχίζουν να αποδείξουν, με μεγάλη

δόση υποκρισίας, πως νοιάζονται για τη Συρία. Στην

πραγματικότητα, όμως, πετυχαίνουν αυτό που είχε γρά-

ψει στο ποίημά του «Ας φρόντιζαν»:
«Βλάπτουν κ’ οι τρεις τους τη Συρία το / ίδιο».
Βέβαια, δεν έχει σημασία αν οι χώρες είναι τρεις ή πε-

ρισσότερες, ίσως να μην έχει και σημασία η ταυτότητα

κάθε χώρας χωριστά. Εκείνο που λογίζεται ως αρνη-

τικό είναι το κακό που προξενούν στη χώρα της Συ-

ρίας.

Ο θρησκευτικός ηγέτης του Ιράν Χαμεϊνί κατονόμα-

σε αυτές τις τρεις χώρες, χωρίς φυσικά να εντάσσει

και τη χώρα σε αυτές, όσο αυτή στήριζε το αυταρχικό

καθεστώς του Άσαντ.

Να, λοιπόν, που και η ποίηση μερικές φορές μπορεί

να μας βοηθήσει να ερμηνεύσουμε σωστά και σε βά-

θος κάποια σύγχρονα φαινόμενα. Να κατανοήσουμε,

δηλαδή, την ανθρώπινη μικρότητα και την ανηθικότη-
τα των εθνικών συμφερόντων. Να διδαχτούμε πως η
ανθρώπινη βαρβαρότητα δεν ορρωδεί προ ουδενός

προβλήματος του συνανθρώπου του.

Καλές οι αναλύσεις των διπλωματών, των διεθνο-

λόγων και των στρατιωτικών αναλυτών, αλλά δεν είναι

αρκετές να μας φωτίσουν με σύντομο και καθαρό

τρόπο τόσο την ανθρώπινη ματαιοδοξία όσο και τον
κυνισμό των εθνικών συμφερόντων.

Μετά τα όσα «κακά» διαδραματίζονται στη Συρία
αυτές τις μέρες και όσα θα ακολουθήσουν καλό θα εί-

ναι στη γνωστή φράση του Ελύτη να προσθέσουμε και το
όνομα του Κ. Καβάφη:

«Όπου και να σας βρίσκει το κακό αδερφοί, Όπου και
να θολώνει ο νους σας, μνημονεύετε Διονύσιο Σολωμό
και μνημονεύετε Αλέξανδρο Παπαδιαμάντη» .

Τώρα θα λέμε…
«…και διαβάστε Κωνσταντίνο Καβάφη».
Κι αυτό γιατί η ευχή-επιθυμία-προσδοκία που διατυ-

πώνει ο Καβάφης διά στόματος Δημητρίου Σωτήρος στο
ποίημά του «ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΣΩΤΗΡΟΣ» (162-150) παραμέ-
νει πάντα επίκαιρος:

«Να γίνει πάλι κράτος η Συρία, / με τους στρατούς της,
με τους στόλους της, / με τα μεγάλα κάστρα, με τα πλού-
τη».

Γιατί σίγουρα αυτά που βλέπουμε σήμερα στη Συρία
κανέναν δεν ικανοποιούν και εύκολα ανακαλούμε στη
μνήμη τους στίχους του Καβάφη που κι αυτοί εκφρά-
ζουν τη μελαγχολία τους από την εικόνα της Συρίας τότε,
με τους τυχοδιώκτες και τους ραδιούργους βασιλείς ή
διεκδικητές του θρόνου (Βάλας, Ηρακλείδης):

«Αυτή η Συρία - σχεδόν δεν μοιάζει σαν πατρίς του, /
αυτή είν’ η χώρα του Ηρακλείδη και του Βάλα» («ΔΗΜΗ-
ΤΡΙΟΥ ΣΩΤΗΡΟΣ»).

Εμείς ως Ελλάδα περιμένουμε από τη Συρία όχι τη νέα
γενιά δυστυχισμένων μεταναστών και προσφύγων, αλλά
τους «Σοφιστές» όσο και αν τους αντιμετώπιζε με ειρω-
νεία ο Καβάφης:

«Και τέλος μην ξεχνάς που ενίοτε / μας έρχοντ’ από
την Συρίαν σοφισταί / και στιχοπλόκοι, κι άλλοι μαται-
όσπουδοι» («Φιλέλλην»).

H Συρία στην 
ποίηση του Καβάφη

του

Ηλία 
Γιαννακόπουλου

Φιλόλογος
Blog ΙΔΕΟπολις

Μια περιδιάβαση στην ποίηση του Kαβάφη με αναφορές στη Συρία





Σ
ύμφωνα με το Sky News, οι Δυνάμεις
Κεντρικής Διοίκησης των ΗΠΑ (Cent-
com) ανακοίνωσαν ότι πραγματοποί-

ησαν αεροπορική επιδρομή με στόχο τον Γι-
ουσίφ στα ανατολικά της χώρας και τον εξόν-
τωσαν μαζί με ένα ακόμη στέλεχος του Ισλαμι-
κού Κράτους.

Οι Αμερικανοί ισχυρίστηκαν ότι το χτύπημα
πραγματοποιήθηκε σε μια περιοχή που ελεγ-
χόταν παλαιότερα από το συριακό καθεστώς
και τις ρωσικές δυνάμεις πριν από την πρό-
σφατη πτώση του καθεστώτος του Μπασάρ αλ
Άσαντ. Ο διοικητής της Centcom, στρατηγός
Μάικλ Έρικ Κουρίλα, δήλωσε: «Όπως ανα-
φέρθηκε προηγουμένως, οι Ηνωμένες Πολι-
τείες -που συνεργάζονται με συμμάχους και
εταίρους στην περιοχή- δεν θα επιτρέψουν
στο ISIS να εκμεταλλευτεί την τρέχουσα κατά-
σταση στη Συρία και να ανασυσταθεί. Το Ισλα-
μικό Κράτος στοχεύει στην απελευθέρωση
πάνω από 8.000 στελεχών του ISIS που κρα-
τούνται αυτήν τη στιγμή σε εγκαταστάσεις στη
Συρία. Θα στοχοποιήσουμε τους ηγέτες και
στελέχη του ISIS, συμπεριλαμβανομένων
εκείνων που προσπαθούν να διεξάγουν επι-
χειρήσεις εκτός Συρίας».

Αμερικανοί διπλωμάτες συνομιλούν
με τις νέες συριακές αρχές

Την ίδια ώρα, στη Συρία βρίσκονται Αμερι-
κανοί διπλωμάτες, οι οποίοι θα έχουν συνομι-
λίες με τις νέες συριακές αρχές, στις οποίες
κυριαρχούν ριζοσπάστες ισλαμιστές, ώστε να
πιέσουν να επιδιωχθεί ενότητα στη χώρα
έπειτα από 13 χρόνια εμφύλιου πολέμου. Σύμ-
φωνα με το Στέιτ Ντιπάρτμεντ, οι Αμερικανοί
απεσταλμένοι θα συναντηθούν με αντιπροσώ-
πους της Χαγιάτ Ταχρίρ αλ Σαμ, οργάνωσης
που η Ουάσιγκτον χαρακτηρίζει τρομοκρατι-
κή, και οργανώσεων της Κοινωνίας των Πολι-
τών για να συζητήσουν «για το όραμά τους για
το μέλλον και τον τρόπο με τον οποίο μπορούν
να τους υποστηρίξουν οι ΗΠΑ».

Στην αντιπροσωπεία συμμετέχει η Μπάρμ-
παρα Λιφ, αξιωματούχος αρμόδια για τη Μέση
Ανατολή, και ο Ντάνιελ Ρουμπινστάιν, διπλω-
μάτης ειδικευμένος στον αραβικό κόσμο, που
πλέον έχει αναλάβει τις επαφές με τη Συρία,
κατά την ίδια πηγή. Παρών θα είναι επίσης ο
Ρότζερ Κάρστενς, ο οποίος είναι επιφορτι-
σμένος με τη συγκέντρωση στοιχείων για
Αμερικανούς που αγνοούνται στη Συρία, όπως
ο δημοσιογράφος Όστιν Τάις, ο οποίος είχε
απαχθεί τον Αύγουστο του 2012. Οι Δυτικοί
επιδιώκουν να αποκτήσουν επαφές με τη νέα
εξουσία, έχοντας συναίσθηση του κινδύνου
κατακερματισμού της χώρας και εκ νέου
ισχυροποίησης της τζιχαντιστικής οργάνωσης
Ισλαμικό Κράτος.

Ο Ερντογάν διεκδικεί
λόγο στην επόμενη μέρα

Ρόλο στις εξελίξεις παίζει η Τουρκία, η
οποία θα βοηθήσει τη νέα κυβέρνηση της Συ-
ρίας να σχηματίσει την κρατική της δομή και

να συντάξει νέο Σύνταγμα. Σύμφωνα με τον
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, η Άγκυρα βρίσκεται
σε επαφή με τη Δαμασκό για τον σκοπό αυτό.

Και ο υπουργός Εξωτερικών Χακάν Φιντάν
θα επισκεφθεί τη Δαμασκό σύντομα για να συ-
ζητήσει τη «νέα δομή». Ο Ερντογάν πρόσθεσε
ότι χαίρεται που βλέπει δυτικές και μουσουλ-
μανικές χώρες να αναπτύσσουν επαφή με τον
Γκολάνι και ότι οι συνομιλίες που θα έχει με
τον εκλεγμένο πρόεδρο των ΗΠΑ Ντόναλντ
Τραμπ όταν αναλάβει τα καθήκοντά του θα εί-
ναι σημαντικές.

«Έχουμε στόχο να προστατεύσουμε τα εδά-
φη μας, να αναπτύξουμε τη χώρα μας και να
κάνουμε βήματα μπροστά κρατώντας τις ρίζες
μας. Επιπλέον, αισθανόμαστε την ευθύνη να
σταθούμε δίπλα στους φίλους και τα αδέρφια
μας», είπε ο Ερντογάν και πρόσθεσε: «Τα σύ-
νορα της καρδιάς της Τουρκίας είναι πολύ πέ-
ρα από τα φυσικά της σύνορα. Το είδαμε αυτό
σε κάθε χώρα που επισκεφτήκαμε και σε κά-
θε γεωγραφία που πατήσαμε».
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Να εκπνεύσει η προθεσμία για την έγκριση του νομο-
σχεδίου για τη χρηματοδότηση της κυβέρνησης των ΗΠΑ
προκειμένου να αποφευχθεί το shutdown αναμένει με
κομμένη την ανάσα η αμερικανική κοινή γνώμη. Η Βουλή
δεν ενέκρινε τη νέα πρόταση των Ρεπουμπλικάνων για τη
χρηματοδότηση της κυβέρνησης τον Μάρτιο, που είχε και
την υποστήριξη του Ντόναλντ Τραμπ, εντείνοντας τους φό-
βους ότι τελικά δεν θα αποφευχθεί η διακοπή λειτουργίας
της κυβέρνησης.

Με το πιθανό shutdown να φαίνεται πλέον ως το πιθανό-
τερο σενάριο, ο επερχόμενος πρόεδρος Ντόναλντ Τραμπ
κάλεσε εκ νέου το Κογκρέσο να αναστείλει το ανώτατο όριο
του χρέους, εντείνοντας τη σύγκρουση με βουλευτές από
το δικό του κόμμα. Πολλές υπηρεσίες βασίζονται στη χρη-
ματοδότηση από την κυβέρνηση που εγκρίνεται από τους
βουλευτές στο Κογκρέσο - αλλά αν δεν υπάρξει συμφωνία,
δεν λαμβάνουν αυτά τα χρήματα. Ορισμένες βασικές υπη-
ρεσίες -όπως η προστασία των συνόρων, η ενδονοσοκομει-

ακή ιατρική περίθαλψη, η επιβολή του νόμου και ο έλεγχος
εναέριας κυκλοφορίας- συνεχίζουν να λειτουργούν, αλλά
όποιες κρίνονται μη απαραίτητες διακόπτονται προσωρινά,
καθώς δεν υπάρχουν οι πόροι για να χρηματοδοτηθούν.

Πάνω από ένα εκατομμύριο ομοσπονδιακοί υπάλληλοι
τίθενται σε προσωρινή άδεια άνευ αποδοχών, ενώ τα εν
ενεργεία μέλη του στρατού και οι ελεγκτές εναέριας κυ-
κλοφορίας συνεχίζουν να εργάζονται - αλλά χωρίς να
πληρώνονται. 

ΗΠΑ: Πλησιάζει το... shutdown - Τι θα συμβεί αν δεν εγκριθούν από το Κογκρέσο οι δαπάνες
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Οι ΗΠΑ ισχυρίζονται ότι σκότωσαν
στη Συρία τον ηγέτη του ISIS 

Συναντήσεις με Μελόνι
και Πάπα Φραγκίσκο
θα έχει τον Ιανουάριο
στην Ιταλία ο Μπάιντεν
Επίσημη επίσκεψη στην Ιταλία θα
κάνει τον Ιανουάριο ο Τζο Μπάιν-
τεν, ο οποίος θα έχει χωριστές συ-
ναντήσεις με την επικεφαλής της
ιταλικής κυβέρνησης Τζόρτζια
Μελόνι και με τον Πάπα Φραγκί-
σκο, όπως ανακοίνωσε ο Λευκός
Οίκος. Κατά τη διάρκεια του ταξιδι-
ού, που προγραμματίζεται να διαρ-
κέσει από τις 9 έως τις 12 Ιανουαρί-
ου, ο αρχηγός του αμερικανικού
κράτους, ο οποίος δηλώνει πιστός
καθολικός, θα συναντηθεί «με τον
πάπα για να συζητήσουν τις προ-
σπάθειες να προωθηθεί η ειρήνη»
σε διεθνές επίπεδο, σύμφωνα με
το δελτίο Τύπου που δόθηκε στη
δημοσιότητα από την εκπρόσωπο
της αμερικανικής προεδρίας Κα-
ρίν Ζαν-Πιερ.
Πιθανόν θα πρόκειται για το τε-
λευταίο ταξίδι στο εξωτερικό που
θα κάνει ο Δημοκρατικός πρό-
εδρος προτού παραδώσει την
εξουσία στον Ρεπουμπλικάνο
διάδοχό του Ντόναλντ Τραμπ. Ήδη
ο Μπάιντεν συζήτησε τηλεφωνικά
με τον Ποντίφικα, τον οποίο ευχα-
ρίστησε για τη «συνεχιζόμενη συ-
νηγορία του για την ελάφρυνση
των δεινών» του κόσμου, σύμφω-
να με χωριστή ανακοίνωση των
υπηρεσιών του.

O διοικητής της Centcom, στρατηγός Μάικλ Έρικ Κουρίλα, 
δήλωσε πως εξοντώθηκε ο Αμπού Γιουσίφ και ότι το Ισλαμικό Κράτος

στόχευε στην απελευθέρωση πάνω από 8.000 στελεχών του 
που βρίσκονταν σε φυλακές της χώρας
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Η
βουτιά θανάτου του κοινοτάρχη
Καραβά Κοσμά Τζωρτζόπουλου
στα Κύθηρα έχει σοκάρει την κοι-

νωνία του νησιού και η ΕΛΑΣ στέλνει έμ-
πειρους αξιωματικούς στην περιοχή για να
ερευνήσουν το σκοτεινό όπως φαίνεται
παρελθόν της κόντρας του με τον πρόεδρο
της Επιτροπής Εγχωρίου Περιουσίας.

«Άλλοι σε γράφουν και άλλοι σε κυνη-
γούν…», έγραψε στα σόσιαλ λίγες ημέρες
πριν βάλει τέλος στη ζωή του ο πρόεδρος
της κοινότητας, κάτι που δείχνει πως από
κάποιους είχε πιεστεί πάρα πολύ και για
αυτό τον λόγο αλλά και για τις φήμες που

κυκλοφορούν η Ελληνική
Αστυνομία ρίχνει στις έρευ-
νες έμπειρους αξιωματι-
κούς.

Τρεις μέρες μετά την πε-
ρίεργη αυτοκτονία, έχουν
ακουστεί πολλά. Φήμες για
σκοτεινά μυστικά που όλοι
γνώριζαν αλλά δεν αποκά-

λυπταν και μικρές ιστορίες τρέλας που
έχουν αναστατώσει τους κατοίκους. Θέμα-
τα μεταξύ των δυο ανδρών, πρωταγωνι-
στών της ιστορίας, υπήρχαν από παλιά.
Όμως, της περίεργης αυτοκτονίας του πρό-
εδρου της κοινότητας Καραβά, που έπεσε
από μεγάλο ύψος σε βραχώδη περιοχή του
νησιού, είχε προηγηθεί έντονος καυγάς με
τον επικεφαλής της Επιτροπής Εγχωρίου
Περιουσίας.

Στην «Political» μιλούν συγχωριανοί των
δυο ανδρών για τις εντάσεις που είχαν κατά
καιρούς και για το σοκ της κοινωνίας του
νησιού μετά την αυτοκτονία του Κοσμά
Τζωρτζόπουλου. «Όλοι στο νησί έχουν φρι-
κάρει», λέει κάτοικος του νησιού. «Όλη η
τοπική κοινότητα συζητά το σκηνικό που
στήθηκε μετά τον θάνατό του. Δείτε την τε-
λευταία ανάρτησή του στο Facebook, με τι
αγωνία περιγράφει το πρόβλημα. Κάτι συ-
νέβαινε…».

«Άλλοι σε γράφουν και
άλλοι σε κυνηγούν…»

Στην ανάρτηση που αναφέρει ο κάτοικος,
τέσσερις ημέρες πριν τη βουτιά θανάτου, ο

Κοσμάς Τζωρτζόπουλος έγραφε για ένα
πρόβλημα με διαρροή νερού στην περιοχή
Καραβά.

«Προς ενημέρωση κατοίκων: Η διαρροή
νερού λοιπόν έξω από τις τουαλέτες στον
Καραβά επισκευάστηκε, όσο και για το
οδοιπορικό του Adelinfm Radiofono Kyth-
era στα Μαυρογιωργιάνικα και τις φωτο-
γραφίες με τη σημαία, μπορεί να ήταν στο
έλεος του καιρού η σημαία, αλλά δεν απο-
κλείεται να έβαλε κάποιος το χεράκι του,
γιατί όταν είναι ψηλά και ανεμίζει δεν αρέ-
σει και πολύ… Με αυτά και με αυτά ασχο-
λούμαστε με γελοία πράγματα όταν το νησί
βουλιαμπλέει στα προβλήματα και άλλοι σε
γράφουν και άλλοι σε κυνηγούν…», έγρα-
φε χαρακτηριστικά.

Πριν τη βουτιά θανάτου είχε προηγηθεί
σοβαρό επεισόδιο με τον ξυλοδαρμό του
προέδρου της Επιτροπής Εγχωρίου Περι-
ουσίας και της συζύγου του από τον τοπικό
επικεφαλής της κοινότητας, ενώ εκείνοι
κατευθύνονταν προς το σπίτι τους. Ο τελευ-
ταίος, απόστρατος αξιωματικός της Αστυ-
νομίας (ανέλαβε καθήκοντα το 2019), νο-
σηλεύτηκε μάλιστα φρουρούμενος στο νο-
σοκομείο με πρόβλημα στο μάτι.

Όλοι στο νησί μιλούν για την κόντρα τους
και τα θέματα στα οποία διαφωνούσαν στα
συμβούλια. Οι δύο άνδρες παλιά ήταν φίλοι
και ο νεαρός υδραυλικός στο επάγγελμα
είχε επισκεφθεί πολλές φορές το σπίτι του
προέδρου της Επιτροπής Εγχωρίου Περι-
ουσίας για υδραυλικές εργασίες, μέχρι
που όλα άλλαξαν πριν από τρία χρόνια. Τό-
τε άρχισαν οι καταγγελίες, οι
προστριβές και στο τέλος, ο μεγάλος τους
καβγάς.

Οι κάτοικοι του νησιού, μιλώντας στην
«Political» εκφράζουν την απορία τους για
την τραγική κατάληξη. «Οι διαμάχες τους
αφορούσαν έργα που πραγματοποιούνταν
στο οδικό δίκτυο του νησιού και μάλιστα, ο
πρόεδρος της Επιτροπής Εγχωρίου Περι-
ουσίας είχε προχωρήσει σε δύο καταγγε-
λίες κατά του Τζωρτζόπουλου (για μπάζα
και κλαδιά που είχαν συγκεντρωθεί σε ένα
μικρό κομμάτι δρόμου)», λένε κάτοικοι.
Μάλιστα, όπως φαίνεται, αυτό ήταν και το
αποκορύφωμα στην κόντρα τους. Ο άνδρας
δημιουργούσε πίεση και άγχος στον αυτό-
χειρα και αυτό το γεγονός ήταν -όπως όλοι
λένε- που οδήγησε τον νεαρό στον έντονο

καβγά της Πέμπτης και στην επίθεση με
τον ξυλοδαρμό.

Τι αναφέρεται στις καταθέσεις
μαρτύρων για τους δυο άνδρες

«Αργά το απόγευμα στις 18 Δεκεμβρίου, ο
πρόεδρος της Επιτροπής Εγχωρίου Περιου-
σίας κατευθυνόταν στο σπίτι του, μαζί με τη
γυναίκα του. Τότε συναντήθηκε με τον Κο-
σμά Τζωρτζόπουλο. Άρχισαν να καβγαδί-
ζουν και λίγα λεπτά μετά ο κοινοτάρχης τον
γρονθοκόπησε και τραυμάτισε επίσης και
τη γυναίκα του με χτυπήματα και σπρωξίμα-
τα», λένε μάρτυρες στην Αστυνομία στις κα-
ταθέσεις τους. Συγκεκριμένα, αναφέρουν:
«Ο πρόεδρος της Επιτροπής Εγχωρίου Πε-
ριουσίας φέρεται να γύρισε προς το μέρος
του Τζωρτζόπουλου και να τον απείλησε λέ-
γοντάς του: “Τώρα, έχεις τελειώσει”. Όπως
λένε οι κάτοικοι, ο Κοσμάς ένιωσε φόβο και
είχε μια πολύ περίεργη έκφραση στο πρό-
σωπό του. Γιατί του είπε “έχεις τελειώσει”; Τι
υπήρχε ανάμεσα στους δυο άνδρες που τα
τελευταία χρόνια τους είχαν φέρει σε ατε-
λείωτες κόντρες; Κάποιοι λένε ότι δεν ήταν
μόνο τα θέματα του δήμου και της κοινότη-
τας. Λίγες ώρες μετά τον καβγά και τη χει-
ροδικία, ο Κοσμάς πήγε στην περιοχή της
Πλατιάς Άμμου. Έστειλε μήνυμα σε έναν
φίλο του αστυνομικό που είναι και μέλος
του δημοτικού συμβουλίου. Όπως όλοι λέ-
νε, λίγο πριν αυτοκτονήσει, του έγραψε:
“Δεν αντέχω άλλο να πολεμώ για αυτά. Συ-
νεχίστε εσείς τους αγώνες μας”».

Ο αστυνομικός που ήξερε προφανώς την
ιδιοσυγκρασία του έσπευσε να ενημερώσει
την υπηρεσία του, αλλά κανείς δεν πρόλαβε
να κάνει τίποτε και λίγο αργότερα, ο πρό-
εδρος της τοπικής κοινότητας Καραβά βρέ-
θηκε νεκρός. 

Το σκοτεινό παρελθόν 
μιας κόντρας που 
οδήγησε τον κοινοτάρχη
στη βουτιά θανάτου 

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη

ΚΥΘΗΡΑ Ο Κοσμάς Τζωρτζόπουλος
λίγες μέρες πριν 
τη βουτιά θανάτου 
έδειχνε να απολαμβάνει
τη ζωή

Η μυστηριώδης τελευταία ανάρτηση του νεαρού που βρίσκεται στο επίκεντρο των ερευνών

Οι διαμάχες του Κοσμά
Τζωρτζόπουλου με τον πρόεδρο 
της Επιτροπής Εγχωρίου
Περιουσίας του νησιού, 
οι αναρτήσεις του στα social και 
το τελευταίο SMS που προϊδέαζε
για το τέλος του: «Δεν αντέχω
άλλο να πολεμώ για αυτά.
Συνεχίστε εσείς τους αγώνες μας»
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ΔΟΛΟΦΟΝΙΑ 
ΣΤΗΝ ΚΑΛΑΜΑΤΑ
«Τον σκότωσα για να 
μη με σκοτώσει», είπε 
ο Τούρκος δράστης 
για τον εργοδότη του

Οι οικονομικές διαφορές ήταν η αι-
τία που ο Τούρκος υπάλληλος δολοφό-
νησε με πολλαπλές μαχαιριές τον
52χρονο εργολάβο σε παραλιακό ξε-
νοδοχείο της Καλαμάτας.

Το άγριο έγκλημα διαπράχθηκε την
περασμένη Πέμπτη στην περιοχή Αλ-
μυρού Καλαμάτας, όταν ο 52χρονος
εργολάβος βρισκόταν στο παραλιακό
ξενοδοχείο για εργασίες ανακαίνισης
και τοποθέτησης πλακών. Δράστης και
θύμα βρίσκονταν στη βεράντα του τέ-
ταρτου ορόφου του ξενοδοχείου, ενώ
εκείνη την ώρα υπήρχαν εργάτες σε
άλλο όροφο του κτηρίου.

Τότε ο 35χρονος υπάλληλος, τουρ-
κικής καταγωγής, μετά από έντονη λο-
γομαχία, επιτέθηκε και σκότωσε τον
52χρονο εργολάβο μετά από πολλαπλά
χτυπήματα με μαχαίρι στον λαιμό,
στην ωμοπλάτη, στο χέρι και στο πόδι.

Ο δράστης ομολόγησε την πράξη
του στους αστυνομικούς και απέδωσε
τη δολοφονία του 52χρονου σε προ-
σωπικές διαφορές που είχαν μεταξύ
τους. «Ήθελε να με σκοτώσει αυτός με
κάτι άλλους και για αυτό τον σκότωσα
εγώ», φέρεται να είπε ο 35χρονος
στους αστυνομικούς.

Ο 35χρονος αναμένεται να οδηγηθεί
στον εισαγγελέα της Καλαμάτας για να
απολογηθεί, ενώ σε εξέλιξη βρίσκεται
η προανάκριση για την υπόθεση από
την Υποδιεύθυνση Δίωξης και Εξι-
χνίασης Εγκλημάτων Καλαμάτας. Οι
αρχές ερευνούν το νομικό καθεστώς
παραμονής του αλλοδαπού στη χώρα.

Πληροφορίες αναφέρουν πως το
θύμα ήταν εργολάβος και έπαιρνε με-
γάλες δουλειές απασχολώντας του-
λάχιστον δέκα άτομα, ανάμεσά τους
και τον Τούρκο.

Οι γονείς του θύματος βρίσκονται
στην εντατική σε πολύ άσχημη ψυ-
χολογική κατάσταση, ενώ ράκος εί-
ναι και η σύζυγός του. Τα τρία παιδιά
τους σπουδάζουν στην Αθήνα και με-
τέβησαν εσπευσμένα στην Καλαμάτα
μόλις έμαθαν για τον θάνατο του πα-
τέρα τους.

Σ την αναστολή λειτουργίας ιδιωτικού
σχολείου (γυμνάσιο και λύκειο)
προχώρησε το υπουργείο Παιδείας,

καθώς σε επιτόπιο έλεγχο των αρμόδιων
υπηρεσιών του βρέθηκε να χρησιμοποιεί
παράνομα εγκαταστάσεις άλλου ιδιωτικού
εκπαιδευτηρίου στον Πειραιά, του οποίου η
άδεια ανακλήθηκε τον Ιούλιο του 2024.

Το εν λόγω σχολείο εδρεύει στο Ελληνι-
κό. Σε σχετική ανακοίνωσή του το υπουρ-
γείο αναφέρει μεταξύ άλλων: «Ενώπιον του
Διοικητικού Εφετείου
Πειραιά, στις 13 Δεκεμ-
βρίου 2024, εξετάστηκε
η αίτηση αναστολής που
κατατέθηκε από τον
ιδιοκτήτη του εκπαιδευ-
τηρίου, η οποία και
απορρίφθηκε, επικυρώ-
νοντας την απόφαση του
υπουργού Παιδείας, Θρησκευμάτων και
Αθλητισμού Κυριάκου Πιερρακάκη για
αναστολή λειτουργίας του σχολείου.

Γνώμονας για την απόφαση είναι η ασφά-
λεια της σχολικής κοινότητας και ιδίως των
μαθητών από την παράνομη λειτουργία σχο-
λικής μονάδας χωρίς προηγούμενη άδεια.

Το υπουργείο έχει μεριμνήσει για τη δια-
δικασία μετεγγραφών των μαθητών με βάση
τον τόπο κατοικίας τους ή βάσει αιτήσεων
των γονέων/κηδεμόνων του ανωτέρω ιδιω-
τικού εκπαιδευτηρίου (γυμνάσιο- λύκειο)
στον Πειραιά.

Επίσης, θα διασφαλίσει την απρόσκοπτη

και αδιάλειπτη συνέχιση των μαθητικών
δραστηριοτήτων με τη μικρότερη δυνατή
αναστάτωση της καθημερινότητας των μα-
θητών, λαμβανομένης υπόψη και της επερ-
χόμενης εορταστικής περιόδου Χριστου-
γέννων.

Περαιτέρω, το Ελληνικό Δημόσιο έχει κα-
ταθέσει τρεις παραπομπές στο αρμόδιο
Πρωτοβάθμιο Πειθαρχικό Συμβούλιο, προ-
κειμένου να διερευνηθεί η τέλεση πειθαρ-
χικών αδικημάτων και η συνακόλουθη επι-

βολή πειθαρχικών κυρώσε-
ων σε βάρος του ιδιοκτήτη
του εκπαιδευτηρίου στο Ελ-
ληνικό, καθώς:

α) είχε συνομολογηθεί
από τον νόμιμο εκπρόσωπο
του σχολείου στο Ελληνικό
ότι χρησιμοποιούσε τις κτη-
ριακές εγκαταστάσεις στον

Πειραιά ως σχολική μονάδα (γυμνάσιο-λύ-
κειο) άνευ νόμιμης άδειας λειτουργίας και

β) λειτουργούσε επιχείρηση μαζικής
εστίασης πλήρους επεξεργασίας εντός του
σχολικού συγκροτήματος (νηπιαγωγείο,
δημοτικό, γυμνάσιο και λύκειο) στο Ελληνι-
κό χωρίς την απαιτούμενη άδεια.

Τέλος, έχει κατατεθεί και μηνυτήρια ανα-
φορά για την άνευ αδείας λειτουργία σχολι-
κής μονάδας στον Πειραιά ενώπιον της αρ-
μόδιας Εισαγγελίας Πλημμελειοδικών Πει-
ραιά κατά των νομίμων εκπροσώπων, σύμ-
φωνα με τα προβλεπόμενα στην κείμενη
νομοθεσία».

Γιατί ο Πιερρακάκης έβαλε 
«λουκέτο» σε ιδιωτικό 
σχολείο στον Πειραιά 

Τέλος στην… άνοιξη, 
ο χειμώνας έφτασε και 
θα φέρει Χριστούγεννα
με κρύο, βροχή και χιόνια

Μετά από ένα μικρό «ανοιξιάτικο διά-
λειμμα», ο χειμώνας επιστρέφει και
όπως όλα δείχνουν κάπως έτσι θα φτά-
σουμε μέχρι τα Χριστούγεννα.

Οι καταιγίδες που ξεκίνησαν χθες στη
δυτική Ελλάδα και το Αιγαίο θα συνεχι-
στούν και σήμερα, ενώ χιονοπτώσεις εκ-
δηλώνονται σε ορεινές περιοχές των
κεντρικών και βόρειων ηπειρωτικών.

Συγκεκριμένα, κατά τόπους ισχυρές
βροχές και καταιγίδες προβλέπονται
στη δυτική Πελοπόννησο, στα νοτιότε-
ρα νησιά του Ιονίου (περιοχή Κεφαλο-
νιάς-Ζακύνθου), στην κεντρική και
ανατολική Μακεδονία, στη Θράκη, στα
νησιά του ανατολικού Αιγαίου (κυρίως
περιοχή Σάμου-Ικαρίας), στα Δωδεκά-
νησα και την Κρήτη (κυρίως τη δυτική
και τη νότια).

Αξίζει να σημειωθεί ότι η ΕΜΥ εξέδω-
σε χθες κίτρινη προειδοποίηση για τη
δυτική Στερεά για πάγο και χιόνια μέχρι
στα ορεινά της Ηπείρου και στη δυτική
Μακεδονία.

Ένα βαρομετρικό χαμηλό κινούμενο
ανατολικά θα επηρεάσει τη χώρα φέρ-
νοντας εκτός από ισχυρές κατά τόπους
βροχές και καταιγίδες και πολλά μπο-
φόρ, σχεδόν σε ολόκληρη τη χώρα.

Ισχυροί άνεμοι επικρατούν στα νότια
τμήματα της Πελοποννήσου, στη θάλασ-
σα των Κυθήρων και στο νότιο Αιγαίο
όπου φτάνουν κατά τόπους τα 8 Μπο-
φόρ, ενώ η θερμοκρασία θα παρουσιά-
σει πτώση και δεν θα ξεπεράσει τους 9-
10°C στα βόρεια ηπειρωτικά. Στα υπό-
λοιπα ηπειρωτικά θα φτάσει τους 13-
15°C, με εξαίρεση την Κρήτη και τα Δω-
δεκάνησα, όπου κατά τόπους θα φτάσει
τους 17-19°C.

Αύριο, Κυριακή, ο καιρός θα είναι βελ-
τιωμένος σε όλη τη χώρα και η ένταση
των ανέμων δεν θα ξεπερνά τα 5 Μπο-
φόρ, αλλά από Δευτέρα αναμένεται στα-
διακή επιδείνωση του καιρού από τα βο-
ρειοδυτικά και η εβδομάδα των Χριστου-
γέννων θα περάσει με άστατο καιρό,
βροχές κυρίως στα ανατολικά και νότια,
καταιγίδες στο Αιγαίο και χιονοπτώσεις
στα ορεινά.

Η παράνομη χρησιμοποίηση 
εγκαταστάσεων άλλου 

ιδιωτικού εκπαιδευτηρίου, 
του οποίου η άδεια ανακλήθηκε

τον περασμένο Ιούλιο,
και η μήνυση στον ιδιοκτήτη
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Μ
ε λαμπρότητα εορτάστηκε στη Ζάκυνθο
στις 17 Δεκεμβρίου η μνήμη του Αγίου
Διονυσίου, Αρχιεπισκόπου Αιγίνης, και

πιστοί προσέτρεξαν στο λείψανό του για να νιώ-
σουν τα αποτελέσματα της χάρης και της ανταπό-
κρισης του Θεού.

Ο φερώνυμος ναός είναι ο μεγαλύτερος της
πόλης και άρχισε να κατασκευάζεται το 1925. Εγ-
καινιάστηκε λίγα χρόνια πριν από τον καταστρο-

φικό σεισμό του 1953 και αποτε-
λεί ένα από τα τρία κτήρια του
νησιού που δεν υπέστησαν κα-
μία απολύτως ζημιά, γεγονός
που θεωρείται σημαδιακό από
τους Ζακυνθινούς.

Την παραμονή, 16 Δεκεμβρί-
ου 2024, έγινε η καθιερωμένη
επίσημη κάθοδος του μητροπο-
λίτου Ζακύνθου από την ιερά

μονή στον ιερό ναό, όπου εψάλη δοξολογία με πε
ριφορά του σεπτού λειψάνου του αγίου Διο
νυσίου μέσα στον ναό και στη συνέχεια τελέστη
κε Μέγας Αρχιερατικός Εσπερινός.

Την κυριώνυμη ημέρα της εορτής τελέστηκε
πολυαρχιερατική Θεία Λειτουργεία, προεξάρ-
χοντος του μητροπολίτου Δωδώνης (πρώην Ζα-
κύνθου) κ. Χρυσοστόμου και συλλειτουργούντων
των μητροπολιτών Ιλίου, Αχαρνών και Πετρουπό-
λεως Αθηναγόρου, Νέας Κρήνης και Καλαμαριάς
κ. Ιουστίνου, Άκρας κ. Δανιήλ, Καλαβρύτων και
Αιγιαλείας κ. Ιερωνύμου, Παραμυθίας Φιλιατών,
Γηρομερίου και Πάργης κ. Σεραπίωνος, Ζακύν-
θου και Στροφάδων κ Διονυσίου, καθώς και των
Επισκόπων Μελόης κ. Αιμιλιανού, Αλμωπίας κ.
Στεφάνου και Σαλώνων κ. Ιγνατίου.

Κηρύττοντας ο μητροπολίτης Ζακύνθου Διονύ-
σιος τόνισε ότι ο άγιος Διονύσιος στην επίγεια
ζωή του «κατανοεί ότι και ο ίδιος καλείται να ζει,
να πράττει και να σκέπτεται, όπως το Θείο Βρέ-
φος. Αφήνει στην άκρη τη στείρα λογική, την κο-
σμική αντίληψη, που μιλάει για τιμωρία, για εκδί-
κηση, για φυλακίσεις και γίνεται εκείνος, που
συγχωρεί τον φονιά του αδελφού του, γίνεται η
αιτία να σωθεί πνευματικά και σωματικά εκείνος,
που είχε αφαιρέσει τη ζωή του αδελφού του».

Και πρόσθεσε: «Εκείνη ακριβώς την ώρα ο
άγιος Διονύσιος ζει τα Χριστούγεννα, γίνεται προ-
σκυνητής του θείου Βρέφους και του προσφέρει
ό,τι πολιτιμότερο διαθέτει, δηλαδή την καρδιά
του. Σε αυτό τον άγιο ας ανάψουμε από της καρ-
διάς μας την τρέχουσα φλόγα, τις λαμπάδες της
δοξολογίας και ακόμη ας ακουστούν μέσα από τις
ψυχές μας η παλμική συγκίνηση και οι ευχαρι-
στήριες δεήσεις».

Το λείψανό του παραμένει
400 χρόνια άφθαρτο

Ακολούθησε λιτανεία του Σκηνώματος κατά
μήκος της πόλης, υπό τους παιάνες της Φιλαρμο-
νικής του Δήμου Ζακύνθου. Στις λατρευτικές εκ-
δηλώσεις συμμετείχαν, μεταξύ άλλων, ο υφυ-
πουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
Στέφανος Γκίκας, ο βουλευτής Ζακύνθου της ΝΔ
Διονύσης Ακτύπης, ο περιφερειάρχης Ιονίων Νή-
σων Γιάννης Τρεπεκλής, ο δήμαρχος Ζακύνθου Γ.

Στασινόπουλος, αυτοδιοικητικοί παράγοντες και
εκπρόσωποι των τοπικών αστυνομικών, στρατιω-
τικών και λιμενικών αρχών.

Δεν είναι καθόλου τυχαίο το γεγονός ότι, όπως
ήταν το λείψανό του κατά την εκταφή του στα τέλη
της δεκαετίας του 1620, πριν από 400 και πλέον
χρόνια, ευωδιαστό και άφθαρτο, το ίδιο παραμέ-
νει και σήμερα. Τα θαύματά του, που ζουν πολλοί,
είναι συνέπεια της πλατιάς καρδιάς του, που χω-
ρούσε όλους τους ανθρώπους.

Είναι εκείνος που συγχώρησε και φυγάδευσε
τον φονιά του αδελφού του Κωνσταντίνου, που
δολοφονήθηκε λόγω του μίσους μεταξύ της οι-
κογένειάς του, των Σιγούρων και της οικογένειας
των Μοδίστων.

Ο φονιάς κυνηγημένος κατέφυγε στο Μονα-
στήρι, που ηγουμένευε ο Διονύσιος, τον οποίο
δεν γνώριζε και ομολόγησε το έγκλημά του. Ο Άν-
θρωπος του Θεού, παρά την ανθρώπινη αμηχανία
και θλίψη, που ένιωσε, αποφάσισε αστραπιαία να

τον προστατεύσει. Έδειξε ότι η αγάπη, η καλοσύ-
νη και η στοργή, παραμερίζουν το μίσος και σπά-
νε τις διαχωριστικές γραμμές της έχθρας. Έδιωξε
ακαριαία τις μαύρες σκέψεις, που πήγαν να πο-
λιορκήσουν και να πιέσουν την ψυχή του. Και με
ένα χαμόγελο, με ένα θερμό βλέμμα έστειλε ένα
μήνυμα στήριξης σε αυτόν που αφαίρεσε τη ζωή
του αδελφού του! Ποιος άραγε σήμερα έχει τέ-
τοια εσωτερική δύναμη, ποιος έχει τα πνευματικά
«κότσια» να δώσει άφεση σε αυτόν που σκότωσε
τον αδελφό του;

Κοιτούσε πάντα προς τα μπρος
Ο Άγιος Διονύσιος, αν και από εύπορη οικογέ-

νεια με πολλά κτήματα, ακολούθησε τον δρόμο
του Θεού. Ως μοναχός αρχικά στη Μονή Στροφά-
δων. Έπειτα ως ιερέας στη Ζάκυνθο και κατόπιν
ως Επίσκοπος Αιγίνης και τέλος ως προσωρινός
μητροπολίτης Ζακύνθου μέχρι το 1579, οπότε
αποσύρθηκε λόγω γήρατος στη Μονή Θεοτόκου

της Αναφωνήτριας, όπου και κοιμήθηκε το 1622.
Πολύ πριν ανακηρυχθεί Άγιος από το Οικουμε-

νικό Πατριαρχείο το 1703, στις συνειδήσεις των
πιστών λόγω της στάσης του απέναντι στη ζωή και
προπαντός από την ασκητική, προσευχητική και
φιλάνθρωπη ζωή του, που ποτέ δεν ρυτίδιασε,
αλλά ήταν πάντοτε ολοζώντανη. Γιατί ο Άγιος Διο-
νύσιος δεν διανοήθηκε να διαγράψει τους ανοι-
χτούς ορίζοντες του Θεού ή να κοιτάξει προς τα
πίσω. Κοιτούσε προς τα εμπρός και ανακαινιζό-
ταν και προέκτεινε τη ζωή του στην αιωνιότητα.
Με την ελπίδα του και την εμπιστοσύνη του στον
Θεό άνθισε ως κρίνο μέσα σε αγκάθια, σκορπί-
ζοντας γύρω του το άρωμά του με τα λόγια του, τις
πράξεις τους και το απλό και ευχάριστο ύφος του.
Και θυμίζει και σε μας ότι πρέπει να βοηθάμε την
ψυχή μας να καρποφορεί, έστω και αν δίπλα της
περιτριγυρίζεται από αγριόχορτα. Και το να καρ-
ποφορούν οι ψυχές είναι τόσο αναγκαίο, τόσο
θαυμάσιο και τόσο παρήγορο στους καιρούς μας.

Λαμπρή γιορτή για τον πολιούχο
Άγιο της Συγγνώμης Διονύσιο

Ποιος ήταν ο θαυματουργός κληρικός που συγχώρησε και
έσωσε πνευματικά και σωματικά τον φονιά του αδελφού του -

Ποιοι παρέστησαν στις λατρευτικές εκδηλώσεις 
που έγιναν στο νησί

ΖΑΚΥΝΘΟΣ

του
π. Ηλία
Μάκου

spapamixail@yahoo.gr
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Μ
ηδενικό έλλειμμα του Κρατικού Προ-
ϋπολογισμού, πρωτογενές υπερπλεό-
νασμα και φορολογικά έσοδα-έκπληξη,

που θα φέρουν πρόσθετες παροχές τουλάχιστον
1 δισ. ευρώ, συνθέτουν το πλαίσιο των δημοσιο-
νομικών της επόμενης χρονιάς. 

Η ταχύτατη μείωση του κενού
στον ΦΠΑ, λόγω των μέτρων πε-
ριορισμού της φοροδιαφυγής
(εκτιμάται ότι θα υποχωρήσει στο
7% στο τέλος του 2025), αναμένε-
ται να αποτελέσει το ισχυρό
«όπλο» του οικονομικού επιτελεί-
ου της κυβέρνησης για να επιτύ-
χει την αύξηση των φορολογικών

εσόδων αρκετά πάνω και από τα 70 δισ. ευρώ.
Ένα τέτοιο μέγεθος σε συνθήκες ισοσκελισμέ-
νου Προϋπολογισμού θα δημιουργήσει νέο
«κουμπαρά» με τουλάχιστον 1 δισ. ευρώ, που θα
μπορούσε να χρηματοδοτήσει νέες φορολογικές
ελαφρύνσεις, κυρίως στους άμεσους φόρους. 

Με βάση τους στόχους που έχει θέσει το οικο-

νομικό επιτελείο της κυβέρνησης, ο Προϋπολο-
γισμός του 2025 προβλέπει την αύξηση του ονο-
μαστικού Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος στα
247,5 δισ. ευρώ, έναντι 236,9 δισ. ευρώ φέτος.
Αυτό σημαίνει ότι για το επιπλέον ποσό των 10,6
δισ. ευρώ θα προκύψουν πρόσθετα φορολογικά
έσοδα τουλάχιστον 2 δισ. ευρώ, ενώ ο ετήσιος
στόχος έχει οριστεί στα 69,2 δισ. ευρώ. Το συν-
τριπτικά μεγαλύτερο ποσοστό των φορολογικών
εσόδων θα προέλθει από τον ΦΠΑ και τον φόρο
εισοδήματος φυσικών προσώπων και επιχειρή-
σεων. Ειδικά για τον ΦΠΑ και τον φόρο επί των
επιχειρηματικών κερδών, καθοριστικός θα είναι
ο ρόλος της καθολικής εφαρμογής του myDATA,
το ηλεκτρονικό τιμολόγιο και το ηλεκτρονικό
δελτίο αποστολής, σε συνδυασμό με τις προσδο-
κίες για περαιτέρω ενίσχυση των ηλεκτρονικών

συναλλαγών μέσω της χρήσης «πλαστικού»
χρήματος. Σημειώνεται επίσης ότι η σύνδεση
των POS με τις ταμειακές μηχανές έγινε τον πε-
ρασμένο Απρίλιο και ήδη έχει αποδώσει πρό-
σθετα έσοδα 1,8 δισ. ευρώ, οπότε η καθολική
εφαρμογή του το 2025 θα οδηγήσει σε πολύ κα-
λύτερες επιδόσεις.

Με βάση τα στοιχεία εκτέλεσης του τρέχοντος
Προϋπολογισμού, στο ενδεκάμηνο Ιανουαρίου-
Νοεμβρίου προκύπτει επιπλέον υπέρβαση των
φορολογικών εσόδων άνω των 100 εκατ. ευρώ,
σε σχέση με την εκτίμηση πραγματοποιήσεων
που περιλαμβάνεται στο τελικό κείμενο του
Προϋπολογισμού, που ψηφίστηκε την περασμέ-
νη Κυριακή. Σημειώνεται ότι το οικονομικό έτος
ολοκληρώνεται στο τέλος Φεβρουαρίου και, με
τους ρυθμούς που «τρέχουν» τα φορολογικά
έσοδα, δημιουργείται ένας «κουμπαράς» έξτρα
παροχών, τις οποίες ανακοίνωσε ο πρωθυπουρ-
γός, κλείνοντας τη συζήτηση επί του Προϋπολο-
γισμού, αν και υπάρχουν περιθώρια για να... γε-
μίσει ακόμη περισσότερο.
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Γιατί καλλιεργούνται προσδοκίες
για εντυπωσιακά υπερέσοδα 

και το 2025

Μηδενικό έλλειμμα και 
παροχές πάνω από 1 δισ. 

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

ΜΑΝΩΛΗΣ
ΚΑΡΑΜΟΛΕΓΚΟΣ
Ο φούρναρης που 
ψήνει… εκατομμύρια

Ισχυρά κέρδη, 
γεμάτο ταμείο και 
success story 
ωθούν τον ΟΠΑΠ
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Μ
οιρασμένοι εμφανίζονται
οι Έλληνες όσον αφορά
την προτίμησή τους για τη

χρήση μετρητών ή κάρτας. Στην ετή-
σια έκθεση που δημοσιοποίησε η Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα (ΕΚΤ),
στο ερώτημα «ποιο μέσο πληρωμής
προτιμάτε», το 50% των Ελλήνων
απάντησε «μετρητά». Πρόκειται για
το υψηλότερο ποσοστό προτίμησης

των μετρητών στην Ευρώπη, γε-
γονός που καταδεικνύει ότι με-
γάλο μέρος των χρημάτων των
Ελλήνων διακινείται ακόμη μέ-
σω της μαύρης οικονομίας, με
συναλλαγές που γίνονται χωρίς
την έκδοση παραστατικών.

Στην έρευνα που έκανε η ΕΚΤ
απηύθυνε το ίδιο ερώτημα στο σύνο-
λο των Ευρωπαίων, «για ποιον λόγο
προτιμάτε τα μετρητά» και οι απαντή-
σεις ήταν οι εξής:

• 41% διότι είναι ανώνυμα και προ-
στατεύουν την ιδιωτική ζωή

• 35% διότι κάνουν κάποιον να έχει
μεγαλύτερη επίγνωση των εξόδων
του

• 30% διότι οι συναλλαγές με μετρη-
τά διακανονίζονται αμέσως

• 28% διότι γίνονται αποδεκτά σε
περισσότερες περιπτώσεις.

Στροφή υπέρ των μετρητών έχει
αρχίσει να δείχνει το τελευταίο διά-
στημα η Γερμανία, αλλά και εκεί το
ποσοστό είναι χαμηλότερο από την
Ελλάδα και δεν ξεπερνά το 41%, όταν
την ίδια στιγμή στην Ολλανδία σχεδόν
οκτώ στους δέκα (το 79%) κάνουν συ-
ναλλαγές αποκλειστικά με κάρτα ή
άλλες ηλεκτρονικές μορφές αποστο-
λής ή λήψης χρημάτων. 

Οι προμήθειες
Ιδιαίτερη απέχθεια προς τις προμή-

θειες που επιβάλλουν οι τράπεζες
φαίνεται να τρέφουν οι Έλληνες, κάτι
που μάλλον «διάβασε» ορθά η κυβέρ-
νηση, η οποία αυτές τις ημέρες περνά
στη Βουλή το νομοσχέδιο που τις μει-
ώνει -και σε κάποιες περιπτώσεις τις
εκμηδενίζει- όπως για παράδειγμα
στις online πληρωμές, στις συναλλα-
γές μέσω ATM άλλης τράπεζας σε
απομακρυσμένες περιοχές, αλλά και
για την ερώτηση υπολοίπου. Είναι χα-
ρακτηριστικό ότι, όπως καταγράφεται
στην έρευνα της ΕΚΤ, πολλοί είναι οι
Έλληνες που διέκοψαν κάποια συ-
ναλλαγή στο ATM λόγω των προμη-
θειών. Συγκεκριμένα, το 32% δεν ολο-

κλήρωσε μία συναλλαγή για αυτό τον
λόγο, ενώ το 37% ναι μεν την ολοκλή-
ρωσε, αλλά προφανώς δεν ήταν ικα-
νοποιημένο, καθώς δεν είχε άλλη
επιλογή και κατέβαλε τη χρέωση που
σε κάποιες περιπτώσεις μπορεί να
φτάσει ακόμη και τα 3 ευρώ. Στην Ευ-
ρώπη το ποσοστό που ολοκλήρωσαν
συναλλαγές με χρεώσεις λόγω έλλει-
ψης επιλογής είναι στο 39%, ενώ το
28% ακύρωσε τη συναλλαγή. 

Οι ψηφιακές πληρωμές
Εκτός από τα μετρητά που οι Έλλη-

νες εμφανώς τα προτιμούν σε σύγκρι-
ση με τους Ευρωπαίους, επόμενη δη-
μοφιλής συναλλαγή είναι τα τραπεζι-
κά εμβάσματα με ποσοστό 32%, ενώ οι

online πληρωμές μέσω κινητού ή
κομπιούτερ επιλέγονται από το 24%
των ερωτηθέντων. Επίσης, το ποσο-
στό των Ευρωπαίων που έχουν λογα-
ριασμό πληρωμών αυξήθηκε σε 93%
το 2024 από 91% που ήταν το 2022.
Από την άλλη, εκείνοι που κατέχουν
κάρτα πληρωμών μειώθηκαν και έπε-
σαν στο 92% φέτος από 94% το 2022. 

Υπέρ των μετρητών
Παρά το γεγονός ότι οι κυβερνή-

σεις της Ευρώπης (και φυσικά της
Ελλάδας) είναι υπέρ της ενίσχυσης
της χρήσης των καρτών για τη μείωση
της φοροδιαφυγής, η ΕΚΤ δεν συμ-
μερίζεται αυτή τη στάση, καθώς θεω-
ρεί ότι τα μετρητά έχουν σημαντικό

ρόλο να παίξουν στην κοινωνία και
ως εκ τούτου θα πρέπει να συνεχί-
σουν να χρησιμοποιούνται ευρέως
από τον πληθυσμό. Για αυτό και η
Φρανκφούρτη έχει γνωμοδοτήσει
αρκετές φορές αρνητικά σε νομο-
σχέδια κρατών-μελών που επιδιώ-
κουν περιορισμούς στη χρήση με-
τρητών. Όπως τονίζει η ΕΚΤ, «η δυνα-
τότητα πληρωμής με μετρητά παρα-
μένει ιδιαίτερα σημαντική για όσους -
για διάφορους θεμιτούς λόγους-
προτιμούν να χρησιμοποιούν φυσικό
χρήμα για πληρωμές αντί άλλων πλη-
ρωμών ή δεν έχουν πρόσβαση στο
τραπεζικό σύστημα και στα ηλεκτρο-
νικά μέσα πληρωμής. Αυτές οι περι-
πτώσεις περιλαμβάνουν όχι μόνο
ηλικιωμένους, αλλά και άτομα με
αναπηρία, μετανάστες, κοινωνικά
ευάλωτα άτομα, ανήλικους και άλ-
λους με περιορισμένη ή καθόλου
πρόσβαση σε ψηφιακές υπηρεσίες
πληρωμών». 

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Κάρτες, προμήθειες και χρεώσεις φαίνεται ότι ενοχλούν
τους καταναλωτές πολύ περισσότερο από τις άλλες 
χώρες της Ευρώπης, σύμφωνα με έκθεση της ΕΚΤ

Προσκολλημένοι 
στα…μετρητά οι  Έλληνες
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Οριστικό τέλος βάζει στα σταθερά τιμολόγια ρεύμα-
τος εξάμηνης διάρκειας, από τις 17 Ιανουαρίου, η Ρυθ-
μιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων (ΡΑ-
ΑΕΥ), ακολουθώντας με αυτό τον τρόπο και την ευρω-
παϊκή οδηγία, η οποία προβλέπει ότι δεν μπορούν να
θεωρούνται σταθερά τιμολόγια όσα έχουν διάρκεια μι-
κρότερη των 12 μηνών.

Την εναρμόνιση της χώρας με την Οδηγία έκανε
γνωστή με επιστολή της προς τους παρόχους η ΡΑΑΕΥ.
Έτσι, από τα μέσα Ιανουαρίου παύουν να θεωρούνται
σταθερά και βγαίνουν από την κατηγορία του «μπλε»
τα τιμολόγια που κυκλοφορούν στην αγορά με τη μορ-

φή που τα γνωρίζουμε μέχρι σήμερα. Σε ό,τι αφορά
τους καταναλωτές που σήμερα είναι ενταγμένοι στα
σταθερά τιμολόγια εξάμηνης διάρκειας, θα παραμεί-
νουν στο ίδιο καθεστώς μέχρι τη λήξη του συμβολαίου
τους. Από την πλευρά τους οι προμηθευτές ηλεκτρι-
κής ενέργειας, όταν «καθαρίσουν» το πελατολόγιο
που έχουν στα εξάμηνης διάρκειας και σήμερα λογί-
ζονται ως σταθερά, θα πρέπει να τα αποσύρουν από
την αγορά.

Στην περίπτωση που επιλέξουν να διαθέτουν τιμολό-
για με σταθερή χρέωση για λιγότερο από 12 μήνες, τότε
τα προϊόντα αυτά θα χαρακτηρίζονται μεικτά και θα

ανήκουν στο κίτρινο χρώμα, ενώ στις συμβάσεις αυτές
δεν θα μπορούν να προβλεφθούν ρήτρες πρόωρης
αποχώρησης.

Παράλληλα, η ΡΑΑΕΥ ενημέρωσε τους παρόχους
πως από 1ης Ιανουαρίου θα τεθεί σε ισχύ «χρωματικός
κώδικας» και στα τιμολόγια αερίου, ενώ δρομολογεί
την υποχρέωση των προμηθευτών για ανάρτηση σε μη-
νιαία βάση, στις ιστοσελίδες τους, των τιμών όλων των
προϊόντων τους. Ταυτόχρονα, θα πρέπει να αποστέλ-
λουν τις τιμές τους στη ΡΑΑΕΥ, η οποία θα τους αναρτά
στο invoices.rae.gr, όπως γίνεται με τις τιμές όλων των
προϊόντων ηλεκτρικής ενέργειας.

Πότε πέφτει η αυλαία από τη ΡΑΑΕΥ στα μπλε τιμολόγια εξάμηνης διάρκειας

Α
πό σαράντα κύματα έχει περά-
σει το έργο του καλωδίου Gre-
at Sea Interconnector

(GSI) για την ηλεκτρική διασύν-
δεση Ελλάδας - Κύπρου - Ισ-
ραήλ, με τη συμμετοχή της κυ-
πριακής πλευράς στη μετοχική
σύνθεση να παραμένει ακόμη
ως εκκρεμότητα, καθώς τρενά-
ρει τις αποφάσεις, κάτι που θα
έπρεπε να έχει κάνει από τον
Νοέμβριο.

Η Κύπρος έχει αναθέσει μελέτη σε
αμερικανική εταιρεία για τη συμμετοχή
τους με 100 εκατ. στο GSI. Ο αμερικανι-
κός συμβουλευτικός οίκος Curtis, Mal-
let-Prevost, Colt & Mosle LLP, ο οποίος
αξιολόγησε για λογαριασμό της κυ-
πριακής κυβέρνησης τη Συμφωνία Πα-
ραχώρησης που κατέθεσε ο ΑΔΜΗΕ
για τη μετατροπή του GSI σε φορέα
υλοποίησης της διασύνδεσης, βάζει
σοβαρές προϋποθέσεις για να μπουν
στο έργο οι Κύπριοι.

Την ίδια ώρα, δημοσίευμα του Blo-
omberg ότι εισέρχεται στην επένδυση

του καλωδίου με ποσοστό 49,9% η γαλ-
λική Meridiam, μετά από συμφωνία με

τον ΑΔΜΗΕ, καταλαγιάζει τις
φουρτούνες στις οποίες είχε πε-
ριέλθει το project.

Σύμφωνα με το διεθνές πρα-
κτορείο, το γαλλικό fund, το
οποίο βρίσκεται καιρό τώρα σε
συζητήσεις με τον διαχειριστή,
αγοράζει μερίδιο της εταιρείας
GSI, η οποία είναι 100% θυγα-
τρική του ΑΔΜΗΕ, ενώ η κυο-

φορούμενη συμφωνία επιτρέπει τη
δυνατότητα εισόδου στο μετοχικό
σχήμα και άλλων επενδυτών. Η κάθε
εταιρεία θα χρηματοδοτήσει το δικό
της μερίδιο του project του 1,9 δισ.
ευρώ. Σε ό,τι αφορά το σχήμα του Δι-

οικητικού Συμβουλίου, ο ΑΔΜΗΕ θα
επιλέξει έξι μέλη και η Meridiam τα
άλλα πέντε.

Ανοίγει η όρεξη 
και άλλων υποψηφίων

Ωστόσο, ανεξαρτήτως της έκβασης
που θα έχουν οι διαπραγματεύσεις ΑΔ-
ΜΗΕ - Meridiam, η κυπριακή κυβέρνη-
ση δηλώνει προσηλωμένη στην απόφα-
ση να διαπραγματευτεί με την ελληνική
κυβέρνηση και τον σημερινό φορέα
υλοποίησης μια διαφορετική Συμφωνία
Παραχώρησης. Η γαλλική είσοδος στην
επένδυση, η οποία μέχρι στιγμής επί-
σημα δεν έχει επιβεβαιωθεί από καμία
πλευρά, ανοίγει την «όρεξη» και σε άλ-
λους μνηστήρες, με τον ΑΔΗΜΕ να συ-

νεχίζει τις επαφές με ενδιαφερόμενα
μέρη για μετοχική συμμετοχή στο έργο.

Υπενθυμίζεται πως ενδιαφέρον έχει
εκδηλωθεί από το κρατικό ταμείο των
Ηνωμένων Πολιτειών DFC -τον Μάιο
είχε στείλει επιστολή προς τη διοίκηση
του ΑΔΜΗΕ γνωστοποιώντας την πρό-
θεσή του είτε να εισέλθει ως μέτοχος
στο έργο είτε να το δανειοδοτήσει- αλ-
λά και από την κρατική εταιρεία ενέρ-
γειας του Άμπου Ντάμπι TAQA, ενώ έν-
τονο είναι το ενδιαφέρον και από την
πλευρά του Ισραήλ. Τον Δεκέμβριο του
2023 είχε υπογραφεί μνημόνιο συνερ-
γασίας μεταξύ της κυπριακής κυβέρ-
νησης, της TAQA και του ΑΔΜΗΕ για
την προώθηση επενδύσεων στην ηλε-
κτρική διασύνδεση.

Αξίζει να σημειωθεί ότι το έργο συμ-
περιλαμβάνεται στον κατάλογο των
Έργων Κοινού Ενδιαφέροντος (PCI)
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ η Κομι-
σιόν έχει ήδη εγκρίνει επιχορήγηση
ύψους 657 εκατ. ευρώ για το τμήμα
Κύπρου - Κρήτης.

Η Ελλάδα φέρνει επενδυτές, η Κύπρος τρενάρει τις αποφάσεις -
Εκτός από τη γαλλική Meridiam, που θέλει να συμμετάσχει 

στην ηλεκτρική διασύνδεση με ποσοστό 49,9%, 
η ελληνική πλευρά συζητά και με άλλους μνηστήρες

Γράφει 
o Κώστας
Νούσης

knusis@yahoo.gr

Μπρα ντε φερ
ΑΔΜΗΕ - Κύπρου
για το... καλώδιο

GREAT SEA INTERCONNECTOR
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Τ
ο νομοσχέδιο για την αναδιάρθρωση
του σιδηροδρομικού τομέα αποτελεί
μια κρίσιμη μεταρρυθμιστική πα-

ρέμβαση του υπουργείου Υποδομών και
Μεταφορών που στόχο έχει τη δημιουργία
ενός ενιαίου, αναβαθμισμένου, σύγχρονου
διαχειριστή για το σύνολο της σιδηροδρο-
μικής υποδομής.

Η νέα εταιρεία, που θα προκύψει μετά
την απορρόφηση της ΕΡΓΟΣΕ στον ΟΣΕ και
μέρος των λειτουργιών της ΓΑΙΑΟΣΕ, που
αφορά το επιχειρησιακά κρίσιμο, για τον σι-
δηρόδρομο, τμήμα της διαχείρισης του τρο-

χαίου υλικού, θα αναλάβει την ευθύνη
μελέτης, ανάπτυξης, συντήρησης και
ασφαλούς διαχείρισης των συγκεκρι-
μένων υποδομών της χώρας. Στην
Ολομέλεια της Βουλής η ηγεσία του
υπουργείου Υποδομών και Μεταφο-

ρών είχε την ευκαιρία να αναλύσει το
νομοσχέδιο, καθώς, όπως ανέφερε ο
υπουργός Υποδομών Χρήστος Σταϊ-

κούρας, μέσω αυτού θα οικοδομηθούν
ακόμα πιο στέρεες βάσεις θεσμικού, οργα-
νωτικού και επιχειρησιακού χαρακτήρα,
και οι φορείς που είναι επιφορτισμένοι με
την ασφάλεια και την εμπέδωση αισθήμα-
τος εμπιστοσύνης για τις μεταφορές, αερο-
πορικές και σιδηροδρομικές, θα επιτελούν
αποτελεσματικότερα τα καθήκοντά τους.

«Με την ψήφιση και την εφαρμογή του
νόμου επιδιώκονται και διασφαλίζονται η
πλήρης εφαρμογή του νέου θεσμικού πλαι-
σίου για τις δημόσιες ανώνυμες εταιρείες,
η λειτουργία, οργανωτική δομή και τεχνο-
λογική υποστήριξη της νέας εταιρείας με
υιοθέτηση βέλτιστων πρακτικών, αντίστοι-
χων ευρωπαϊκών φορέων, η σημαντική ενί-
σχυση της στελέχωσης, με εξειδικευμένο
προσωπικό, καταρτισμένο στις σύγχρονες
λειτουργίες ενός διαχειριστή σιδηροδρομι-
κής υποδομής, ώστε να καλυφθούν τα υφι-
στάμενα κενά, η εφαρμογή σύγχρονων
πρακτικών διοίκησης και αξιολόγησης
προσωπικού, η άσκηση του κρίσιμου ρόλου
και της ευθύνης που έχει ο διαχειριστής
υποδομής σε θέματα ασφάλειας, σε συνεχή
συνεργασία με τις σιδηροδρομικές επιχει-
ρήσεις, τη ΡΑΣ και το υπουργείο, η υλοποί-
ηση ενός στρατηγικού προγράμματος νέων
έργων που να διασφαλίζει την ταχεία σιδη-
ροδρομική ανάπτυξη, με προτεραιότητα

στην εξυπηρέτηση των επιβατών και των
εμπορευματικών δραστηριοτήτων και η ει-
σαγωγή συστήματος διοίκησης βάσει στό-
χων και δεικτών απόδοσης (KPIs), που θα
συμφωνηθούν με το υπουργείο και θα συμ-
περιληφθούν σε σύμβαση που θα υπογρα-
φεί μεταξύ τους», τόνισε στην ομιλία του ο
κ. Σταϊκούρας. 

Ο ρόλος του τεχνικού συμβούλου
Οδεύοντας προς τη νέα εταιρεία και για

την ενδυνάμωσή της στο πλαίσιο των προ-
βλεπόμενων δράσεων και οροσήμων του
Εθνικού Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτι-
κότητας, έχει ήδη δρομολογηθεί, αφενός,
διεθνής διαγωνισμός για την άμεση πρόσ-
ληψη συμβούλου μεταρρύθμισης (Reform
Consultant), ο οποίος θα αναλάβει τη ριζική
αναδιοργάνωση και τον εκσυγχρονισμό του
λειτουργικού μοντέλου της Σιδηρόδρομοι
Ελλάδος ΜΑΕ, ώστε να μεταμορφωθεί σε
σύγχρονο φορέα ευρωπαϊκών προδιαγρα-
φών και, μάλιστα, ο διαγωνισμός βρίσκεται
στη φάση αξιολόγησης των προσφορών, με

προβλεπόμενη έναρξη εργασιών του συμ-
βούλου στις αρχές του 2025.

Και αφετέρου θα ωριμάσει η διαδικασία
για την πρόσληψη διεθνώς καταξιωμένου
οικονομικού φορέα στον ρόλο του τεχνικού
συμβούλου (Technical Manager) που θα
υποστηρίξει, για μια πενταετία, κρίσιμες
λειτουργίες της εταιρείας, όπως η ρύθμιση
κυκλοφορίας, η συντήρηση των υποδομών
και η διαχείριση νέων έργων.

Επίσης, προβλέπεται η συμμετοχή έμ-
πειρων στελεχών του τεχνικού συμβούλου
σε κρίσιμες διοικητικές θέσεις, με ανάλη-
ψη αντίστοιχης ευθύνης, ενώ αναλήφθηκε
από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
(ΕΤΕπ) η εκπόνηση στρατηγικού και επιχει-
ρησιακού σχεδίου και επενδυτικού προ-
γράμματος ανάπτυξης των σιδηροδρομι-
κών μεταφορών στην Ελλάδα. Η σχετική
σύμβαση υπογράφηκε τον περασμένο
Οκτώβριο και προβλέπει την επέκταση του
ελληνικού σιδηροδρομικού δικτύου, κατά
προτεραιότητα, σε λιμάνια, τα οποία αποτε-
λούν κόμβους συνδυασμένων μεταφορών.

«Ποτέ δεν επένδυσε κανείς 
1,5 δισ. σε αυτόν τον φορέα»

«Αυτό το νομοσχέδιο δεν μπορείς να το
δεις αποκομμένα από μια συνολική προ-
σπάθεια αναδιάταξης, αναμόρφωσης και
ανασυγκρότησης του ελληνικού σιδηρο-
δρόμου. Η υπόθεση του σιδηροδρόμου έχει
αναπτυξιακή τροχιά. Έχουμε υποχρέωση,
πρώτα από όλα και πάνω από όλα, να στηρί-
ξουμε αυτήν την υπόθεση που λέγεται ελ-
ληνικός σιδηρόδρομος, καθώς με 1,5 δισ.
ευρώ δεν έχει επενδύσει ξανά κάνεις σε
αυτόν. Το 2027 ο σιδηρόδρομος δεν θα έχει
καμία σχέση με αυτόν που ξέραμε έως σή-
μερα. Με το νομοσχέδιο, παρουσιάζουμε το
“εργαλείο” με το οποίο θα ολοκληρωθεί όλη
αυτή η προσπάθεια. Η σύμπτυξη της ΕΡΓΟ-
ΣΕ στον ΟΣΕ δεν είναι ένα τεχνικό ζήτημα,
είναι ένα ουσιαστικό ζήτημα. Πιστεύουμε
σε αυτό το “εργαλείο” που λέγεται ΟΣΕ και
επενδύουμε προς αυτήν την κατεύθυνση.
Παράλληλα, η ενίσχυση των ρυθμιστικών
φορέων, όπως είναι η ΡΑΣ, αποσκοπεί στην
επίτευξη του τελικού στόχου που είναι η
παρακολούθηση, ο έλεγχος και η εμπέδω-
ση του αισθήματος ασφάλειας», σημείωσε
ο Βασίλης Οικονόμου στην ομιλία του στο
Κοινοβούλιο με αφορμή το εν λόγω νομο-
σχέδιο.

Οι νομοθετικές παρεμβάσεις έχουν διττή
κατεύθυνση, αφενός ως προς την αρμόζου-
σα θεσμική λειτουργία, με εγγυήσεις πε-
ραιτέρω λογοδοσίας, και αφετέρου ως
προς την οργανωτική και επιχειρησιακή εν-
δυνάμωση των φορέων, με ενίσχυση του
κρίσιμου στελεχιακού δυναμικού και τη δι-
οικητική τους επικαιροποίηση.

Ο υπουργός και 
ο υφυπουργός Υποδομών
και Μεταφορών, 
Χρ. Σταϊκούρας και 
Β. Οικονόμου, ανέλυσαν
στην ολομέλεια της Βουλής
το νομοσχέδιο για 
την αναδιάρθρωση 
του σιδηροδρομικού τομέα

«Ο σιδηρόδρομος 
το 2027 δεν θα έχει 

καμία σχέση με αυτόν
που ξέραμε έως σήμερα»

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου



Υ
πάρχει ένα γεγονός στη ζωή του Μανώλη Καρα-
μολέγκου που δείχνει τον χαρακτήρα του αν-
δρός. Είναι από εκείνα τα γεγονότα που χαρα-

κτηρίζονται -και δίκαια- ως καθοριστικά, τα οποία αλ-
λάζουν τον τρόπο που βλέπει κανείς τη ζωή. Ήταν 2014
όταν ο επιχειρηματίας απήχθη και βρέθηκε για δώδε-
κα ώρες μέσα σε ένα πορτμπαγκάζ. Ένας από τους
απαγωγείς ήταν εργαζόμενος στην εταιρεία του και,
καθώς είχε χάσει την επαφή του με τους συνεργούς
του, ο Μανώλης Καραμολέγκος διαπραγματεύτηκε με

αυτόν την ύπαρξή του. Τον έπεισε να τον ελευθε-
ρώσει και εκείνος να παραδοθεί. Σε αντάλλαγμα
του υποσχέθηκε ότι θα φρόντιζε τη γυναίκα του
και το παιδί του. Είναι μία υπόσχεση που τηρεί
ακόμη και σήμερα. 

Ο Μανώλης Καραμολέγκος, όταν μιλάει για τον
εαυτό του, λέει πολύ απλά ότι είναι «φούρναρης»,
που όμως προ πολλού έχει ξεπεράσει τα 40 χρό-
νια σε αυτήν τη δουλειά. Στην τέχνη του φούρνα-

ρη μυήθηκε από πολύ νωρίς, καθώς γεννήθηκε όταν
ήδη η οικογένειά του είχε επί εννέα χρόνια έναν φούρ-
νο που άνοιξε το 1950 στη Σαντορίνη. Δύσκολα χρόνια,
φτωχικά, σε ένα απομακρυσμένο νησί που δεν είχε τό-
τε καμία σχέση με τον παγκόσμιο τουριστικό μαγνήτη
που είναι σήμερα. Ο πατέρας του Ηλίας με τη σύζυγό
του Μαρία λειτουργούσαν το τοπικό αρτοποιείο με πα-
ξιμάδια και διάφορα αρτοσκευάσματα, όμως η γεωφυ-
σική ενέργεια του νησιού αποδεικνύεται καταστροφι-
κή για την επιχείρηση. Ο σεισμός του 1956 πλήττει το
νησί καταστρέφοντας το 35% των κτισμάτων και σιγά-
σιγά ερημώνει τη Σαντορίνη. Οι κάτοικοι φεύγουν. Στην
αρχή μαζικά και στη συνέχεια σταδιακά, στερώντας
πελάτες από την επιχείρηση. Η οικογένεια αποφασίζει
να φύγει και εκείνη για μία νέα αρχή στην Αθήνα. Εγ-
καθίσταται στην Αγία Παρασκευή και το 1971 ανοίγει

έναν φούρνο που φέρνει στην περιοχή τον αέρα της
παράδοσης από το κυκλαδίτικο νησί. 

Η επιτυχία του πρώτου καταστήματος οδηγεί την οι-
κογένεια να ξεκινήσει και χονδρικές πωλήσεις, κυρίως
στο μαύρο ψωμί ολικής άλεσης και στα παξιμάδια. Έτσι,
κατά τα τέλη της δεκαετίας του 1980 αποφασίζεται η σύ-
σταση της εταιρείας με τη σημερινή της μορφή. Πλέον ο
Μανώλης Καραμολέγκος, που συμπληρώνει την τρίτη
δεκαετία της ζωής του, έχει ενεργοποιηθεί πλήρως στην
οικογενειακή επιχείρηση. Με τη δυναμική που φέρνει
ένας νέος, βλέπει την τάση της εποχής για επιχειρηματι-
κή και βιομηχανική ανάπτυξη έξω από τα στενά όρια της
πρωτεύουσας. Αποφασίζει να μετεγκαταστήσει την επι-
χείρηση στο Κορωπί, κάτι που ολοκληρώνεται το 1991. 

Στο Χρηματιστήριο
Το τέλος της δεκαετίας του 1990 βρίσκει τη χώρα να

«χορεύει» στους ρυθμούς του Χρηματιστηρίου και ο
Μανώλης Καραμολέγκος διακρίνει τη μεγάλη ευκαιρία
για ανάπτυξη που προσφέρουν τα κεφάλαια που διακι-
νούνται μέσα από τη Σοφοκλέους. Τα χρήματα που εισ-
ρέουν στην επιχείρηση γίνονται η βάση της περαιτέρω
ανάπτυξης. Όντας συνετός διαχειριστής και «νοικοκύ-
ρης» ο ίδιος, εισάγει καινοτομίες που τον βοηθούν να
εμφανίζει συνεχή ανάπτυξη. Εκείνη τη χρονιά -το 1999-

λανσάρεται το πρώτο ψωμί του τοστ με φυσικό προζύμι,
ενώ το 2000 ξεκινά ένας μεγάλος κύκλος διαρκών
επενδύσεων σε εξοπλισμό και αυτοματοποίηση της πα-
ραγωγής, με τη χρήση ρομποτικών μηχανών κλειστού
τύπου. Η ανοδική πορεία επιτρέπει στον Μανώλη Καρα-
μολέγκο -έναν χρόνο πριν ξεσπάσει η οικονομική κρίση
του 2010- να επεκταθεί στη Ρουμανία, ενώ το 2016 -με
την κρίση σε πλήρη εξέλιξη- αγοράζει σε έναν πλειστη-
ριασμό το σήμα «Κατσέλης» και το επαναλανσάρει με
επιτυχία στην αγορά.

Η έξοδος
Παρά το γεγονός ότι το Χρηματιστήριο έδωσε στον

Μανώλη Καραμολέγκο μεγάλες επενδυτικές δυνατότη-
τες, πριν από δύο χρόνια ο «φούρναρης» από τη Σαντο-
ρίνη αποφάσισε ότι πλέον η αγορά δεν είχε κάτι να του
προσφέρει. Ακριβώς 23 χρόνια από την εισαγωγή της
εταιρείας στο ταμπλό, καταθέτει δημόσια πρόταση για
την εξαγορά του συνόλου των μετοχών της εταιρείας. Η
απόφαση έχει ληφθεί νωρίτερα και ο ίδιος εξαγοράζει
τα μερίδια μετόχων που κατέχουν σημαντικά ποσοστά,
συμπεριλαμβανομένου και του μεριδίου της αδελφής
του Μαρίας. Παράλληλα φέρνει στην εταιρεία τον Βασί-
λη Ανδρικόπουλο, γνωστό στέλεχος της αγοράς και
πρώην οικονομικό σύμβουλο του πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. 

Κάπως έτσι ανοίγει το νέο κεφάλαιο στην ιστορία της
εταιρείας, το οποίο χαρακτηρίζεται από μία πολύ ση-
μαντική επένδυση 27,3 εκατ. ευρώ, που δημιούργησε
στο Κορωπί τα νέα κεντρικά γραφεία δίπλα στις αρχι-
κές εγκαταστάσεις. Δημιουργήθηκε μία νέα μονάδα
παραγωγής και ένα υπερσύγχρονο κτήριο αποθήκευ-
σης και διανομής, τα οποία όλα μαζί συνδέονται με μία
γέφυρα που εντυπωσιάζει όποιον βρεθεί να διασχίζει
την οδό Ηφαίστου. 

ΣΑΒΒΑΤΟ 21 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL PROFILE51
Ο

ΙΚ
Ο

Ν
Ο

Μ
ΙΑ

Ξεκινώντας από τη Σαντορίνη, 
προσπερνώντας καταστροφές 

και εμπόδια και αντιμετωπίζοντας 
ακόμη και μία απαγωγή, έχει δείξει 

τι μπορεί πραγματικά να κάνει 
ένας νοικοκύρης

ΜΑΝΩΛΗΣ
ΚΑΡΑΜΟΛΕΓΚΟΣ

Ο φούρναρης 
που ψήνει… 
εκατομμύρια

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Η
αυξημένη δραστηριότητα λόγω των παιχνι-
διών του Euro 2024 και του διαδικτυακού
καζίνου, καθώς και το μεγάλο τζακ ποτ του

Τζόκερ σε συνδυασμό με το success story του επι-
χειρηματικού πλάνου της διοίκησης, αποτέλεσαν
τους καταλύτες για τη διαμόρφωση των μεγεθών
του ΟΠΑΠ στο εννεάμηνο. 

Σύμφωνα με τις οικονομικές καταστάσεις που
ανακοίνωσε πρόσφατα ο οργανισμός, τα καθαρά
κέρδη διαμορφώθηκαν στα 352 εκατ. ευρώ, ενώ τα

λειτουργικά κέρδη της φετινής χρονιάς θα κι-
νηθούν στο ανώτερο όριο των προβλέψεων
της διοίκησης. Ειδικότερα, στο εννεάμηνο: 

1 Τα καθαρά έσοδα προ εισφορών (GGR)
διαμορφώθηκαν σε 1.648,3 εκατ. ευρώ

έναντι 1.506,5 εκατ. ευρώ το αντίστοιχο περσι-
νό διάστημα, εμφανίζοντας αύξηση κατά 9,4%,
ως αποτέλεσμα της ισχυρής ανάπτυξης στην
επίγεια δραστηριότητα και της δυναμικής επί-

δοσης στο online, το οποίο συνέβαλε κατά 31% στα
συνολικά έσοδα του ομίλου το γ’ τρίμηνο 2024. Τα
έσοδα προ εισφορών ανήλθαν σε 565,8 εκατ. ευρώ,
υψηλότερα κατά 17,6% σε ετήσια βάση, κυρίως λό-
γω του μεγάλου τζακ ποτ στο Τζόκερ και της αυξη-
μένης δραστηριότητας αθλητικού στοιχηματισμού
συνοδευόμενα από ισχυρές επιδόσεις στο online
καζίνο.

2 Το μεικτό κέρδος από παιχνίδια αυξήθηκε
κατά 12,4% σε ετήσια βάση, φτάνοντας στα

692,5 εκατ. ευρώ έναντι 616,1 εκατ. ευρώ το αντί-
στοιχο περσινό εννεάμηνο. Το μεικτό κέρδος πήρε
ώθηση από την αύξηση των εσόδων και τα ισχυρά
περιθώρια κέρδους. Το γ’ τρίμηνο 2024 το μεικτό
κέρδος αυξήθηκε κατά 25% σε ετήσια βάση, φτά-
νοντας στα 241,9 εκατ. ευρώ, έναντι 193,5 εκατ. ευ-
ρώ κατά το αντίστοιχο περσινό διάστημα. 

3 Τα λειτουργικά έξοδα του οργανισμού ανήλ-
θαν σε 314,6 εκατ. ευρώ, έναντι 299,0 εκατ.

ευρώ, το αντίστοιχο περσινό εννεάμηνο (αύξηση
5,2%). Τα λειτουργικά έξοδα του γ’ τριμήνου μει-
ώθηκαν κατά 12,2% σε ετήσια βάση και διαμορφώ-
θηκαν στα 100,6 εκατ. ευρώ, έναντι 114,6 εκατ. ευρώ
το αντίστοιχο περσινό τρίμηνο, επιβεβαιώνοντας τη
δέσμευση της διοίκησης για εξομάλυνση του κό-
στους εντός του δεύτερου εξαμήνου του έτους.

4 Τα κέρδη προ τόκων, φόρων και αποσβέσεων
(EBITDA) αυξήθηκαν κατά 12,9% σε ετήσια

βάση, φτάνοντας στα 586,9 εκατ. ευρώ, έναντι 519,9
εκατ. ευρώ το περσινό εννεάμηνο. Τα λειτουργικά
κέρδη γ’ τριμήνου ανήλθαν σε 213,2 εκατ. ευρώ
έναντι 145,4 εκατ. ευρώ το αντίστοιχο περσινό τρί-
μηνο, σημειώνοντας εντυπωσιακή αύξηση 46,6%. 

5 Τα καθαρά κέρδη σημείωσαν αύξηση 14,4%
στο εννεάμηνο, φτάνοντας στα 352 εκατ. ευ-

ρώ, ενώ το γ’ διαμορφώθηκαν στα 120,5 εκατ. ευρώ,
με αύξηση 44,7%, σε σχέση με το αντίστοιχο περσι-
νό διάστημα. 

6 Ο καθαρός δανεισμός διαμορφώθηκε στα
119,3 εκατ. ευρώ και ο δείκτης καθαρού δα-

νεισμού διαμορφώθηκε μόλις στο 0,15. 
Ο διευθύνων σύμβουλος του ΟΠΑΠ Γιαν Κάρας,

στην ανακοίνωση των αποτελεσμάτων προς τους
μετόχους και την αγορά, ανέφερε ότι μετά τις δυνα-
μικές επιδόσεις του α’ εξαμήνου ακολούθησε ένα
πολύ ισχυρό εννεάμηνο. Υπογράμμισε δε ότι η ση-
μαντικότερη εξέλιξη του γ’ τριμήνου του έτους ήταν
το Mega τζακ ποτ του Τζόκερ, το οποίο οδήγησε σε
ενισχυμένη δραστηριότητα τόσο στα πρακτορεία
όσο και στο online κανάλι. 

Οι θετικές τάσεις συνεχίστηκαν επίσης στον
αθλητικό στοιχηματισμό και στα δύο κανάλια, χάρη
στο πλούσιο αθλητικό καλαντάρι. Επιπλέον, τα παι-
χνίδια online καζίνου διατήρησαν τη δυναμική
τους, παίζοντας σημαντικό ρόλο στην ουσιαστική
ανάπτυξη των online δραστηριοτήτων. Το διαδι-
κτυακό καζίνο κατέγραψε ισχυρές επιδόσεις κατά
32,8%, ενώ η στοιχηματική δραστηριότητα 11,3%. Η
αύξηση της δραστηριότητας τυχερών παιγνίων την
τρέχουσα περίοδο αντικατοπτρίζεται στην κερδο-
φορία τόσο του ομίλου όσο και της εταιρείας, η
οποία ενισχύεται περαιτέρω από την αναμενόμενη
εξομάλυνση των λειτουργικών εξόδων.Ο
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Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

Ισχυρά κέρδη, 
γεμάτο ταμείο 
και success story 
ωθούν τον ΟΠΑΠ 

Ο διευθύνων σύμβουλος του ΟΠΑΠ Γιαν Κάρας 
στην ανακοίνωση των αποτελεσμάτων προς τους

μετόχους και την αγορά ανέφερε ότι, μετά 
τις δυναμικές επιδόσεις του α’ εξαμήνου, 
ακολούθησε ένα πολύ ισχυρό εννεάμηνο

Δυνατό εννεάμηνο, λόγω Euro,
διαδικτυακού καζίνου και Τζόκερ 

- Τα καθαρά κέρδη αυξήθηκαν 14,4%,
φτάνοντας στα 352 εκατ. ευρώ
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Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου

Alpha Bank: Δεσμευτική
συμφωνία με την Davidson
Kempner για GAIA I 
και GAIA II

Στη σύναψη δεσμευτικής συμφωνίας
με την Davidson Kempner προχώρησε
η Alpha Bank αναφορικά με τις τιτλο-
ποιήσεις GAIA I και GAIA II, καθώς και
την υποβολή αιτήσεων για την ένταξη
των ομολογιών των εν λόγω τιτλοποι-
ήσεων στο πρόγραμμα παροχής εγγύη-
σης σε τιτλοποιήσεις πιστωτικών ιδρυ-
μάτων «Ηρακλής». Όπως αναφέρει η
ανακοίνωση, μέσω των τιτλοποιήσεων
GAIA I και GAIA II, ο Δείκτης Μη Εξυπη-
ρετούμενων Ανοιγμάτων του ομίλου
αναμένεται να μειωθεί σε ποσοστό μι-
κρότερο του 4%.

Intralot: Ο Richard Bateson
νέος CEO της Intralot Inc.
στις ΗΠΑ

Η Intralot ανακοίνωσε ότι ο Richard
Bateson ανέλαβε καθήκοντα διευθύ-
νοντος συμβούλου της 100% θυγατρικής

της Intralot, Inc. στις ΗΠΑ και εκλέχθηκε
μέλος του Διοικητικού Συμβουλίου της
θυγατρικής. Ο κ. Bateson θα αναφέρεται
στον διευθύνοντα σύμβουλο του ομίλου
Νικόλαο Νικολακόπουλο, ο οποίος πα-

ραμένει εκτελεστικός πρόεδρος του Δι-
οικητικού Συμβουλίου της Intralot, Inc. Ο
κ. Bateson διετέλεσε γενικός εμπορικός
διευθυντής της Intralot, Inc. από το 2023,
ενώ διαθέτει μακρά εμπειρία σε Διοικη-

τικά Συμβούλια και ανώτερες εκτελεστι-
κές θέσεις σε B2C και B2B τομείς του
κλάδου των τυχερών παιχνιδιών στο
Ηνωμένο Βασίλειο, την Ευρώπη και τη
Βόρεια Αμερική. Ο
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Την ολοκλήρωση της συναλλαγής με τη Nordic Leisure Travel Gro-
up για την απόκτηση του 100% του μετοχικού κεφαλαίου της Sunwing
Hotels Hellas Single Member SA έναντι 112.500.000 ευρώ σε συνέ-
χεια της από 1ης Αυγούστου ανακοίνωσης περί στρατηγικής συνεργα-
σίας των δύο εταιρειών ανακοίνωσε η Premia Properties. Στη Sun-
wing Hotels ανήκουν άμεσα και έμμεσα το ξενοδοχείο 4 αστέρων και
534 κλειδιών «Sunwing Kallithea Beach» στην Καλλιθέα Ρόδου και το
ξενοδοχείο 4 αστέρων και 262 κλειδιών «Sunwing Makrigialos & Oce-
an Beach Club» στην Κρήτη. Το αρχικό ετήσιο μίσθωμα θα καταβάλλε-
ται από 1ης Ιανουαρίου 2025 ανέρχεται σε 8.500.000 ευρώ και υπόκει-
ται σε ετήσια αναπροσαρμογή, συνδεδεμένη με τον Δείκτη Τιμών Κα-
ταναλωτή.

Premia Properties: Απέκτησε από την NLTG το 100% της Sunwing Hotels Hellas

Eurobank: Ξεκίνησε η απορρόφηση της Eurobank Holdings - Οι αλλαγές
Ξεκίνησε η διαδικασία συγχώ-
νευσης μεταξύ της Eurobank
Ergasias Υπηρεσιών και Συμμε-
τοχών ΑΕ και της Τράπεζας Eu-
robank AE. Σύμφωνα με σχετι-
κή ανακοίνωση της τράπεζας,
«η Eurobank Ergasias Υπηρε-
σιών και Συμμετοχών Ανώνυμη
Εταιρεία» (Eurobank Holdings)
ανακοινώνει ότι το Διοικητικό
Συμβούλιό της αποφάσισε στις
18/12/2024 την έναρξη της διαδικασίας συγχώνευσης
της Eurobank Holdings με την 100% θυγατρική της Τρά-

πεζα Eurobank Ανώνυμη Εται-
ρεία (τράπεζα) με απορρόφηση
της Eurobank Holdings από την
τράπεζα. Η συγχώνευση θα γίνει
με συνδυασμένη εφαρμογή του ν.
4601/2019 και του άρθρου 16 του
ν. 2515/1997. Ως ημερομηνία ισο-
λογισμού μετασχηματισμού ορί-
στηκε η 31η Δεκεμβρίου 2024,
μετά την οποία όλες οι πράξεις
που θα διενεργούνται και θα

αφορούν τη Eurobank Holdings θα θεωρούνται ως διε-
νεργηθείσες για λογαριασμό της τράπεζας.

Σ
την κατάργηση χρεώσεων
σε περισσότερες τραπεζι-
κές συναλλαγές, επιπρό-

σθετα εκείνων που ανακοινώθη-
καν πρόσφατα μέσω των νομο-
θετικών παρεμβάσεων της κυ-
βέρνησης, προχωρά η Attica
Bank. Ειδικότερα, η τράπεζα από
τις 14/1/2025 θα προχωρήσει:
� Στον μηδενισμό των προμη-
θειών σε όλα τα εισερχόμενα εμ-
βάσματα προς λογαριασμούς της
Attica Bank και της Παγκρήτιας
Τράπεζας. Με τον τρόπο αυτό οι
πελάτες της τράπεζας, ιδιώτες,
ελεύθεροι επαγγελματίες και μι-
κρές επιχειρήσεις, δεν θα έχουν
καμία επιβάρυνση για το εισερ-
χόμενο έμβασμα κατά την πίστωση του ποσού στον τρα-
πεζικό τους λογαριασμό, ανεξαρτήτως του ύψους αυτού.
� Στην επέκταση των μέτρων που ανακοίνωσε η κυβέρ-
νηση για ιδιώτες και ελεύθερους επαγγελματίες και
στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις με ετήσιο τζίρο έως
5.000.000 ευρώ, υποστηρίζοντας έμπρακτα τη μικρο-

μεσαία επιχειρηματικότητα.
� Μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου 2025 θα ισχύουν μηδενικές
χρεώσεις για την υπηρεσία IRIS payments, όπως αυτή πα-
ρέχεται σε ελευθέρους επαγγελματίες και ατομικές επι-
χειρήσεις για τις εισερχόμενες πληρωμές τους μέσω του
συστήματος IRIS.

Η Attica Bank καταργεί χρεώσεις πέραν 
των κυβερνητικών ανακοινώσεων
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Χριστουγεννιάτικο Red
weekend στον Δήμο 
Αγίας Παρασκευής

Λίγα εικοσιτετράωρα πριν από τα
Χριστούγεννα ο Δήμος Αγίας Παρα-
σκευής διοργανώνει Red weekend
στην οδό Αγίου Ιωάννου. Tο Σαββα-
τοκύριακο θα στηθεί μια υπαίθρια
μοναδική γιορτή με ζωντανή μουσι-
κή, DJ και μασκότ που θα μοιράζουν
μπαλόνια στα παιδιά, η πόλη μετα-
τρέπεται σε έναν ζωντανό χριστου-
γεννιάτικο προορισμό. Στο πλαίσιο
του Red Weekend, την Κυριακή, ο
δήμος καλεί τους πολίτες να συμμε-
τάσχουν στο Santa Run συμβάλλον-
τας στη συγκέντρωση τροφίμων μα-
κράς διάρκειας και ειδών πρώτης
ανάγκης για το Κοινωνικό Παντοπω-
λείο και το Κοινωνικό Μαγειρείο του
Δήμου Αγίας Παρασκευής. Παράλ-
ληλα από τις 21 έως και τις 24 Δεκεμ-
βρίου, από τις 12 το μεσημέρι έως και
τις 6 μμ, θα στηθεί στην πλατεία Αγί-
ου Ιωάννου το φορητό ψηφιακό πλα-
νητάριο.

Δράμα: Εκτός…
βρέθηκε ο νταής
αντιδήμαρχος

Προκαταρκτική εξέταση ζήτησε ο
δήμαρχος Δράμας Γιώργος Παπαδό-
πουλος για τη βίαιη συμπεριφορά
τού αντιδημάρχου του Παναγιώτη
Γκλαβόπουλου, ο οποίος επιτέθηκε
σε δημοτικό υπάλληλο που ήταν και
άτομο με αναπηρία. Ο τελευταίος
εξωθήθηκε σε παραίτηση από το
αξίωμα του αντιδημάρχου μετά τον
σάλο που ξέσπασε, καθώς κουτού-
λησε δημοτικό υπάλληλο το βράδυ
της Δευτέρας 16 Δεκεμβρίου στο
Αθλητικό Κέντρο «Δημήτριος Κρα-
χτίδης». «Η δημοτική αρχή καταδι-
κάζει απερίφραστα κάθε μορφή
βίας, λεκτική ή σωματική, και τονίζει
ότι τέτοιου είδους συμπεριφορές δεν
έχουν θέση στον αθλητισμό και
στους δημόσιους χώρους», αναφέ-
ρεται στη σχετική ανακοίνωση εκ μέ-
ρους του δημάρχου Δράμας. 

Συστήνει Παρατηρητήριο Βιώσιμου
Τουρισμού ο Χάρης Δούκας

Στη σύσταση Παρατηρητηρίου Βιώσιμου Τουρισμού προχωρά
ο δήμαρχος Αθηναίων Χάρης Δούκας προκειμένου να υπάρχει
συστηματική παρακολούθηση των δομών φιλοξενίας τουριστών
είτε πρόκειται για ξενοδοχεία είτε για διαμερίσματα βραχυχρό-
νιας μίσθωσης. Σύμφωνα με τη μελέτη, για τη φέρουσα ικανότη-
τα της πρωτεύουσας αποτυπώνεται ότι η Αθήνα δεν πάσχει από
υπερτουρισμό, αλλά υπάρχουν «χωρικές υπερσυγκεντρώσεις σε
συγκεκριμένες κορεσμένες γειτονιές του κέντρου της πόλης (Εμπορικό κέντρο, Μοναστηράκι -
Πλάκα, Ψυρρή - Κουμουνδούρου, Μακρυγιάννη)». Πρόκειται για 14 κορεσμένες γειτονιές και ταυ-
τόχρονα εντοπίζονται 27 γειτονιές που συνδυάζουν υψηλές τιμές κορεσμού με υψηλές μέσες τιμές
ενοικίων. Ταυτόχρονα εντοπίζεται επιβάρυνση σε υποδομές όπως η ύδρευση και η ενέργεια, αλλά
και στις υπηρεσίες ως προς την αποκομιδή απορριμμάτων. Προς τούτο, ο δήμαρχος Αθηναίων προ-
χωρά στην ίδρυση Παρατηρητηρίου Βιώσιμου Τουρισμού, το οποίο θα ενσωματώνει τις προτάσεις
πολιτικής και το σχέδιο δράσης του δήμου στο πλαίσιο της βιώσιμης ανάπτυξης. 

Μ
ε το σχέδιο της υποχρεωτικής
συνένωσης των Δημοτικών Επι-
χειρήσεων Ύδρευσης και Απο-

χέτευσης (ΔΕΥΑ) να μην έχει φύγει τελικά
από το τραπέζι των διαβουλεύσεων μετα-
ξύ του υπουργού Περιβάλλοντος και των
δημάρχων που διαθέτουν τη συγκεκριμέ-
νη δημοτική επιχείρηση, ο ίδιος φέρνει
τροπολογία για την κατανομή των 200
εκατ. ευρώ ως επιδότηση για την κάλυψη
του ενεργειακού κόστους.

Στην τροπολογία αναφέρεται ότι «αν εντός του 2025 οι αρμοδιότητες της οικείας ΔΕΥΑ περιέλθουν στην
ΕΥΔΑΠ ΑΕ ή στην ΕΥΑΘ ΑΕ, τότε επιδοτείται το 70% της οφειλής προς τους παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας.
Για το υπόλοιπο 30% αυτή η κατηγορία των ΔΕΥΑ μπορεί να ρυθμίζει τη σταδιακή πληρωμή του υπολοίπου
της οφειλής τους μετά την καταβολή επιδότησης του παρόντος, τεσσάρων ετών». Ενώ για όσες ΔΕΥΑ δεν
πληρείται ο όρος της εκχώρησης των αρμοδιοτήτων σε ΕΥΔΑΠ ΑΕ ή ΕΥΑΘ ΑΕ, τότε «επιδοτείται το 30% της
οφειλής προς τους παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας», εφόσον τη 15η Ιανουαρίου 2026 πληρούν τις προϋπο-
θέσεις για διαχειριστική επάρκεια και την ανάκτηση κόστους σύμφωνα με το ισχύον θεσμικό πλαίσιο για τη
Ρυθμιστική Αρχή Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων. Σύμφωνα με την τροπολογία, η επιχορήγηση αφορά
ληξιπρόθεσμες οφειλές έως την 31η Οκτωβρίου 2024 προς τους παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας και το πο-
σό των 200 εκατ. ευρώ είναι πιστωμένο στο Ταμείο Ενεργειακής Μετάβασης και πρόκειται να μεταφερθεί
έως την 31η Δεκεμβρίου 2024 σε λογαριασμούς των παρόχων ηλεκτρικής ενέργειας. Από την πλευρά της, η
Ένωση των ΔΕΥΑ τονίζει ότι πρέπει πρώτα να ολοκληρωθεί η διαδικασία της μεταρρύθμισης στη βάση της
εθελοντικής συνένωσης των δημοτικών επιχειρήσεων και «η οικονομική ενίσχυση των ΔΕΥΑ να διατεθεί με
τους όρους και τους κανόνες που θα συμφωνηθούν στο τελικό σχέδιο της μεταρρύθμισης».

Επιστροφή πινακίδων 
από τη Δημοτική Αστυνομία
Αθηναίων
Ξεκίνησε η επιστροφή πινακίδων από τη Δημο-
τική Αστυνομία Αθηναίων για τις ημέρες των
εορτών των Χριστουγέννων μετά την καταβολή
του αντίστοιχου προστίμου και με την προσκόμι-
ση των απαραίτητων για την παραλαβή τους δι-
καιολογητικών (άδεια κυκλοφορίας, ασφαλι-
στήριο συμβόλαιο, αστυνομική ταυτότητα, δια-
βατήριο ή θεωρημένη εξουσιοδότηση στην πε-
ρίπτωση που θα τις παραλάβει τρίτος). Το ωρά-
ριο παράδοσης είναι από τις 9πμ έως τις 3μμ.

Άγιος Δημήτριος:
Νοικοκύρεμα υπόσχεται 
ο προϋπολογισμός του 2025

Με γνώμονα την οικονομική εξυγίανση αλλά
και την αναπτυξιακή προοπτική εγκρίθηκε κατά
πλειοψηφία ο προϋπολογισμός του Δήμου Αγίου
Δημητρίου για το 2025. Εκθέτοντας τα οικονομι-
κά δεδομένα που παρέλαβε, ο δήμαρχος Αγίου
Δημητρίου Στέλιος Μαμαλάκης ανέφερε ότι για
την περίοδο 2020-2023 τα ταμειακά διαθέσιμα
του δήμου μειώθηκαν κατά περίπου 4,9 εκατ. ευ-
ρώ, ενώ 3,1 εκατ. ευρώ ήταν το έλλειμμα στις αν-
ταποδοτικές υπηρεσίες. «Δυστυχώς αυτά τα πο-
σά δεν πρόκειται να ανακτηθούν. Το χρέος που
δημιουργήθηκε από την προηγούμενη διοίκηση
έναντι τρίτων, με τη μέθοδο της υπερεκτίμησης
των εσόδων που προέβλεπαν, θα αποπληρωθεί
με δάνειο», σημείωσε. Για τον προϋπολογισμό
του 2025 ο δήμαρχος Αγίου Δημητρίου ανέφερε
ότι θα στρέφεται στον εξορθολογισμό των δαπα-
νών, στην εξοικονόμηση ενέργειας, στη μείωση
των απορριμμάτων και στην ανάπτυξη νέων υπη-
ρεσιών για τους πολίτες.

Κούνησε μαντίλι
Κούνησε το μαντίλι και αποχώρησε η επικε-

φαλής της παράταξης «Συν Πόλις» Παπάγου-Χο-
λαργού Κατερίνα Τούτουζα, που στις τελευταίες
εκλογές κατέλαβε τρεις έδρες. Η ίδια διαπίστω-
σε έναν χρόνο μετά και ιδίως μετά την αποχώρη-
ση του επικεφαλής Δημήτρη Τούτουζα «απουσία
ουσιαστικής επικοινωνίας και έλλειψη εποικο-
δομητικής συνεργασίας με τους υπόλοιπους συ-
ναδέλφους δημοτικούς συμβούλους». Τη θέση
της ως δημοτικού συμβούλου καταλαμβάνει ο
Γιώργος Αυγερινός.

Φέρνει επιχορήγηση το ΥΠΕΝ για τις ΔΕΥΑ
προαναγγέλλοντας συνενώσεις

Την άμεση απόδοση του τέλους παρεπιδημούντων
ζητά εκ νέου η ΚΕΔΕ

Μεγάλη καθυστέρηση εντοπίζει η ΚΕΔΕ στην απόδοση του τέ-
λους παρεπιδημούντων από την Ανεξάρτητη Αρχή Δημοσίων
Εσόδων (ΑΑΔΕ), πράγμα που προκαλεί αιμορραγία από τα ταμεία
των δήμων. Σύμφωνα με στοιχεία που έχει στη διάθεσή της η ΚΕ-
ΔΕ, για τον Σεπτέμβριο του 2024 βεβαιώθηκαν από την ΑΑΔΕ
110.824.115,98 ευρώ και εισπράχθηκαν 14.151.039,73 ευρώ, ενώ
για τον Οκτώβριο βεβαιώθηκαν 131.377.596,89 ευρώ και εισπράχθηκαν 28.268.618,85 ευρώ. Κατά τη χθεσι-
νή συνεδρίασή της, η ΚΕΔΕ ζήτησε επιτάχυνση της διαδικασίας είσπραξης των βεβαιωθέντων με διασύνδε-
ση της πλατφόρμας της ΑΑΔΕ με το gov.hub που είχε στήσει η ΚΕΔΕ με το υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής
αλλά από 1ης/1/2024 έπαψε να λειτουργεί. Για την πορεία της διασύνδεσης των δύο πλατφορμών ο γραμμα-
τέας της ΚΕΔΕ Δημήτρης Καφαντάρης ενημέρωσε ότι μόλις την Πέμπτη (19/12) έγινε η ανάθεση για τη δια-
σύνδεση των δύο πλατφορμών, «πράγμα που θα φέρει καθυστέρηση τουλάχιστον τριών μηνών στην απόδο-
ση του τέλους παρεπιδημούντων προς τους δήμους». Ταυτόχρονα, η ΚΕΔΕ αποφάσισε να οριστούν ένας
υπάλληλος από το υπουργείο Εσωτερικών και ένας από την ΑΑΔΕ, προκειμένου να ενημερώνει τους δήμους
για τα προς απόδοση των ποσών. Σημειωτέον ότι από το 2025 το τέλος παρεπιδημούντων αυξάνεται από το
0,5% στο 0,75%, πράγμα που θα αυξήσει τα έσοδα των δήμων από την αύξηση του τζίρου των ξενοδοχείων. 
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Η
Ελληνικός Χρυσός δημοσίευσε πρόσφατα την Έκθε-
ση Επίδοσης Κοινωνικής Υπευθυνότητας 2023. Σύμ-
φωνα με τη σχετική ανακοίνωση, το 2023, η εταιρεία

δημιούργησε συνολική οικονομική αξία 343,9 εκατ. ευρώ,
ενισχύοντας ουσιαστικά τόσο την τοπική όσο και την εθνική
ανάπτυξη. Από το ποσό αυτό, 236,4 εκατ. ευρώ διατέθηκαν
σε εργολάβους και παρόχους υπηρεσιών, ενώ 24,8 εκατ. ευ-
ρώ αποδόθηκαν στο ελληνικό κράτος. Στο πλαίσιο του προ-

γράμματος έργων και δράσεων κοινωνικού χαρακτήρα, η
Ελληνικός Χρυσός πραγματοποίησε 146 δράσεις κοινωνι-
κών επενδύσεων, συνολικής αξίας 1,73 εκατ. ευρώ, για τη
στήριξη της τοπικής κοινωνίας και τη δημιουργία μακροπρό-
θεσμων ευκαιριών για τις επόμενες γενιές. Επιπρόσθετα, ο
Δήμος Αριστοτέλη εισέπραξε 3,5 εκατ. ευρώ σε μεταλλευτι-
κά δικαιώματα, από το σύνολο των 8,7 εκατ. ευρώ που έχει
αποδώσει η Ελληνικός Χρυσός στο ελληνικό Δημόσιο.

Με τη συνεργασία 223 επιχειρηματιών και περισσότε-
ρων από 2.000 εργαζομένων, η ΑΒ Βασιλόπουλος έχει
δημιουργήσει το μεγαλύτερο δίκτυο franchise στην Ελ-
λάδα, που συμπληρώνει φέτος 300 καταστήματα πανελ-
λαδικά, επιβεβαιώνοντας τη δέσμευσή της για βιώσιμη
επιχειρηματικότητα και στήριξη της ελληνικής οικονο-
μίας. Από το δίκτυο των 300 καταστημάτων franchise
στην Ελλάδα, τα 200 αφορούν καταστήματα ΑΒ Shop &
Go στα αστικά κέντρα και τα 100 καταστήματα με το μον-
τέλο franchise ΑΒ Συνεργάτης στην περιφέρεια, τα με-
γάλα τουριστικά κέντρα και τη νησιωτική Ελλάδα. Η επέ-

κταση του δικτύου franchise αποτελεί βασικό πυλώνα
του στρατηγικού πλάνου της εταιρείας, που στοχεύει
στην ενίσχυση της θέσης της στην αγορά αλλά και στην
ενίσχυση Ελλήνων επιχειρηματιών που θέλουν να ασχο-
ληθούν με το franchise. Παράλληλα, η ΑΒ Βασιλόπουλος
εξασφαλίζει και μακροπρόθεσμο πλάνο επαγγελματι-
κής εξασφάλισης για τους συνεργάτες της, όπως συμ-
φωνία συνεργασίας διάρκειας 10 ετών με ανταγωνιστικά
κέρδη, με δυνατότητα ανανέωσης για άλλα 10 χρόνια κ.ά.

ΑΒ Βασιλόπουλος: 
Το μεγαλύτερο δίκτυο 

franchise σε όλη
την Ελλάδα

� Η Κωτσόβολος κλείνει τέσσερα χρόνια δίπλα στους gamers με το
Here to Play και με αφορμή τον εορτασμό, διοργάνωσε μια σειρά

από gaming activations σε συνεργασία με τη Mastercard. Η καμπά-
νια «Here to Play Anniversary with Mastercard» έχει ήδη ξεκινήσει
με online διαγωνισμό, που θα ολοκληρωθεί στις 8/1. Ο πρώτος μεγά-
λος νικητής θα κερδίσει ένα full gaming set up, ενώ άλλοι τέσσερις
θα κατακτήσουν gaming δώρα. Κάθε επιπλέον αγορά με κάρτες
Mastercard αυξάνει τις συμμετοχές και ταυτόχρονα τις πιθανότητες
για νίκη. Παράλληλα, από τις 5 έως τις 14 Δεκεμβρίου, 10 creators
από διαφορετικά gaming communities ενώθηκαν online, συμμετέ-
χοντας σε challenges μαζί με gamers από όλη την Ελλάδα. Την Κυ-
ριακή 15 Δεκεμβρίου, η δράση κορυφώθηκε με ένα Giant Meet ‘n
Play Challenge στο Twitch του Gamers Lounge, με τους νικητές να
κερδίζουν gaming δώρα, ενώ θα ακολουθήσει Meet n’ Play Event σε
κατάστημα Κωτσόβολος.

� Η Lidl Ελλάς ενισχύει Το Χαμόγε-
λο του Παιδιού Για 12η χρονιά  Για

12η συνεχή χρονιά, η Lidl Ελλάς ενι-
σχύει το έργο του οργανισμού Το Χα-
μόγελο του Παιδιού, στηρίζοντας ου-
σιαστικά τα πιο ευάλωτα μέλη της
κοινωνίας στις γιορτές. Από 16 έως
29/12, με κάθε σκανάρισμα της κάρτας Lidl Plus, προσφέρει 0,10 ευρώ
στον οργανισμό. Το ποσό που θα συγκεντρωθεί θα διατεθεί για τη στήριξη
του προγράμματος Υποστήριξης Ευάλωτων Οικογενειών, συμβάλλοντας
στην κάλυψη των επισιτιστικών αναγκών τους, καθώς και στις δράσεις
κοινωνικής ένταξης. Από την έναρξη της συνεργασίας της με τον οργανι-
σμό Το Χαμόγελο του Παιδιού μέχρι σήμερα, η Lidl Ελλάς έχει προσφέρει
1,3+ εκατ. ευρώ. Η συνεργασία περιλαμβάνει πέρα από τη δωρεά προϊόν-
των και τη διάθεση ακινήτων για τη λειτουργία Κέντρων Στήριξης Παιδιού
και Οικογένειας σε Νέα Μάκρη και Επανομή Θεσσαλονίκης, τη σταθερή
κάλυψη των εξόδων αυτών των κέντρων και τη στήριξη του προγράμμα-
τος Δημιουργική Απασχόληση για Νοσηλευόμενα Παιδιά, που υλοποιεί-
ται σε έξι νοσοκομεία σε Αθήνα και αλλού.

� Στις γιορτές οι άνθρωποι δίνουν πολλές υποσχέσεις. Άλλες τις τη-
ρούν, άλλες τις αθετούν. Όταν όμως υπόσχονται τα πιο λαμπερά

Χριστούγεννα, -συνήθως- δεν υπάρχει επιστροφή… ή μήπως υπάρ-
χει; Η Eurobank, σε συνεργασία με την Ogilvy, δημιούργησε μια νέα
καμπάνια για το πρόγραμμα επιβράβευσης €πιστροφή, που παρουσιά-
ζει το «κινηματογραφικό δράμα» ενός μπαμπά, ο οποίος υποσχέθηκε
στα παιδιά του όποιο δέντρο θέλουν, χωρίς να υπολογίσει τις συνέπει-
ες… Ευτυχώς, όμως, για τον ίδιο, υπάρχει €πιστροφή, όπως επιση-
μαίνεται. Η ταινία υλοποιήθηκε σε παραγωγή της Foss Productions
ενώ τη σκηνοθεσία ανέλαβε ο Βασίλης Μπουραντάς. που υλοποιείται
σε έξι νοσοκομεία σε Αθήνα και αλλού.

Mικρά - μικρά

Η Ελληνικός Χρυσός δημοσίευσε την Έκθεση Επίδοσης Κοινωνικής Υπευθυνότητας 2023

Η νέα επικοινωνία της Frank & Fame
επανατοποθετεί το Go For More της
Εθνικής Τράπεζας στο σήμερα και πλημ-
μυρίζει τον τηλεοπτικό «αέρα» με ηχητι-
κά «πινκ». Σε συνέχεια του καθολικού
rebranding της Εθνικής Τράπεζας, το Go
For More συστήνεται και αυτό εκ νέου
ως το μοναδικό πρόγραμμα επιβράβευσης που επιβραβεύει
τον πελάτη για τη σχέση με την τράπεζα. Αναδεικνύοντας μια
νέα επικοινωνιακή ταυτότητα, η καμπάνια φέρνει το ροζ

χρώμα του λογοτύπου στο προσκήνιο
και δίνει στον ήχο «πινκ» πρωταγωνιστι-
κό ρόλο, αφού αντικαθιστά κάθε προϊόν,
εμπειρία ή τραπεζική συναλλαγή που
χαρίζει πόντους. Η ιδέα αναπτύσσεται
σε 4 TV σποτ που αναδεικνύουν τις κα-
θημερινές στιγμές επιβράβευσης. Επί-

σης, έχουν δημιουργηθεί προσβάσιμες εκδοχές των ταινιών
για TV και online. Η παραγωγή έγινε από την Picky Produc-
tions σε σκηνοθεσία του Πάνου Κορώνη.

Από την F&F η καμπάνια για το Go For More της Εθνικής Τράπεζας

Χριστουγεννιάτικη καμπάνια 
της ΔΕΗ με τη συμμετοχή 
του Κωνσταντίνου Αργυρού

Η χριστουγεννιάτικη καμπάνια της ΔΕΗ από την
DDB Athens σε παραγωγή TopCut Modiano είναι ήδη
στον «αέρα» με τη συμμετοχή του μουσικού Κωνσταν-
τίνου Αργυρού. Στο σποτ, ένα παιδί που απολαμβάνει
το δώρο της μουσικής, την προσφορά και τη δοτικότη-
τα, μέσα από την ιστορία του, καταφέρνει να μεταδώ-
σει τη μαγεία και το πραγματικό νόημα των Χριστου-
γέννων. Το σποτ συνοδεύει ένα εορταστικό μουσικό
κομμάτι από τον Κωνσταντίνο Αργυρό, γραμμένο απο-
κλειστικά για την καμπάνια τής ΔΕΗ. Τη σκηνοθεσία
ανέλαβε ο Βασίλης Κεκάτος. 

Δωρεάν καύσιμα ΕΚΟ από τη
Helleniq Energy στις ΚΟΜΥ του ΕΟΔΥ

Την εξ ολοκλήρου κάλυψη των καυσίμων κίνησης για τα
οχήματα των Κινητών Ομάδων Υγείας (ΚΟΜΥ) του ΕΟΔΥ που
παρέχουν νοσηλευτικές υπηρεσίες σε ευάλωτες πληθυσμια-
κές ομάδες έχει αναλάβει μέχρι το τέλος του 2024 η Helleniq
Energy. Τα οχήματα των ΚΟΜΥ, από το 2020 μέχρι σήμερα,
έχουν διανύσει πάνω από 12.000.000 χιλιόμετρα, καλύπτον-
τας ακόμη και τις πιο απομακρυσμένες περιοχές της Ελλάδας,
ώστε να διασφαλιστεί ότι κάθε πολίτης έχει πρόσβαση στις
υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, πραγματοποιώντας πάνω από
150.000 εμβολιασμούς σε ευάλωτες πληθυσμιακές ομάδες
και παρεμβαίνοντας σε κρίσιμες καταστάσεις, όπως η κακο-
καιρία «Ντάνιελ». Η Helleniq Energy στηρίζει από τον περα-
σμένο Ιούνιο τις μετακινήσεις τους, παρέχοντας καύσιμα της
θυγατρικής της εταιρείας ΕΚΟ.
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ΜΙΚΡΑ... ΜΙΚΡΑ... 

� Σαν βόμβα έπεσε η ανακοίνωση της ΕΡΤ
για την αποχώρηση της διευθύντριας

Εταιρικής Επικοινωνίας Δώρας Χειράκη
ύστερα από την πενταετή της θητεία. Η Δώρα
Χειράκη συνετέλεσε σημαντικά στην επικοι-
νωνιακή εξωστρέφεια της δημόσιας τηλεό-
ρασης τα τελευταία χρόνια και έφερε αέρα
ανανέωσης στις δημόσιες σχέσεις του Ραδιο-
μεγάρου. Η ανακοίνωση αναφέρει μεταξύ άλ-
λων: «Η διοίκηση της ΕΡΤ εκφράζει τις θερ-
μές ευχαριστίες της προς την κυρία Χειράκη
για τη συμβολή της στην ενίσχυση της εταιρι-
κής ταυτότητας της δημόσιας ραδιοτηλεόρα-
σης, καθώς και για τον επαγγελματισμό και
την αφοσίωσή της στη διάρκεια της θητείας
της». Η Δώρα Χειράκη, σύμφωνα με πληρο-
φορίες, δρομολογεί ήδη το επόμενο επαγ-
γελματικό βήμα της στον ιδιωτικό τομέα.

� Το «Vitality» είναι ένα τηλεοπτικό
ταξίδι στον κόσμο της υγείας και

της ευεξίας, στον
κόσμο του health
και του wellness,
με οδηγό την ex-
pert του είδους
Ελένη Πετρουλά-
κη. Η νέα εκπομ-
πή του ACTION 24
κάνει δυναμικό
ξεκίνημα την Κυριακή 22 Δεκεμβρίου
στις 10.00 το πρωί με στόχο να μας βοη-
θήσει να βελτιώσουμε τις συνήθειές μας
και να βρούμε την προσωπική μας ισορ-
ροπία. Καλεσμένη του πρώτου επεισο-
δίου η ηθοποιός Παναγιώτα Βλαντή. Το
«Vitality» ξεκινά με μια συμβολική από-
δραση στο πιο ενεργειακό σημείο της
Ελλάδας, τα Μετέωρα, ενώ ακολουθεί
μία πολύ ενδιαφέρουσα συζήτηση με
την ηθοποιό Παναγιώτα Βλαντή, για τον
τρόπο που μία δραστήρια γυναίκα εν-
τάσσει την ευεξία στην απαιτητική της
καθημερινότητα.

� Ο Henning Tewes είναι ο νέος διευθύνων
σύμβουλος του Ομίλου ANTENNA, κα-

θώς αναλαμβάνει από την 1η Ιανουαρίου
2025 τη θέση του chief executive officer. Στο
πλαίσιο του νέου του ρόλου, θα επιβλέπει
όλες τις δραστηριότητες των εταιρειών του
ομίλου, οι οποίες συμπεριλαμβάνουν την τη-
λεόραση (ελεύθερη και συνδρομητική), υπη-
ρεσίες streaming, αίθουσες κινηματογρά-
φου, εκδηλώσεις, εκπαίδευση, περιεχόμενο,
παραγωγή, εκδόσεις, ψηφιακά μέσα, ηλε-
κτρονικό εμπόριο, ραδιόφωνο και μουσική.
Ο Henning Tewes, πριν ενταχθεί στον AN-
TENNA, ήταν υψηλόβαθμο στέλεχος του
Ομίλου RTL, όπου είχε ηγηθεί διάφορων
εταιρειών και διευθύνσεων. 

Late night εκπομπή 
ψάχνει ο ΣΚΑΪ

Χρονιά αλλαγών θα είναι το 2025 για τον ΣΚΑΪ
και τα πρώτα σχέδια επί χάρτου βρίσκονται σε
αναμονή προς έγκριση και υλοποίηση. Ανάμεσα
στα πρότζεκτ που επιθυμεί η νέα διοίκηση του
σταθμού να εντάξει στο πρόγραμμα είναι και μια
late night εκπομπή. Σύμφωνα με τις πληροφορίες
μας, το κανάλι κάνει κάποιες σκέψεις για το είδος
και το περιεχόμενο του late night που θα ήθελε,
δίχως να έχει καταλήξει ακόμα αν θα είναι εκπομ-
πή συνεντεύξεων, τηλεπαιχνίδι ή σχολιαστική.

Στην περίπτωση που προχωρήσει το σενάριο
σχολιαστικής εκπομπής, ο σταθμός σκέφτεται μια
σημερινή εκδοχή του θρυλικού «Όλα» με τον Θέ-
μο Αναστασιάδη. Ένα εγχείρημα που αν γίνει
πραγματικότητα θα είχε ιδιαίτερο ενδιαφέρον να
δούμε ποιος θα το αναλάβει και ποια θα είναι η τε-
λική του μορφή.

Έρχεται πιο γρήγορα το «People’s Choice»
Σε μια μεταβατική περίοδο βρίσκεται το πρό-
γραμμα του ΣΚΑΪ, το οποίο στο πρώτο μισό
της σεζόν δυσκολεύτηκε αρκετά και κατά-
φερε να κάνει μόνο μία επιτυχία που λέγεται
«The Voice». Το επιτυχημένο talent show,
όμως, ολοκληρώνεται τον Ιανουάριο και ήδη
οι άνθρωποι του σταθμού αγχώνονται για τη
διάδοχη κατάσταση. Όπως μαθαίνουμε, λοιπόν, το «People’s Choice» που άρ-
παξε ο ΣΚΑΪ από τον ΑΝΤ1 φαίνεται ότι θα προχωρήσει με γοργούς ρυθμούς,
ώστε να καλύψει την prime time της Κυριακής, λίγο μετά το τέλος του «The
Voice». Αυτό θα είναι ένα στοίχημα για το κανάλι, καθώς τα βράδια του Σαββατο-
κύριακου βρίσκεται στην πρώτη θέση και αυτό επιθυμεί να συνεχιστεί.
Η πρόταση που έχει κάνει ο Κωνσταντίνος Ζούλας για την παρουσίαση στον
Χρήστο Κούτρα και τον Γιάννη Ντσούνο είναι δελεαστική και αν και δεν έχουν
πέσει ακόμα οι υπογραφές, αυτό θα γίνει εκτός απροόπτου το επόμενο διάστη-
μα. Αν όλα προχωρήσουν κανονικά, το «People’s Choice» θα έρθει στις οθόνες
μας την περίοδο Φεβρουαρίου-Μαρτίου.

«Φλερτ» και από την Καινούργιου για τη Ζαρίφη
Δεν είναι μόνο η Φαίη Σκορδά αυτή

που σκέφτηκε να εντάξει στην εκπομπή
της την Κατερίνα Ζαρίφη, αλλά σύμφω-
να με το ρεπορτάζ μας, το τελευταίο διά-
στημα αντίστοιχη πρόταση συνεργασίας
έκανε στην παρουσιάστρια και η Κατε-
ρίνα Καινούργιου. 

Καθώς οι κουβέντες με το Mega δεν
φάνηκε να εξελίσσονται κατά το προσ-
δοκώμενο, την Κατερίνα Ζαρίφη προ-

σέγγισαν και από τη «Super Κατερίνα»,
με σκοπό να ενταχθεί στην ομάδα της εκ-
πομπής από τον Ιανουάριο. Θυμίζουμε
πως η Κατερίνα Καινούργιου περνάει από
την 1η Ιανουαρίου αποκλειστικά στο δυ-
ναμικό του Alpha, καθώς ολοκληρώνεται
η συνεργασία της με την Barking Well.
Μένει να δούμε αν τελικά θα ευδοκιμή-
σουν οι κουβέντες ανάμεσα στη Ζαρίφη
και το κανάλι.

Ανήμερα τα Χριστούγεννα, θα προβληθεί ένα εορταστικό «Rouk Zouk» σκέτη απόλαυση με τη Ζέτα Μα-
κρυπούλια σε λαμπερή διάθεση και εκλεκτούς προσκεκλημένους που βάζουν τα ακουστικά τους και παί-
ζουν για καλό σκοπό!

Την Τετάρτη 25 Δεκεμβρίου το πάρτι ξεκινά ακριβώς στις 21.00, με μια συναρπαστική βραδιά και καλε-
σμένους πρωταγωνιστές του «Grand Hotel». Οι ήρωες αποφασίζουν να αφήσουν για λίγο το πολυτελές ξε-
νοδοχείο του ΑΝΤ1 για να έρθουν στο στούντιο του «Rouk Zouk» και να παίξουν για τη στήριξη του Make-
A-Wish, Κάνε-Μια-Ευχή Ελλάδος, το οποίο εκπληρώνει ευχές παιδιών 3-18 ετών με σοβαρές ασθένειες.

Από τη μία πλευρά, θα βρεθούν τα… «Σαλόνια» με τους Καλλιόπη Χάσκα, Γιώργο Γεροντιδάκη, Στάθη
Κόικα, Μιχάλη Συριόπουλο και Γεωργία Κουβαράκη και από την άλλη τα… «Αλώνια» που αποτελούνται
από τους Κόρα Καρβούνη, Γιολάντα Καλογεροπούλου, Λάμπρο Κωνσταντέα, Φωτεινή Παπαθεοδώρου και
Αλέξανδρο Βάρθη.

Το πιο ανατρεπτικό «The Voice» που έχουμε
δει ποτέ έρχεται την τελευταία μέρα του 2024
και μας υπόσχεται μια μοναδική μουσική βρα-
διά γεμάτη εκπλήξεις για την αλλαγή του χρό-
νου. Οι blind auditions επιστρέφουν για μία μό-
νο βραδιά στο δημοφιλές talent show και θα
έχουν ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Πολύ γνωστά πρό-
σωπα… παρουσιαστές, δημοσιογράφοι, ηθο-
ποιοί, αθλητές θα δώσουν τον καλύτερό τους
εαυτό ώστε να πείσουν την Έλενα Παπαρίζου,
τον Γιώργο Μαζωνάκη, τον Πάνο Μουζουράκη

και τον Χρήστο Μάστορα για τις φωνητικές τους
δυνατότητες.

Σύμφωνα με τις πληροφορίες μας, λοιπόν,
στο πρωτοχρονιάτικο blind audition του «The
Voice» θα «διαγωνιστούν» οι Γρηγόρης Αρνα-
ούτογλου, Κατερίνα Καραβάτου, Λευτέρης Πε-
τρούνιας, Θοδωρής Αθερίδης, Βούλα Πατουλί-
δου, Κατερίνα Ζαρίφη, Αργύρης Αγγέλου, Θέ-
μης Γεωργαντάς, Έλενα Χριστοπούλου, Άννα
Κουτσαφτίκη, Ευτύχης Μπλέτσας, Λίλα Κουν-
τουριώτη. Ποιοι κατάφεραν να πείσουν τους
τέσσερις coaches να γυρίσουν την καρέκλα και
ποιοι όχι θα το μάθουμε στις 31 Δεκεμβρίου.

Ποιοι διάσημοι θα διαγωνιστούν στο «The Voice» την Πρωτοχρονιά

H Ζέτα Μακρυπούλια φέρνει χριστουγεννιάτικο «Rouk Zouk»
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Δημοσιεύθηκε στην Εφημερίδα της Κυβερνήσεως ο Νόμος 5162/2024 του
υπουργείου Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών, ο οποίος εισάγει σειρά μέτρων
για υποχρεωτική ασφάλιση των οχημάτων έναντι φυσικών καταστροφών, την ενί-
σχυση του εισοδήματος των πολιτών και την ανάπτυξη της οικονομίας.

Η πολιτική ηγεσία του υπουργείου Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών έλαβε
σοβαρά υπ’ όψιν τα σχόλια που κατέθεσαν οι φορείς του κλάδου με αποτέλεσμα να
κάνει νομοτεχνικές βελτιώσεις στο κομμάτι της υποχρεωτικής ασφάλισης των οχη-

μάτων έναντι των φυσικών καταστροφών αλλά και της υποχρέωσης ασφάλισης των
εταιρικών αυτοκινήτων και φορτηγών.

Πέραν όμως της υποχρεωτικότητας η έναρξη ισχύς της νέας νομοθεσίας ορίστη-
κε τελικά την 1η Ιουνίου 2025 αντί για την 1η Ιανουαρίου 2025, ώστε να προετοιμα-
στούν τόσο οι επιχειρήσεις του κλάδου όσο και οι ιδιώτες αλλά και επαγγελματίες
ιδιοκτήτες οχημάτων είτε αυτά βρίσκονται σε φορολογική ακινησία είτε κυκλοφο-
ρούν κανονικά. 

Πότε ξεκινά να ισχύει η υποχρεωτική ασφάλιση για φυσικές καταστροφές στα ΙΧ;

E
να από τα πιο προσαρμοσμένα αυτοκίνητα για την
ελληνική αγορά αποτελεί το Peugeot 2008, το
οποίο κινείται από τον υπερτροφοδοτούμενο

βενζινοκινητήρα χωρητικότητας 1,2 λίτρου. Τώρα το γαλ-
λικό μοντέλο με το νέο υβριδικό σύστημα και όλα τα πλε-
ονεκτήματα που το καθιέρωσαν ως best seller επανα-
προσδιορίζει την premium φιλοσοφία και θέτει νέα δε-
δομένα στην αγορά των μικρών SUV.Με πλεονεκτήματα
τη χαμηλή κατανάλωση, την ισορροπημένη οδική συμπε-
ριφορά, τον πλούσιο εξοπλισμό και την 5ετή εργοστασια-
κή εγγύηση, δικαιολογούνται απόλυτα και τα 28.600 ευρώ
που κοστίζει το γαλλικό μοντέλο.

Σύγχρονη και επιβλητική σχεδίαση
Το Peugeot 2008 Hybrid εξακολουθεί να ξεχωρίζει για

την εμφάνισή του. Εξωτερικά, οι αλλαγές που έκανε η
εταιρεία είναι προσεκτικά σχεδιασμένες, ώστε να παρα-
πέμπουν στα υπόλοιπα μοντέλα της μάρκας, αλλά και να
διαφοροποιούν το μικρό SUV από τον ανταγωνισμό. Το
νέο γαλλικό μοντέλο «υιοθετεί» σχεδιαστικά στοιχεία
από το νέο 508 και συγκεκριμένα το 2008 διαθέτει φωτει-
νή υπογραφή της μάρκας στο εμπρόσθιο τμήμα, ενώ οι
σχεδιαστές έχουν τοποθετήσει στα μαύρα γυαλιστερά
πλαίσια του προφυλακτήρα τις τρεις χαρακτηριστικές
«νυχιές» που δένουν αρμονικά με τους νέους full LED
προβολείς.

Από το πλάι κυριαρχούν οι εντυπωσιακές ζάντες αλου-
μινίου όπως επίσης και τα μαύρα μαρσπιέ, ενώ στο πίσω
μέρος ανασχεδιασμένη είναι η φωτεινή ένδειξη αλλά και
τα φώτα LED τα οποία αποτελούνται από τρεις οριζόντιες
λωρίδες.

Οι πιο παρατηρητικοί θα προσέξουν πως, εκτός από το
νέο έμβλημα της μάρκας εμπρός, υπάρχει και νέος λογό-
τυπος Peugeot στο πορτμπαγκάζ.

Άνεση και τεχνολογία
Στο εσωτερικό, οι επιβάτες απολαμβάνουν έναν καλο-

σχεδιασμένο μοντέρνο χώρο, όπου ξεχωρίζουν το μικρό
τιμόνι, ο πλήρης ψηφιακός πίνακας οργάνων 10 ιντσών
και η κεντρική οθόνη αφής του infotainment, επίσης 10
ιντσών, που είναι στραμμένη ελαφρώς προς τον οδηγό
και προσφέρει αυξημένες δυνατότητες συνδεσιμότητας
με Apple CarPlay και Android Auto.

Μια σειρά διακοπτών βρίσκεται κάτω από την κεντρική
οθόνη για άμεση πρόσβαση σε βασικές ρυθμίσεις σε συ-
στήματα όπως ο κλιματισμός και παραμένει πολύ βολική,
ενώ με την ευκαιρία της ανανέωσης προστέθηκαν περισ-
σότερες θύρες USB-C και ισχυρότερη ασύρματη φόρτιση
smartphone.

Οι γενναιόδωρες διαστάσεις του Peugeot 2008 μετα-
τρέπουν την καμπίνα επιβατών σε άνετο γαλλικό σαλόνι
ενώ την ίδια στιγμή τοποθετούν το αυτοκίνητο πιο κοντά
στην κατηγορία C-SUV.

Όσον αφορά τον χώρο αποσκευών, αγγίζει τα 434 λίτρα
ενώ με την αναδίπλωση της πλάτης των πίσω καθισμάτων
φτάνει στα 1.467 λίτρα.

136 ίπποι
Κάτω από το καπό του Peugeot 2008 Hybrid της δοκι-

μής μας είχε τοποθετηθεί ο γνωστός τρικύλινδρος βενζι-
νοκινητήρας χωρητικότητας 1,2 λίτρου, ο οποίος αποδίδει
136 ίππους συνδυασμένος με ένα νέο εξατάχυτο αυτόμα-
το κιβώτιο διπλού συμπλέκτη (e-DSC6) που ενσωματώ-
νει έναν ηλεκτροκινητήρα 21kW (με ροπή 55 Nm), ο οποί-
ος τροφοδοτείται από μια μικρή μπαταρία ιόντων λιθίου
0,9 kWh.

Στο Peugeot 2008 Hybrid ωστόσο υπάρχει η δυνατότη-
τα αμιγώς ηλεκτρικής κίνησης κατά την κυκλοφορία, με
αποτέλεσμα την εξαιρετικά χαμηλή κατανάλωση καυσί-
μου αλλά και τα μηδενικά τέλη κυκλοφορίας.

Επίσης ιδιαίτερα εντυπωσιακή είναι η αθόρυβη λει-
τουργία του κινητήρα, καθώς δεν ακούγεται ο γνωστός
ήχος που παράγουν τα τρικύλινδρα μηχανικά σύνολα ενώ
ο οδηγός ανάλογα με τις διαθέσεις του μπορεί να επιλέ-
ξει μεταξύ τριών προγραμμάτων οδήγησης (Normal, Eco
και Sport).

Η μέση κατανάλωση καυσίμου κατά τη διάρκεια της
δοκιμής μας ανήλθε σε μόλις 4,9 λίτρα για κάθε 100 χλμ.,
τιμή που δύσκολα βρίσκει κανείς σε άλλα ανταγωνιστικά
μοντέλα.

Άνετο και οικονομικό
Το Peugeot 2008 Hybrid δεν διαφέρει πολύ από την

αμιγώς βενζινοκίνητη έκδοση, μόνο που η κίνηση με
ηλεκτρική ενέργεια μειώνει περαιτέρω την κατανάλωση
καυσίμου, ενώ παράλληλα εξαφανίζει και τον θόρυβο
που παράγει ο βενζινοκινητήρας.

Στο εθνικό οδικό δίκτυο, το γαλλικό SUV θα κινηθεί με
απόλυτη οικονομία και άνεση στα όρια του ΚΟΚ, ενώ όταν
επιθυμεί ο οδηγός ο κινητήρας ανεβάζει στροφές μέχρι
το ταχύμετρο να ξεπεράσει τα 180 χλμ./ώρα. Την ίδια
στιγμή το αμάξωμα παραμένει ευθύβολο και σταθερό
ακόμη και αν πνέουν ισχυροί πλευρικοί άνεμοι.

Στο επαρχιακό οδικό δίκτυο με συνεχείς στροφές, το
εξαιρετικό πλαίσιο με την καλορυθμισμένη ανάρτηση
προσφέρει μια προβλέψιμη συμπεριφορά και συγκρατη-
μένη κλίση ενώ οι μεγάλοι τροχοί των 17 ιντσών προσδί-
δουν υψηλή πρόσφυση.

Μέσα στην πόλη, το Peugeot 2008 απέδειξε ότι είναι
ευέλικτο και άνετο ενώ το μικρό τιμόνι γίνεται πλεονέ-
κτημα και συμβάλλει στην απολαυστική εμπειρία οδήγη-
σης, καθώς αποδείχθηκε ελαφρύ και άμεσο. Επίσης η
ύπαρξη περιμετρικών καμερών κάνει τη διαδικασία παρ-
καρίσματος παιχνιδάκι ακόμη και για έναν άπειρο οδηγό
ενώ αθόρυβη είναι και η κίνηση με τον ηλεκτροκινητήρα.

Δοκιμάζουμε το Peugeot 2008 
Hybrid e-DCS6 με 136 ίππους

Γράφει ο Γιώργος Κ. Ανδρής
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Τ
ην ώρα που ο Παναθηναϊκός Aktor έδειχνε να έχει
βρει τον ρυθμό του και να ανεβάζει στροφές, θυ-
μίζοντας σε όλους την ομάδα που σάρωσε πέρσι

σε Ελλάδα και Ευρώπη, ήρθε μια στιγμή που «πάγωσε»
τους πάντες στο ΟΑΚΑ. Ο «βιονικός» Ματίας Λεσόρ έπε-
σε στο glass floor σφαδάζοντας, έχοντας τραυματιστεί
σοβαρά. Ο Γάλλος σέντερ των πρωταθλητών Ευρώπης
και Ελλάδας υπέστη κάταγμα περόνης, σε μια ανύποπτη
φάση του αγώνα με την Μπασκόνια, και σό-

καρε τους πάντες ενώνον-
τας παράλληλα όλη την μπα-
σκετική Ευρώπη.

Ο ίδιος, δευτερόλεπτα μετά
τον σοβαρό τραυματισμό του
και το αρχικό σοκ, σηκώθηκε και πήγε
με… κουτσό στα αποδυτήρια, γιατί δεν ήθε-
λε να τον βλέπει ο γιος του σε αυτή την κατά-
σταση, αλλά και γιατί δεν ήθελε να βγει

από το γήπεδο ξαπλωμένος σε ένα φορείο. Οι στιγ-
μές που ακολούθησαν ήταν συγκλονιστικές. Οι
συμπαίκτες του συνέχισαν να παίζουν δα-
κρυσμένοι, με χαρακτηριστικότερο πα-
ράδειγμα τον Χουάντσο Ερνανγκόμεθ
που σκόραρε τρίποντο στην πρώτη φά-
ση μετά την επανέναρξη του αγώνα και
φαινόταν να έχει ακόμα δάκρυα στα μά-
τια, ενώ την ίδια ώρα κατέφταναν βροχή
τα μηνύματα από όλους τους μπασκετι-
κούς οργανισμούς της Ευρώπης, τους
παίκτες και τους απλούς φιλάθλους.

Ο φίλος και συμπαίκτης του στην
Εθνική Γαλλίας Εβάν Φουρνιέ ήταν
από τους πρώτους που έγραψε
απανωτά μηνύματα στα social me-
dia για τον Λεσόρ, όπως και ο έτε-

ρος γκαρντ του Ολυμπιακού Λούκα Βιλντόζα. Η ίδια η Ευ-
ρωλίγκα, οι ομάδες της –πλην Ερυθρού Αστέρα, Ρεάλ

Μαδρίτης και Ολυμπιακού– έστειλαν τα δικά τους μηνύ-
ματα συμπαράστασης, ενώ τεράστια ήταν η κίνηση που
έκανε ο Χάουαρντ της Μπασκόνια και τον ακολούθησαν
όλοι οι συμπαίκτες του. Στο τέλος του αγώνα στο ΟΑΚΑ,
μπήκε στον κύκλο παικτών του Παναθηναϊκού Aktor και
τον ακολούθησαν και οι υπόλοιποι των Βάσκων, κάνο-
ντας προσευχές για τον Ματίας Λεσόρ.

Την ίδια ώρα, το «λιοντάρι» από τη Μαρτινίκα φρόντισε
με δύο αναρτήσεις του στα social media να καθησυχάσει
τους πάντες. Αρχικά ανέβασε μια φωτογραφία με τον πι-
τσιρικά γιο του μέσα από το ασθενοφόρο, ενώ στη συνέ-
χεια έγραψε πως «ό,τι δεν σε σκοτώνει, σε κάνει πιο δυ-
νατό. Σας ευχαριστώ για τα μηνύματα συμπαράστασης
και τις ευχές. Θα γυρίσω πιο δυνατός από ποτέ». Στο
πλευρό του από την πρώτη στιγμή ήταν σύσσωμος ο Πα-
ναθηναϊκός, με τον Αταμάν, τους συμπαίκτες του και τη
διοίκηση να τον επισκέπτονται στο νοσοκομείο όπου δια-
κομίστηκε και χθες χειρουργήθηκε.

Πλέον, για τον Ματίας Λεσόρ ξεκινάει η αργή διαδικα-
σία της αποθεραπείας και της επιστροφής. Ο κορυφαίος
σέντερ της Ευρώπης, όπως έγραψε στο δικό του μήνυμα

ο Ταβάρες, θα χρειαστεί τουλάχιστον τρεις με τέσσερις
μήνες, για να μπει ξανά στα παρκέ και να γίνει το βιονι-
κό λιοντάρι του Παναθηναϊκού, που καταπίνει τους
αντιπάλους του. 

Ο Ματίας Λεσόρ σπάραξε στο glass
floor του ΟΑΚΑ από τον σοβαρό

τραυματισμό του, όμως έχει 
την ψυχική δύναμη να γυρίσει πιο

δυνατός από ποτέ, όπως ο ίδιος
διαμήνυσε λίγες στιγμές 

μετά το ατυχές περιστατικό

Ο σπαραγμός του λιονταριού

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης



Πικέ κατά Φίγκο
Αν και έχουν περάσει 24 χρόνια, στη Βαρκελώ-

νη δεν έχουν ξεπεράσει ακόμα τη μεταγραφή του
Λουίς Φίγκο στη Ρεάλ Μαδρίτης. Ο Ζεράρ Πικέ
έκανε δηλώσεις σχετικά και υποστήριξε ότι θα
έλεγε κατάματα στον Πορτογάλο, άλλοτε σταρ,
ότι είναι προδότης! 

Συγκλόνισε ο Σεμέδο

Την εμπειρία του σε φυλακή της Ισπανίας πε-
ριέγραψε ο άλλοτε παίκτης του Ολυμπιακού
Ρούμπεν Σεμέδο. Ο Πορτογάλος υποστήριξε ότι
στο διάστημα του εγκλεισμού του αντίκρισε φρι-
κτά πράγματα, ενώ αποκάλυψε πως τον επισκέ-
φθηκε και ο νυν παίκτης των Πειραιωτών Ζέλσον
Μαρτίνς, που τότε αγωνιζόταν στην Ατλέτικο Μα-
δρίτης.

Μυθικός ΛεΜπρόν
Ένα ακόμα ρεκόρ στο ΝΒΑ θα φέρει στο εξής

το όνομα του ΛεΜπρόν Τζέιμς δίπλα του. Ο «Βα-
σιλιάς» έγινε ο παίκτης με τα περισσότερα λεπτά
συμμετοχής στο ΝΒΑ, ξεπερνώντας τον σπου-
δαίο Καρίμ Αμπντούλ Τζαμπάρ. Ο ΛεΜπρόν έχει
πλέον 60’ περισσότερα από τον θρυλικό σέντερ. 

«Λουκέτο» στο ΟΑΚΑ
Τη χαρά της πρόκρισης του Παναθηναϊκού

στην επόμενη φάση του Conference League ήρ-
θε να μετριάσει η τιμωρία των «πράσινων» από τη
ΔΕΑΒ. Το «Τριφύλλι» θα κληθεί να δώσει χωρίς
κόσμο δύο παιχνίδια του στο πρωτάθλημα (αν και
κυκλοφόρησαν τα εισιτήρια με Athens Kallithea
την προσεχή Κυριακή), μεταξύ αυτών και το ση-
μαντικό παιχνίδι με τον ΠΑΟΚ, καθώς του επι-
βλήθηκε ποινή δύο αγωνιστικών κεκλεισμένων
των θυρών.

Οι… ευχούλες του Μαζούλα
Αν νομίζετε πως μόνο στην Ελλάδα… κυνη-

γούν τους διαιτητές οι προπονητές, κάνετε λά-

θος. Ο Τζο Μαζούλα των Μπόστονς Σέλτικς

«έτρεξε» τους ρέφερι  του αγώνα με τους

Μπουλς. Το κορυφαίο ήταν, ωστόσο, η δικαιο-

λογία που χρησιμοποίησε! «Ήθελα να τους ευ-

χηθώ… καλά Χριστούγεννα», είπε όταν ρωτή-

θηκε σχετικά! 
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Ο
ι «πράσινοι» στον ενδιάμεσο
γύρο του Conference League
καλούνται να αντιμετωπίσουν

τη Βίκινγκουρ από την Ισλανδία, έτσι
ώστε να περάσουν στη φάση των 16. Στη
χθεσινή κλήρωση οι επιλογές ήταν είτε
ο αντίπαλος που προέκυψε είτε η Μπό-
ρατς Μπάνια Λούκα, την οποία το «τρι-
φύλλι» αντιμετώπισε και στο League
Phase και αναδείχθηκε ισόπαλο 1-1 στη
Βοσνία.

Εντέλει, ο Παναθηναϊκός θα αντιμε-
τωπίσει τη Βίκινγκουρ στις 13 Φε-
βρουαρίου (άγνωστο σε ποια χώρα) και
στις 20 Φεβρουαρίου στο ΟΑΚΑ έτσι
ώστε να διεκδικήσει την πρόκριση. Αν
τα καταφέρει η ομάδα του Ρούι Βιτόρια, στις 21 Φε-
βρουαρίου θα μπει στην κληρωτίδα έτσι ώστε να μάθει

αν θα αντιμετωπίσει τη Φιορεντίνα ή τη Ραπίντ Βιέν-
νης, που ήδη περιμένουν στη φάση των 16.

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

Κόντρα στη Βίκινγκουρ για τους 16

Υποδοχή… σούπερ σταρ επιφύλασσαν στον νέο πρόεδρο της ομάδας
οι φίλοι της Ράσιγκ στην Αργεντινή. Όχι άδικα, αφού πρόκειται για τον άλλοτε 
ποδοσφαιριστή Ντιέγκο Μιλίτο που ξεκίνησε εκεί την καριέρα του 
και πήρε τίτλους, πριν αγωνιστεί σε μεγάλα κλαμπ στην Ευρώπη.

Είναι… τρελός 
ο πρόεδρος
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Στέλλα 
Μιχαηλίδου: 

Η νέα Σταρ Ελλάς

Μ
ε λαμπρότητα στέφθηκε ο 72ος

Διαγωνισμός Ομορφιάς με φινα-

λίστ Σταρ Ελλάς και Miss World
Greece 2024 τη Στέλλα Μιχαηλίδου, Μις Ελ-
λάς και Miss International Greece 2024 την
Ντανιέλα Παλούσι και Miss Young 2024 την
Κωνσταντίνα Ζυγοπούλου.

Ντανιέλα Παλούσι, Στέλλα Μιχαηλίδου, 
Κωνσταντίνα Ζυγοπούλου Πάνος Ζήνας, Σούλα Λιάκου, Χάρης Σιανίδης

Glamour anniversary party

Σ
ε μια βραδιά γεμάτη λάμψη και αρώματα, η εντυπωσιακή επι-

χειρηματίας Αναστασία Τριανταφυλλοπούλου υποδέχτηκε

celebrities και beauty lovers στο anniversary party για τα 10

χρόνια του «Boudoir Perfumes by Anastazia».
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Νάσος Γουμενίδης, Πάνος Ζήνας, Κατερίνα Στικούδη

Αλεξάνδρα Παναγιώταρου
Μαριαλένα Ρουμελιώτη, 

Μαριάννα Λουκά
Αναστασία Τριανταφυλλοπούλου, 

Στάθης Ψυρρόπουλος
Χριστίνα Μιλιού, 

Δώρα Γκουγκούση
Σάσα Μπάστα, Αναστασία

Τριανταφυλλοπούλου

Γκαλένα Βελίκοβα, Μάρθα Παπαχρυσάνθου, Ζωή Ασουμανάκη, 
Πάνος Ζήνας, Justyna Zednikova

Χριστίνα Παππά, Δημήτρης Γιώτης, 
Άντζυ Ανδριτσοπούλου

Ελένη Τσολάκη, Αναστασία Τριανταφυλλοπούλου,
Ζωή Κρονάκη

Συνέχεια στη σελίδα 62
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Η
ΑΒ Βασιλόπουλος, και φέτος τα Χριστούγεννα, προ-
σφέρει τη μεγαλύτερη ποικιλία προϊόντων στις 
καλύτερες τιμές, για να δημιουργήσετε το γιορτινό

τραπέζι, γεμάτο αγαπημένες γεύσεις κι αξέχαστες στιγμές με
την οικογένεια και τους φίλους σας. Με εκλεκτά κρέατα,
εκλεκτά τυριά και αλλαντικά, φρέσκο σολομό και γαρίδες,
κρασιά, γλυκά και όλα όσα χρειάζεστε σε μοναδικές 
προσφορές, η ΑΒ Βασιλόπουλος φέρνει τη γιορτινή ατμό-
σφαιρα στο σπίτι, για όλους.

Για να εντυπωσιάσετε με γευστικά ορεκτικά και πλατώ στο
τραπέζι σας, μπορείτε να επιλέξετε ανάμεσα στα καλύτερα τυ-
ριά από όλο τον κόσμο – από τις πιο απλές γεύσεις γραβιέρας
και φέτας μέχρι τις gourmet επιλογές μακράς ωρίμανσης και
μοναδικών συνδυασμών όπως Cheddar cranberries, μπάλες
τυριού mexican flavor και fondue – και να συμπληρώσετε 
με δροσερά αλλαντικά - από ζαμπόν με άρωμα Τοσκάνης μέχρι
το, αγαπημένο σε όλους, μπέικον.

Και για το κυρίως πιάτο σας, στα καταστήματα ΑΒ Βασιλό-
πουλος θα βρείτε ζουμερές γαλοπούλες και φρέσκα κρέατα
για την αγαπημένη σας συνταγή με χοιρινό, μοσχάρι και αρνί
και φυσικά, τα υλικά που χρειάζεστε για Χριστουγεννιάτικες
σαλάτες και τα συνοδευτικά που επιθυμείτε.

Η πρόποση στο γιορτινό τραπέζι αξίζει να γίνει με το κρασί
που θα επιλέξετε από τη μεγάλη γκάμα της ΑΒ Βασιλόπουλος:

φρουτώδες, αφρώδες, λευκό, κόκκινο ή ροζέ, ή και το αγαπη-
μένο σας κοκτέιλ ή λικέρ!

Και για ένα επιδόρπιο που θα εντυπωσιάσει, στα ΑΒ μπο-
ρείτε να βρείτε τα ιταλικά panettone σε διάφορες εκδοχές,
και τα παραδοσιακά μελομακάρονα, τους κουραμπιέδες και
τη Βασιλόπιτα (διαθέσιμη από 23/12) της ΑΒ με την υπογραφή
του αγαπημένου σεφ, Άκη Πετρετζίκη και την εγγύηση ποι-
ότητας της ΑΒ.

Κι επειδή το καλό είναι για όλους, αποκλειστικά στα ΑΒ, θα
βρείτε τη μάρκα Εxcellent που προσφέρει εκλεκτά αλλαντικά,
καπνιστό σολομό, μια μεγάλη ποικιλία σε tapas που θα καλύ-
ψουν όλα τα γούστα, αλλά και γλυκές προτάσεις όπως σοκο-
λατάκια και panettone σε μοναδικές τιμές.

Κι αν δυσκολεύεστε να βρείτε οικονομικές, υγιεινές και
δημιουργικές συνταγές για τις μέρες των γιορτών, μπορείτε
να προμηθευτείτε το Χριστουγεννιάτικο τεύχος του περιοδι-
κού AB Food Stories (διαθέσιμο στα ταμεία των καταστημά-
των και το AB Eshop) για καλό σκοπό: Τα έσοδα από την πώ-
ληση του περιοδικού θα διατεθούν για τη στήριξη του Ινστι-
τούτου Prolepsis και τοπικών φορέων.

Για περισσότερες πληροφορίες σχετικά με τις προσφορές
και τα προϊόντα της ΑΒ Βασιλόπουλος, μπορείτε να ανατρέξε-
τε στο φυλλάδιο προσφορών που κυκλοφορεί.

ΑΒ Βασιλόπουλος. Εδώ, το καλό είναι για όλους.

Χριστούγεννα στα ΑΒ Βασιλόπουλος 
Φροντίδα και γεύση 

για κάθε γιορτινό τραπέζι

Γιορτινά πιάτα με την ποικιλία 
και την ποιότητα της ΑΒ
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Λ
αμπερές εμφανίσεις διάσημων

καλεσμένων και της κοσμικής

Αθήνας στο πολυτελέστατο grand

πάρτι του Ζιάντ Χαρμπ για τα τέσσερα χρό-

νια επιτυχίας της «Passion Luxury Living»

στην Ελλάδα.

Γιορτινό 
prive party

αστέρων
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Απόστολος Ρομπόπουλος, Λουκία Ελένη Βλάχου Αϊνόλα Τερζοπούλου, Λένα Χαριζόπουλος Έλενα Γκολομάζου, Ζιάντ Χαρμπ, Κατερίνα Μαντά

Βασίλης Μπουρτσάλας, Βασίλης Ζούλιας

Λένα Χαριζόπουλος, Ζιάντ Χαρμπ, Χρυσιάννα Ανδριοπούλου Κωνσταντίνα Μηλιώνη, Ζιάντ Χαρμπ, Δημήτρης Ρίζου

Περικλής Κονδυλάτος, Χρήστος Κατσαφάδος Μαρία Τσουκαλά, Έλενα Βρεττού

Ζιάντ 
Χαρμπ, 
Τατιάνα 
Στεφανίδου,
Νίκος 
Ευαγγελάτος 



Τ
α Χριστούγεννα είναι μια από τις αγαπημέ-
νες γιορτές σε όλο τον κόσμο. Μέσα λοιπόν
στο γιορτινό αυτό κλίμα δεν θα μπορούσε

να απουσιάζει το κομμάτι της διατροφής. Οι δοκι-
μές των γλυκών των Χριστουγέννων έχουν ξεκινή-
σει μέρες πριν, ενώ ετοιμαζόμαστε όλοι για τα ρε-
βεγιόν. Μελομακάρονα, κουραμπιέδες, κέικ, πίτες
γλυκές και αλμυρές είναι όλες οι μυρωδιές που
ξεχύνονται στους δρόμους και οι πειρασμοί γίνον-
ται όλο και περισσότεροι. Κεράσματα, γιορτές, κα-
λέσματα στη δουλειά και στο σπίτι, είναι όλα όσα
πρέπει να αντιμετωπίσει κάποιος που προσπαθεί
να χάσει κιλά ή που θέλει να προσέξει με το βάρος
του ή το σάκχαρό του. «Το βασικό όμως όπως πάν-
τα είναι το μέτρο. Μπορούμε να φάμε γλυκά; Ναι.
Μπορούμε να φάμε αλμυρά λίγο πιο βαριά φαγητά;
Ναι. Υπάρχει ένα “άλλα” και η ολοκληρωμένη
απάντηση στις ερωτήσεις είναι “ναι, αλλά με μέ-
τρο”. Ό,τι φάμε περισσότερο από αυτό που μας αν-
τιστοιχεί (σύμφωνα με τις καθημερινές μας δρα-
στηριότητες και τον μεταβολισμό μας) θα φανεί
στη ζυγαριά.

Το αναμενόμενο είναι μέσα στις γιορτινές μέρες
το βάρος μας να αυξηθεί 1-2 κιλά. Αυτό θα πρέπει
να φροντίσουμε να το αποβάλουμε όσο πιο σύντο-
μα γίνεται για να μη σταθεροποιηθεί και μονιμο-
ποιηθεί σαν βάρος. Αλλά για ποιο λόγο να ταλαι-

πωρούμαστε και να βασανιζόμαστε με τις αυξομει-
ώσεις της ζυγαριάς; Το πιο υγιές και εύκολο για το
σώμα μας είναι να έχουμε εγκράτεια και να δοκι-

μάσουμε από όλα με μέτρο και περισυλλογή. Έτσι
λοιπόν θα σχεδιάσουμε το πιάτο μας αποφασίζον-
τας τι θα δοκιμάσουμε από όλους τους πειρα-
σμούς. Θα βάλουμε τον εαυτό μας σε διαδικασία να
σκεφτεί τι προτιμά από τα φαγητά. Με αυτό τον
τρόπο θα δώσουμε προτεραιότητα σε αυτά που
πραγματικά μας αρέσουν και θα καταφέρουμε να
είμαστε εγκρατείς», αναφέρει η διαιτολόγος-δια-
τροφολόγος Γεωργία Ζιώγου.

Ένας εύκολος τρόπος είναι να κρατήσουμε για τα
γιορτινά τραπέζια τον παρακάτω μνημονικό εικο-
νικό κανόνα που περιγράφεται στην εικόνα. Θα πα-
ρατηρήσετε ότι το 1/2 μισό πιάτο καταλαμβάνεται
από φρούτα και λαχανικά (θα μπορούσε να είναι
και μόνο λαχανικά, επιλέγετε εσείς πώς θα το δια-
μορφώσετε). Το 1/4 του πιάτου καταλαμβάνεται
από αμυλούχες τροφές όπως ρύζι, ζυμαρικά και
πατάτες αποφεύγοντας τις πολλές σάλτσες και σος
και το υπόλοιπο 1/4 από το κρέας που σας προσδί-
δει την πρωτεΐνη σας.
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kpapakosto@yahoo.gr

Γεωργία Ζιώγου, διαιτολόγος-
διατροφολόγος 

Πώς να μην πάρουμε 
βάρος στις γιορτές
Πώς να μην πάρουμε 
βάρος στις γιορτές

Μελομακάρονα, κουραμπιέδες, κέικ, πίτες
γλυκές και αλμυρές... Όλες οι μυρωδιές
ξεχύνονται στους δρόμους και 
οι πειρασμοί γίνονται όλο και περισσότεροι

«Για να αποφύγετε τα περιττά κιλά καλύτερα εί-
ναι να μη φάτε έξτρα ψωμί ή, αν επιθυμείτε το ψω-
μί, τότε μην το συνοδεύσετε με άλλα άμυλα. Επί-
σης, θα επιλέξετε ένα επιδόρπιο από όλη τη λίστα
και περιοριστείτε σε μια μερίδα όσο το μισό της πα-
λάμης του χεριού (χωρίς τα δάχτυλα). Πόσο εύκολο
είναι όμως να το ακολουθήσει κάποιος; Είναι και
μάλιστα πολύ ειδικά, αν σκεφτείτε πως η ευχαρί-
στηση της γεύσης είναι παροδική και κρατά μόλις
μερικά λεπτά. Αν καταφέρετε να κάνετε τη σκέψη
αυτή πριν καθίσετε στο τραπέζι, τότε έχετε κάνει τη
μισή δουλειά. Αποφύγετε τις πιεστικές καταστά-
σεις με τα κεράσματα και πείτε “όχι” χωρίς να
ντρέπεστε. Μην αφήνετε το κατοχικό σύνδρομο
της γιαγιάς να σας επηρεάσει και επιβληθείτε στις
διατροφικές παρορμήσεις των εορτών. Με αυτό τον
τρόπο θα μπορέσετε να χαρείτε χωρίς τύψεις τα
γιορτινά σας τραπέζια και χωρίς να αυξηθεί το μέ-
γεθος των ρούχων σας», καταλήγει η κυρία Ζιώγου.

Περιορίστε ψωμί 
και γλυκά



Γράφει
η  Αλεξάνδρα Καρτά

Oι καθημερινές προβλέψεις
www.facebook.com/alexandra.karta

astro.karta19@gmail.com - Τηλ.: 697 3232 775

Κριός
(21/3-20/4)

Είναι μια πολύ ευνοϊκή περίοδος αυτή για

εσάς, κυρίως σε ό,τι αφορά τα επαγγελματικά

σας σχέδια. Η είσοδος του Ηλίου στο Ζενίθ

του ωροσκοπίου σας φωτίζει θετικά την προ-

σωπικότητά σας.

Ταύρος
(21/4-20/5)

Έχετε γεμίσει με αρκετό άγχος αυτή την πε-

ρίοδο, αλλά είναι πολύ πιθανό να καταλάβετε

έστω και με σκληρό τρόπο κάποιες αλήθειες.

Ο Ήλιος στο ζώδιο του Αιγόκερου σας στέλνει

πολύ θετική ενέργεια και είναι κρίμα να μην

την εκμεταλλευτείτε.

Δίδυμοι
(21/5-21/6)

Είναι ένα πολύ πλούσιο διήμερο σε γεγο-

νότα, όπως επίσης θα αρχίσετε να συνει-

δητοποιήσετε ότι τα πράγματα γίνονται πιο

ξεκάθαρα στην προσωπική σας ζωή.

Φροντίστε επίσης να κάνετε καλές οικονο-

μικές κινήσεις που θα έχουν εξέλιξη έως

τις 20 Ιουνίου 2025 περίπου.

Καρκίνος
(22/6-22/7)

Για εσάς τους Καρκίνους αυτό το διήμερο θα

μπορέσετε να κάνετε κάποιες μετακινήσεις

και να επικοινωνήσετε με τα αγαπημένα σας

πρόσωπα. Ο Ήλιος στο ζώδιο του Αιγόκερου

θα δώσει έμφαση στην προσωπική σας ζωή.

Λέων
(23/7-22/8)

Εσείς οι Λέοντες από το Σάββατο και για τις

επόμενες περίπου τέσσερις εβδομάδες θα

ασχοληθείτε με την υγεία σας και την εργα-

σία. Επίσης, αυτό το διήμερο μάλλον θα νιώ-

σετε έντονη την ανάγκη για να βάλετε σειρά

στους οικονομικούς σας πόρους.

Παρθένος
(23/8-22/9)

Αυτό το διήμερο είναι αρκετά ευνοϊκό για

εσάς, ενώ ο Ήλιος από το ζώδιο του Αιγό-

κερου θα ανανεώσει τη δημιουργικότητά

σας. Θα δώσετε έμφαση στα παιδιά σας, αν

είστε γονείς, και στην προσωπική σας ζωή.

Ζυγός
(23/9-23/10)
Είναι ένα μοναχικό Σαββατοκύριακο για

εσάς, με συναισθήματα που κρύβουν πολ-

λή καχυποψία και ανησυχία για τα πρόσω-

πα που βρίσκονται δίπλα σας. Θα ασχολη-

θείτε επίσης με το σπίτι σας και θέματα που

το αφορούν.

Σκορπιός
(24/10-21/11)
Για εσάς τους Σκορπιούς η κοινωνική σας

ζωή γίνεται πιο έντονη και σε αυτό θα παί-

ξει ρόλο το άνοιγμα που θα κάνετε σε νέες

ευκαιρίες και άτομα που θα βρεθούν στον

δρόμο σας.

Τοξότης
(22/11-21/12)
Αυτό το διήμερο είναι για εσάς αρκετά

κουραστικό. Ίσως κουβαλάτε κάποια

απογοήτευση ή μια έντονη αντιπαράθεση

που σας έχει προβληματίσει αρκετά. Ο

Ήλιος σάς εγκαταλείπει και περνά στο

ζώδιο του Αιγόκερου, φωτίζοντας τις οι-

κονομικές σας ανάγκες.

Αιγόκερως
(22/12-19/1)
Είναι ένα κύμα αισιοδοξίας που σας κυρι-

εύει, ενώ πολλές φορές μέσα από τις δυ-

σκολίες βρίσκεται η ευκαιρία να σας περι-

μένει. Ο Ήλιος από το Σάββατο θα βρίσκε-

ται στο δικό σας ζώδιο, ξεκινά η περίοδος

των γενεθλίων σας και μέχρι τις 20 Ιουνίου

2025 θα έχετε κερδίσει έναν μεγάλο στόχο,

αρκεί να τον ξεκινήσετε.  

Υδροχόος
(20/1-18/2)
Για εσάς τους Υδροχόους, η ενέργειά σας εί-

ναι στο κόκκινο και χρειάζεστε να την εκτο-

νώσετε, όμως θα δώσετε προσοχή σε λάθος

κινήσεις που μπορεί να γίνουν λόγω βιασύ-

νης. Ο Ήλιος περνά στον 12ο τομέα σας και

για τον επόμενο έναν μήνα η επιθυμία σας θα

έχει να κάνει με παρασκηνιακές καταστά-

σεις και εργασία. Προσοχή στην υγεία σας.  

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Για εσάς τους Ιχθύς, το άγχος δεν σας έχει

εγκαταλείψει, αλλά βρίσκεστε σε μια καλή

χρονική στιγμή για να κάνετε σωστές κινή-

σεις σε θέματα συλλογικής εργασίας και

στόχων.  
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Αυτό το διήμερο περνά ο Ήλιος στο ζώδιο του
Αιγόκερου, όπου το Σάββατο 21/12 στις 11.20
το πρωί ώρα Ελλάδας ξεκινά το Χειμερινό

Ηλιοστάσιο και επίσημα πλέον περνάμε στον
Χειμώνα. Την Κυριακή 22/12 θα ξεκινήσει η μέρα
να μεγαλώνει σιγά σιγά και είναι μια καλή
ευκαιρία να βάλουμε ενέργεια στα σχέδιά μας ώστε
να έχουν απόδοση το επόμενο εξάμηνο, συναντώντας
το Θερινό Ηλιοστάσιο.


